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 رئیس قوه قضاییه:

کوتاه کردن فرآیند 
دادرسی، یک ضرورت 
غیرقابل کتمان است

سرمقاله

جمهوری اســلامی فرهنگ و تمدن اسلامی را 
بر اساس انقلاب اســلامی عرضه می کند و اگر این 
موضوع در ذهن  مردم دنیا جــای بگیرد تمام دنیا 
را متحول مــی کند و اثرات عجیبــی بر روی تمام 
تفکراتی که از 200 یا 300 ســال پیش بر مبنای  
انقلاب صنعتی معنویت و دین و وحی را زیر سوال 

بردند می گذارد.
در این راســتا ما نیازمند جهاد تببین هستیم. 
حال باید معنای جهاد و نواع آن برای ما روشن شود. 
»جهاد یعنی تلاش در مقابله ی  با دشــمن. 
هر تلاشــی جهاد نیســت ، جهاد یعنی تلاشی 
که هدف گیــری در مقابل دشــمن در آن وجود 
داشته باشد... مهم این اســت که ما عرصه جهاد 
را تشخیص بدهیم که در هر زمانی در چه عرصه 
ای باید جهاد کرد یک روز میدان، میدان نظامی 
اســت مثل دوران دفاع مقــدس و دوران دفاع از 
حرم، یک روز عرصه، عرصه علم اســت یک روز 
عرصه،عرصه  خدمات اجتماعی و اقتصادی است 
خدمت  به مردم، لکن از همه اینها مهم تر عرصه 
تبیین و روشنگری اســت، ما از خودمان سوال 
کنیم که در این جهادی که وجود دارد کجای این 
جبهه قرار داریم؟ در کجا ایستاده و حضور داریم 
؟. آن چه خواندید بخش هایی از فرمایشات بسیار 
راهبردی و مهم دیده بان بیدار و هوشیار انقلاب 
بود که در دیــدار مداحان اهل بیت با ایشــان در 

1400/11/3 بیان شد...
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فقر را ریشه کن می کند
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عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:

هدف اجرای طرح مردمی سازی پرداخت یارانه ها »قطع ید« مفسدین است
یک عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: اگر هدف از اجرای طرح مردمی سازی 
پرداخت یارانه ها این است که دست دلال و قاچاقچی و مفسد 
اقتصادی از جیب مردم قطع شود، دیگر اسمش »جراحی« 
نیست بلکه »قطع ید« است و باید بگوییم که ما می خواهیم 
دست ســارق را نه بصورت نمایشــی بلکه در واقعیت قطع 

کنیم.
مهدی باقری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اقدام دولت 
در اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه  کالاهای 
اساسی اظهار کرد: در مجلس با چندین سهو لسان مواجهیم 
که یکی از آنها موضوع حذف ارز ترجیحی است؛ در شرایطی 
چنین موضوعی مطرح می شــود که اصلاً مصوبه ای به این 
عنوان نداریم بلکه آنچه که وجــود دارد طرحی در دولت در 
چارچوب مصوبات مجلس شورای اسلامی است که طی آن 

قرار است تغییراتی در روش پرداخت یارانه اعمال شود.
وی با تاکید بر توزیع هدفمند یارانه ها میان مردم تاکید 

کرد: مردم همیشه گلایه مند هستند که به نام مردم یارانه 
پرداخت می شــود اما این یارانه به دســت آنها نمی رسد و 

عدالتی در توزیع  یارانه وجود ندارد.
نماینده زنجان و طــارم در مجلس افزود: پیشــتر کل 
یارانه ای که متعلق به مردم بود، به واردکنندگان یا به دلالان 
داده می شد، اما امروز تصمیمی اتخاذ شــده تا این یارانه به 
مردم پرداخت شود؛ بر این اساس قرار است تا وقتی فرد برای 
خرید نان به نانوایی می رود، همان لحظه یارانه نان به حساب 
نانوا واریز شود؛ این اقدام در راستای اجرایی کردن عدالت در 

پرداخت یارانه ها است.
باقری با اشاره به دشواری های اجرای طرح توزیع عادلانه 
یارانه خاطر نشــان کرد: یکی از دلایلی که دولت های قبل 
برای اجرای چنین طرحــی اقدامی جدی انجــام ندادند 
دشواری آن بود؛ چراکه اگر اقدام راحتی بود، تا حالا همه آن 
را انجام داده بودند؛ یکــی از نگرانی های نمایندگان مجلس 
نیز این است که این دشواری باعث اجرای ناقص طرح شود؛ 

نمایندگان مجلس همزمان که به عنوان وکلای مردم این 
وظیفه را دارند تا دغدغه های آنها را منتقل و پیگیری کنند، 
از این دولت عزیــز نیز در اجرای سیاســت هایش حمایت 

بسیاری می کند.
وی درباره استفاده از عنوان »جراحی اقتصادی« از سوی 
برخی مقامات کشور برای طرح توزیع عادلانه یارانه  کالاهای 
اساســی با بیان اینکه »اســتفاده از چنین عباراتی صحیح 
نیســت«، اظهار کرد: »عدالت« بهترین لفظی است که ما 
حکومت جمهوری اسلامی مکلف به ایجاد آن است؛ وقتی 
یارانه به دست قاچاقچی و دلال می رسد و هیچ روستایی از 
آن بهره ای نمی برد و این طرح نیز در حال تحقق بهره مندی 
روستاییان از یارانه شان اســت، آیا این کار جراحی است یا 

عدالت؟
این عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اســلامی گفت: اگر هــدف از اجرای طرح مردمی ســازی 
پرداخت یارانه ها این اســت که دســت دلال و قاچاقچی و 

مفســد اقتصادی از جیب مردم قطع شــود، دیگر اسمش 
»جراحی« نیست بلکه »قطع ید« اســت و باید بگوییم که 
ما می خواهیم دست ســارق را نه بصورت نمایشی بلکه در 

واقعیت قطع کنیم.
باقری با تاکید بر اینکه آمادگی اجرای چنین طرحی در 
دولت وجود دارد خاطر نشان کرد: ظرفیت چنین اقدامی در 
همه دولت ها از جمله دولت سیزدهم وجود داشته و دارد، اما 
آنچه مهم است این است که باید در میان مدیران دولت اراده 
کافی و همت بالایی وجود داشــته باشد و مسئولان اجرایی 

زمان مناسبی را به این موضوع اختصاص دهند.
وی در پایان اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی پیش از 
اقدام دولت برای اجرای طرح مردمی سازی پرداخت یارانه 
خواستار اجرای این طرح بود؛ حال نیز با توجه به اینکه هم 
ظرفیت آن در دولت وجود دارد و هم اینکه دولت سیزدهم 
توان اجرای آن را دارد، مطالبه ما این است که دولت سیزدهم 

یارانه ها را دقیقاً روی سفره مردم بگذارد.
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بیست و هفتم اردیبهشــت ماه چهارمین سالگرد ارتحال روحانی 
مردمی و خدمتگزار مرحوم حجت الاسلام و المسلمین سید مهدی 

طباطبایی است. 
سلوک رفتاری او در جامعه و تواضع و فروتنی اش در ارتباط با آحاد 
مردم از او چهره ای محبوب و دوست داشتنی ساخته بود که خاطرات 
معاشرتها و صحبتهای گرم و صمیمی اش در اذهان همیشه باقی است. 
درسهای اخلاقی او در صدا و سیما بسیار روانشناسانه و اثرگذار بود، 
او با کلامش که آمیخته ای از علم و دانش و با اســتفاده از مبانی قرآن و 
عترت و در قالبی بســیار خودمانی و صمیمی بیان می شد بسیاری از 
ناهنجاری ها و مشکلات روحی و روانی جامعه را حل می کرد و به آینده 

شان امیدوار می ساخت. 
روزی یک شــخص بــازاری به نزد او آمــد و از اینکه تلاشــش به 
سرانجامی نرسیده ناامید و نگران بود، جناب سید مهدی طباطبایی 
ضمن راهنمایی یک جمله حکیمانه ای به او گفت که بنظرم برای همه 
افراد در هر سطحی قابل استفاده است و می تواند امید به حرکت دوباره 
را در انســان پدید آورد، او گفت؛ هر گاه دیدید دری به روی شما بسته 
شده است هی سعی نکنید هر جور شده اســت آن در را مجددا به روی 
خود باز کنید!  وقت خود را معطل باز کردن آن در نکنید و توجه به این 
معنا داشته باشید که هزار در دیگر به روی شــما باز است و طرحی نو 
دراندازید! این جملات حکیمانه باعث می شــود انسان هیچوقت در 
بن بست نماند و بلافاصله به ســراغ درهای دیگر برود، شاید هم علت 
اینکه در قرآن می فرماید »وادخلوا من ابواب متفرقه« یعنی از درهای 
مختلف وارد شــوید، این مفهوم هم در آن نهفته باشد که اگر دری به 
روی شما بسته شد درهای دیگر به روی شــما باز باشد و احساس بن 

بست و نا امیدی نکند. 
یک شــخص روحاني که وظیفه هدایت دیني و معنوي مردم را بر 
عهده دارد باید بفرموده حضرت امام )رض( زي طلبگي داشته باشد، 
یعني ساده زیستي مبناي زندگي او باشد و از تجملات بپرهیزد و دنیا 
گرا نباشد و خلاصه ســطح زندگي اش با مردم معمولي یکسان باشد. 
اگر مردم را به انجام کارهاي خیر و نیک دعوت مي کند، خود نیز الگوي 
عملي براي گفتارش باشد، اگر مردم را به راستي و صداقت و پاکي فرا مي 
خواند خودش نیز عامل همه اینها باشد و خلاصه مردم تمام کمالات را 

در زندگي و رفتار و کردار او ببینند.
مســلماً چنین روحاني در دل مردم جا باز مي کند و مردم مطیع او 
خواهند بود و مي بینند که حرف هایش صرفاً لقلقه زبان نیست بلکه 
خودش آئینه تمام نمــاي فضائل و مکارم اخلاق اســت و خدا وجود 
چنین روحانیوني را در جامعه ما زیاد کند کــه الگوي علمي و عملي 

اخلاق اسلامي باشند.
مرحوم حجت الاســلام ســید مهدي طباطبایي )ره( نمونه بارز 
و واقعي یک روحاني مردمي و متخلق به اخلاق اســلامي بود و همین 
خصایص، محبوبیت ایشــان را در بین آحاد مردم نســبت به دیگران 

بسیار بیشتر کرده بود.
شیوه گفتاري ایشان در منابر بسیار دلنشین و قابل استفاده بود، از به 
کار بردن کلمات صعب و سنگین خودداري مي کرد و اگر آیه و حدیثي 

را قرائت مي کرد...
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یادداشت
مرتضی نجفی قدسی 

به انگیزه بزرگداشت چهارمین سالگرد ارتحال استاد اخلاق 
مرحوم حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی طباطبایی )رض( 

از كودكي عاشق امام حسین)ع( بود
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یک کارشناس مســائل حقوقی گفت: عدم علم و آگاهی 
مسئولان بر قوانین و مقررات، موجب آسیب هایی است که هر 
یک  از این آسیب ها می تواند به بروز چالش در جامعه منتهی 

شود و بستر حقوق عمومی را مخدوش سازد.
رضا اسدی در گفت وگو با ایسنا درباره در رابطه با سخنان 
رییس قوه قضاییه مبنی بر ضرورت تبیین تکالیف قانونی برای 
مسئولین در کشور گفت: آگاهی بر قانون و عمل به آن توسط 
مســئولان و مدیران از مصادیق حق الناس است؛ بنا براین 
اعمال حاکمیت و حکمرانی صحیح منوط به اشراف و تسلط 
حکمرانان و صاحب منصبان از جایگاه قانونی خود، وظایف 

قانونی  و اهداف سازمانی است.
وی افزود: امروزه با توسعه ارتباطات و ارتقای سطح علمی 
و عملی افراد در جوامــع و گــردش آزاد اطلاعات، عملکرد 
مدیران در یک کشــور تا حد زیادی تحت نظر و اشراف مردم 

و مخصوصا نخبگان است، پس آگاهی از قوانین و مقررات عام 
و تخصصی در هر حوزه مدیریتی و در قوای سه گانه حاکم بر 
کشور ضروری است و تحت هیچ شرایطی نمی توان ضرورت 

این مقوله را انکار کرد.
این حقوقدان ادامه داد: هر چه مدیران جامعه بر قوانین و 
مقررات که برخاسته از عقل جمعی و مصوبه نمایندگان مردم 
است آگاهی داشته باشــند و در عمل به آن پای بند باشند، 
افزایش بهره وری در ســطوح مختلف را داریــم و در نتیجه  
موجب افزایش ســطح رضایت مندی مردم است و در نقطه 
مقابل عدم اشراف بر قوانین و مقررات هزینه ساز بوده و هزینه 

آن نیز از سوی مردم پرداخت می شود.
معاون اداره معاضدت قضایی کانون وکلای مرکز تصریح 
کرد: عدم علم و آگاهی بر قوانین و مقررات توسط مسئولان، 
موجب آسیب هایی است که هر یک  از این آسیب ها می تواند 

به بروز چالش در جامعه  منتهی شود و بستر حقوق عمومی 
را مخدوش سازد. نادیده انگاری به حقوق عمومی مخصوصا 
در روابط مردم با سازمانهای تحت اداره دولت به معنای عام, 

سبب نارضایتی شده و سرخوردگی عموم را فراهم  می سازد.
اســدی تاکید کرد: قانون گریزی، مخالفت خواســته یا 
ناخواسته با موازین قانونی و تصمیم گیری متکی به سلائق  
بدون ملاحظه مقررات قانونی از دیگر آسیب های مطرح در 
بخش عدم اطلاع از قوانین است. به نظر می رسد این امر در قوه 
مجریه با توجه به تکثر و تعدد وزارت خانه ها، سازمانها، ادارات، 
نهادها و شرکت های  وابسته و مراجعات گسترده مردم دارای 

اهمیت مضاعفی  است.
وی ادامه داد: برخورداری مدیران اجرایی از دانش فنی در 
حوزه ماموریت الزامی اســت اما علم و آگاهی و تسلط  آنان بر 
قوانین و مقررات عام و خاص امری ضروری و بدیهی اســت  و 

موجب  پویایی  و ارتقاست و نتیجه آن کاستن حجم ورودی 
پرونده ها در دادگســتری و مخصوصا دیــوان عدالت اداری 

است.
این وکیل دادگســتری در پایان گفت: نمی توان از حجم 
قابل توجه پرونده هــای مطرح در دیوان عدالــت اداری و یا 
دادگستری یا هیات های شــبه قضایی چشم پوشید. تاثیر 
عملکرد مدیر و مسئول آگاه و مســلط بر قوانین و اختیارات 
قانونی این است که زمینه مساعد را برای ارباب رجوع در رفع 
مشکلات و انجام تقاضا فراهم می سازد و نوآوری را به دنبال 
دارد نه افزودن قفل بر خواســته متقاضی و درگیر کردن فرد 
در عقبه سخت بوروکراســی. از جمله راه کارهای قابل توجه 
در این زمینه گسترش فرهنگ تاثیر پذیری از قوانین و توجه 
به مقررات، ایجاد ساز و کار جذب شایستگان و نخبگان، دوری 
از آزمون و خطا، آموزش  حقوقــی موثر قبل و حین خدمت، 
استفاده از نظر  مشاوران زبده و متخصص است. با این وجود 
می توان به مدیریت پویا و نقش آفرین در رسیدن کم هزینه به 

اهداف سازمانی امیدوار بود.

 کارشناس مسائل حقوقی:

عدم آگاهی مسئولان به قوانین، حقوق عمومی را مخدوش می سازد

امیر ایرانی گفت: نیروی دریایی تلاش دارد با بهره گیری از 
ظرفیت های علمی و فناورانه کشور، اهمیت نزدیک شدن به 

دریا و اقتصاد دریایی را تبیین کند.
فرمانده نیروی دریایی ارتــش از همکاری این نیرو با مراکز 
علمی و دانشگاهی کشــور جهت تبادل تجربیات خبر داد و 
گفت: انجمن ژئوپلیتیک ایــران که یک مجموعه علمی قوی 
محسوب می شود که از ظرفیت های بســیار خوبی برخوردار 

اســت و در تمام حوزه های اثربخش ما می تواند کمک کننده 
باشد. این انجمن همچنین قادر اســت که جغرافیا را در حوزه 
سیاست، و سیاست را در حوزه جغرافیا به خوبی تبیین کند که 
امیدواریم بتوانیم از این ظرفیت علمی در مأموریت های مان 

بهره مند شویم.
به گفته امیر ایرانی، نیروی دریایی از هر زمینه ای که بشود 
توجه جامعه داخلی را به سمت و سوی دریا ها جلب کند، بهره 

می گیرد و تلاش دارد تا ضمن بهره گیری از ظرفیت های علمی 
و فناورانه کشور اهمیت نزدیک شدن به دریا و اقتصاد دریایی را 

برای مردم، نهاد ها و سایر بخش های اثرگذار تبیین کند.
 ایران با برخــورداری بیش از دو هــزار کیلومتر مرز آبی در 
دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان به عنوان یک کشــور 
دریایی در منطقه حضور دارد و  دریا و سواحل مناسب دریایی 
نیز نقش مهمی در ارتقاء جایگاه دفاعی،اقتصادی و سیاســی 

کشور در سطح منطقه و بین الملل دارد.
پیش تر امیر ســیاری، معاون هماهنگ کننده ارتش نیز با 
اشــاره به این نکته و با بیان اینکه  نمایش اقتدار در دریا، نشان 
دهنده تــوان عملیاتی نیروی دریایی ارتش اســت گفته بود 
دیپلماسی دریایی می تواند بزرگترین پشتیبان کشور در حوزه 

اقتصاد و تامین امنیت حمل و نقل انرژی و کالا در دریاها باشد.
به همین جهت چندی پیش فرمانده نیروی دریایی ارتش 
از افتتاح مرکز امنیت دریایی خبر داده بود تا  با افتتاح این مرکز 
تمام ایمنی ها در حوزه دریا –خلیج فارس تا شــمال اقیانوس 

هند- با همکاری و همراهی کشورهای منطقه برقرار شود.

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

دیپلماسی دریایی زمینه ساز تحکیم سیاست خارجی است
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به انگیزه بزرگداشت چهارمین سالگرد ارتحال 
استاد اخلاق مرحوم حجت الاسلام والمسلمین 

سید مهدی طباطبایی )رض(   
از کودکي عاشق امام حسین)ع( بود 

ادامه از صفحه اول: معناي آن را بــه طور واضح براي 
مردم بیان مي کرد و در حقیقت مطلب را براي آنان حلاجي 
مي کرد تا بتوانند درک کنند. آیات و روایات را برنامه ریزي 
شده و با حســاب و کتاب و با موضوع بندي در سخنراني ها 
اســتفاده مي کرد به طوري که تمام منبرهایش قابل پیاده 
شــدن و حتي کتاب شــدن اســت و نظم مطالب و طرح 
موضوعات که غالباً اجتماعي و شیوه سبک زندگي اسلامي 

هست، بسیار قابل استفاده است.
او مطالعات روانشناسي عمیقي داشــت، به طوري که 
یکي از دوستانم را که اســتاد روانشناسي دانشگاه اصفهان 
بود چند جلسه به جلسات ایشان آوردم و او مجذوب مطالب 
ایشان گشــته بود و به من گفت ایشان جدیدترین مطالب 
علم روانشناسي را در قالبي دیني و مذهبي و عمومي و قابل 
فهم براي مردم بیان مي کنــد و من هنگامي که این نکته را 
به حاج آقا طباطبایي عرض کردم، ایشان با تبسمي به من 
فرمودند راســت گفته من در روانشناسي مطالعات زیادي 
داشتم و حتي مدرکش را هم گرفتم ولي بعداً دیدم داشتن 
این مدرک برایم یک نوع تعلق و وابســتگي مي آورد، آن را 

پاره کردم و دور ریختم!
مسجد و منزل این روحاني خدوم و خدمتگذار همیشه 
پر از مراجعاني بود که با امید حل مشکلاتشان آمده بودند 
و اغلب آنها هم نتیجه مي گرفتند، شــاید هزاران نفر که در 
زندگي زناشویي و یا خانوادگي دچار اختلافات مي شدند به 
جاي اینکه به دنبال دادگاه هاي حل اختلاف بروند، به منزل 
ایشان و یا دفترشــان که در همانجا در نزدیک مسجدشان 
در خیابان غیاثي در نزدیکي میدان خراســان تهران بود، 
رجوع مي کردند و این روحاني با اخلاق و اندیشمند با بیان 
شیرینش زندگي آنها را دوباره مي ساخت و در اثر کلام این 

بزرگوار سال ها با صلح و صفا به زندگي خود ادامه مي دادند.
وجوه مردمي بودن ایشان بسیار است، او هیچگاه براي 
خود تعین خاصي قائــل نبود و با همه آن ســوابق علمي، 
سیاســي، اجتماعي و فرهنگي، بســیار متواضع و دوست 

داشتني بود و انسان از مصاحبت با ایشان واقعا لذت مي برد.
در عرصه سیاسي نیز ایشان بصیرت بسیار خوبي داشت 
و ارتباط دیرینه او با حضرت امام خمیني )رض(، مقام معظم 
رهبري و اعلام و بزرگان ســبب شــده بود تا گنجینه اي از 
خاطرات با ارزش را در سینه داشــته باشد و موضع گیري 
هاي او از طرفي با این تجربه دیرینه در سیاست و از طرفي با 
ارتباط عمیق و مستقیم با مردم کوچه و بازار سبب شده بود 

تا بسیار پخته و عاقبت نگر باشد.
همیشــه در هر موضوعي تالي فاســد آن را در نظر مي 
گرفت و بسیار ســنجیده و عاقلانه عمل مي کرد و از مسیر 
اصلي انقلاب اسلامي هیچگاه خارج نشــد و در عین حال 
رضایتمندي توده هاي مردمي را هم بسیار اهمیت مي داد 
و معتقد بود که پشتوانه اصلي انقلاب، همین مردم هستند 
و نباید بــا رفتارهاي ناصحیــح و یا توجیه ســوءعملکرد 
مسئولان، آنها را نسبت به اصل نظام و انقلاب بدبین کنیم 

و خداي ناخواسته از اصل جمهوري اسلامي پشیمان شوند!
او به معناي واقعي و تمام، یک انسان دلسوز براي کشور، 
نظام، انقلاب اســلامي و مردم بــود و مواضعش در عرصه 
سیاسي و اجتماعي با رعایت مصالح چهارگانه فوق بود و اگر 
بر حفظ سرمایه هاي انقلاب و نظام تأکید مي کرد، با توجه به 
همین مصلحت بیني ها بود و لذا در مقابل هتاکي برخي به 
بزرگان مي ایستاد و این قبیل کارها را بر خلاف مصالح نظام 

و انقلاب مي دانست.
عشــق به اباعبدالله الحســین )ع( و اهل بیت عصمت 
و طهــارت علیهم الســلام در مرحوم حاج ســید مهدي 
طباطبایي بسیار بروز و ظهور داشــت، او بارها مي گفت 
من از کودکي عاشق امام حســین )ع( بودم و بیان ایشان 
در مجالس روضه وسوگواري اهل بیت )ع( با همین لسان 
عاشقانه و خالصانه بود و همینطور که با زباني ساده حرف 
مي زد و مصائب اهل بیت را بازگو مي کرد، اشک همه را در 
مي آورد و اوج شور و حال ایشان در همین مجالس فاطمي 
و حسیني بود و در حقیقت افتخار مي کرد که روضه خوان 
باشد و حتي گاهي در منبر وعظ هم که نبود، اگر سخني یا 
اشاره اي به مصائب حضرت زهرا )س( و یا امام حسین )ع( 
مي شد، بسیار رقیق القلب بود و بلافاصله متأثر مي شد و 

اشک مي ریخت.
او در عین حال که بر حســب احســاس وظیفه دو دوره 
نماینده مجلس شده بود و در کوران مسائل سیاسي هم بود، 
ولي به هیچیک از این پست ها و مقامات دلبستگي نداشت و 
علاقه وافر او به همین کار آخوندي و خدمت خالصانه به مردم 
و اقامه عزاي امام حسین )ع( و حضرت صدیقه طاهره فاطمه 
زهرا ســلام الله علیها بود و چه زیبا در نخســتین روز از ماه 
مبارک رمضان به ضیافت الهــي بار یافت و مهمان حضرت 

رب الارباب شد. عاش سعیداً و مات سعیدا
مرتضی نجفی قدسی 

SHAKHESABZ@GMAIL.COM

سخنگوی دولت: موفقیت و دوام نهادها به عملکرد روابط عمومی ها وابسته است

یادداشت

سرمقاله

 جهاد تبیین
ابزاری برای ثبت حقیقت 

ادامه از صفحه اول: دشــمن با تمام توان 
و تبلیغات خود تلاش می کند تا ما را به ســمت 
مایوس  کردن از تمام فعالیــت های 40 و چند 
ســاله کند که اثار بســیار مثبت داشته است به 
گونه ای  که نســبت به انها حالت بی تفاوتی و یا 

یاس شکل بگیرد.
 باید مجموعه دســتاوردها  و ریشــه انها به 
شــکل مناســب  و اثار ان ارایه شــود و هرکس 
در جایــگاه خود ، اســتاد دانشــگاه، روحانی و 
عامه مــردم در جایــگاه خود در جهــاد تبیین 
وظیفه و تکلیــف دارند و کاری  که دشــمن در 
فضای مجازی می کند این اســت که ما خود و 
دســتاوردهای انقــلاب را فرامــوش کنیم تا 
به راحتی مــا را وادار  به یاس کننــد از این نظر 
موضوع جهــاد تبیین معنا و اهمیــت پیدا می 

کند.
موضوع جهــاد تبیین  فقط مربــوط به یک 
گروه نیســت و ابعاد تبیین و اقدامــات در این 
زمینه متناســب با هر گروه و توانمندی های ان 

باید باشد.
جهاد تبیین باید در راســتای حفظ انقلاب 
و نظام اســلامی صورت گیرد. حاج قاســم در 
وصیت نامه خویش و در گفتــار و رفتار خویش 
چه چیزی را از شئون عاقبت به خیری می داند؟ 
و بر ســر این بیعت  ، بدن اربن اربا شده خویش 
را ســند این میثاق قرار می دهد؟ ولایت فقیه.  
و تحقق نظام ولایی به جای نظــام طاغوتی که  
تجلی توحید ربوبی اســت  که به ماهیت نظام 
برمی گــردد و در زمره دســتاوردهای معنوی 
است . اساســاً فرق حاکمیت علی علیه السلام با 
معاویه در کجاست ؟ در حاکمیت الله یا شیطان 
. یــا وقتی به تاریخ کشــورمان نــگاه می کنیم 
می بینیــم در ســال 1314 در دوره رضاخان 
۹۶0 کیلومتر مربع از خاک کشورمان منضم به 
افغانســتان می شود یا  در ســال 130۹ حدود 
۸00 کیلومتر مربــع از خاک ایــران عزیزمان 
در منطقه قره ســو به ترکیه واگذار می شــود و 
یا در ســال 134۹ بحرین از مام وطن جدا می 
شود و قبل از آن نیز در عهدنامه های گلستان و 
ترکمانچای چه بخشهایی از خاک کشورمان از 
دست رفت ولی تنها و تنها در یک مورد در تاریخ 
این کشور جنگی هشت ساله رخ داده و در پایان 
آن  یک وجب از خاک کشــورمان اشغال نشد و 
از دســت نرفت و تجاوز گر به سزای تجاوزگری 
خود رسید  چه چیزی یک ملت را در مقابل تمام 
حمایت های شــرق و غرب از صدام پیروز کرد؟ 
آیا این پیروزی محصول دســتاوردهای مادی 
انقلاب بود یا معنوی؟  رزمندگان ما در طی این 
هشت ســال ویا  در دوران دفاع از حرم با کدام 
الگو با حداقل امکانات و تجهیزات پیروز شدند؟ 
در یک کلام آموزه های عاشورایی و قیام امام 
حسین علیه الســلام و این دستاورد معنوی بود 
که انقلاب را از خطر تجزیه و ســقوط نجات داد 
.  و یا در گســترش نفوذ و توسعه عمق راهبردی 
ایران اســلامی در منطقه غرب آســیا با ارتقاء 
جایگاه ژئوپلیتیــک در منطقه بــه یک کانون 
الهام بخــش برای تمامی ملت هــای آزادیخواه 
تبدیل شــد و در معــادلات منطقه ای نقشــی 
موثر و کلیــدی ایفا می کنــد و ایــن از جمله 

دستاوردهای معنوی انقلاب است. 
راهبــرد مقابلــه با ایــن جنــگ خطرناک 
شناختی که از لسان گهربار  رهبر معظم انقلاب 
به رشــته تحریر درآمده یعنی جهــاد تبیین . 
دقیقا و درســت با همان ویژگی هایی که ایشان 
ذکر کردنــد یعنی رویکــرد مقابله با دشــمن 
و تشــخیص کجایی این جهاد قرار داشــتن و 
ایستادن . در این جهاد روشنگری و روایت گری 
صحیح باید بــه چند نکته توجه کــرد : اول آن 
که بدانیم اساس  برنامه دشــمن در این جنگ 
شناختی، شــبهه افکنی و ابهام آفرینی است و 
اســاس کار ما باید بصیرت افزایی و روشنگری 
و جهاد تبیین باشــد دوم آن کــه مختصات و 
ویژگی های این جهاد را به درســتی بشناسیم 
ســوم آن که در زمین دشــمن بــازی نکرده و 
جدول اطلاعات او را کامل نکنیم بین مطالبات 
به حق صنفی و ســوء اســتفاده و موج سواری 
دشمن از این مطالبه به حق تفکیک ایجاد کنیم 
چهارم آن که سنگر مواجه درست انتخاب شود . 
هیجانی یا حماسی و یا عالمانه کدام یک ؟ قطعاً 
ورود کارشناســی و عالمانــه و محققانه، اقناع 
پذیری افکار عمومی را به همراه خواهد داشت . 

پنجم آن کــه زاویه نگاه مان را بــا زاویه نگاه 
امام جامعه تنظیــم کنیم مثلًا تشــبیه  رهبر 
انقــلاب از شــکوه و عظمت پوشــالی آمریکا،  
کشتی تایتانیک اســت که این شکوه و عظمت 
نتوانست مانع غرق شدنش شود و امروز آمریکا 
همانند کشــتی تایتانیک است که مراحل افول 
و ســقوط خود را طی می کند ششــم آن که در 
جهــاد تبیین نباید مرعوب شــد و اهــل  نقد و 
انتقاد به جای روشنگری و تبیین گری شد، در 
بیان دســتاوردها و نکات مثبت و تحول آفرین 
دولت سیزدهم نباید با لکنت زبان سخن گفت 
، واکسیناســیون عمومی، صدور و فروش نفت، 
اســتفاده از ظرفیت اقتصادی همسایگان ،نگاه 
به شــرق و ایجاد روابط متوازن با همه کشورها 
،عضویت در پیمان های اقتصادی شــانگهای و 
پی گیری قراردادهای 20 و 2۵ ســاله با روسیه 
و چین و بویژه  استفاده از ظرفیت های درون زا  
برای برون رفت کشــور از مشکلات بخش هایی 

از اقدامات تحول آفرین بوده اند.

ســخنگوی دولت روز روابط عمومی را تبریک گفت. به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: جایگاه روابط عمومی در دورانی که اطلاع رسانی پیشتاز همه عرصه هاست دو چندان شده است؛ طوری که 

موفقیت و دوام نهادها و سازمانها به عملکرد روابط عمومی های آن وابسته است.
 2۷ اردیبهشت روز ارتباطات و روابط عمومی بر تیم روابط عمومی دفتر سخنگوی دولت فرخنده.«
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اظهارات مسئولان و بررسی مراکز پژوهشی 
نشــان می دهد تورم ناشــی از اصلاح یارانه ها 
حداکثر ۷ درصد اســت اما تداوم تخصیص ارز 
ترجیحی ضمن اینکه منجر به ثبت تورم های 

دورقمی می شد.
به گزارش خبرنگار مهر، بررســی موفقیت 
یا عدم موفقیــت ارز 4200 تومانــی در مهار 
تورم کالاهای اساســی در ســالهای گذشته 
موضوعی محوری است که ارائه تحلیل صحیح 
از آن می تواند در اتخــاذ تصمیمات کلیدی در 
آینده اقتصاد کشور مؤثر باشــد. به طور کلی، 
صورت مســئله در این موضوع در دو ســناریو 
قابل مقایسه است. یکی حذف ارز ترجیحی یا 
همان ارز 4200 تومانی و بازتوزیع یارانه نقدی 
آن به مردم و دیگری استمرار تخصیص این ارز 
همانند گذشــته به واردات که در هر دو حالت 
میزان کســری بودجه، تورم زایــی و تغییرات 

سطح عمومی قیمتها متفاوت خواهد بود.
مقایسه تورم در شرایط بود یا نبود ارز 

ترجیحی
با وجــود آنکه هنــوز تخمین رســمی در 
خصوص میزان تورم بعد از اصــلاح یارانه ها و 
مقایسه آن با شرایط استمرار پرداخت ارز 4200 
منتشر نشده اســت، اما اظهارات کارشناسان، 
مقامات مسئول و مراکز علمی نشان می دهد که 
تورم ناشــی از حذف یارانه به مراتب کمرنگ تر 
از شــرایط اســتمرار پرداخت یارانــه ارزی به 

واردکنندگان خواهد بود.
به عبارت دیگر هر چند واضح است که حذف 
ارز ترجیحی کالاهای اساسی منجر به افزایش 
قیمت سطح عمومی کالاها خواهد شد، اما آثار 
تورمی آن به مراتب کمتــر از تورم های فزاینده 
ناشی از کسری بودجه دولت و همچنین رانت 
توزیع شده و آسیب وارد شــده به تولید داخل 

توسط ارز ترجیحی خواهد بود.
حمید پورمحمدی معــاون امور اقتصادی 
ســازمان برنامه و بودجه نیز ســال گذشته در 

همین باره گفته بود: »بررسی ها نشان می دهد 
که اگر همه ی ارز ترجیحی حذف شود، حدود 
4.۵ درصد اثر تورمی مستقیم دارد و اثر تورمی 
غیرمستقیم آن 2.۵ درصد است یعنی بر روی 

هم، ۷ درصد اثر تورمی کل دارد.«
وی همچنین هشــدار داده بود: »در صورت 
ادامه وضع فعلی و عدم حــذف ارز ترجیحی و 
تأمین ارز از محل پایه ی پولــی، 2۸ درصد اثر 

تورمی به دنبال خواهد داشت.«
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
که در سال ۹۸ منتشر شد، به این مطلب اذعان 
شده بود که حذف ارز ترجیحی اختصاص یافته 
به واردات کالاهای اساســی، منجر به افزایش 
قیمت این کالاها خواهد شد و تورمی در حدود 
۶ درصد در پی خواهد داشت. اما تداوم سیاست 
ارز ترجیحی، به دلیل افزایش کســری بودجه 
و تأمین آن از محل پایه پولی، تورم حداقل 11 

درصد را همراه خواهد داشت.
نقش ارز ۴2۰۰ تومانی در دامن زدن به 

چاپ پول
در هفته های گذشته نیز علی صالح آبادی 

رئیس کل بانک مرکــزی صراحتاً یک پرده از 
تورم آفرینــی ارز 4200 تومانی در دولت قبل 
را آشــکار کرد و ارز ترجیجی را یکی از عوامل 
مهم رشد نقدینگی و سطح عمومی قیمت ها 

در دولت گذشته تلقی کرد.
وی در همین باره گفته بود: »دولت گذشته 
با خرید ۶ میلیارد دلار ارز نیمایی و فروش آن 
به بهای 4,200 تومان به واردکنندگان، باعث 
افزایش شــدید نقدینگی شــد که 110 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی ماحصل این سیاست 

بوده است.«
طبق گفته این مقام مسئول، دولت حسن 
روحانی در ســال ۹۹، 4 میلیــارد دلار درآمد 
نفتی داشــته اما از آنجایی که به 10 میلیارد 
دلار ارز برای کالای اساسی نیاز داشته است، 
۶ میلیارد دلار ارز را از ســامانه نیما به قیمت 
نزدیک به نرخ آزاد خریداری کرده و به قیمت 
 4,200 تومــان بــه واردکننــدگان فروخته 

است.
بنابراین طبق عقیده برخی کارشناســان، 
با توجه به تخمین کسری بودجه حدود 300 

هزار میلیاردی در ســال 1401، پیش بینی 
می شــود اگر دولت بخواهد همچــون قبل با 
خرید ارز از بازار آزاد، کمبود ارز 4200 تومانی 
را تأمین کند، به 2 دلیل افزایش شدید تورم را 

در سال جاری ایجاد خواهد شد.
در این شــرایط تقاضا در بازار فیزیکی ارز 
افزایش پیدا خواهد کــرد و بانک مرکزی نیز 
ناچار به چاپ پول بدون پشتوانه برای خرید ارز 
از بازار خواهد شد که آثار تورمی این موضوع به 
مراتب از حذف ارز 4200 تومانی برجســته تر 

خواهد بود.
ارز دولتی در مهار تورم و فقر موفق 

بود؟
بررسی و مقایسه قیمتهای فعلی و گذشته 
کالاهای اساســی نیز به ناتوانــی ارز 4200 
در مهار تــورم این اجناس در ســالهای اخیر 
اذعان داشــته و موید این حقیقت است که ارز 
ترجیحی کمک مؤثری در این زمینه به قشــر 

متوسط و ضعیف جامعه نکرده است.
برای مثــال قیمت مرغ در ســال 13۹۶ و 
قبل از تولید سیاست ارز 4200 تومانی به طور 
متوســط ۷,400 تومان بود، در حالی که این 
رقم در ســال جاری به حدود 30 هزار تومان 

رسیده، یعنی 4 برابر شده است.
آمارهای رســمی حاکی از آن اســت که 
در حال حاضر میزان مصرف گوشــت دهک 
ثروتمند جامعه، 2۸ برابــر میزان مصرف این 

کالای پروتئینی در دهک فقیر رسیده است.
مصرف سرانه شــیر و فرآورده های شیری 
در کشــور به تفکیک دهک های درآمدی در 
سالهای ۹۹-13۹0 هم بیانگر کاهش بیشتر 
مصرف شیر در بین اقشار متوسط و کم درآمد 
نسبت به اقشار مرفه اســت. روغن نباتی هم 
که بیشترین سهم را از ارز 4200 تومانی برای 
تهیه مــواد اولیه و نهاده ها داشــته، با کاهش 
شدید مصرف توسط اقشــار متوسط به پایین 

مواجه بوده است.

طبق بررسی مراکز پژوهشی؛

تورم ناشی از اصلاح یارانه ها حداکثر  7 درصد است

رئیس قوه قضاییــه گفت: کوتاه کردن فرآیند دادرســی یک 
ضرورت غیرقابل کتمان اســت و ما برای تحقق این مهم سلسله 

برنامه هایی را در دستور کار داریم.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای در نشســت با اعضای هیئت رئیسه کمیسیون 
اصل ۹0 مجلس ضمن اشاره به تعبیر مطرح شده از جانب رئیس 
کمیسیون اصل ۹0 مبنی بر وجود دردهای مزمن در بخش هایی از 
نظام اداری کشور، اظهار کرد: رفع دردهای مزمن با درمان عادی 
ممکن نیست و نیازمند درمان ویژه است؛ درمانی که هزینه دارد و 
باید مستمر و مداوم باشد تا اثرات بر جای مانده از دردهای مزمن و 

کهنه را به طور کامل مداوا کند.
رئیس دستگاه قضا یادآور شــد: این درمان و مداوای دردهای 
مزمن که بخش هایی از نظام اداری کشور به آن مبتلا است نیازمند 
تشریک مساعی و تمرکز قوای دستگاه های مختلف و شناسایی 
اولویت هاست؛ همچنین باید توجه داشت که این درمان دردهای 
مزمن با جیغ ها و فریادهایی همراه خواهد بود که این امر نباید ما 
را از ادامه مســیر بازدارد و باید موضوع را تا انتها و حصول نتیجه 

پیگیری کنیم.
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: در عین حــال که نباید از هیچ 
موضوع و مسئله ای که موجد آسیب و خلل در نظام اداری کشور 
است، غفلت کرد اما باید تمرکز و انرژی خود را بر اولویت ها بگذاریم 
و با اولویت بندی مسائل و موضوعات در راستای رفع آنها اقدامات 
مجدانه و پیگیرانه را انجام دهیم و توجه داشته باشیم که با انجام 
یک اقدام بازدارنده در حوزه یک اولویت شناسایی شده بسیاری از 

مشکلات و آسیب ها مرتفع خواهند شد.
رئیس قوه قضاییه در همین زمینه مشخصاً به موضوع ضرورت 
تکمیل و راه اندازی ســامانه جامع تجارت و نقــش و کارکرد این 
سامانه در شفاف ســازی چرخه صادرات و واردات در کشور اشاره 
کرد و این مقولــه را در زمره اولویت ها قلمــداد کرد که در صورت 
تحقق کامل آن، بخشی از منافذ فسازا، معایب و آسیب ها در حوزه 
فرایندهای زنجیره تجارت و همچنین مدیریت زنجیره توزیع کالا 

مرتفع خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با تاکید بر ضرورت 
اتصال سامانه های دســتگاه های مختلف از جمله اداره گمرک ، 
سازمان بنادر و ســازمان اموال تملیکی در راستای شفاف سازی 
چرخه صادرات و واردات در کشور و انســداد بسترهای فسادزا و 

موجد خسارت در این حوزه مشــخصاً به معضل کالاهایی اشاره 
کرد که در انبــار بنادر و گمرکات، متروکه و فاســد می شــوند؛ 
محموله هایی که بــه تصریح قاضی القضات هیــچ عایدی برای 
مردم ندارنــد و فقط به بیت المال خســارت تحمیل می کنند؛ از 
»تخصیص ارز برای واردات« تا »اشغال فضای فیزیکی« و »صرف 

هزینه جهت امحاء آنها«.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: به مســئولان قضایی دستور 
داده ام کــه با کمک دولــت، همچنان ســاماندهی فرآیندهای 
صادرات و واردات از جمله ثبت  سفارش ها، تخصیص ارز، تخلیه 
محموله کشتی ها در بنادر و گمرکات و ارسال به موقع آنها به نقاط 
مختلف کشور، ســاماندهی انبارهای گمرکات و بنادر و کالاهای 
متروکه را با جدیت دنبال کنند تا اشــکالات و آسیب های فسادزا 
و موجد خســارتی که کماکان در برخی از بنادر و گمرکات کشور 

وجود دارد، به طور کامل مرتفع شوند.
رئیس دســتگاه قضا در بخشی از ســخنانش در این قسمت 
جلسه، در واکنش به سخنان ســید محمود نبویان عضو هیئت 
رئیسه کمیسیون اصل ۹0 مجلس مبنی بر عدم تحویل سامانه 
مرتبط با گمرک از ناحیه یک شرکت و پیمانکار علی رغم مکاتبات 
صورت گرفته میان مقامات و مســئولان ذیربط طی چهارسال 
گذشــته گفت: ابعاد این موضوع باید موشــکافی و بررسی شود 
و اگر مقرون به صحت باشــد باید مورد پیگیری جدی قرار گیرد؛ 
البته من این موضوع را قبول ندارم که یک پیمانکار توانسته همه 
مسولان را دور بزند؛ به هر ترتیب باید قرارداد منعقد شده در این 
زمینه مورد بررسی و مداقه قرار گیرد و هر دستگاهی مقصر بوده، 

رسیدگی های لازم در رابطه با آن انجام شود.
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای با تاکید بر اینکه 
مقابله همه جانبه با پدیده قاچاق به صــرف راه اندازی و اتصال 
ســامانه ها ی یکپارچه تحقق نمی یابد، بیان داشت: به منظور 
مقابله جدی با پدیده شوم قاچاق که یکی از موانع اصلی رونق و 
جهش تولید در کشور است ضروری است دستگاه های مسئول 
تشریک مساعی و تعامل بیشتری داشــته باشند و من در اینجا 
رئیس سازمان بازرســی و رئیس کل دادگستری استان تهران 
را مکلف می کنم با برگزاری نشســت های تخصصی مشترک با 
اعضای کمیســیون اصل ۹0 مجلس، موضوعات و مسائل این 
حوزه از جمله راه انــدازی و اتصال ســامانه های لازم و تخلفات 
صورت گرفتــه در این زمینــه را احصاء و جمع بنــدی کنند و 

بدین ترتیب یک کار عملی منســجم در حوزه مقابله با قاچاق 
صورت گیرد.

وی افزود: البته تعدادی از متخلفین در حوزه سامانه های مبارزه 
با قاچاق از ناحیه سازمان بازرسی به دادسرا معرفی شده اند اما باید 
توجه داشت که صرف این اقدام کفات نمی کند و باید این مسئله را 

به صورت ریشه ای و اساسی با همکاری و تعامل مرتفع کنیم.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش در این قسمت 
از نشست با اعضای هیئت رئیسه کمیسیون اصل ۹0 ، بر نقشی که 
مجلس یازدهم می تواند در زمینه »کوتاه کردن فرآیند دادرسی« 
و »کاستن از عناوین متعدد و کثیر مجرمانه« ایفا کند و کمک  کار 
دستگاه قضایی در این راستا باشد، تاکید کرد و به استمرار فضای 
همدلانه ایجاد شده میان مسئولان دستگاه قضایی و نمایندگان 

مجلس یازدهم برای غلبه بر چالش ها و معضلات اشاره داشت.
وی در همین راســتا افزود: کوتاه کردن فرآیند دادرسی یک 
ضرورت غیرقابل کتمان اســت و ما برای تحقق این مهم سلسله 
برنامه هایی را در دستور کار داریم؛ مجلس یازدهم نیز می تواند در 
این زمینه در قالب ارائه طرح از ناحیه خود و یا تسریع در تصویب 
لوایح ارسالی از ناحیه ما، نقش آفرین باشــد؛ به طوری که شاهد 

رسیدگی به یک پرونده قضایی در بازه های زمانی طولانی نباشیم.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای به ثمرات و 
اثرات مثبت جلسات مســتمر و هم اندیشانه مسئولان قضایی با 
نمایندگان مجلس در کمیسیون ها و فراکسیون های مختلف در 
راستای رفع اشــکالات و ایرادات موجود در بخش ها و حوزه های 
گوناگون کشور اشاره کرد و مشــخصاً نتایج و اثرات نشست اخیر 
خود و مســئولان قضایی با طراحان قانون »حمایت از خانواده و 

جوانی جمعیت« را مورد تصریح قرار داد.
رئیس قوه قضاییه در همین زمینه افزود: در راستای موضوعات 
مطرح شده در جلسه مشترک میان مسئولان قضایی و طراحان 
قانون »حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت« در مجلس، ظرف 
تنها دو هفته در راستای رفع موانع اجرای کامل این قانون اقداماتی 
ترتیب داده شد؛ از جمله آنکه ابلاغ ویژه تشکیل شعب اختصاصی 
دادگاه تجدیدنظر در همه استان های کشور وفق تبصره یک ماده 
۵۶ قانون مزبور )ناظر بر شــرایط مجاز بودن سقط جنین( صادر 
شد؛ همچنین رئیس سازمان بازرسی کل کشور مکلف شد تا بر 
نحوه اجرای مفاد این قانون از ناحیه دستگاه های مختلف و تدوین 

آیین نامه های ناظر بر آن نظارت کند.

 رئیس قوه قضاییه:

کوتاه کردن فرآیند دادرسی یک ضرورت غیرقابل کتمان است

نماینده ولی فقیه در ســپاه گفت: دشــمن با 
فتنه انگیزی بــه دنبال تغییر الگوهــای رفتاری و 
تضعیف گفتمان مقاومت است و می خواهند فضا را 
تاریک کنند. به گزارش ایرنا، حجت الاسلام عبدالله 
حاجی صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه صبح امروز 
)سه شنبه( در نشســت خبری تشریح برنامه های 
کنگره بزرگداشت شهدای روحانی گفت: روحانیون 

و خبرنگاران در یک میدان جهاد مشترک هستند و 
همانطور که جهاد تعطیلی ندارد و محدود به قتال 
نیســت، مومن هم همواره با زبــان و قلمش جهاد 

می کند.
وی با بیان اینکه باور داریم که جهاد عرصه های 
مختلفی دارد، افــزود: روحانیــون و خبرنگاران، 
جهادگران عرصه تبیین هستند و امروز این عرصه 

به دلایل مختلف مقدم با سایر جهادها است.
نماینده ولی فقیه در سپاه جهاد تبین را همان 
جهاد اکبر برشــمرد و گفت: دشــمن شکســت 
خورده در تمامی عرصه ها امــروز با تحریف، فریب 
و شــبهه افکنی به جنگ باورهای جامعه ما آمده و 
جهادگرانی که در این عرصه می توانند ایستادگی 
کنند خبرنگاران و روحانیون هستند که می توانند 

دشمن را عقب بزنند.
حاجی صادقی اطلاع رســانی درست و به موقع 
را یک بعد جهاد تبیین دانســت و خاطرنشان کرد: 
دشــمن با فتنه انگیزی به دنبــال تغییر الگوهای 
رفتــاری و تضعیف گفتمــان مقاومت اســت و 
می خواهند فضا را تاریک کنند و ما امروز بیشترین 

حرکت را باید در عرصه تبیین داشته باشیم.

نماینده ولی فقیه در سپاه:

دشمن با فتنه انگیزی به دنبال تضعیف گفتمان مقاومت است



3اقتـصــادی

رییس سازمان هواپیمایی اعلام کرد  
 تلاش برای کاهش قیمت

پروازهای عتبات 
رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری اعلام کرد: همه 
دستگاه های متولی به دنبال کاهش هزینه ها و قیمت بلیت 
پروازهای عتبات عالیات هســتند اما بالا بــودن تعرفه های 

فرودگاه نجف دلیل گرانی بلیت این پروازهاست.
محمد محمدی بخــش اظهار کرد: در خواســت همه 
مســئولان دســتگاه های متولی، کاهش هزینه  پروازهای 
نجف و عتبات عالیات اســت اما کاهش پیدا نکردن قیمت 
ارتباطی به ایرلاین ها، ســازمان حج و زیارت یا ســازمان 

هواپیمایی ندارد.
وی افزود: علت افزایش قیمت بلیت هواپیما این است که 
هزینه های عوارضی در فرودگاه نجف بالاســت. این عدد به 
ازای هر مسافر 2.۵ میلیون تومان است درحالی که فرودگاه 
دمشق با وجود فاصله بسیار بیشتر نسبت به نجف، تعرفه های 

پایین تری دارد.
رییس سازمان هواپیمایی کشــوری ادامه داد: مسئولان 
دســتگاه های مختلف از ســازمان حج و زیارت، ســازمان 
هواپیمایی و... درخواست خود را مصرانه برای کاهش تعرفه ها 
و هزینه های غیرمتعارف فرودگاه نجف به مسئولان عراقی از 
جمله نخست وزیر و رییس جمهور این کشور اعلام کردند اما تا 
کنون نتوانستیم این کار را انجام دهیم البته مسئولان عراقی 
موافقت خود را برای این کار اعلام کردند اما فرودگاه عراق با 
توجهبه اینکه در اختیار بخش خصوصی است، زیر بار کاهش 

این هزینه نرفته است.
محمدی بخش با بیــان اینکه فــرودگاه های خصوصی 
برای توسعه فرودگاهی تعرفه هایی را تحت عنوان عوارض از 
مسافران دریافت می کنند، گفت: تعرفه های فرودگاه نجف 
غیرمتعارف و بالاست و بر این اســاس رایزنی های خودمان 
را انجام می دهیم اما حتی اگر این مســئله به نتیجه نرسد، 
نرخی را برای پروازهای نجف  به ویژه در ایام اربعین مشخص 

خواهیم کرد.

 خرید عرصه مسکن مهر
اجباری نیست

به دنبال ارسال پیامکی به برخی متقاضیان مسکن مهر 
مبنی بر اجباری بودن خرید عرصه مســکن مهر، شرکت 
عمران شهرهای جدید اعلام کرد که طبق قانون ساماندهی 
حمایت از تولید و عرضه مســکن و هم چنین قانون بودجه 
ســال های ۹۷ تا 1401 متقاضیان الزامی به خرید عرصه 

مسکن مهر ندارند.
اخیرا پیامکی با عنوان »متقاضــی محترم خرید عرصه 
شــما اجباری می باشــد حضورا به واحد عرصــه مراجعه 
نمایید«. به برخی متقاضیان مســکن مهر شهر جدید پرند 
ارسال شده است. با توجه به این که قیمت فروش عرصه در 
حال حاضر به 40 تا ۵0 میلیون تومان رسیده، نگرانی هایی  
از این بابت ایجاد شد. اما ظاهرا در ارسال پیامک، سلیقه ای 
عمل شــده و الزامی به خرید عرصه واحدهای مسکن مهر 

وجود ندارد.
در این زمینه روابط عمومی شــرکت عمران شهرهای 

جدید جوابیه ای را بدین شرح منتشر کرده است:
»براســاس قانون ســاماندهی حمایت از تولید و عرضه 
مسکن مصوب ســال 13۸۷ و آیین نامه اجرایی آن، عرصه 
پروژه های مسکن مهر در قالب انعقاد قرارداد اجاره ۹۹ ساله 
زمین به سازندگان یا تعاونی های مسکن تحویل شده است 
و متقاضیان ملزم می باشــند پس از تکمیل پروژه و تحویل 
واحد نسبت به پرداخت بهای اجاره عرصه به صورت سالانه 
و در چارچوب ضوابــط و مقررات اقدام نماینــد. از آنجا که 
عموم پروژه های مســکن مهر دارای متقاضی بوده اند لذا 
در خصوص این گــروه از پروژه ها وفق مفــاد بند ب تبصره 
۸ قانون بودجه ســالهای 13۹۷ لغایــت 1400 و بند الف 
تبصره 11 قانون بودجه سال 1401، اساساً الزامی به فروش 
عرصه به متقاضی وجود نداشته و صرفا در صورت تقاضای 
متقاضی مبنی بر خرید عرصه، دستگاههای اجرایی مکلف 
به فروش قدرالســهم واحد متقاضی از کل عرصه براساس 

قیمت کارشناسی روز می باشند. 
لکن در خصوص پروژه های مســکن مهری که به دلیل 
نداشــتن متقاضی واجد شــرایط، امکان تکمیل واحدها 
میسر نبود و پروژه ها به سبب ناتوانی سازنده در تامین منابع 
مالی در وضعیت راکــد، بلاتکلیف مانده بودند، براســاس 
تصویب نامه های هیات محترم وزیران طی ســال 13۹4 و 
13۹۵ مقرر گردید، این واحدها با تعدیل شرایط ثبت نام به 
سازندگان، تعاونی و اشخاص حقیقی و حقوقی واگذار گردد 
و از محل منابع حاصل از فروش این واحدها )ارزش زمین( 
برای تکمیل پروژه های خدمــات روبنایی با رعایت قوانین 
هزینه گردد بنابراین همچنان که اشاره گردید درخصوص 
واحدهای گروه اول اساســاً الزامی به فروش عرصه نبوده و 
در صورت تقاضای متقاضی، قدرالســهم واحد متقاضی از 
عرصه براساس نظر کارشناس دادگستری تعیین و واگذاری 
با دریافت بهای عرصه به نقد و یا نقد و اقســاطی انجام می 
شود و فروش عرصه صرفاً در خصوص واحدهای گروه دوم 
که در چارچوب مصوبات هیات وزیران به اشخاص حقیقی 
یا حقوقی با هدف تعیین تکلیف واحدهای بدون متقاضی 

واگذار شده است انجام می شود«.
بنابراین گزارش، چند سالی اســت که فروش عرصه به 
یکی از منابع تامین بودجه دولت بــرای اجرای پروژه های 
مسکونی تبدیل شده است. بر این اساس سالیانه مبلغی به 
عنوان قیمت عرصه اعلام و هر ســال به روزرسانی می شود. 
شرکت عمران در شــهرهای مختلف اعلام می کند که این 
قیمت بر اساس نظر کارشناسی اعلام می شود. معمولا این 

واگذاری ها نیز به صورت نقدی و اقساطی است.

SHAKHESABZ@GMAIL.COM

تسهیلات ارزی را ارزی برگردانید

خبر کوتاه

کوتـاه

 استفاده از همه ظرفیت ها
برای ساخت مسکن کارگران 

عضو کانون عالی شــوراهای اسلامی کار ابراز 
امیدواری کرد: آیین نامه ماده 14۹ قانون کار هر 
چه سریع تر به تصویب برسد تا از همه ظرفیت ها 
در بحث ساخت و ســاز و تامین مسکن کارگران 

استفاده شود.
آیت اسدی ، با اشاره به پروژه ساخت 400 هزار 
مسکن کارگری در کشــور اظهار کرد: کارگران 
بسیاری در طرح های مسکن ثبت نام کردند ولی 
هنوز نتیجه نگرفتند. شــورای عالــی کار هم در 
این زمینه مصوبات زیادی داشــته است؛ از جمله 
تدوین آیین نامه ماده 14۹ قانــون کار که هنوز 
چکش کاری آن تمام نشــده و به نتیجه نرسیده 

است.
وی دربــاره ســاخت مســکن کارگــری در 
شهرک های صنعتی گفت: اگر چه ساخت مسکن 
در شــهرک های صنعتی ایده خوبی اســت ولی 
کارگران شاغل در شهرک های صنعتی را خانه دار 
می کند و همــه کارگران در بخش هــای دیگر را 
نمی توان در این طرح وارد کرد لذا ما منتظریم تا 
آیین نامه تصویب شود و درصدد هستیم تا از همه 
ظرفیت ها در بحث ساخت و ساز و تامین مسکن 

کارگران استفاده کنیم.
اســدی در عین حــال افزایش حق مســکن 
کارگران را منــوط به تصویب مصوبــه در هیات 
وزیران دانست و گفت: شورای عالی کار مبلغ حق 
مسکن کارگران را به ۶۵0 هزار تومان افزایش داد 
ولی این مصوبه برای اجرایی شدن باید در هیات 
وزیران تصویب شود که همچنان منتظر هستیم 
و هر زمان که تصویب شد، معوقات آن به حساب 

کارگران واریز خواهد شد.
عضو کانون عالی شــوراهای اســلامی کار به 
سهم دستمزد در قیمت تمام شده نیز اشاره کرد 
و گفت:سهم دستمزد در بخش های مختلف فرق 
دارد ولی به طور میانگین این رقم 12 درصد است 
که البتــه در صنایع نفت و پتروشــیمی زیر یک 

درصد عنوان می شود.
وی افزود: برخی مشــاغل که هزینه آنها زیاد و 
قیمت تمام شده محصولاتشان بالا است، ممکن 
است در شــرایطی مثل کرونا قرار بگیرند و خود 
به خود حذف شــوند ولی در بخش های خدماتی 
مثل صنف فتوکپی یا مطبوعات که عرضه کننده 
خدمات به مصرف کننده هستند، عرضه و تقاضا 
قیمت را بالا می برد و سهم دســتمزد در قیمت 

تمام شده تابع عرضه و تقاضا است.

چند کارگر ساختمانی بیمه تامین 
اجتماعی هستند؟

نایب رئیــس کانــون انجمن هــای صنفی 
کارگران ســاختمانی می گویــد: از تعداد کل 
کارگران ســاختمانی در کشــور، کمتر از ۶00 
هزار نفر بیمه پردازی می کنند و بین 400 هزار 
تا ۶00 هزار نفر در نوبت انتظار برای بیمه تامین 

اجتماعی هستند.
هادی ساداتی ، با اشاره به آمار تعداد کارگران 
ساختمانی در کشــور اظهار کرد: در حال حاضر 
یک میلیون و 200 هزار کارگر ســاختمانی در 
کشــور وجود دارد که از این تعداد زیر ۶00 هزار 
نفر بیمه پــردازی می کنند و بیــن 400 هزار تا 
۶00 هزار نفر نیز در لیســت انتظــار بیمه قرار 

دارند.
وی ادامــه داد: آماری که بعضــا درباره ۸۵0 
هــزار کارگر ســاختمانی بیمه شــده ارائه می 
شود، قابل پذیرش نیست چون خیلی از بیمه ها 
به دلایــل مختلف و واهــی در ســالهای اخیر 
قطع شده است؛ مثلا کســی 10 سال قبل جواز 
کسب داشته که در سامانه ابطال شده است و در 
کاوش ها و بررســی ها، بیمه کارگر ساختمانی را 

قطع کردند.
نایب رئیــس کانــون انجمن هــای صنفی 
کارگران ساختمانی با اشاره به تاکید مقام معظم 
رهبری دربــاره ضرورت پیش بینــی امور بیمه 
پایه برای آحــاد جامعه، گفت: همــه افراد حق 
بهره مندی از بیمه تامین اجتماعی را دارند و در 
حال حاضر قانون به اندازه کافی داریم و ابلاغیه 
درباره سیاســت های کلی تامین اجتماعی هم 
هست ولی مســاله این اســت که به آن تمکین 
نمی شــود لذا تا وقتی قانون اجرا نشــود، بیمه 

کارگران ساختمانی را شاهد نخواهیم بود.
ســاداتی افزود: در حــال حاضــر کارگران 
ساختمانی را به ســمت بیمه سلامت سوق می 
دهند و اعلام می شــود که درمان رایگان دارد. 
ممکن اســت در تهــران بیمه رایــگان برقرار 
باشد ولی در شهرســتان ها فاقد درمان است و 
جدا از بحث درمان، بایــد از کار افتادگی و فوت 
 را هم در مورد کارگران ســاختمانی پیش بینی 

کنیم.
بــه گفتــه وی، در حــال حاضــر کارگران 
ساختمانی جزو مشــاغل و حرف آزاد هستند و 
بیمه آنها به صورت خویــش فرمایی )اختیاری( 
است که ۷ درصد حق بیمه را پرداخت می کنند 
و بقیه منابع در یک صندوق تجمیع می شــود تا 

همه کارگران از آن بهره مند شوند.

رئیس کل بانک مرکزی بر بازپرداخت تسهیلات ارزی صندوق توسعه ملی به صورت ارزی تاکید کرد. همایش »ثروت 
ملی و عدالت بین نسلی« با حضور مسئولانی از وزارت اقتصاد، بانک مرکزی، صندوق توسعه ملی و البته مجلس در محل 
سازمان مدیریت صنعتی، برگذار شد. رئیس کل بانک مرکزی در اظهاراتی بر جریان بازپرداخت تسهیلات ارزی صندوق 

توسعه ملی اشاره و گفت که پروژه های تامین مالی شده با منابع صندوق توسعه ملی اکنون به مرحله بازپرداخت رسیده و 
باید اقساط این تسهیلات بازپرداخت ارزی شود؛ البته برخی همچنان حساب ذخیره ارزی در ذهنشان است که منابع به 

ریال تبدیل می شد ولی باید توجه داشت که اساسنامه صندوق توسعه ملی لازم الاجراست.
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رئیس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور 
مالیاتی گفت: در بحث پایانه های فروشگاهی 
امروز بالای ۸ میلیون دســتگاه کارتخوان به 

سامانه پایانه های فروشگاهی متصل شدند.
محمد برزگری رئیس مرکز تنظیم مقررات 
سازمان امور مالیاتی  در میزگرد واکاوی مالیات 
بر عایدی سرمایه در دانشگاه علامه طباطبایی 
گفت: طرحی از سوی نمایندگان مجلس برای 
مالیات بر عایدی سرمایه تدوین شده که در حال 
حاضر در کمیسیون اقتصادی مجلس نهایی 
شده و در دستور بررســی صحن مجلس قرار 
دارد. این طرح توســط نمایندگان تهیه شده، 
اما دولت و نهادهای اجرایــی هم به آن کمک 

کردند.
وی افــزود: در حقیقــت با اصــلاح قانون 
پایانه های فروشگاهی هم فعالیت های تجاری 
و هم فعالیت های غیر تجاری مورد توجه قرار 
می گیرد. در صورتی که فــردی فعالیت های 
شفافی نداشــته باشــد نیز باید برود و مالیات 
هدیه بدهد. معافیت هــای حداقلی نیز در این 

حوزه در نظر گرفته خواهد شد.
رئیــس مرکز تنظیــم مقررات ســازمان 
امور مالیاتی با بیان اینکــه ضرورت مطالعات 
کشــورهای دیگر وجود دارد اما از سوی دیگر 
روند فعلی مالیات در کشــور، ضرورت مالیات 
بر عایدی ســرمایه را افزایش می دهد، گفت: با 
توجه به این موارد باید شرایطی را در نظر بگیریم 
اقدامات ما سبب حرکت پول هوشمند به بازار 
دیگری نشــود. باید به گونــه ای آربیتراژ بین 
فضاهای اقتصادی تعیین کنیم که کســی که 
فعالیت تولیدی دارد، ســرمایه خود را حرکت 

ندهد و به ســمت ســوداگری نرود. در نتیجه 
نرخ های مالیات بر عایدی ســرمایه این چنین 
تدوین شــده اســت تا جلوی حرکت سرمایه 

گذاری از تولید به بخش سوداگری را بگیرد.
وی گفت: پس از بحث مالیــات بر عایدی 
سرمایه باید به سمت مالیات بر مجموع درآمد 
اشخاص حرکت کنیم در این صورت می توان 
مالیات بر شرکت ها را کاهش داد، در این حالت 
عایدی ســرمایه نیز در دل مالیــات بر درآمد 
شخص وجود خواهد داشــت و در این شرایط 
ممکن اســت لازم باشد در چند ســال آینده 
اصلاحی در قوانین مالیاتی کشور داشته باشیم.

برزگری با بیان اینکه بخشی از معافیت هایی 
که در طرح مالیات بر عایدی سرمایه دیده شده 
مربوط به اقتصاد سیاسی و بخشی نیز مربوط به 

سنت ها و فرهنگ کشــورمان است، گفت: به 
همین دلیل برخی معافیت ها شرایط خانواده 

دیده شده است.
وی تاکید: در بحث پایانه های فروشــگاهی 
امروز بالای ۸ میلیون دســتگاه کارتخوان به 
سامانه پایانه های فروشگاهی متصل شدند. در 
حال حاضر با توجه بــه همکاری بانک مرکزی 
هر کسی بیشتر از یک سقف مشخص گردش 
حساب داشته باشد به عنوان فعال اقتصادی در 

نظر گرفته می شود.
وی گفــت: وقتــی یــک فعــال مالیاتی 
می خواهد فرار مالیاتی داشــته باشد، در واقع 
یک ریسک بســیار زیادی را می پذیرد. تلاش 
سازمان مالیاتی این است که افرادی که شفاف 
عمل می کنند را با استفاده از مشوق های موجود 

حمایت کند و در مورد افرادی که فرار می کنند 
نیز آنقدر ریسک را بالا ببرد که اساساً افراد به این 

سمت حرکت نکند.
به گفته این مقام مســئول اگر ما مجموع 
درآمد هر فرد اقتصــادی را در نظر می گیریم 
که در حال حاضــر برای مالیــات بر عملکرد 
سال 1400 این گونه است که درآمد سالانه تا 
3۶ میلیون تومان معاف از مالیات و مازاد بر این 
درآمد مشمول ماده 131 قانون مالیاتی است 
که مالیات مازاد بین 1۵ تــا 2۵ درصد در نظر 

گرفته شده است.
وی همچنین گفــت: امســال مالیات بر 
شرکت های تولیدی به نرخ 20 درصد در نظر 

گرفته شده است.
برزگری این را هم گفت: نرخ مالیات بر تولید 

از 2۵ درصد به 20 درصد کاهش یافته است.
به گفته رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان 
امور مالیاتــی، اقتصاد کلان کشــور متأثر از 
مؤلفه های زیادی از جمله ساختار اقتصاد، پایه 
پولی و موارد دیگر اســت. البته طرح مالیات بر 
عایدی ســرمایه قصد ندارد که همه مشکلات 
اقتصاد را حل کند، بلکــه می خواهد پولی که 
به صورت هوشــمندانه به ســمت سوداگری 

می رفت، دیگر این گونه نباشد.
به گفته وی دولت به دلیل اینکه احســاس 
می کند از منابــع دیگر می توانــد مالیات به 
دســت آورد، تصمیم گرفته است نرخ مالیات 
بر عملکرد شــرکت های تولیدی از 2۵ درصد 
به 20 درصد کاهش یابــد، اما در عوض مالیات 
از خودروهای لوکــس و آپارتمان های لوکس 

دریافت کند.

 رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی:

اتصال بیش از ۸ میلیون دستگاه کارتخوان
به سازمان امور مالیاتی

وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت جمهوری ارمنستان 
ضمن عذرخواهی از کامیونداران ایرانی و اعلام اینکه مسیر فعلی 
عبور کامیون های ایرانی از ارمنستان امن و عریض می شود، گفت: 
دولت ارمنستان اولویت برنامه های خود را ارتباط ترانزیتی بیشتر 

با ایران قرار داده است.
دیدار مشترک »رستم قاسمی« وزیر راه و شهرسازی با »گنل 
سانوســیان« وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت جمهوری 

ارمنستان در ساختمان دادمان وزارت راه و شهرسازی برگزار شد.
»گنل سانوســیان« وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت 
جمهوری ارمنستان بعد از این دیدار مشترک در جمع خبرنگاران 
در پاســخ به این ســوال که وضعیت عبور کامیون های ایرانی از 
ارمنستان چرا بهبود پیدا نکرده است، گفت: به عنوان وزیر مسوول 
جاده ها در ارمنستان، از رانندگان و کامیونداران ایرانی برای تردد 

در این مسیر عذرخواهی می کنم و دو خبر خوش نیز دارم.
ارمنستان علاقه مند به احداث کریدور شمال جنوب است

وی گفت: نخست اینکه با وجود مشــکلات موجود، حمل بار 
بین دو کشور نه تنها کاهش نداشته، بلکه رشد هم داشته است.

سانوســیان ادامه داد: در حال حاضر در مســیر جاده تاتو که 
به عنوان جایگزین آزادراه گوریس به قاپان در نظر گرفته شــده 
مشکلاتی در زیرســاخت وجود دارد، دودر حال حاضر در جاده 
جایگزین پیچ های خطرنــاک حــذف و فعالیت های اصلاحی 
و زیرساختی در حال انجام اســت. با اصلاح مسیر 10 کیلومتر در 

آینده نزدیک طول محور کاهش خواهد یافت.
وی گفت: ارمنستان علاقه مند به احداث کریدور شمال جنوب 

است و به اهمیت این اقدام واقف است. ارتباط بین ایران و ارمنستان 
برای گسترش حمل و ترانزیت بین المللی اهمیت دارد.

وزیر زیرساخت ارمنســتان گفت: در دولت ارمنستان اولویت 
برنامه های خود ارتبــاط ترانزیتی بیشــتر با ایران قــرار دارد و 
امیدواریم فعالیت های ما هر چه ســریع تر به احــداث جاده این 

کریدور مجاور مرز ایران ختم شود.
به گفته سانوسیان، دولت ارمنستان ســاخت این کریدور از 
خاک خود را در اولویت خــود می داند و فعالیت های مقدماتی آن 
به سرعت در حال انجام است تا سریع تر بخشی از این کریدور که 
در یکی از استان های جنوبی ارمنســتان و در مجاورت مرز ایران 

قرار دارد، نهایی شود. 
توافق با هندی ها در خصوص انتقال تجهیزات به بندر چابهار

»رستم قاسمی« وزیر راه و شهرســازی نیز در این کنفرانس 
مشترک، گفت: ایران و ارمنستان با همکاری جدی و فراهم شدن 
امکانات می توانند به محل کریدور ترانزیتی جنوب به شــمال و 

شرق به غرب تبدیل شوند.
وی گفت: حمل ونقل ترانزیتی دو کشور به لحاظ جاده ای زیاد 
نیست، اما این گامی اســت برای توسعه فعالیت بین دو کشور که 

امروز در مورد آن بحث شد.
به گفته وزیر راه و شهرســازی اکنــون محدودیت تردد برای 
افزایش تعــداد کامیون های ایرانی وجود دارد که ارمنســتان در 

جهت توسعه جاده و زیرساخت در حال تلاش است.
قاسمی گفت: با عریض شدن جاده ها حمل ونقل و ترانزیت دو 

کشور افرایش خواهد یافت.

وی همچنین گفت: در نظر داریم با گسترش حمل ونقل ریلی 
کالای موردنیاز ارمنســتان از طریق بندر شهید رجایی به جلفا 

برسد و از آنجا حمل شود.
قاسمی با اشاره به یکی دیگر از موضوعات موردبحث میان ایران 
و ارمنستان درباره تعرفه حمل جاده ای کالا بیان کرد: این موضوع 

نیز امروز موردبحث قرار گرفت.
وزیر راه و شهرسازی از بازدید وزیر زیرساخت های ارمنستان 
از آزادراه تهران - شــمال و پل ۶.۵ کیلومتری احداث شده در این 
محور خبر داد و گفــت: توانمندی فنی-مهندســی ایرانیان در 

ساخت راه و جاده مورد استقبال ارمنستان قرار گرفته است.
وزیر راه و شهرســازی در مورد بندر چابهــار و اتصال آن به 
کریدور شــمال-جنوب گفت: ســاخت فیزیکی بندر به اتمام 
رسیده و توافقی با هندی ها در خصوص انتقال تجهیزات به بندر 
و بهره برداری از آن امضا کرده ایم، اما اختلافاتی میان ســازمان 
بنادر و دریانوردی بــا هندی ها وجود دارد کــه در حال رفع آن 

هستیم.
وی به لزوم تکمیل راه آهــن چابهار - زاهدان اشــاره و اظهار 
کرد: ساخت این خط آهن منابع زیادی نیاز دارد که این منابع در 

سال های گذشته به پروژه اختصاص داده نشد.
به گفته وزیــر راه و شهرســازی از صندوق توســعه ملی در 
سال های اخیر منابعی برای ســاخت راه آهن چابهار-زاهدان در 

نظر گرفته شده که با این اعتبار هم پروژه مذکور به اتمام نمی رسد.
وی گفت: به دنبال این هســتیم اعتبــارات راه آهن چابهار-

زاهدان را از دیگر منابع تأمین کنیم.

 وزیر زیرساخت جمهوری ارمنستان:

مسیر فعلی عبور کامیون های ایرانی از ارمنستان امن و عریض می شود

 دبیر اجرایی خانه کارگر قائمشــهر گفت: بــه تبع مصوبه افزایش 
دستمزد شورای عالی کار، حقوق بازنشســتگان نیز افزایش می یابد 
که بر اساس مواد 111 و ۹۶ قانون تامین اجتماعی، می بایست مراحل 
اداری خودش را طی می کند تا بازنشســتگان کارگری نیز بتوانند از 

افزایش حقوق بهره مند شوند.
نصرالله دریابیگی با اعلام اینکه پس از پیروزی انقلاب، کارگران در 
دوران دفاع مقدس نقش آفرینی کردند و پس از آن در دوران سازندگی، 
تلاش های جامعــه کارگری زبانزد خــاص و عام بــود، گفت: همان 
کارگران که امروز جامعه بازنشستگان کشور را تشکیل می دهند، در 
شرایط سختی زندگی می کنند و کســی تلاش های و زحمات آنان را 

به یاد نمی آورد.
وی با اشاره به مشکلاتی که اکنون جامعه کارگری و بازنشستگان 
با آن روبرو هســتند، گفت: این در شان کشور نیســت که کارگران و 
بازنشستگانی که برجســته ترین نقش را در پیروزی انقلاب و احیای 

دوران پس از پیروزی داشتند، در بدترین شرایط معیشتی به سر برند.
رییس کانون بازنشســتگان اســتان مازندران با یادآوری اینکه 
جمهوری اسلامی با شــعار حمایت از فقرا، مســتضعفان، کارگران، 
محرومان و تحقق عدالت پیروز شد، گفت: قرار نیست کوخ نشینانی که 
بنیانگذار انقلاب یک موی آنان را به کاخ نشینان نمی داد، امروز آنچنان 
در سختی و مشکلات به ســر برند که از زندگی سیر باشند و بدترین 

شرایط ممکن را تجربه کنند.
وی با اعلام اینکه در شــرایط کنونی تورم و گرانی شــدت یافته و 
توان کنترل بــازار و مدیریت قیمت ها نیز وجود ندارد، گفت: ســبد 
هزینه خانوار بــالای 12 میلیون تومان اســت، در حالی که کارگران 

و بازنشستگان مشــکلات شدید درمانی و معیشــتی دارند. آموزش 
در جامعه کارگری مغفول مانده، درحالیکه بر اســاس اصل 2۹ قانون 
اساســی، آموزش باید رایگان باشد و بســیاری مزایای دیگر که حق 
قانونی هر ایرانی اســت و قانون اساســی آن را به رسمیت شناخته، 

فراموش شده است.
دریابیگی با اعلام اینکه امروز هر بازنشسته حداقل یک فرزند بیکار 
در خانه دارد که باید مخارج او را بدهد، گفت: مقام معظم رهبری بارها 
بر توجه به کارگران و بازنشســتگان تاکید کردنــد اما وضعیت امروز 
بازنشستگان نشان می دهد که مســئولان توجه لازم را به فرمایشات 

رهبری ندارند.
وی با یادآوری اینکه امســال مقام معظم رهبری دو بار با کارگران 
دیدار داشتند، گفت: دیدار رهبری با کارگران نشان می دهد که ایشان 

چقدر به جامعه کارگری ارادت دارند.
دبیر اجرایی خانه کارگر قائمشــهر با اشاره به اینکه افزایش حقوق 
کارگران بر اســاس ماده 41 قانون کار و بندهای آن تصویب می شود، 
گفت: به تبع مصوبه افزایش دســتمزد شــورای عالــی کار، حقوق 
بازنشستگان نیز افزایش می یابد که بر اســاس مواد 111 و ۹۶ قانون 
تامین اجتماعی، می بایســت مراحل اداری خودش را طی می کند تا 

بازنشستگان کارگری نیز بتوانند از افزایش حقوق بهره مند شوند.
وی با اعلام اینکه افزایش حقوق بازنشســتگان پس از تصویب در 
هیئت مدیره سازمان تامین اجتماعی، به هیئت دولت می رود، گفت: 
هیئت دولت در افزایش حقوق بازنشستگان نقش فرمایشی دارد و فقط 
باید آنچه را که هیئت مدیره تامین اجتماعی تصویب کرده، ابلاغ کند، 
اما امروز شاهد آن هستیم که درنهایت با جامعه کارگری و بازنشستگی 

همراهی نمی شود.
دریابیگی با اعلام اینکه همواره تورم افسارگســیخته ناشــی از 
سوءمدیریت است، گفت: جای تعجب و ســوال دارد، وقتی افزایش 
قیمت ها، گرانی و تورم شدت یافته، هنگامی که بازنشستگان باید از 
ابزار افزایش مستمری برای مقابله با این تورم و گرانی بهره مند شوند، 
اشکال تراشی می شود و مصوبه هیئت مدیره سازمان گروگان گرفته 

می شود.
وی با اشــاره به اظهارات پورابراهیمی )نماینده کرمان در مجلس 
شورای اســلامی( مبنی بر بازنگری در افزایش دستمزد و کاهش آن 
گفت: ازیکسو آقای پورابراهیمی بر کاهش دستمزد و تعدیل آن اصرار 
می کند و از سوی دیگر هیات دولت نیز افزایش مستمری بازنشستگان 

کارگری را نگه داشته و دستور اجرای آن صادر نشده است.
رییس کانون کارگران بازنشسته اســتان مازندران با ابراز تاسف از 
اینکه شاید عده ای می خواهند کارگران و بازنشستگان در سخت ترین 
شرایط با سفره های خالی، شــرمنده زن و فرزند شوند، گفت: همگان 
می دانند وقتی کارگران و بازنشستگان به وضعیت نامناسب اقتصادی 
اعتراض می کنند، دل دشمنان انقلاب شاد می شود اما برخی همچنان 

کارشکنی می کنند.
وی افزود: اگر تا دیروز مشکل آموزش، تفریح و مسافرت داشتیم، 
اکنون نگران نان سفره هایمان هســتیم، بنابراین انتظار داریم هر چه 

زودتر مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان ابلاغ شود.
وی با ابــراز نگرانــی از اینکه تفکــر زر و زور و تزویر بر معیشــت 
بازنشستگان حاکم شود، گفت: امیدواریم هرچه سریعتر بازنشستگان 

از این چالش عبور کنند و شائبه بحران آفرینی مغرضان از بین برود.

دولت مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان را سریعتر ابلاغ کند
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رئیس سابق کانون وکلای دادگستری مرکز:
وکالت بدون صبر ورازداری معنا ندارد

»عیسی امینی« در چهل وششمین آئین تحلیف کارآموزان 
وکالت کانون وکلای استان اصفهان، اظهار کرد: کانون وکلایی 
که خود را به برندی تبدیل کرد، اعتبار و جایگاهی به دست آورد 
و به ملت گفت که من آزمون جدی برگــزار می کنم؛ جوانان 
برای قبولی در این آزمون کانون، وقت بسیاری صرف مطالعه 
منابع آزمون کردند و تمام فشارها برای این است که یک وکیل 

دادگستری مجرب در جامعه پرورش دهند.
وی افزود: اگر قوانین حمایــت از مصرف کننده، حمایت از 
مصرف کننده های خودرو، تجارت الکترونیک، پیش فروش 
ســاختمان را بررســی کنیم، درخواهیم یافت جهت گیری 
قوانیــن حقوق خصوصی یا قوانین مدنی کشــور به ســمت 

اجتماعی شدن، توسعه نظم عمومی های اقتصادی است.
رئیس ســابق کانون وکلای دادگســتری مرکز ادامه داد: 
وکلا نماد بیرونی حق ملت هستند؛ آن ها قلم، بیان، استنباط 
و استدلال دارند. آزمون کانون وکلا، همواره مورد اعتبار است 
و در نهادهای بین المللی هم تنها کانون وکلای دادگستری را 
می شناسند که این امر نشانگر این جایگاه وکلا و کانون وکلای 

دادگستری است.
به دنبال استحاله نهاد وکالت هستند

وی تأکید کرد: متأســفانه برخی افراد با نگاه به مســائل 
اقتصادی نهاد وکالت را سوار بر موج اقتصاد کردند و هدف آن ها 
در وهله نخست، استحاله نهاد وکالت است. این افراد به دنبال 
این هستند که نهاد وکالت را برای تفکر اشتباهِ عده ای، از درون 

استحاله کنند که این موارد ربطی به قاضی و وکیل هم ندارد.
امینی درباره مؤسسات غیرمجاز، اظهار کرد: این مؤسسات 
مافیایی تنها منافع خودشــان را می خواهند و از این اقدامات 
برای به حواشی کشــیدن و ایجاد مشــکل برای کانون وکلا، 
استفاده می کنند. کانون وکلا در هیئت عمومی دیوان عدالت 
اداری در شورای عدالت با کمک قوه قضائیه، این مؤسسات را 
محکوم کرد؛ اما شاهد هســتیم که این مؤسسات همچنان 

قدرت دارند.
وی گفت: این مؤسســات »طرح تسهیل« )طرح تسهیل 
صدور برخی مجوزهای کســب وکار که بر این اساس، آزمون 
وکالت و آزمون سردفتری از امسال بدون تعیین ظرفیت برگزار 
خواهد شد( را آوردند ولی شاهد هستیم، نمایندگان حقوقی 
غیروکیل را به داخل دادگستری ورود می دهند؛ یعنی قبل از 
اینکه به وکلا صدمه بزنند، به دادگستری صدمه وارد می سازند 

و دادگستری را از درون خراب می کنند.
استادیار دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکزی تصریح 
کرد: چه افرادی قرار اســت در قالب این طرح به دادگستری 
بروند؟ باید در پاسخ گفت همان مؤسسات غیرمجاز به داخل 
دادگستری ورود خواهند کرد، این مؤسسات به قدری بی صدا 
دارند در راستای منافع شخصی خود قدم برمی دارند که صدای 

پای آن را نه کانون وکلا و نه قوه قضائیه می شنود.
طرح تسهیل دادگستری و نهادهای دیگر را درگیر 

حاشیه خواهد کرد
وی اظهار کرد: اگر قرار باشد بین من وکیل با مردم رابطه ای 
باشد، آن رابط رسانه است، رسانه در سال های اخیر رابطه اش را 
با وکلا ضعیف تر کرده است، همان اندازه که وکلا انفعال دارند، 
همان اندازه رسانه از وکلای کشور فاصله گرفته است. کانون 

وکلا یک نهاد مدنی است و نهاد سیاسی نیست.
امینی تأکید: تردیــد نکنیم طرح هایــی همچون طرح 
تسهیل دادگستری و نهادهای دیگر را درگیر حاشیه خواهد 
کرد، اگر کانون وکلا امروز یک برند اســت، تردید نکنید علت 
اصلی آن دانش صرف وکالت است. کدام صنف است که از ۸0 
تا ۹0 درصد حقوق دانان صنف خودش را در درون خود جمع 
کرده باشد، فقط این امر را در کانون وکلا شاهد هستیم. دانشی 
که وکلا در وکالت به آن نیاز دارند، فقط علم حقوق نیست. یک 
وکیل خوب به روان شناســی، ادبیات، علوم اجتماعی و سایر 
علوم نیازمند است. وکیل مجرب فردی نیست که زیاد سخن 
بگوید و بنویسید؛ بلکه فردی است که بتواند دادگاه محترم را 

اقناع کند، اقناع تنها با علم حقوق میسر نخواهد بود.
وی افــزود: اگر قرار باشــد اقنــاع را انجام دهیــم، بدون 
دانش های جانبی در کنار رشته علم حقوق امکان پذیر نیست. 
وکیل نمی تواند بدون روان شناسی درست از مخاطب، رئیس 
دادگاه، وکیل طرف مقابل موفق شــود. حقوق دانان و وکلای 
شهیر، افرادی بودند که دانش های مرتبط مانند ادبیات، تاریخ، 
جغرافی، علوم اجتماعی، فلســفه را در حد مطلوب فراگرفته 

بودند.
وکالت بدون صبر و رازداری معنا ندارد

این وکیل دادگســتری با اشــاره به اهمیت دارا بودن صبر 
برای وکلا، تأکیــد کرد: وکیل نمی توانــد در وکالت عصبانی 
شود، نمی تواند دشــمن انگاری کند به همین جهت وکالت با 
صبر است و بدون صبر معنا ندارد. »ناصر کاتوزیان« نماد بارز 
صبر برای یک وکیل است. وی ســال 13۷1 برگشت و دوباره 
درخشید ولی قبل از آن 10 سال خانه نشــین بود و صبر او را 

نگهداشت.
وی گفت: اگر می خواهیم وکیلی باشــیم که مردم به ما 
اعتماد کنند، نباید افشــاکننده راز دیگران باشیم، از این رو 
گفته می شود وکالت بدون رازداری معنا ندارد. جهان امروز، 
جهان بسیار کوچکی اســت، هر آنچه زیر گوش می گوئید، 
تردید نکنید ظرف مدت سه روز یا یک هفته، اخبار به گوش 
مخاطب خواهد رســید؛ به ویژه در این زمانه که ارزش های 
اجتماعی پایین آمده است، اگر این ارزش ها پایین نیامده بود 
فرد افشــای راز نمی کرد و همین موارد سرآغازی برای آغاز 

خصومت است.
امینی با بیان اینکه تیغ دادسرای نظامی بر بالای سر وکلا 
اســت، اظهار کرد: به جای ترس برای سود بیشــتر در حوزه 
مادی و معنوی باید خوب کار کنیم. برخی اوقات با موکل هایی 
برخورد می کنندکه امید آنها بسیار کم است درحالی  که اکسیر 
وکالت امید است. وکلا بارها شاهد برد و باخت فراوانی بودند و 
بارها فکر می کردنــد در پرونده ای می بازند اما توانســتند در 

پرونده برنده شوند و حق موکل را به او برگردانند.
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افتتاح پروژه های مخابراتی به مناسبت رو زجهانی مخابرات وجامعه اطلاعاتی

خبر کوتاه

کوتـاه

دو هزاردانش آموز با مفاهیم 
مدیریت مصرف برق آشنا شدند 

ســیما صادقی مقدم. خبرنگار یزد: مدیر دفتر 
مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان 
یزد از آموزش غیرمستقیم افزون بر 2000 دانش 
آمــوز  و والدین آنان در قالب برنامــه های هنری و 

جشن های مدیریت مصرف خبر داد.
محمد مهدی میرجلیلی گفت : آموزش مفاهیم 
مدیریت مصرف نیازمند خلاقیت و ابتکار آموزشی 
در قالب فعالیت های هنری اســت که برای دانش 

آموزان قابل درک شود.
وی اســتفاده از هنرمندان بومی استان و بهره 
گیری از ظرفیــت های خوب هنــری در آموزش 
مفاهیم مدیریت مصرف را مهم دانســت و افزود : 
سعی کردیم از توانمندی های همه هنرمندان در 
بخش های مختلف بهره بگیریم تا شیوه آموزشی ما 

جذاب تر و موثرتر باشد.
وی اضافــه کــرد : خانــواده هــا ؛ بــه عنوان 
تاثیرگذارتریــن بخش جامعــه در رعایت الگوی 
مصرف می تواننــد در زمان پیک بار تابســتان ، 

خادمین مردم در صنعت برق را یاری کنند.
میرجلیلی متذکر شــد : برنامه های آموزشی 
ویژه مدارس به صورت فعالیــت مضاعف تا پیش 
از پایان سال تحصیلی ادامه داشــته و بعد از آن به 

صورت مجازی انجام خواهدشد.

افزایش چشمگیر تعداد دفاتر 
پیشخوان دولت همکار طرح 

نهضت ملی تولید مسکن 
در پی استقبال بی نظیر متقاضیان از ثبت نام و 
تکمیل پرونده در طرح نهضت ملی تولید مسکن 
در این شــهر جدید بهارســتان، با پیگیری های 
انجام شده، تعداد دفاتر پیشخوان دولت در سطح 
کلانشهر اصفهان و شــهرهای اطراف به ۶0 دفتر 

افزایش پیدا کرد.
متقاضیان عزیز فاز ششــم نهضت ملی تولید 
مسکن شهر بهارستان که در تاریخ 20 اردیبهشت 
ماه پیامــک دریافت نمــوده و تا کنــون موفق به 
تکمیل پرونده نشده اند، تا ۷ خرداد ماه با مراجعه 
به ســایت اینترنتی شــرکت عمران بهارستان به 
آدرس www.baharestan.ntdc.ir نســبت 
به انتخاب و مراجعه به دفتر پیشخوان دولت اقدام 

نمایند.
با توجه به چند برابر شدن تعداد دفاتر پیشخوان 
دولت همکار ایــن طرح، متقاضیــان محترم در 
انتخاب و مراجعه به دفاتر پیشخوان  کاملا مختار 
هستند و نیازی به رعایت تقسیم بندی طبق پیامک 
اول نیست. متقاضیان میتوانند از این لیست جدید 
که در سایت شــرکت عمران اعلام شده و پیوست 
این خبر نیز موجود می باشد، هر کدام از دفاتر را که 

مایلند انتخاب و مراجعه نمایند.

افزایش 17 درصدی تولید برق 
در خوزستان  

معاون بهره برداری شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان گفت: در فروردین ماه ســال جاری 
2 هزار و ۷۷۵ گیگاوات ســاعت برق در خوزستان 
تولید شده که در مقایسه با سال 1400 افزایش 1۷ 

درصدی را نشان می دهد.
ســید مهرداد بــلادی موســوی بیــان کرد:  
ســهم نیروگاه هــای برق آبی در این مــدت برابر 
۶۶4 گیگاوات ســاعت معادل 24 درصد، ســهم 
نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی  برابر 2 هزار 
و ۶۷ گیگاوات ســاعت معادل ۷4,۵ درصد و سهم 
نیروگاه های تولید پراکنده 44 گیگاوات ســاعت 

معادل 1,۵ درصد، از کل انرژی تولیدی بوده  است.
وی افــزود: 40 درصــد برق بخــش تولیدی 
نیروگاه های حرارتی و گازی استان توسط بخش 
دولتی ) نیروگاه های رامین و ماشهر( و ۶0 درصد 
توســط نیروگاه های بخش خصوصــی ) زرگان، 
آبادان، خرمشهر، شــهدای پیروز بهبهان و فجر( 

تولید و به شبکه تحویل گردیده است.
معاون بهره برداری شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزستان  تصریح کرد: پیک فروردین ماه 1401 
به میــزان ۵ هزار و ۸0 مگاوات بوده که نســبت به 
پیک بار ســال قبل  ۵درصد کاهش داشته، انرژی 
مصرفی در این ماه نیز برابر 2 هزار و ۵۹۸ گیگاوات 
ســاعت بوده که نشــان دهنده حدود  12 درصد 
افزایش مصرف  انرژی نسبت به مدت مشابه در سال 

قبل  است.
بلادی موسوی تاکید کرد: باتوجه به رشد بار و 
انرژی مصرفی در فروردین مــاه 1401، مدیریت 
مصرف بــرق  و جابجایی مصارف غیــر ضروری از 
ساعات اوج مصرف ســاعت )14 الی 1۸ و 21 الی 
22 ( به سایر ساعات شبانه روز توسط کلیه مصرف 

کنندگان امری لازم و ضروری است.
بر اســاس این گزارش، ظرفیت منصوبه تولید 
نیروی برق استان خوزستان در بخش انتقال برابر 
13 هزار و 1۹۶ مگاوات بوده که از این مقدار ۸ هزار 
و 1۶۹ مگاوات در بخش آبی و ۵ هزار و 2۷ مگاوات 
در بخش حرارتی است. ظرفیت تولید برق بخش 

DG استان نیز 1۶4 مگاوات است.

 مراسم افتتاح 2۸00پروژه مخابراتی به مناســبت روز جهانی مخابرات وجامعه اطلاعاتی به  صورت زنده ومستقیم از 
طریق ویدئو کنفرانس در شرکت مخابرات ایران با حضور مدیرعامل شرکت مخابرات ایران واعضای هیئت مدیره برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه آذربایجان غربی ، در آیین بهره برداری این پروژه ها چنگیز نوری مدیر مخابرات 

منطقه آذربایجان غربی به همراه  معاونین وجمعی مدیران و روسای ادارات در این مراسم از طریق سیستم ویدئو کنفرانسی 
حضور داشتند .  در این مراســم به صورت نمادین تعدادی از پروژه های مخابراتی در حوزه شبکه تلفن ثابت ، شبکه تلفن 

همراه اول ، شبکه دیتا وزیرساخت های طرح USO افتتاح ومورد بهره برداری قرار گرفت .
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با گازرسانی به ۵4 روســتای کوهستانی و 
صعب العبور گیلان در سال جاری، زمینه رونق 
بیش از پیش کسب و کارهای محلی و اشتغال 

جوانان فراهم خواهد شد.
رشت-ســمیه جــوان: عیســی جمال 
نیکویــی مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
گیلان با اعلام این خبر اظهار داشــت: برای 
برخــورداری این روســتاها بیــش از 2۵0 
کیلومتر شــبکه توزیع و خط تغذیه اجرا می 
شــود و با تکمیل این طرح ها، بیش از 3 هزار 
و 300 خانوار روســتایی به جمع مشترکین 

گاز طبیعی خواهند پیوست.
مدیرعامل گاز گیلان با اشــاره به اینکه هم 
اکنون همه شــهرها و 2 هزار و ۹4 روســتای 
اســتان گیلان برخــوردار از گاز طبیعی می 
باشــند، گفت: علاوه بر طرح گازدار شدن ۵4 
روستا، برنامه گازرسانی به ۸1 روستای صعب 
العبور در شهرستان های رودسر و سیاهکل نیز 
در دســتور کار بوده که هم اکنون برنامه ریزی 
های لازم برای اخذ پیمان ایــن پروژه در حال 

انجام است.
وی با بیان اینکه گاز به عنوان موتور محرک 
تولید می تواند نقشی اثرگذار درجهت تحقق 

شعار سال »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« 
ایفا نماید. بیان کرد: این شرکت همچنین طرح 
گازرســانی به ۹۵ صنعت با حجم جایگزینی 
ســوخت 40 هزار مترمکعب بر ســاعت را در 

دستور کار خود دارد.
جمال نیکویی بــا اعلام این خبــر افزود: با 
برخورداری این صنایع از گاز طبیعی، مجموع 

صنایع گازدار اســتان به حدود ۶ هزار و 300 
مشترک خواهد رســید که این مهم نشان از 
توجه ویژه شــرکت گاز به امر تولید و اشتغال 

دارد.
مدیرعامل گاز گیلان همچنیــن از برنامه 
ویژه این شــرکت بــرای پشــتیبانی از طرح 
های پژوهشــی در حوزه گاز بــا هدف تحقق 

شعار سال 1401 خبر داد و گفت: این شرکت 
همواره نگاه مناســبی به اختراعات و تولیدات 
مهندسان داخلی داشته است چراکه حمایت 
از این تولیدات موجب افزایش ضریب ایمنی در 
تاسیسات، قطع وابستگی به بیگانگان و صرف 

جویی اقتصادی خواهد شد.
وی در همین راســتا افزود: در ســال های 
گذشته نیز مهندسان شرکت گاز استان گیلان 
توانستند دستگاه انتقال ماده بودارکننده گاز 
از بشکه ها به داخل مخزن اودررایزر )اودرانت 
لودر( را به صورت کامــلًا بومی با فناوری نوین 
و دانش بنیان، طراحــی و تولید نمایند که هم 
اکنون این دستگاه در مراحل پایانی برای تولید 

انبوه قرار دارد.
جمال نیکویی در خاتمه هدف شرکت گاز 
استان گیلان را تحویل امن و پایدار گاز طبیعی 
به مشــترکین گاز طبیعی عنوان کرد و گفت: 
این شرکت هم اکنون به پایان عملیات توسعه 
گازرســانی نزدیک شده اســت و تمام تلاش 
خود را برای افزایش ســطح کیفی خدمات با 
استفاده از دانش نوین و بومی با هدف افزایش 
رضایتمندی مردم و مشــترکین به کار بسته 

است.

گازرسانی به روستاهای گیلان موجب رونق
کسب و کارهای محلی و اشتغال جوانان می شود

ســیما صادقی مقدم. خبرنگار یزد: مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان یزد گفت اثرگزاری رسانه های استان یزدکم است 
وحول منافع استان. هم مدیریت ارشد نتوانسته رسانه ها را جمع 

کند وهم خود رسانه ها نتوانستند متحد شوند.
احسان عابدی در نشســتی خبری افزود: شنیده ها حاکیست 
که در برخی استانها قرارگاه حوزه آب تشکیل شده است و مدیران 
ارشد برای پاسخگویی به ســوالات  خبرنگاران ماهیانه در قرارگاه 
مذکور حضور می یابند و ضمن اعلام مواضع استان مربوطه، اطلاع 

رسانی لازم صورت می گیرد.
وی تصریح کرد طبق مصوبه شــورای اطلاع رسانی آستان ، 
دستگاههای اجرایی موظف شدند زمانیکه وزرا یا معاون آنها  به 
یزد سفر می کنند برای پوشش خبری، رسانه ها را در جریان قرار 

دهند.
عابدی از اجرای سه مورد موســیقی طی چند ماه گذشته در 
استان یزدخبر داد وگفت این برنامه ها در هشت سانس اجرا ومورد 

استقبال کم نظیر مردم قرار گرفت.

وی لزوم تقویت جایگاه شورای فرهنگ عمومی را یادآور شد وبر 
نقش آفرینی این شورا در عرصه فرهنگ وهنر استان تاکید کرد.

مدیر کل فرهنگ وارشــاد اســلامی یزد در خصوص تکمیل 
ساختمان تالار مرکزی یزد کفت این پروژه در صورت تامین اعتبار 
به میزان 20 میلیارد تومان تاپایان امســال مورد بهره برداری قرار 

خواهد گرفت.
وی نقش خانه مطبوعات در رفع مشــکلات اصحاب رسانه را 
موًثر دانســت و افزود از طریق این نهاد به امور رسانه ها رسیدگی 

خواهد شد.
 عابدی همچنین گفت: به دستور استاندار یزد پیگیر ساماندهی 
مقبره  استاد مهدی آذر یزدی )صاحب چند اثر ارزشمند ازجمله » 

قصه های خوب برای بچه های خوب« ( هستیم.

 مدیرکل ارشاد یزد:

اثرگزاری رسانه های استان کم است

معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان ملی استاندارد ایران در 
جریان بازدید از مجتمع بندری امام خمینی)ره( با اشاره به اینکه 
بندر امام خمینی)ره( هاب غلات کشــور اســت و عمده کالاهای 
اساسی از این بندر به کشور وارد می شــود، اظهار داشت: هدف از 
بازدید این است که از رسوب کالاهای اساسی جلوگیری شود و از دو 

سال گذشته این موضوع به جدیت پیگیری می شود.
مهدی اسلام پناه تصریح کرد: دولت سیزدهم یک سری اقدامات 
خوبی برای روان سازی ورود و خروج کالای اساسی اتخاذ کرده است 
و تسهیل جریان ورود و خروج کالای اساسی به خوبی پیش می رود 

و مردم نگران در دسترس بودن کالای اساسی نباشند.
 وی در ادامه افزود: مــواد اولیه مورد نیــاز واحدهای تولیدی، 
تبدیلی، خوراک دام و واحدهای روغن کشــی به وفور وجود دارد و  

موجبات آرامش بازار  را فراهم آورده است.
 رئیس سازمان ملی استاندارد با اظهار خرسندی از قوت گرفتن 

این اقدامات همزمان با اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها، جریان 
خروج کالا  از بندر را مطلوب ارزیابی کرد.

اسلام پناه در خصوص برنامه های این سازمان خاطر نشان کرد: 
استاندارد از ماه ها قبل در روند ترخیص کالاها نقش مهمی داشته 

و با عملیاتی کردن برنامه مبتنی بر  محور »یک  نمونه گیری و یک 
نتیجه واحد« درصدد کاستن از موازی کاری در این فرآیند است.

وی تصریح کرد: یک سری مســائل باید در سطح ملی پیگیری 
شود و یکسری آزمایش ها به تهران ارســال و باید این مشکل حل 
شود و این نمونه ها را باید تجمیع کنیم و شرایطی را برای استقرار 
نهادهای آزمایشگاهی در بنادر فراهم کنیم و به نتایج نمونه ها باید 

اعتبار ببخشیم.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد اظهار امیدواری کرد: با اتخاذ 
این تمهیدات درصدد هستیم تا واردکنندگان در  شرایط روان به 

راحتی کالای مورد نیاز را تأمین کنند.
همچنین نشست مشــترک با معاون امور بندری و اقتصادی، 
مدیران استانی و صاحبان کالا پس از بحث و تبادل نظر در خصوص 
فرآیند خروج کالاها، روش های همکاری های بیشتر برای تسریع و 

تسهیل در این فرآیند را بررسی کردند.

در جریان بازدید رئیس سازمان ملی استاندارد از بندر امام خمینی)ره( عنوان شد:

تقویت همکاری ها برای تسهیل خروج کالای اساسی و آرامش بازار

در حاشیه دومین روز از بیست و ششمین نمایشگاه صنعت نفت 
تهران، تفاهم نامه پارک علم و فناوری صنعت نفت با موضوع رفع 
نیازهای فناورانه شرکت نفت و گاز اروندان و برگزاری رویدادهای 

حمایت از ساخت داخل در صنعت نفت صورت پذیرفت.
از جمله اهم موارد در نظر گرفته شده در این تفاهم نامه توسعه 
محصولات دانش بنیان تولید بار اول و خرید تضمینی، حمایت از 
طرح های فناورانه اســتحصال انرژِی از گاز های مشعل، افزایش 
بهره دهی چاه های کم بازده و توســعه فنــاوری های پیگ های 

هوشمند می باشد.

در ایــن تفاهم نامه کــه به امضــا مهندس عــذاری اهوازی، 
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان و محمد اسماعیل کفایتی، 
رئیس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز در آمد؛ قرار بر ارائه لیستی 
از نیازهای عملیاتی و فناورانه شرکت نفت و گاز اروندان در بخش 
های مختلف رنجیره ارزش نفت و گاز در قالــب طرح ها، پروژه ها 
و سفارشــات کالا به پارک فناوری صنعت نفت گردید، و در مقابل 
پارک فناوری صنعت نفت با بررسی نیازهای اعلام شده، همکاری 
جهت شناسایی و معرفی سازندگان، پیمانکاران و همچنین رفع 
نیازها با استفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ 

ها اقدام نماید.
در ادامه به برگزاری جلسات مشترک و منظم تا حصول به نتایج 
توافق نامه و پایــش و ارزیابی عملکرد و اثربخشــی آن در بازه یک 

ساله تاکید شد.

امضا توافق نامه همکاری شرکت نفت و گاز 
اروندان با پارك علم و فناوری صنعت نفت

رییس ســازمان جهادکشــاورزی ایلام 
بااعلام این خبر گفت: برای حفظ آرامش در 
بازار ۵4 تن مرغ کشــار گــرم در ایلام توزیع 

شد.
آذرنوش عموزاده اظهار داشت: در سطح 
شــهر ایلام کار نظــارت بر بــازار همچنان 
در حال انجام اســت و با متخلفین و احتکار 

کنندگان برخورد خواهد شد.
وی افزود: روز گذشته ۵4 تن مرغ کشتار 
روز از هر دو کشــتارگاه استان وارد بازار شده 

است.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
ایلام تصریح کرد: در خصوص روغن خوراکی 
نیز تمهیدات لازم در این راستا صورت گرفته 
و در طول این هفته روغن وارد بازار اســتان 

خواهد شد.
عموزاده گفت: طی چند روز آینده تعادل 
کامــل در بازارها ایجاد خواهد شــد، تامین 
روغن برای بازارهای اســتان انجام شــده و 
مشــکلی از این بابت در روزهای آینده وجود 

نخواهد داشت.
وی در بخش دیگری از گفتگوی خود ابراز 
داشت:در سطح شهرستان ها جلسات تنظیم 
و نظارت بر روی کالاهای اساسی برگزار و نیز 
مانور امنیت غذایی با همکاری ســایر ادارات 
انجام شــود و از احتکار و گرانفروشی در بازار 

جلوگیری به عمل می آید.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام ادامه 
داد: سازمان جهاد کشاورزی به همراه ادارت 
صمت و تعزیــرات حکومتی به جــد پیگیر 

تخلف فروشــندگان اســت و با آنان برخورد 
قانونی می کند.

وی گفت: شرکت پشتیبانی دام مقدمات 
لازم بــرای نگهــداری محصــولات مازادی 
 که نیاز به نگهداری ســردخانه دارند داشته 

باشد.
عموزاده بیان داشــت: ســطح گلخانه ها، 
توســعه باغــات و افزایش کشــت گیاهان 

دارویی در دستور کار قرار گرفته است.
وی در پایان گفت: با توجه مازاد کود اوره 
در سطح کشور مقدمات لازم برای توزیع در 

بین کشاورزان انجام شده است.

۵۴ تن مرغ کشتار روز در ایلام توزیع شد



شاخه س��بز - مدیرکل مدیریت بحران 
قم گفت: بر اساس دس��تورالعمل اضطرار 
آلودگی هوا،  آلودگی در ۴۸ س��اعت آینده 
باید ماندگار  باشد تا مدارس و مراکز دولتی 
تعطیل ش��ود؛ ول��ی بر اس��اس پیش بینی 
هواشناس��ی، آلودگ��ی هوا در اس��تان قم 

ماندگار نخواهد بود. 
  به گزارش شاخه س��بز ،  محسن اروجی 
روز سه ش��نبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  
اف��زود: در ح��ال حاضر ش��اخص آلودگی 
هوای قم  بیش��تر از حد اس��تاندارد است، 
ولی سازمان هواشناس��ی برای قم شرایط 

نارنجی اعلام نکرده است. 
وی اضاف��ه کرد: ش��رایط آلودگی هوای 
قم بر اساس دستورالعمل اضطرار آلودگی 
هوا، باید در ۲۴ ساعت گذش��ته نیز بیشتر 

از حد  مج��از باش��د و همچنین بر اس��اس 
پیش بینی هواشناس��ی ای��ن آلودگی باید 
در ۴۸ س��اعت آینده ماندگار باشد تا منجر 
به تصمیماتی از جمل��ه  تعطیلی مدارس و 
مراکز دولتی ش��ود که در آن مقطع گرفته 

می شود. 
وی ادامه داد: بر اس��اس ش��اخص های 
آلودگی هوا، در ۲۴ س��اعت گذشته هوای 
قم پ��اک ب��وده و وضعی��ت زرد ب��رای این 
استان اعلام  شده است؛ از سوی دیگر اداره 
کل هواشناسی وضعیت هوای قم را در ۴۸ 
س��اعت آینده رو به بهبود پیش بینی کرده 

است. 
اروجی تاکید ک��رد: بنابرای��ن طی این 
ش��رایط تنها چیزی ک��ه از طری��ق مرکز 
بهداش��ت و کمیته اضطرار اطلاع رس��انی 
می ش��ود این اس��ت  ک��ه بیم��اران قلبی 
و ری��وی و اف��رادی ک��ه سیس��تم ایمنی 
ضعیفی در مقابل آلودگی ه��وا دارند، باید 
از قرار گرفتن در فضای باز به مدت  طولانی 

خودداری کنند. 
به گفت��ه اروج��ی، اف��رادی ک��ه به هر 

دلیل ناچ��ار هس��تند در بی��رون از منزل 
ت��ردد کنند باید از ماس��ک های مناس��ب 
استفاده و از  ورزش های سنگین و کارهای 
طولانی مدت در فضای باز خودداری کنند. 

وی ب��ا بیان این ک��ه در ح��ال حاضر نیز 
س��ازمان هواشناس��ی ب��رای قم ش��رایط 
نارنجی اعلام نکرده اس��ت، گفت: شاخص 
آلودگی ه��وا در  نقاط مختلف اس��تان قم 
متفاوت اس��ت، ول��ی در ح��ال حاضر این 

شاخص در شهر قم PPM  ۳۰۰  قم است. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: ام��روز جلس��ه 
اضط��راری آلودگی هوا تش��کیل و آخرین 
وضعی��ت ه��وای قم بررس��ی می ش��ود و 
تصمیمات اتخاد شده  نیز از طریق رسانه ها 

اطلاع رسانی خواهد شد. 

هوای قم در وضعیت خطرناک قرار دارد
مدیر روابط عموم��ی اداره کل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان قم نی��ز در گفت و 
گو با خبرن��گار ایرنا گف��ت: در حال حاضر 
شاخص  کیفیت هوای ش��هر قم ۳۱۲ بوده 

و در وضعیت خطرناک قرار دارد. 

سید محمدرضا بهشتی پور افزود: امروز 
نیز همچ��ون برخی از روزهای گذش��ته، با 
ورود توده عظیم گرد و غبار از غرب کشور، 
 میزان گرد و غبار در ش��هر قم نیز به شدت 

افزایش پیدا کرده است. 
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در ای��ن ش��رایط 
افراد بای��د از فعالیت های خ��ارج از منزل 
خ��ودداری کنن��د، اظه��ار داش��ت: اعلام 
تعطیل��ی م��دارس،  دانش��گاهها، ادارات و 
مراکز عمومی بر اس��اس معیارها و شاخص 
هایی همچون میزان آلوگی و پایداری هوا 
انجام می شود و  مسؤولیت آن با استانداری 

است. 
مدیر رواب��ط عموم��ی اداره کل محیط 
زیست قم با اشاره به تعداد روزهای سالم و 
ناسالم در سال جاری، گفت: از ابتدای سال 
۱۴۰۱  تا روز گذش��ته ۶ روز پ��اک، ۳۸ روز 
قابل قبول، ۱۰ روز ناس��الم برای گروههای 
حس��اس و ۳ روز ناس��الم برای عموم بوده 

است. 
وی در پایان تصریح کرد: متأس��فانه با 
توجه خشکس��الی های مس��تمر و بارش 
های حداقلی در سال گذش��ته و امسال، 
امکان بروز پدیده  گرد و غبار از کانون های 
داخلی در شرق و غرب قم نیز در تابستان 
بس��یار محتمل بوده و این بحران زیست 
محیطی باید بیش از  این مورد توجه قرار 

بگیرد. 

مدیرکلمدیریتبحرانقم:

برای تعطیلی قم آلودگی هوا باید ۴۸ ساعت 
ماندگار باشد

مدیرروابطعمومیآموزشوپرورشقم:مدارسشیفتعصرقمبهعلتآلودگیهواتعطیلشد

خبر

امیرآبادی:

  توزیع آب در تمام مناطق قم 
عادلانه باشد

شاخه سبز - نماینده قم در مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر ضرورت توزیع عادلانه آب در تمام مناطق ش��هر 
بیان داشت: در این  راستا باید اقدام های لازم صورت گیرد 

و از ظرفیت های موجود نیز استفاده شود. 
به گزارش شاه سبز به نقل از روابط عمومی شرکت آب 
و فاضلاب قم، احمد امیرآبادی در نشس��تی با مدیرعامل 
شرکت آبفای  استان ضمن قدردانی از تلاش های صورت 
گرفته در راستای خدمت رسانی به مردم بر لزوم آینده نگری 
در اجرای طرح های آب و  فاضلاب و برنامه ریزی برای میزان 
و نحوه تخصیص آب به بخش های مختلف اعم از صنعت، 

کشاورزی، فضای سبز و شرب  تأکید کرد. 
وی خواستار تدوین سند جامع آب استان قم شد و اظهار 
داشت: مدیریت استان باید با محوریت مجموعه های ذیربط 
در زمینه تدوین  سند آمایش سرزمین بر اساس منابع آبی 

پیشگام شود. 
نماینده قم در مجلس بر لزوم استفاده از پساب در صنایع 
تاکید و خاطرنشان کرد: استانداری باید با استفاده از قوانین 
سخت گیرانه  صنایع را به استفاده از پساب اجبار کند زیرا 
وقتی آب شبکه شرب در اختیارصنایع باشد به دنبال پساب 

نخواهند رفت. 
وی اس��تفاده از منابع محلی را در تامین آب روستاها و 
بخش ه��ا مهم ارزیابی ک��رد و در عین ح��ال گفت: تمام 
فعالیت ها و اقدام های در  نهایت باید به رضایت مردم ختم 
ش��ود و برنامه ریزی ها به گونه ای باش��د که اگر قولی داده 

می شود بدان عمل شود. 
امیرآبادی تصریح کرد: تم��ام مراکزی که از پرداخت 
آب بها معاف هستند باید الگوی مصرف را رعایت کنند در 

غیر این صورت  باید بهای آب مصرفی را بپردازند. 

رییسسازمانصنعت،معدنو
تجارتقم:

عمق بخشیدن به فعالیت های 
صنعتی در قم دنبال می شود

شاخه سبز - رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم 
گفت: طی سال های اخیر بخش صنعت قم با رشد خوبی از 
نظر کمی مواجه  بوده اس��ت  و اکنون زمان آن است که در 
کنار این بعُد به موضوع عمق بخشی به فعالیت های صنعتی 

در استان نیز توجه شود. 
به گزارش شاخه سبز اکبر ابدالی در گفت وگو با خبرنگار 
ایرن��ا،  بیان کرد: افزایش تع��داد واحدهای صنعتی، تنوع 
محصولات تولید  ش��ده و نیاز کارخانه ها به نیروی انسانی 
همه نش��ان از آن دارد که بخش صنعت قم از نظر کمی با 
رشد چشمگیری مواجه شده و  اکنون نیاز است که علاوه بر 
آن به بحث عمق بخشی به فعالیت های صنعتی در استان 

به صورت ویژه توجه شود. 
وی افزود: س��ازمان صنعت،  معدن و تجارت قم تلاش 
می کند ت��ا علاوه بر تقوی��ت زیرس��اخت های لازم برای 
گسترش فعالیت های  صنعتی و تولیدی در استان،  بستر 
مورد نیاز برای بالا بردن سطح کیفی محصولات تولید شده 

در این استان را بیش ازپیش ارتقا  دهد. 
وی ادام��ه داد: از جمله اقدام های مورد نظر س��ازمان 
صنعت ، معدن و تجارت قم در این رابطه،  حمایت  عملی از 
واحدهای صنعتی  موجود در استان برای اجرای طرح های 
توس��عه ای و بالا بردن کیفیت محصولاتی است که تولید 
می کنند. ابدالی گفت:  در همین رابطه تسهیل فرآیند ایجاد 
واحده��ای صنعتی دانش بنیان،  پ��اک، کم آب بر و دارای 
فناوری های به روز از جمله  برنامه هایی اس��ت که سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت قم برای عمق بخشی به فعالیت های 

صنعتی در این حوزه مهم اقتصادی دنبال  می کند. 
وی با اش��اره به این که مج��وز فعالیت صنایع جدید با 
حساسیت بالا نسبت به مسائل زیست محیطی در قم صادر 
می شود، افزود: تدوین  س��ند سیاستی در خصوص نحوه 
انجام فعالیت های صنعتی در استان قم از جمله برنامه های 
مهمی است که اجرای آن را با همکاری  همه دستگاه های 

متولی دنبال می کنیم. 

مدیرکلپدافندقم:
  مسئولان پایگاه مقاومت بسیج به عضویت 

کمیته پدافند غیرعامل درآمدند

شاخه سبز - مدیرکل پدافند غیرعامل قم گفت: مقرر 
شد تا فرمانده پایگاه مقاومت بسیج هر اداره در استان به عنوان 

عضو کمیته  پدافند غیرعامل آن دستگاه منصوب شود
به گزارش ش��اخه سبز به نقل از روابط عمومی پدافند 
غیرعامل قم، مهدی متقیان با بیان مطلب فوق افزود: با توجه 
به ظرفیت بسیج  کشور به ویژه در اداره های مختلف و وجود 
پایگاه های بسیج در تمامی اداره های استان ها و همچنین با 
توجه به ش��کل گیری  کمیته های پدافن��د غیرعامل در 
سازمان ها و اداره هاس مختلف استان، پیشنهادی از سوی 
اداره کل پدافند غیرعامل استان قم به استاندار  ارایه و مورد 
تایید و موافقت ایشان قرار گرفت. وی ادامه داد: بر این اسا مقرر 
ش��د تا فرمانده )مسئول( پایگاه مقاومت بسیج هر اداره به 
عنوان عضو کمیته پدافند غیرعامل آن  دستگاه منصوب 
شود، این اقدام به منظور بهره گیری از ظرفیت پایگاه بسیج 
در اداره های استان و ساماندهی نیروهای متخصص،  مومن 
و متعهد در حوزه های مختلف در حوزه های مقاومت بسیج 
ای��ن اداره ها، با هدف هم افزایی بیش��تر و به کارگیری این 

ظرفیت،  مطرح شده است.  
وی با بیان اینکه این طرح به تمام اداره های استان شامل 
۱۲۰، نهاد و سازمان، ابلاغ شده است خاطرنشان کرد: انتظار 
است که  فرمانده بسیج هر دستگاه بتواند با ظرفیت سازی در 
رده های زیر مجموعه خود از این توان در راس��تای توسعه 
مفاهیم پدافند  غیرعامل و مصون سازی دستگاه های اجرایی 
و زیرساخت ها استفاده کند.  متقیان ابراز امیدواری کرد: این 
طرح به تمام استان ها تسری یافته تا با استفاده از ظرفیت های 
نیروهای متخصص بس��یجی، گام های  موثری در جهت 
توسعه و پیشرفت رعایت الزام ها، ضوابط و معیارهای پدافند 

غیرعامل برداشته شود. 

شاخه سبز - مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش قم گفت: تمام مدارس استان در مقاطع تحصیلی مختلف به علت آلودگی هوا،  امروز بعدازظهر تعطیل است. به گزارش شاخه 
سبز ،غلامرضا رضایی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، افزود: تصمیم گیری مبنی بر تعطیلی مدارس  بر عهده کمیته اضطرار آلودگی هوای استان قم است که این کمیته با 
توجه به میزان غلظت ذرات گرد و غبار، تمامی مدارس در  همه مقاطع در شیفت بعدازظهر امروز را تعطیل اعلام کرد. وی تاکید کرد: تعطیلی مدارس به معنای تعطیلی کامل نیست، 

بلکه صرفا حضور فیزیکی در مدارس استان تعطیل است، ولی  آموزش به صورت برخط ادامه  دارد. وی خاطرنشان کرد: امتحانات داخلی به زمان دیگری موکول خواهد شد و مدیران 
مدارس اطلاع رسانی لازم را انجام می دهند. رضایی تصریح کرد: اگر تعطیلی مدارس در روزهای آینده ادامه دار باشد، به شرط تصمیم به  موقع کمیته اضطرار آلودگی هوا،  در همه 
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مدیرعاملآبوفاضلاباستانقم:

 ۴۱ درصد جمعیت شهر قم زیر پوشش 
شبکه فاضلاب است

شاخه سبز - مدیرعامل آبفای قم گفت: ۴۱ درصد 
جمعیت شهر قم زیر پوشش شبکه فاضلاب است که 
امیدواریم ب��ا کمک مس��ئولان  و نمایندگان مجلس 
بتوانیم ظرفیت های لازم را برای توس��عه این بخش 

ایجاد کنیم. 
به گزارش شاخه س��بز ، مهندس حسن بختیاری 
در بازدید احمد امیرآبادی نماینده قم در خانه ملت از 
شرکت آب و فاضلاب استان  یکی از نیازهای اساسی 
توسعه شهری را توجه به موضوع جمع آوری و تصفیه 
فاضلاب دانس��ت و گفت: متأس��فانه در این بخش با 
 عقب ماندگی های��ی مواجه هس��تیم و در این زمینه 

جزو رتبه های آخر شهرهای کشور قرار داریم. 
وی متوس��ط کش��وری پوش��ش جمعیتی بخش 
فاض��لاب را ۵۲ درصد اعلام و خاطرنش��ان کرد: این 
رقم در شهر قم ۴۱ درصد است که  امیدواریم با کمک 
مس��ئولان و نمایندگان مجلس بتوانیم ظرفیت های 

لازم را برای توسعه این بخش ایجاد کنیم. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان 
اینکه در مناطقی که بلندمرتبه سازی صورت گرفته 
دچار مشکل هستیم، اظهار  داش��ت: در حال حاضر 
نیز تصفیه خانه های فاضلاب با تمام ظرفیت در مدار 
قرار دارند و اگر ش��بکه جدید ایج��اد کنیم با چالش 

مواجه  خواهیم شد. 
معاونین شرکت آب و فاضلاب استان نیز در ادامه 
این جلس��ه به بیان برخ��ی از چالش ه��ای پیش رو 
پرداختند. کمب��ود آب در اس��تان و  وارد مدار کردن 
چاه ه��ای داخل ش��هر، هزینه های س��نگین انتقال 
آب س��د کوچری به روس��تاهای اس��تان، مشکلات 
برخی از مناطق ش��هر  ب��ه دلیل عدم اجرای ش��بکه 
فاض��لاب و کمب��ود اعتب��ارات در این بخ��ش، عدم 
پرداخ��ت مطالبات توس��ط برخ��ی از نهادها و… از 
جمله  مش��کلاتی بود که در این جلس��ه مطرح شد و 
امیرآبادی نی��ز برای رف��ع برخی از مش��کلات قول 

مساعد داد. 

رئیساتحادیهبارفروشان:

قیمت میوه در قم مطلوب است

ش��اخه س��بز - رئیس اتحادیه میوه و بارفروشان 
قم گفت: با ثب��ات مطلوبی که در ب��ازار با آن مواجه 
هس��تیم وضعیت عرض��ه و قیمت  میوه ه��ا در قم 

نسبت به سایر استان های کشور مطلوب است. 
به گزارش ش��اخه س��بز به نقل از روابط عمومی 
اتاق اصناف ق��م، عباس موح��دی در گفت و گویی 
با اش��اره به وضعیت بازار میوه و  تره بار در قم اظهار 
داش��ت: در حال حاضر بازار میوه و س��بزی در قم از 
فراوانی مطلوبی برخوردار اس��ت و مش��کلی برای 

عرضه  این محصولات وجود ندارد.  
وی با اشاره به افزایش قیمت برخی میوه ها بیان 
کرد: این میوه ها فصلی بوده و به دلیل اینکه آخر بار 
محسوب شده و عرضه آن کم  شده است قیمت آن تا 

حدودی با افزایش رو به رو شده است.  
موح��دی ب��ا بی��ان اینک��ه اعض��ای اتحادی��ه 
فروشندگان میوه و بارفروش��ان قم نیز مانند دیگر 
مس��ئولان برای ثاب��ت نگه داش��تن محصول های 
 مورد نیاز تلاش می کنند اف��زود: اقدام های نظارتی 
همانند قبل انجام می ش��ود تا ش��هروندان بتوانند 
میوه مورد نی��از خود را با یک ن��رخ  ثابت در همه جا 

تهیه کنند. 
وی خاطر نش��ان کرد: ش��هروندان می توانند در 
صورت مشاهده تخلف کم فروش��ی و گران فروشی 
از س��وی میوه فروش��ان، موارد را ب��ه  اتحادیه میوه 
فروش��ان اعلام کنند یا از طریق سامانه های ۱۲۴ و 
یا ۳۷۷۵۱۲۱۲ )بازرسی و نطارت اتاق اصناف قم( 

تماس برقرار  کنند. 

خبر آیتاللهمکارمشیرازی:

حجت الاسلام والمسلمین فاطمی نیا س�عی وافر در جذب 
جوانان به اسلام داشت

ناص��ر  آی��ت الله   - ش��اخه س��بز 
م��کارم ش��یرازی از مراج��ع تقلید در 
پیام��ی ضم��ن تس��لیت درگذش��ت 
فاطم��ی  حجت الاسلام والمس��لمین 
نیا، گفت:  این عالم فرزانه در طول عمر 
خویش س��عی وافر در جذب جوانان به 

اسلام و اهل بیت)ع( داشت. 
به گزارش شاخه سبز به نقل ازپایگاه 
اطلاع رس��انی آیت الله مکارم شیرازی، 
در این پی��ام آمده اس��ت: خبر رحلت 
عال��م وارس��ته و واعظ  ش��هیر، جناب 
حجت الاسلام والمس��لمین آقای حاج 
س��ید عبدالله فاطمی نی��ا )رحمة الله 

علیه( موجب تاسف گردید. 
در این پیام اضافه ش��ده اس��ت: این 
عال��م فرزان��ه در ط��ول عم��ر خویش 
س��عی وافر در جذب جوانان به اسلام و 

اهل بیت)ع( داش��ت و جمع  کثیری از 
آنان در جلسات او شرکت می کردند. 

در این پیام آمده اس��ت: خداوند او را 

غریق رحمت واس��عه خود گرداند و به 
بازماندگان صبر و اجر ف��راوان عنایت 

فرماید. 

اس��اتید  از  فاطمی نی��ا  آی��ت الله 
صاحب ن��ام اخلاق در س��ال ۱۳۲۵ در 
تبریز چشم به جهان گشود و از کودکی 
تحت تربی��ت دینی و علم��ی  پدر خود 
)میر اس��ماعیل( که از جمل��ه علمای 
اهل عرفان بود، قرار گرفت؛ وی سپس 

قریب ۳۰ سال نزد. 
)از  مصطف��وی  حس��ن  می��رزا 
ش��اگردان س��ید علی قاضی( تحصیل 
ک��رد و در کن��ار تحصی��لات حوزوی 
از محض��ر علمای��ی چ��ون علام��ه 
 طباطبایی، س��ید محمدحس��ن الهی 
طباطبایی )ب��رادر کوچک ت��ر علامه 
طباطبای��ی(، محمدتقی آملی، س��ید 
رضابهاءالدین��ی، محمدتق��ی  بهجت، 
علام��ه جعف��ری در علوم اس��لامی و 

عرفان بهره برد. 

سرپرستراههایروستاییقم:

طرح بهسازی محور جنداب در قم به بهره برداری رسید

شاخه سبز - سرپرست راه های روستایی 
قم گفت: ب��ا اعتب��اری بالغ ب��ر ۱۹ میلیارد 
ریال، ط��رح بهس��ازی مح��ور روس��تایی 
جن��داب   بخش س��لفچگان به ط��ول ۳.۸ 
کیلومتر اجرا ش��د و مورد بهره برداری قرار 

گرفت. 
به گزارش ش��اخه س��بز به نقل از روابط 
عموم��ی اداره کل راه��داری و حمل ونق��ل 
جاده ای اس��تان قم، محم��د معارف وند در 
گف��ت و گویی  اف��زود: هدف از اج��رای این 
طرح، صیان��ت و ارتق��ای س��طح خدمات 
و تس��هیل آم��د و ش��د در س��طح راه های 

روستایی است. 

وی ادامه داد: با تاکید مس��ئولان امر، در 
توسعه زیرس��اخت راه های روستایی، طرح 
بهسازی و ارتقای سطح سرویس محورهای 
 روس��تایی، در اولوی��ت اقدام ه��ای عمران 
جاده ای س��ازمان متب��وع و  اداره های کل 

استانی، قرار دارد. 
وی اف��زود: کما اینکه، طی س��ال های ۹۸ 
و ۹۹ و در قال��ب اج��رای طرح ابرار ی��ا اقدام 
برای راه های روس��تایی به بهسازی و آسفات 
 مسیر دسترسی روستاهای بالای ۲۰ خانوار 

جمعیت در استان اقدام شد. 
معارف ون��د ب��ه اه��داف اج��رای ط��رح 
بهسازی محور روس��تایی جنداب اشاره کرد 

و گفت: این محور روستایی ضمن آنکه عامل 
 ارتباطی روستاهایی شامل اسلام آباد، قاضی 
علیا، قاضی س��فلی و تاج خاتون می باش��د، 
نقشی فرعی در اتصال بزرگراه قم -  سلفچگان 

به جاده قدیم سلفچگان-ساوه دارد. 
سرپرس��ت راه ه��ای روس��تایی ق��م، 
اضمحلال روی��ه راه، مطالبه های مردمی و 
تاکید مقام های مس��ئول در بهسازی محور 
روس��تایی جنداب  را از دیگ��ر دلایل اجرای 
طرح بهس��ازی این محور دانست و تصریح 
کرد: جه��ت اجرای ای��ن طرح بال��غ بر ۱۹ 
میلیارد ری��ال اعتبار  تخصی��ص یافت که از 
محل اعتبارهای استانی و قیرهای تحویلی 

س��ازمان راه��داری و حمل ونق��ل جاده ای 
بابت بهسازی محورهای  روس��تایی تامین 

شده بود. 
معارف ون��د طول مس��یر اجرایی طرح را 
افزون ب��ر ۳.۸ کیلومتر عنوان ک��رد و افزود: 
به منظور بهس��ازی محور روستایی جنداب 
به  اج��رای درزگیری و لکه گی��ری و روکش 

آسفالت اقدام به عمل آمد. 
وی در خصوص بازه زمانی اجرا و تکمیل 
این طرح گفت: با توجه به ضرورت تسریع در 
اجرای طرح، دربازه زمان��ی کمتر از  یک ماه 
اجرا شد و در بیست وچهارم اردیبهشت ماه 

جاری مورد بهره برداری قرار گرفت



استاندارقمخبرداد؛

اجرای پروژه های آبرسانی ۶روستا با 
اعتبار ۲۱ میلیارد تومان در قم

ش��اخه سبز - استاندار قم از اجرای پروژه های آبرسانی ۶ روستای 
محروم استان قم با اعتباری بالغ بر ۲۱ میلیارد تومان خبر داد. 

به گزارش ش��اخه سبز ، س��ید محمدتقی شاهچراغی در جلسه 
هماهنگی آبرسانی به مناطق محروم استان قم اظهار داشت: دستگاه ها 
و  نهادهای انقلابی در راستای سرعتش بخشی به پروژه های آبرسانی به 

روستاهای استان هماهنگی و جدیت لازم را داشته باشند. 
وی عنوان داشت: در محور آبرسانی جاده قدیم قم به تهران، تعداد 
۶ پروژه در ۶ روستا با اعتباری بالغ بر ۲۱ میلیارد تومان در  حال اجرا است 

که امید است این پروژه ها تا پایان سال جاری به اتمام برسد. 
اس��تاندار قم همچنین افزود: تلاش برای تأمین اعتبارت لازم در 
راس��تای اجرای ای��ن پروژه ها از محل اعتب��ارات ملی و همچنین با 
 پیگیری هایی که از سوی نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی 

صورت می گیرد ضرورت دارد. 
ش��اهچراغی اضافه کرد: امید اس��ت با اجرای پروژه ه��ای در امر 
محرومیت زدایی به نقطه مطلوبی دست یابیم و این امر موجب  رضایت 

مردم این مناطق قرار گیرد. 

کیفیت هوای قم در شرایط بسیار ناسالم 
قرار دارد

شاخه سبز - شاخص کیفیت هوا در شهر قم امروز به علت ذرات معلق در شرایط 
بسیار ناسالم قرار دارد. 

به گزارش شاخه سبز به نقل از مهر ، طبق اعلام معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی قم و با توجه به اطلاعات اداره کل  حفاظت محیط زیست استان، امروز سه 
شنبه ۲۷ اردیبهشت ماه شاخص کیفیت هوا )AQI = ۲۸۶  ( در شهر قم به علت 

آلاینده  ذرات معلق )  PM۱۰ ( در شرایط بسیار ناسالم قرار دارد. 
از افراد مبتلا به بیماری های قلبی یا ریوی، کودکان و سالمندان و مبتلایان به 
آسم و زنان باردار در خواست شده تا از فعالیت های  طولانی یا سنگین خارج از منزل 
را خودداری و از تردد غیرضروری به منظور کاهش تماس مستقیم با آلاینده هوا 

اجتناب کنند. 
از سوی ستاد مدیریت بحران، کلیه مدارس استان قم نیز در نوبت عصر تعطیل 
اعلام شده و برگزاری امتحانات دانش اموزان در  این نوبت نیز به زمان دیگری موکول 

شده است این ستاد برای روز چهارشنبه هنوز تصمیمی نگرفته است. 
مرکز بهداشت استان از واحدهای صنفی عرضه مواد غذایی نیز خواسته تا از قرار 
دادن محصولات غذایی آماده مصرف از قبیل  آجیل و خشکبار و … در خارج واحد 

و کنار معابر عمومی که در معرض آلودگی هوا هستند خودداری کنند. 
بنا بر اعلام سازمان محیط زیست استان قم، از ابتدای سال ۱۴۰۱ شرایط قم تا 
روز گذشته ۶ روز پاک، ۳۸ روز قابل قبول، ۱۰  روز ناسالم برای گروههای حساس 

و ۳ روز ناسالم برای عموم بوده است. 
هواشناس��ی نیز اعلام کرده بر اساس تحلیل نقشه های هواشناسی و تصاویر 
ماهواره ای غبار موجود در جو امروز در قم سبب کاهش  دید افقی و کاهش کیفیت 
هوا شده است و انتظار می رود با کم شدن سرعت وزش باد تا فردا به تدریج از میزان 

آلودگی هوا کاسته  شود و کیفیت آن بهبود یابد. 
امروز دمای هوا نسبت به روز گذشته کاهش داشته و طی سه روز آینده نیز تغییر 

محسوسی نخواهد داشت. 

خبر قم
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

WWW.SHAKHESABZ.IR

 سال هجدهم - شماره 4250 
28  اردیبهشت 1401 6

خبر

خبر

تماشای یک تئاتر به نیت »امر مقدس کودکانه« 

مدیرکلارتباطاتوبینالملل
شهرداریقم:

دومین جشنواره رسانه ای »شهر 
ما« در قم برگزار می شود

شاخه سبز - مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم 
گفت: دومین جشنواره رسانه ای»شهر ما« در دو بخش اصلی 
و ویژه در  حوزه مجموعه مدیریت شهری برگزار خواهد شد. 

به گزارش ش��اخه س��بز ،  مهدی کلانت��رزاده در جمع 
خبرنگاران، افزود: بخش های اصلی جشنواره شامل خبر، تیتر، 
گ��زارش،  مصاحب��ه، عکس خب��ری، گ��زارش تصویری، 

مستندهای رسانه ای، یادداشت، تحلیل و نقد است. 
وی  اضافه کرد: بخش ویژه این جشنواره نیز پیرامون جهاد 

تبیین در مدیریت شهری در نظرگرفته شده است. 
کلانترزاده ادامه داد: به نفر اول تندیس جشنواره، دیپلم 
افتخار و هدیه نقدی به ارزش ۲۵ میلیون ریال، نفر دوم دیپلم 
افتخار و هدیه  نقدی به ارزش ۲۰ میلیون ریال و نفر سوم دیپلم 
افتخار و هدیه نقدی به ارزش ۱۵ میلیون ریال اهدا خواهد 

شد. 
وی افزود: به نفر اول بخش ویژه نیز تندیس جش��نواره، 
دیپلم افتخار و هدیه نقدی به ارزش ۳۰ میلیون ریال برای سه 

نفر اهدا  می شود. 
مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم با اشاره به 
موضوعات جشنواره، تصریح کرد: مفاهیم ارزشی در حوزه 
مدیریت شهری،  محیط زیس��ت شهری، عمران و آبادانی، 
شهرهوش��مند و خلاق، برنامه محوری در راستای ارتقای 
کیفیت زندگی، هویت و کالبد  ش��هر، حمکرانی و پارلمان 
ش��هری، ترافیک و حمل ونقل، فرهنگ و س��بک زندگی 
ش��هروندان و جهانشهر موضوعات اصلی دومین  جشنواره 

رسانه ای شهر ما را شامل می شود. 
کلانترزاده عنوان کرد: اصحاب رسانه و خبرنگاران از ۲۷ 
اردیبهش��ت ماه تا ۲۷ خردادماه س��الجاری از طریق درگاه 
www.qom.  اینترنتی  جشنواره رسانه ای شهر ما به نشانی

ir/mfs   و ی��ا ارس��ال در پی��ام رس��ان ایت��ا ب��ه ش��ماره 
۰۹۰۳۸۴۳۰۳۱۲ مهل��ت دارند  تا آثار خود را به دبیرخانه 

جشنواره ارسال نمایند. 
وی در ادامه اظهار داشت: طی سه سال گذشته ۷۵۰ هزار 
تماس با سامانه ۱۳۷شهرداری قم برقرار شده که در مجموع 
۸۷ درصد  از شهروندان از پیگیری و حل مشکل منعکس شده 
رضایت داشته اند و تعداد تماس های از دست رفته این سامانه 

نیز به کمتر از   ۴ درصد رسیده است. 
مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم با اشاره به 
انتش��ار ۱۸ هزار خبر طی ۷ س��ال گذشته در سایت اطلاع 
رسانی شهرداری  قم، ابراز کرد: در سه سال گذشته به ۴ هزار 
مطلب و موضوع مرتبط با مطالبات شهروندان از شهرداری 
قم که در رسانه های  رسمی و غیررسمی منتشر شده است، 

پاسخ رسمی داده شده است. 
وی افتتاح ۵۰ طرح جدید عمران شهری را طی سه سال 
گذشته را مورد توجه قر ار داد و افزود: مقدمات احداث موزه 
قم در مرحله  مطالعات علمی قرار دارد و در این موزه از سند 
یکصد هشتمین سال تاسیس شهرداری قم رونمایی بعمل 

خواهد آمد. 
کلانترزاده در پایان گفت: قدیمی ترین سند به دست آمده 
در خصوص ش��هرداری قم به اول فروردین ماه سال ۱۲۹۳ 
هجری شمسی  باز می گردد که نشان می دهد قم بعد از شهر 
تهران دومین شهر در ایران است که دارای بلدیه در آن دوران 

بوده است. 

شاخه سبز - سازمان اطلاعات سپاه قم در اطلاعیه ای با اشاره به کشف ۲ انبار برنج تقلبی آورده است: متخلفان در صدد بودند  برنج پاکستانی را با کیسه برنج 
ایرانی با چند برابر قیمت به مردم بفروشند. 

به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی سپاه استان قم، سازمان اطلاعات سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( با دریافت گزارش  مردمی مبنی بر تقلبی بودن 
برج ایرانی نسبت به کشف یک انبار برنج تقلبی در منطقه کوه سفید قم و برخورد با افراد متخلف اقدام  کرد که در این انبار ۵ تن و ۹۰۰ کیلوگرم برنج کشف شد. 

همچنین در پیگیری گزارش دیگری، انبار برنج تقلبی در خیابان عمار یاسر قم کشف و در این انبار نیز ۹۴ کیسه برنج تقلبی  ایرانی جمع آوری شد. 
افراد متخلف این دو انبار قصد داشتند که برنج های پاکستانی را به اسم و با کیسه برنج ایرانی با چندین برابر قیمت به مردم  بفروشند که سربازان گمنام سازمان 

اطلاعات سپاه استان قم مانع از اقدام شوم آن ها شدند. 
در این اقدامات گشت سازمان تعزیرات حکومتی حضور داشته و در نهایت کالاهای اساسی به این سازمان تحویل داده شده است. 

تخفیف ۴۰ درصدی عوارض شهرداری برای آماده سازی 
اراضی ۲۲ هکتاری پردیسان قم

صدرالدین فلاح
نمایش »بالتازار« این روزه��ا در قم روی صحنه 
است، فرصتی برای تماشای یک نمایش شاد که نه 
فقط کودکان، که  بزرگ ترها هم بعد از دیدنش، آن 

را دوست دارند. 
این روزها صدای آش��نایی از تالار شهر به گوش 
می رسد که اگر توجه ش��ما را جلب کرد و نزدیک تر 
رفتید، ح��س بهتری به ش��ما  می دهد ک��ه باز هم 
نزدیک تر بروید و ببینید این صدای آشنا که شما را 
تا مرزهای فراموش شده اعماق ذهن تان می برد؟ از 
 کیست و از چیست؟ البته یادتان نرود، حتما بلیت 

هم بخرید!  
این جا تالار مرکزی ش��هر قم است؛ خنده های 
کودکانه فض��ا را پرُ ک��رده اس��ت و بزرگ ترها هم 
می خندند. ش��اید به خاطر ش��ادی  بچه هایش��ان 
و ش��اید هم به خاط��ر غ��رق ش��دن در خاطرات 
کودکی هایشان! هر چه هست، لحظات خوبی است 

که باید غنیمت  شمردش. 
این ها همه ب��ه خاطر نمایش »بالتازار« اس��ت، 
تئات��ری مف��رح ب��رای ک��ودکان و البت��ه پدرها و 
مادرهایشان که با هم به تماش��ای آن  می نشینند، 
همراه شخصیت اصلیش به دنبال »غول همه چیز 
بردار« می روند و دست آخر و با کمک هم، قصه را به 

پایانی  خوش می رسانند. 
برای اینکه داستان بالتازار را بیش از این لو ندهیم، 
بهتر است خودتان دست بچه هایتان را بگیرید و به 

تماشای این نمایش شاد  بروید، ولی حرف درباره این 
کار و ش��نیدن از زبان بازیگران و کارگردان نمایش 

بسیار است. 
مرتضی عقیق��ی تهیه کننده و کارگ��ردان این 
نمایش اس��ت؛ او که تاکنون به صورت رسمی کار 
کودکانه ای را روی صحنه نبرده  بود، از نخس��تین 
تجربه در این حوزه می گوید و ایده اولیه ای که برای 

این کار داشته است. 
وی خاطرنش��ان می کن��د: کار ک��ودک، دارای 
تماشاگرانی از جنس بزرگ ترها هم است، به همین 
دلی��ل هدفمان این ب��ود که جریانی  ب��رای تربیت 
نسل آینده تماش��اگران به وجود بیاوریم و از طرفی 
به رونق هنرهای نمایشی در اس��تان قم نیز کمک 
کنیم، این  نمایش دو سال قبل روی صحنه رفته بود، 
ولی به خاطر ش��یوع ویروس کرونا وقفه ای طولانی 
پیش آمد و حالا با بهتر شدن  اوضاع، دوباره میزبان 

علاقه مندان به تئاتر کودک هستیم.    

بچه ها به شیوه ای متفاوت نظرشان را می گویند
عقیقی درباره سبک اجرای بالتازار هم می گوید: 
س��بک های گوناگون عروس��کی را در این نمایش 
داریم، در یک پرده کوتوله ها  هس��تند، در پرده ای 
دیگر ملکه قلعه ای دور و در پرده بعدی، درازقامت ها؛ 
البته این ها همه عروس��ک های نمایش نیستند و 
 شخصیت های عروس��کی دیگری هم تا انتها روی 

صحنه می آیند تا به پایان قصه برسیم. 

کارگردان نمایش بالتازار در پاس��خ به این سوال 
که با توجه به مخاطبان اصلی این تئاتر که کودکان 
هستند، چگونه متوجه  بازخورد مثبت یا منفی آن ها 
می ش��ود، گفت: در بخش��ی از نمایش، از کودکان 
خواسته می شود، روی صحنه بیایند و برای  پیشبرد 
قصه مشارکت داشته باش��ند، وقتی بچه ها با شوق 
فراوان و به صورت حداکثری روی سن می آیند، یک 
نوع بازخورد  مثبت است، از طرفی پس از اجرا نیز با 
پدرها و مادرها و بعضی از بچه ها گفت وگو می کنیم 
و نظرش��ان را می پرس��یم که  تاکنون بیشتر آن ها 
رضایت داشتند و برخی هم نکاتی را مطرح کردند 
که تلاش کردیم در اجراهای بعدی از آنان استفاده 

کنیم. 
همچنین برخی استادان حوزه تئاتر نیز نکته های 
ناب و کم تر دیده شده ای را بیان کرده اند که دیدیدم 
جای کار دارد و می توان با  رعایت آن ها، اجرای بهتر 
و آموزنده تری داش��ت، زیرا عقیده داریم با توجه به 
اینکه همه کاراکترهای نمایش برای کودکان  جذاب 
هستند و به ویژه نقش اول آن، می تواند الگویی برای 
تماشاچیان کم سن و سال باشد، باید به همه جوانب 
کار توجه  داش��ت، نکته های روانشناسانه و اخلاقی 
را مورد موش��کافی قرار داد و در هر اجرا، به پختگی 

بالاتری رسید. 
عقیقی درباره محدودیت های اجرای صحنه ای 
در قم نیز عنوان ک��رد: برخی عقی��ده دارند، وقتی 
این محدودیت ها وجود دارد، باید  گذاش��ت و رفت، 
اما اگر می خواهیم کار تاثیرگ��ذاری انجام بدهیم، 
باید بمانیم و تا حد ممکن تلاش کنی��م، از ایده ها و 
تجربه های  جدید بهره بگیریم و به بلوغ برسیم، آن 
وقت ش��اید این محدودیت ها هم کمرنگ تر شوند 
یا خلاقیت هایی ک��ه هنرمن��دان و صاحبان  فکر و 
اندیش��ه ارایه می دهند، کار را فراتر از این چالش ها 

مطرح کند. 
وی همچنین بر این مس��اله هم تاکید می کند 
که »بالتازار«، کاری دس��ته جمعی با حضور عوامل 
هنری، فنی و اجرایی اس��ت و  موفقیتی که حاصل 
شده هم در درجه نخست متعلق به مردم استان قم و 

در مرتبه بعدی، از آن همه این تیم است.   

رنگ و لعابی که به کار می آید  
رزانا گرامی یکی از بازیگران، عروسک گردانان و 

صداپیشگان نمایش بالتازار است که البته کودکان 
قمی صدایش را در  تلویزیون بارها و بارها شنیده اند. 

وی با بیان اینکه تئاتر کودک در قم زبانزد اس��ت 
و اس��تادان مجربی در ای��ن حوزه فعالی��ت دارند، 
می گوید: از جمل��ه این اف��راد  می توان ب��ه آقایان 
سلیمانی، فداحسین و نیک روش اشاره کرد که در 

واقع سرمایه هنری استان محسوب می شوند. 
وی با اشاره به پیام های مثبت فراوانی که پس از 
هر اجرای این نمایش دریاف��ت می کند، می گوید: 
اوایل برای خودمان هم  تعجب داشت که این حجم 
از استقبال را شاهد باش��یم، البته در حین اجرا هم 
بازخوردها را در چهره کودکان و بزرگ ترها  می بینم، 
اینکه کجا می خندند، کجا رضایت بیشتری دارند و 

کجاها، نقطه ضعف کارمان است. 
به عقی��ده این بازیگر و صداپیش��ه عروس��کی، 
نمایش بالتازار از نظر بصری به ش��دت مورد توجه 
تماشاگران قرار گرفته اس��ت و  این نشان می دهد؛ 
عوامل مختلف، کارشان را درست انجام داده اند و در 

هماهنگی خوبی با هم قرار دارند. 

گرام��ی در ادام��ه صحبت های��ش گری��زی به 
محدودیت ه��ای اجرای نمایش صحن��ه ای در قم 
می زند و می گوید: در بعُد س��خت افزاری،  نیازمند 
تالارهای حرفه ای، سیس��تم صوت مناس��ب تر و 
امکانات دیگری هستیم که همه و در کنار هم موجب 
ارتقای کیفی کارها  می ش��وند، هر چند هنرمندان 
قمی طی این سال ها یاد گرفته اند، چطور با امکانات 
موجود، ادامه بدهند و نمایش ه��ای جذاب تری  را 

روی صحنه ببرند.       

 »عمو به��روز« مع��روف تلویزی��ون، نقش اول 
نمایش بالتازار   

بالتازار، هشتمین کار نمایشی کودکانه ای است 
که در آن حضور دارد و تجربه ه��ای قبلی اش مثل 
»ماش��ین زمان« و »بهروز و  جینگی��ل خان« هم 
جزو کارهای موفقی بودند که در زمان خود معروف 

شدند. 
 »محمدرضا بهروز« می گوید: از سال ۱۳۸۷ در 
اوج نوجوانی و جوانی کار فرهنگی در زمینه کودک 
را آغاز کردم، ولی  ش��روع کارم ب��ا کار کودک نبود؛ 
در زمان دانش��جویی همراه با اردوهای فرهنگی به 

شهرها و روستاهای بسیار دور مرزی مانند  کرمانشاه 
و س��نندج رفتم و زمانی که زندگی دشوار کودکان 
روستاها و ش��هرهای مرزی را از نزدیک دیدم، قلبم 
به درد آمد و  س��عی کردم، گامی برای این کودکان 
بردارم که اثربخش باش��د به همین دلیل وارد این 

عرصه شدم تا به دنیای کودکان راه پیدا  کنم. 
او درباره چالش های کار نمایشی برای کودکان 
عقیده دارد؛ چون در این عرص��ه، بازیگران با تمام 
وجود زیر نظر کودک قرار  دارند و بچه ها هم با تمام 
وجودش��ان الگو می گیرن��د، کار نمای��ش کودک 
حرک��ت روی لبه تیغ اس��ت و کم تری��ن انحرافی، 
می تواند  اث��رات جبران ناپذیری در آینده داش��ته 
باشد؛ پس کس��ی که این کار را انجام می دهد، باید 
در نظر داشته باشد که کودک تمام اعمال  و رفتار و 
حرف هایش را به دقت مشاهده می کند و می شنود، 
پس آی��ا رفت��ار و حرکاتش ب��رای ک��ودک الگوی 
درس��تی اس��ت یا نه؟  در واقع هنرمند باید دغدغه 

داشته باشد.   
بهروز با بیان اینکه حامی های مالی )اسپانسرها( 
بیش��تر ب��رای حض��ور و حمای��ت از برنامه ه��ای 
بزرگسالان تمایل دارند و به این  ترتیب کار کودک به 
نوعی رها شده است، گفت: آسیب جدی تر این است 
که مسئولان فرهنگی و رسانه ای هم بیشتر به دنبال 
 برنامه سازی بزرگسال هس��تند، در حالیکه وقتی 
فردی وارد این حوزه می ش��ود، باید دغدغه داشته 
باش��د و حتی با این تصور که  توان مالی اش افزایش 
نیابد، باز ه��م کار را ادامه دهد، فق��ط به امید اینکه 

کودکی بیاموزد و آینده روشنی برای او رقم بخورد. 
این هنرمند می افزاید: همیشه فعالیت در حوزه 
کودک را با این عنوان توصیف می کنم که گویی در 
حال انجام »امر مقدس  کودکانه« هس��تیم، چون 
عقیده دارم، ب��رای موج��ودی کار می کنیم که نه 
بدی می کند و نه بدی کردن را بلد است، فقط آمده 
اس��ت  که الگو بگیرد و جالب تر اینکه هیچ قضاوتی 
هم درباره بازیگ��ر و عروس��ک گردان روی صحنه 
یا مجری تلویزی��ون ندارد، حالا  ف��رض کنیم، این 
موجود بی گناه و مقدس قرار است با کار تو بخندند 
و با تو حالش خوب شود و این حال و هوا هم مشروط 
به  تصوری از پیش داشته نیست؛ کودکان صادقانه 
می آیند و بعد از هر اجرا از ما سپاسگزاری می کنند؛ 
هیچ چی��زی ارزش��مندتر  از این نبوده اس��ت که 

کودکی برایم نقاشی می کشد، چرا که زمانی را برای 
این مساله اختصاص داده است تا هدیه ای به دست 

 خودش برایم آماده کند. 
از او پرسیدیم: آیا از اجرای خودش در نمایش بالتازار 
راضی است؟ که پاسخ داد: البته باید اینگونه پرسید که 
آیا کودکان از  کارم راضی بوده اند؟ که جواب می دهم؛ 
واقعا نمی دانم و نمی توانم با یقین به این پرسش پاسخ 
بدهم، ولی آنچ��ه از روی صحنه  می بینی��م و آنچه در 
نگاهش��ان موج می زند و در تعامل با شخصیت اصلی 

شاهد هستیم، رضایتمندی آن هاست.     
وی ادامه می ده��د: در نمایش بالتازار آن چیزی 
که قدرت کار را مشخص می کند، رضایت کودکان 
در سالن است، اینکه چه  تعاملی برقرار می کنند به 
خصوص در دقایق پایانی که اوج قصه است و بچه ها 
هجوم می آورند تا به به��روز کمک کنند، خوب  این 
خودش انرژی مثبت می دهد ی��ا حتی می بینیم، 
برخی کودکان گریه می کنند که چرا نمایش تمام 
شد؟ این هم نشان می دهد،  اجرای بازیگران و تلاش 

دیگر عوامل، اثر خودش را گذاشته است.   
بهروز درباره حس همذات پنداری با مخاطب و 
در این جا کودکان که تماشاچی اصلی کار هستند، 
می گوید: کوش��ش نمی کنم،  احس��اس کودکانه 
داشته باشم، در تلویزیون هم تلاش کرده ام، همان 
بهروز باشم و با کودکان ملایم و محترمانه صحبت 
کنم و  جالب اینکه بچه ها ای��ن را می پذیرند، آن ها 
می دانند که ما، بزرگ تر هس��تیم و آن ها کوچک تر 
و به نظرم ای��ن نظریه که باید با  ک��ودکان، کودکانه 
حرف زد؛ منس��وخ شده اس��ت؛ به خاطر همین در 
نمایش بالتازار آنچه بیشتر از همه لحاظ شده، بازی 

با  کودکان است. 
این هنرمند با بیان اینکه به صورت تخصصی روی 
بازی کار کرده اس��ت، بیان می کند: در حال حاضر 
مسئول آموزش بازی  کودکان در هیات ورزش های 
همگانی استان قم نیز هستم و به پشتوانه این تجربه 
و آموختن های مداوم، الان می توانم با  بچه هایی که 
حتی زبان من را بلد نیس��تند، ارتب��اط برقرار کنم، 

چون بازی با آن ها را به خوبی فرا گرفته ام.  
نمای��ش »بالتازار« ای��ن روزها در ی��ک نوبت از 
س��اعت ۱۸ تا ۱۹:۳۰ در تالار مرکزی ش��هر، واقع 
در انتهای بلوار امام موس��ی  صدر )خاکفرج(، جنب 

میدان شهید نواب صفوی روی صحنه می رود.    

در چهلمین جلسه رس��می و علنی شورای 
اسلامی ش��هر قم موضوعات و لوایح مختلفی 
ازجمله تخفیف موسس��ات فرهنگی، تخفیف 
  ۴۰ درصدی ع��وارض طرح نهضت مس��کن و 
قرارداد دریافت عوارض پس��ماند مورد بررسی 

قرار گرفت. 
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از  روابط عمومی 
شهرداری قم،  چهلمین جلسه رسمی و علنی 
ش��ورای اس��لامی ش��هر قم امروز به  ریاست 
حسین اسلامی رییس ش��ورای اسلامی شهر، 
سیدمرتضی سقائیان نژاد ش��هردار و معاونان 
شهرداری و اعضای شورای  اسلامی شهر قم در 
سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا 

برگزار شد. 
در ابتدای این جلسه، مراسم تحلیف مجید 
اخوان عضو علی البدل شورای اسلامی شهر قم 
به دلیل عدم امکان حضور حس��ن مالکی  نژاد 
از ادامه حضور در ش��ورای شش��م، برگزار شد و 
اخوان که سابقه چندین دوره حضور در شورای 
شهر قم در ادوار گذشته را در  کارنامه خود دارد، 

سوگند یاد کرد. 
رییس کمیس��یون برنامه و بودجه شورای 
اس��لامی ش��هر قم در ادامه این جلس��ه،  اخذ 
مجوز ۵۰ درصد کاهش عوارض صدور پروانه  با 
محاسبه سال ۱۴۰۰ و پرداخت مابقی بدهی به 
تقسیط یک ساله با یک موسسه متعلق به آیت 
الله سیس��تانی از مراجع تقلید را  مطرح کرد که 
این لایحه با موافقت اعضا م��ورد موافقت قرار 

گرفت. 
اخذ مجوز عدم دریافت مبلغ عوارض اضافه 
ارزش حاصل از کاربری با انتفاع بیشتر نسبت به 
مسکونی متعلق به یک واحد  آموزشی، دومین 
لایحه این جلس��ه بود که پ��س از توضییحات 
رییس کمیس��یون برنامه و بودجه و تبادل آرا 
بین اعضای ش��ورای ش��هر  قم، ب��ا اکثریت آرا 

تصویب شد. 
در ادامه این جلس��ه، اخذ مج��وز ۲۵ درصد 
کاهش عوارض ص��دور پروانه س��اختمانی بر 
مبن��ای تعرف��ه س��ال ۱۴۰۰ و پرداخت باقی 

 مان��ده بدهی طی ۶ قس��ط بابت پ��لاک ثبتی 
متعلق به اداره کل راه و شهرسازی قم نیز پس از 
توضییحات کمیسیون تخصصی مورد  موافقت 

قرار گرفت. 
لایحه اعم��ال تخفیف۳۰ درص��دی برای 
آماده س��ازی اراض��ی ۲۲ هکتاری ش��هرک 
پردیس��ان جهت اح��داث مس��کن عمومی، 
لایحه بعدی  چهلمین جلس��ه رسمی و علنی 
شورای شهر قم بود که در نهایت اعضا با اعمال 
۴۰ درصدی تخفیفات بخاط��ر انتفاع عمومی 

 شهروندان با آن موافقت نمودند. 
در ادامه جلس��ه، لایحه اخذ مج��وز توافق 
منعقده بین شهرداری قم و موسسه آل البیت 
ش��هر نجف اش��رف، بدلیل عدم اقناع اعضای 
 شورای ش��هر از توضییحات رییس کمیسیون 
شهرسازی و معماری، به کمیسیون تخصصی 

خود عودت داده شد. 
اخذ مجوز واگذاری پلاک ثبتی به متراژ ۹۰ 
متر مربع زمین به موسسه فرهنگی تحقیقاتی 
اسراء با حفظ مالکیت شهرداری قم، نیز  لایحه 
عودت داده شده دیگر این جلسه به کمیسیون 

تخصصی برای بررسی های بیشتر بود. 

در بخش پایانی این جلسه لایحه اخذ مجوز 
اج��رای قرارداد وص��ول بهای خدم��ات مراکز 
صنفی اتاق اصناف توس��ط س��ازمان مدیریت 
 پسماند شهرداری قم پس از توضییحات رییس 
کمیسیون خدمات شهری ش��ورای شهر قم، 

تصویب شد. 
همچنین بررسی اخذ مجوز اعمال نرخ های 
ترمیم نوار حفاری در سال ۱۴۰۰ نیز به جلسه 
چهل و یکم شورای اسلامی ش��هر قم  موکول 

شد. 
ش��هردار قم نیز در این جلس��ه با اش��اره به 
اهمیت توس��عه متوازن شهری گفت: باید بین 
اعمال تخفیفات در عوارض مختلف ش��هری و 
 درآمدهای واقعی شهرداری تعادل ایجاد شود 

و هر دو مساله بصورت واحد سنجیده شود. 
سیدمرتضی سقائیان، با اش��اره به بار مالی 
تخفیفات عوارض ش��ورای اس��لامی شهر در 
مقایس��ه با درآمده��ای مش��خص مجموعه 
مدیری��ت  ش��هری، بی��ان ک��رد: درآمدهای 
شهرداری مانند مساله ارزش افزوده هر ساله در 

تنگنای بیشتری قرار گرفته است. 
وی با اشاره به بار مالی سنگین اجرای برنامه 

های فرهنگی، تاکید کرد: تجیهز و احداث خانه 
موزه های جدید، همکاری در  برگزاری دومین 
کنگره ملی ش��هدای اس��تان، یادواره شهدای 
روحانیت و کمک ب��ه موسس��ات فرهنگی از 
مباحثی است که باید بصورت  منطقی و دقیقی 

در مجموعه مدیریت شهری بررسی شود. 
سقائیان نژاد با تاکید مجدد بر اینکه اعمال 
تخفیفات و درآمدهای ش��هری را باید بصورت 
عاقلانه و در یک صفحه واحد بررسی  کرد، ابراز 
کرد:باید تعادل منطقی بین تخفیف عوارض  و 
درآمدهای شهرداری وجود داشته باشد در غیر 
اینصورت روند توسعه  ش��هر دچار اختلال می 

شود. 
رییس شورای اسلامی شهر قم نیز در ادامه با 
اشاره به لایحه ای در خصوص تخفیف عوارض 
در آماده سازی و احداث مس��کن در  اراضی ۲۲ 
هکتاری پردیسان برای قالب طرح ملی نهضت 
تولید مسکن، گفت: ش��ورای اسلامی شهر قم 
در مجموع با اعمال ۴۰  درصد تخفیف عوارض 
در خصوص این لایحه به خاط��ر انتفاع ۱۷۰۰ 

خانوار قمی موافقت است. 
حس��ین  اس��لامی ب��ا اش��اره ب��ه ۲۷ 
اردیبهش��ت ماه و روز رواب��ط عموم��ی، اظهار 
داش��ت: دموکراس��ی رک��ن چهارمی ب��ه نام 
ارتباطات و  رس��انه دارد و این مساله هر سال در 
دنیای معاصر دارای اهمیت بیشتری می شود 
و در ص��ورت پرداخت��ن صحیح به ای��ن رکن، 
 بس��یاری از مطالبات ش��هروندان در مس��ائل 

مختلف در مسیر بهتری مدیریت می شود. 
وی لایح��ه اعم��ال ۳۰ درص��دی تخفیف 
ع��وارض ب��ه اداره کل راه و شهرس��ازی در 
آماده سازی و احداث اراضی ۲۲ هکتاری جهت 
 ساخت مسکن عمومی را موردتوجه قرار داد و 
یادآور ش��د: مبنای ۳۰ درص��د در این طرح به 

دلیل انتفاع عمومی، مساله سنجیده ای  است. 
اسلامی ادامه داد: ش��ورای اسلامی شهر قم 
در مجموع با اعمال ۴۰ درصد تخفیف عوارض 
در خصوص این لایحه به خاط��ر انتفاع   ۱۷۰۰ 

خانوار قمی موافقت می کند. 

کشفدوانباربرنجتقلبیتوسطسازماناطلاعاتسپاهقم
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طنز مُسکنی برای امروز جامعه است

گپوگفتیبامهدیقزلی؛
روزنامهنگاریکهناشرکتاباست

در مصائب تبلیغ کتاب
شاخه سبز - تبلیغ کتاب واقعا سخت است. تبلیغ کتاب با بسیاری 
از کالاهای دیگر تفاوت ماهوی دارد. اگر با نگاه اقتصادی هم  بخواهیم 
به کتاب نگاه کنیم و آن را به عنوان یک کالا به فروش برسانیم بهرحال 
اتفاقی باید بی افتد که با سایر کالاها تفاوت دارد؛  اینکه برای تبلیغ یک 

کالا شما باید محصول خود را معرفی کنید. 
به گ��زارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، نمایش��گاه کتاب علاوه بر 
کارایی اش برای نمایش و عرضه کتاب، بهترین فرصت برای  بحث هایی 
پیرامون کتاب و فرهنگ اس��ت از این رو معاونت امور مطبوعاتی و 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز  از این فرصت استفاده 
کرده و فضایی را آماده کرده تا علاوه بر ارائه نشریات تخصصی که به 
نوعی هم خانواده کتاب هستند،  موضوعات پیرامون کتاب را به چالش 
بکشد و به بحث بگذارد. نتیجه یکی از این نشست ها گپ و گفتی با 
روزنامه ن��گاری که الان  مدیر انتش��ارات جام جم هس��ت که طرح 
موضوعات مختلفی پیرامون کتاب از زبان مهدی قزلی بیان می شود: 

درباره خودش
مهدی قزلی روزنامه نگاری بود که کار او از نوش��تن در نشریات 
دانشجویی آغاز شد و در روزنامه ها و نشریات مختلف ادامه داشت  تا 
سردبیری نشریاتی چون همشهری آیه و همشهری داستان. به گفته 
خودش داستان نویس��ی از ابتدا جزو علایقش بوده که بعدها  باعث 
نگارش کتاب هایی چون »پنجره تش��نه«، »ج��ای پای جلال« و 

»شریان مکران« شد. 
حالا این روزنامه نگارِ نویسنده، مدیر انتشارات جام جم شده است 
و خیلی ها منتظر اتفاق خاصی در حوزه نشر کتاب از این آدم در  این 
جایگاه هس��تند. گپ و گفت با او درباره همین موقعیت اس��ت که 

می خوانید: 

کتاب باید کتاب باشد
روز اولی که به موسس��ه جام جم دعوت شدم نه برای مدیریت 
انتشارات بلکه برای مشورت دعوت شدم. حرف روز اول من هم  همین 
بود که موضوعات جذابی هست که کمتر کسی سراغ آنها می رود؛ 
نانفیک ش��ن ها، سفرنامه ها، گزارش ها و قالب های جدیدی که  هم 
جنبه های ماندگارانه دارند هم با اصل روزنامه و رسانه بی ربط نیستند 

و هم جذابیت خاص خودش را دارد. 
این مشورت تبدیل شد به اعتماد مدیرعامل وقت موسسه جام 
جم و من کارم را در انتشارات جام جم آغاز کردم و الان با ۱۵ کتاب 
 مواجهیم که از خانواده ادبیات هستند اما نه ادبیات مبتنی بر تخیل. 
این ۱۵ کتاب که با استقبال خیلی خوبی هم مواجه شده است با  این 
نگاه تولید شده و حاصل گپ و گفت  با نویسندگانی است که بعضی ها 

بسیار پرتجربه و بعضی هم کتاب اولی بودند. 

یک روش خیلی قدیمی اما جدید در تبلیغ کتاب
تبلیغ کتاب واقعا سخت است. در تبلیغ کتاب، من به این نقطه 
رسیدم که با تبلیغ بسیاری از کالاهای دیگر تفاوت ماهوی دارد. اگر  با 
نگاه اقتصادی هم بخواهیم به کتاب نگاه کنیم و آن را به عنوان یک کالا 
به فروش برسانیم بهرحال اتفاقی باید بی افتد که با سایر  کالاها تفاوت 
دارد؛ اینکه برای تبلیغ یک کالا شما باید محصول خود را معرفی کنید 
اما برای اینکه مخاطب و مشتری خود را برای  خرید یک کتاب ترغیب 
کنی باید مخاطب را اغناء کنی. حالا من چطور می توانم مخاطبم را 
اغناء کنم؟ این نکته را باید بدانیم که  آدم ها اغناء نمی شوند مگر توسط 
کسی که به او اعتماد دارند. تا جایی هم که من می دانم، سیستم ایجاد 
اعتماد در جامعه ما هم سینه  به سینه است. پس ما برای تبلیغ کتاب 
باید یک عده که اف��راد زیادی به آنها اعتماد دارند را ایجاب کنیم تا 

سایرین را در مورد یک  کتاب خاص اغناء کنند. 

مسئله مردم
عرصه کتاب در کشور ما زیادی روشنفکری شده است. )منظور و 
تعریف من از روشنفکری هر چیزی است که از بدنه مردم  فاصله گرفته. 
چه در موضوع دین باشد چه در حوزه فرهنگ و ادبیات غرب( مثلا 
مسئله کتاب »ویولن زن روی پل« اعتیاد است  که شاید بالغ بر ۲۰ 
میلیون نفر به یک شکلی با این مسئله درگیر هستند ولی کمتر کسی 
با یک نگاه درست کتابی درباره این  موضوع منتشر کرده است. شاید 
باورتان نشود که یک نفر از بوی مصرف مواد مخدر همسایه پایینی 
خود زجر می کشیده و این  کتاب را تهیه کرده و گذاشته است روی 
جاکفشی خانه همسایه اش. یا دختری با دفتر نشر ما تماس گرفت و 
گفت که کاش این کتاب  را به دس��ت پدر من برسانید تا بفهمد که 
خواستگارهای من به چه دلیل با من ازدواج نمی کنند و دارم تبدیل 
می ش��وم به یک دختر  مجرد قطعی. این یک مسئله است که واقعا 

مسئله مردم است و ناشر کتاب باید به این موضوعات بپردازد. 

مصائب یک خبرنگار کتاب
در همکاری و همیاری کتاب و خبر باید به این نکته توجه کنیم 
که اولا یک خبرنگار حوزه کتاب مگر در ماه چند کتاب می تواند  بخواند 
که بخواهد درباره آن کار رسانه ای انجام دهد؟ اگر هفته ای یک کتاب 
هم بخوانند در ماه چهار محتوای رسانه ای می تواند  تولید کند که اولا 
صرفه اقتصادی برای او و رسانه اش ندارد و ثانیا اتفاق بزرگی در حوزه 
نش��ر نمی افتد ثالثا باید با خواندن یک  کتاب آن را بفهمد که یعنی 
خودش یک کار تخصصی است و کار هر کسی نیست. پس یک مشکل 
بزرگ همین عدم تناسب کار  خبری بر روی این محصول است. نکته 
بعدی اینکه اصولا رابطه خبرنگار با نویسنده یک رابطه مناسب نیست 
و همیشه با هم  دعوا دارند. شاید به خاطر اینکه کتاب خواندن اقتضائاتی 

دارد که باعث می شود نویسندگان و خبرنگاران با هم کنار نیایند. 

در مصائب تبلیغ کتاب
یک موضوع دیگر هم وجود دارد؛ اینکه برخی همکاران رسانه ای ام 
به خصوص نسل جدیدتر فقط روش روزنامه نگاری نشسته را  انتخاب 
کرده اند. یادشان می رود که باید بایستند و یک مسئله را دنبال کنند و 
به نتیجه برسانند. برخی اهالی رسانه نشسته اند تا خبر  خودش بیاید 

و التماس کند تا منتشرش کنند. 

سی وسومین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب در یک نگاه
سی وسومین دوره نمایش��گاه بین المللی کتاب سه شنبه ۲۰ 
اردیبهشت با حضور محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
 اسلامی، وزیر کشور لبنان، متولیان و دست اندرکاران فرهنگی کشور 
و ناشران ۳۰ کشور در مصلای امام خمینی )ره( طی آیینی  گشایش 

یافت. 
  این رویداد با حضور ۱۷۰۰ ناش��ر در محیط مصلی به ش��کل 
حضوری و ۱۱۰۰ ناش��ر در فضای مجازی کار خ��ود را از صبح روز 

 چهارشنبه ۲۱ اردیبهشت آغاز کرد. 

نمایشگاه سی وسوم کتاب تهران به روایت آمار
طبق آخرین داده های خانه کتاب و ادبیات ایران، کتاب های ۱۷۰ 
ناش��ر خارجی در این دوره از نمایشگاه ارائه خواهد شد و حدود ۵۰ 
 مهمان  از ۳۰ کشور جهان، از این رویداد فرهنگی بازدید خواهند کرد. 

ناش��ران شناخته شده جهانی از ۳۲ کشور حضور فعالانه ای در 
نمایشگاه امسال دارند. از جمله این ناشرانی می توان به فعالان  عرصه 
نشر از کشورهایی چون سوئیس، هند، هنگ کنگ، ترکیه، ایتالیا، 
فرانسه، چین، کره جنوبی، بوسنی و هرزه گوین،  افغانستان، سوریه، 
لبنان، پاکس��تان، تونس، قطر، عراق، کویت، بحرین، عمان، مصر، 
آذربایجان، تاجیکس��تان، روسیه، صربستان،  مکزیک، انگلستان، 

استرالیا، هلند، آمریکا، آلمان، اسپانیا اشاره کرد. 
سی وسومین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از ۲۱ تا ۳۱ 
اردیبهشت ماه همه روزه از ساعت ۱۰ تا ۲۰ در مصلی امام  خمینی)ره( 
پذیرای علاقه مندان، مخاطبان و دوستداران یار مهربان در این رویداد 

بزرگ فرهنگی کشور است.  

در مراسم گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی با حضور مسئولان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از ۶ 
اثر تالیفی  روابط عمومی این نهاد در دوران کرونا رونمایی شد. 

روابط عمومی دانشگاه علوم پزش��کی شهیدبهش��تی، این آثار شش گانه ش��امل درس آموخته های مدیریتی و 

راهبردی س��تاد  فرماندهی مبارزه با بیماری کرونا در کلانش��هر تهران، مروری بر اقدامات کروه جنوبی در مدیریت 
بحران کرونا، کرونا از  نگاه بیماران، در مسیر تصمیم س��ازی بر مدار افکار عمومی، رسانه در بحران و تصویر یک نبرد 

می شود. 
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ضرورت تغییر فرهنگ و بینش حاکم بر جامعه در موضوع خانواده و 
فرزندآوری

پاراگراف خوانی؛ آفت مطالعه با تلفن 
همراه

سیدعلی محمدهاشمی مدیر فروش انتشارات اطلاعات
شاخه سبز - مدیر فروش انتشارات اطلاعات معتقد است: مطالعه با موبایل، 
مطالعه عمیق را از بین برده و جامعه را به مطالعه  س��طحی و پاراگراف خوانی 

سوق می دهد. 
سید علی محمد هاشمیمی گوید: بسیاری از افراد، سنتی و به قولی با کاغذ 
زن��ده اند. آن ها به دنبال کتاب دیجیتال نمی روند حتی  کتاب های صوتی را 
هم گوش نمی دهند و می گویند موقع گوش کردن این کتاب ها، خوابش��ان 
می برد. آن ها باید حتما کاغذ را  ورق بزنند و دنبال کتاب های کاغذی هستند. 
با این همه ما سعی می کنیم جنس مان جور باشد. یعنی هم کتاب کاغذی و 

هم کتاب  دیجیتال منتشر کنیم. 
او با بیان این که هنوز کتاب های کاغذی از نظر جذب مخاطب، حرف اول 
و آخر را می زند، ادامه می دهد: متاسفانه تعداد  مراجعان این نمایشگاه بسیار 
کمتر از س��الیان گذشته است. یکی از دلایل آن، برگزاری هم زمان نمایشگاه 
کتاب های فیزیکی با  نمایشگاه کتاب های مجازی است. این مساله باعث شده 

تا نتوانیم آمار قابل اعتنایی از تعداد مراجعان به این نمایشگاه داشته باشیم. 
او تصریح می کند: مردم ایران اهل مطالعه اند به شرطی که کتاب های با 
کیفیت عرضه ش��ود. ما کتابی داریم که درس��ی هم نب��وده و  اجباری هم به 
خریدشان وجود نداشته اما به چاپ پنجاه و ششم رسیده است. اولین قدم برای 
افزایش نرخ مطالعه در ایران، اننش��ار  کتاب هایی است که به اصطلاح ارزش 

خواندن را داشته باشد. 
هاشمی می گوید: دومین گام، بهبود وضعیت اقتصادی جامعه است. وقتی 
یک کارمند دولت ۶ میلیون تومان حقوق می گیرد، دیگر  پولی ندارد که صرف 
خری��د کتاب کند. باید وضع مالی ای��ن کارمند طوری بهبود یابد که با خیال 
راحت، کتاب را در سبد خرید خود  قرار دهد. در غیر این صورت، هم شمارگان 

کتاب پایین می آید و هم نرخ مطالعه کاهش می یابد. 
او گام س��وم را مبارزه با آفتی می داند که مطالعه با گوش��ی تلفن همراه و 
چرخیدن در فضای مجازی ایجاد کرده است و می افزاید:  این مساله، مطالعه 
عمیق را از بین برده است و جامعه را به مطالعه سطحی و پاراگراف خوانی سوق 
می دهد. بنابر این باید در  این باره تدبیری اندیش��یده شود. امروزه شما دست 
هر ش��خصی یک گوشی هوشمند می بینید که معمولا مطالب متنوع اما کم 

عمقی را  در اختیار صاحب خود قرار می دهد. 
هاشمی اضافه می کند: قدم چهارم مقابله با نشر غیرقانونی دیجیتال کتاب 
های چاپی است. به خاطر گرانی کتاب، عده ای کتاب ها  را پی دی اف کرده و 
به صورت رایگان در سایت ها قرار می دهند. عده ای از مردم که مشکل اعتقادی 
با این مساله ندارند، این  کتاب ها را دانلود می کنند. در حالی که چنین کاری 
مصادره اموال ناشر و نویسندگان است. مبارزه با این آفت بزرگ، از دست من 
 و شما برنمی آید و فقط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و قوه قضاییه می توانند 

با متخلفان این حوزه برخورد قانونی کنند. 

اسماعیلامینی:

زبان فارسی فقط یک تعصب ملی نیست

شاخه سبز - شاعر و طنزپرداز کشور معتقد است: زبان فارسی 
فقط یک تعصب ملی نیس��ت و گنجینه ای از معنا به حس��اب 
می آید که  با تکیه بر آن می توان بخشی از مشکلات جامعه امروز 

را حل و رفع کرد. 
اسماعیل امینی در حاشیه بازدید از نمایشگاه »فارسی تور« 
که این روزها به مناسبت فرارسیدن روز پاسداشت زبان فارسی 
در لابی  س��اختمان اداری حوزه هنری برگزار ش��ده است، به 
خبرنگار ایرنا گفت: کارهایی که هنرمندانی چون علی پاک نهاد 
انجام می دهند به  جای خودش ارزشمند است اما باید کارهای 
دیگری نیز برای پاسداشت زبان فارسی انجام بشوند. مگر کسی 
از تولیدکنندگان آثار  مبتذل و خلاف شرع حمایت می کند که 
کارشان انقدر رواج پیدا می کند؟ بالاخره چیزی در ما تغییر کرده 
است که آدم ها کار آنها را  ترجیح می دهند. در واقع وقتی در رفتار 
ما سود و زیان دنیوی بر فرهنگ و اخلاق چیره شد، فرزندان ما 
نیز می آموزند که به سود  و زیان دنیوی اهمیت بیشتری بدهند. 

این اس��تاد دانشگاه افزود: به نظر من زبان فارسی فقط یک 
تعصب ملی نیست. این زبان به ما می گوید آنهایی که اولویتشان 
س��ود و  زیان دنیایی بود در آخر به جای خوبی نرسیدند البته 
ممکن اس��ت بهره ای شخصی برده باشند اما بهره ای به مردم، 
اخ��لاق و فرهنگ  نرس��انده اند. در واقع ب��زرگان ما به مردم و 
حاکمان نصیحت کرده اند که طرز صحیح زندگی را دنبال کنند. 
این نصایح از س��ر  دلسوزی بیان و طرح نشده اند. بزرگان ما به 

صورت خطری، احساس نصایحشان را طرح کرده اند. 
امینی تاکید کرد: زبان فارسی گنجینه ای از معنا را در اختیار 
م��ا می گذارد. ما روی گنجینه ای از معنا زندگی می کنیم ولی 
وقتی  تلویزیون را روشن می کنیم افرادی درباره انرژی مثبت و 
موهومات صحبت می کنند. این یعنی ملتی که روی گنجینه 
معنا صحبت  می کند به اندازه ای فقیر اس��ت که به موهومات 
توجه می کند. این نتیجه کوتاهی ما و فعالیت شدید دشمنانمان 

است. 
شاعر و طنزپرداز کشور کارهای به نمایش گذاشته شده در 
نمایش��گاه فارسی تور را بس��یار خلاقانه دانست و گفت: ما در 
پرداختن به  فرهنگ نباید خط کش��ی های سیاسی را به میان 
بیاوری��م زیرا در حوزه فرهنگ خودی و غیر خودی نداریم. به 
نظرم با توس��ع باید به  حوزه فرهنگ نگاه کنیم و در آن صورت 

موفق خواهیم شد. 
نمایش��گاه »فارس��یتور« )فارس��ی + کاریکاتور( با حضور 
یوسفعلی میرشکاک، شاعر و شاهنامه پژوه، ناصر فیض، مدیر 
دفتر  پاسداشت زبان فارسی حوزه هنری، سیدمسعود شجاعی 
طباطبایی، مدیر مرکز تجسمی حوزه هنری، شهرام شکیبا و 
اسماعیل امینی  در گالری شماره یک خانه عکاسان حوزه هنری 

افتتاح شد. 
در این نمایشگاه پرتره شاعران و اساتید زبان و ادبیات فارسی 
در قالب کاریکاتور ترس��یم ش��ده اس��ت.  این نمایشگاه تا ۳۱ 
اردیبهشت برپا است و علاقه مندان می توانند برای بازدید از آن 
به حوزه هنری به نشانی انتهای خیابان سمیه،  نرسیده به حافظ 

مراجعه کنند. 

یادداشت

خبر
ش��اخه س��بز - بازیگر نمایش نامه خوانی 
»خواستگاری« گفت: در ش��رایط اجتماعی 
و اقتصادی امروز تنها چیزی که مس��کن هر 
 ایرانی است، شادی و نشاط و طنز است و متن 
ایرانیزه ش��ده ریتمیک »خواستگاری« با ۹۰ 
درصد وفاداری به متن اصلی چخوف  با همین 
فضای طنز در جذب مخاط��ب موفق خواهد 

بود. 
حمیدرضا طوبایی در گفت وگو با خبرنگار 
ایرن��ا اظهار داش��ت: دفتر طنز ح��وزه هنری 
پروژه ای را با عن��وان »خن��ده در صحنه« به 
 کارگردانی رضا گیلان پور آغاز کرده است که 
برنامه اول در بهمن ماه به خوبی برگزار و برنامه 
دوم در اس��فندماه هم به رغم  همزمانی با شب 
عید، بازهم با استقبال مواجه شد. برنامه سوم 
همزمان با ماه رمضان می ش��د که حالا عقب 
افتاده و با  نمایش نامه خوانی »خواستگاری« 

آنتوان چخوف قرار بر برگزاری آن است. 
وی اف��زود: ای��ن متن نس��خه برگ��ردان 
نمایشنامه چخوف به فارسی و لهجه گیلانی 

است که قرار است اجرای آن را پیگیری کنیم. 
در  خ��ود  نق��ش  درب��اره  طوبای��ی 
نمایشنامه خوانی »خواستگاری« توضیح داد: 
یکی از شخصیت های این نمایش که برگردان 
متن  چخوف است، شخصیتی به نام »گل آقا« 
اس��ت که من قرار اس��ت ایفای آن را برعهده 
داشته باشم. این ش��خصیت یک طنز دو پهلو 
 دارد، او به خواس��تگاری یک دخت��ر می رود 
اما هر بار به دلایل��ی موضوعات دیگری پیش 
کش��یده می ش��ود، یک بار بحث زمین پیش 
 می آید، یک بار تفنگ، یک بار اسب! به همین 
دلیل موقعیت های طنزی ایجاد می ش��ود که 

برای مخاطب جذاب است. 

بازیگر »خواس��تگاری« تأکی��د کرد: متن 
ایرانی شده این نمایش بالای ۹۰ درصد به متن 
اصلی چخوف وفادار است و تنها دیالوگ ها  را 
به صورت ایرانی ریتمیک کرده اس��ت تا برای 
مخاطب ثقیل نباش��د. این اثر به واسطه لحن 
طن��ز در جذب مخاط��ب هم موف��ق خواهد 
 بود چراکه تماش��اگر ایرانی همواره به دنبال 
سرگرمی و طنز است. در این شرایط اجتماعی 
و اقتصادی تنها چیزی که مس��کن هر  ایرانی 

است، همین شادی و نشاط و طنز است. 
این بازیگر درباره تفاوت نمایشنامه خوانی 
و اج��رای صحنه ای یک نمای��ش توضیح داد: 
اجرای صحنه ای کاملًا بصری اس��ت و خیلی 
 جزیی��ات را می ت��وان ب��دون ح��رف و بدون 
گفتن، نش��ان داد تا تماش��اگر با چش��م خود 
ببین��د اما نمایش��نامه خوانی چیزی ش��بیه 
اجرای  رادیویی اس��ت. همه موارد و جزییات 
باید در گفت��ار و لحن رعایت ش��ود تا لحظات 

برای مخاطب به تصویر درآید. به همین دلیل 
 اجرای آن برای ما سخت تر است. البته اجرای 
صحنه ای هم سختی های خاص خود را دارد اما 
نمایشنامه خوانی به دلیل  محدودیت هایی که 

اشاره کردم، کمی سخت تر می شود. 
وی درب��اره اقبال کمتر مخاطب��ان ایرانی 
به نمایش��نامه خوانی هم گفت: از همان ابتدا 
که هنرهای نمایش��ی با تئاتر آغاز شد و بعد به 
 سینما و تلویزیون رس��ید، مخاطب به دنبال 
دیدن و س��رگرمی ب��ود. در درج��ه اول بحث 
سرگرمی مطرح است و برای سرگرمی هم  ابتدا 
باید چیزی را ببینید و تماش��ا کنید. به همین 
دلیل مخاطب هم آن جنس اجرا را بیش��تر از 
ش��نیدن صرف دوس��ت دارد. اینکه ما  پشت 
میکروفن می نش��ینیم و احساسات و عواطف 
خود را بیان می کنیم، قطعاً آنگونه دل چسب 
نیست. هنر سرگرمی برای لذت بردن  از دیدن 
است. این مربوط به ایران هم نیست و در همه 

جای دنیا همین طور است. مخاطب بیشتر از 
دیدن لذت می برد تا شنیدن. 

طوبای��ی ادام��ه داد: نمایش��نامه خوانی 
یک ش��یوه اجرای نمایش اس��ت و همه این 
شیوه های اجرایی هم هیچگاه به جایگاه واقعی 
خود در  ایران نمی رسد چراکه حمایتی از آن 
صورت نمی گیرد. در تمام دنیا ش��هرداری ها 
از این ش��یوه های اجرایی حمایت می کنند و 
مالیات  آن بخش��یده می شود تا فرهنگسازی 
صورت بگی��رد. وقتی این حمایت ها نباش��د 
شرایط اینگونه می شود. به آمریکا و سوئیس 
بروید و  ببینید آنج��ا چه تعداد س��الن تئاتر 
دارند و ما چقدر س��الن در اختیار داریم. وقتی 
از این حرکت ها حمایت نمی ش��ود و برای آن 
تبلیغاتی  صورت نمی گیرد، مردم چگونه باید 
در جریان قرار بگیرند؟ مگر با تبلیغ در صفحه 
اینس��تاگرام ش��خصی خود چن��د مخاطب 
می توانیم  جذب کنیم؟ تئات��ر مگر درآمدی 
دارد که بتوانیم برای بخ��ش تبلیغات آن هم 
هزینه ای در نظر بگیریم؟ هیچکس هم کمک 

نمی کند! 
وی افزود: ما ه��م پتانس��یل لازم را داریم 
و ه��م داریم ت��لاش می کنیم. در این مس��یر 
اذیت هایی وجود دارد ک��ه برخی از بچه ها را از 
کار  دور می کند، مانند خود من که دو س��ال و 
نیم از صحنه دور بودم. من قرار اس��ت با هنرم 
به مردم لذت بدهم و باعث اوقات  فراغت شان 
ش��وم اما وقتی نمی گذارند و اذیت می کنند، 
معلوم است که مردم هم ما را پس می زنند و ما 
هم سراغ کارهای دیگر  می رویم. این اذیت ها 
و حمایت نکردن ها موجب دلسردی می شود 
اما بازهم بچه های تئات��ر در دوران کرونا اجازه 

ندادند چراغ تئاتر  خاموش بماند. 

شاخه س��بز - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: فرهنگ و بینش حاکم بر جامعه در زمینه 
خانواده و فرزن��دآوری باید تغییر ک��رده و  این 
موضوع )فرزندآوری( به یک ارزش تبدیل شود. 

محمدمه��دی اس��ماعیلی روز سه ش��نبه 
در همای��ش ای��ران جوان ک��ه در تالار س��وره 
ح��وزه هنری انقلاب اس��لامی ته��ران برگزار 
ش��د، افزود:  کش��ور نیازمند تدوین یک برنامه 
جامع و منس��جم برای برون رف��ت از وضعیت 
فعلی جامعه در زمینه ساختار جمعیتی و رفع 

 دغدغه های این حوزه است.   
وی همچنین ضمن تقدیر از مجلس شورای 
اس��لامی برای تصویب قانون جوانی جمعیت 
ادامه داد: با اهتمام همکاران این عرصه،  مطالبه 
رهب��ر فرزان��ه انق��لاب اس��لامی در خصوص 

قانونمند شدن کار نیز دنبال شد. 
وی با اشاره به شکل گیری ستاد جمعیت با 
تکیه بر این قان��ون و حمایت رئیس جمهور نیز 
گفت: فردا اولین جلسه ستاد مربوطه به  ریاست 
ش��خص رئیس جمهور در این خصوص برگزار 
شده و تمامی دستگاه ها و بخش ها باید بتوانند 
وظایف قانونی خود را در این  حوزه دنبال کرده و 

به سرانجام رسانند.   
وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی همچنین با 
اشاره به حضور در جمع فعالان مردمی عرصه 

خانواده و جمعیت تاکید کرد: فرهنگ و  بینش 
حاکم در این مس��أله باید تغییر کرده و به یک 
ارزش در جامعه بدل شود. امتیازات قانونی در 

این زمینه هم قطعا اثربخش  خواهد بود. 
اس��ماعیلی اضافه کرد: در کن��ار امتیازات 
قانون��ی، اقدامات فرهنگی با ه��دف تغییر این 
نگاه به مبحث س��ن ازدواج و باروری و... نیز  باید 

موردتوجه قرار گیرد. 
وی اف��زود: امروز آم��ار زوجین ناب��ارور ۲۱ 
درصد اعلام می شود. از سقط جنین آمار دقیقی 
ارائه نش��ده و فرآیند قانونی این اقدام   )سقط( 

محدود است؛ که در صورت صحت ۵۰ درصد از 
این گزارشات نیز جامعه نیازمند تجدید نظر در 

برخی مباحث پزشکی و  غربالگری خواهد بود.   
وی تصریح ک��رد: وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامی نیز متمرکز بر اجرای قانون و همچنین 

تغییر فرهنگ حاکم در این حوزه است.   
این مقام مس��ئول با اشاره به پیمایشات این 
حوزه و افکارس��نجی ها نیز یادآور شد: این نگاه 
امروز به مبحث خانواده و فرزن��دآوری به  ویژه 
در زنان باید تغییر کند. در حال حاضر مجموع 
قوانین و مق��ررات و فرآیند آموزش در کش��ور 

ناخودآگاه جامعه و نس��ل ج��وان را  به حرکت 
در جهت شرایط کنونی سوق داده است. نظام 
آموزش و اش��تغال حاکم بر این تعلیم طبیعتا 
این وضعی��ت را رق��م زده و  بنابراین باید گفت، 
تغییر در این عرصه نیز مس��تلزم تحول در این 

۲ حوزه خواهد بود. 
وی با اش��اره به سرشماری س��ال ۸۵ گفت: 
قبل از این سرشماری مساله بحران در ساختار 
جمعیتی کش��ور مطرح نبود. با انتشار آمار  این 
سال خطر در این زمینه احساس شده و کنش 
دولت وقت واکنش منفی محافل رسانه را در پی 

داشت. 
اسماعیلی با اشاره به برخی راهکارهای این 
دوره نیز افزود: نحوه قان��ون به کارگیری بانوان 
همس��ان با مردان در حوزه تعلیم و  اش��تغال و 
ساعات کاری و... زنجیره مسائل امروز را علیرغم 

اهتمام ستاد به دنبال داشته است.   
وی تاکید کرد: بر این اس��اس، در کنار حل 
مس��ائل کوتاه مدت تغییر ریلگذاری در حوزه 
آموزش و اشتغال و همچنین اقدامات فرهنگی 
 در حوزه ص��دا و س��یما ضروری خواه��د بود. 
همچنین با تولید محصولات ارزشمند، اقدامات 
فرهنگی فاخر این نگاه باید در جامعه را  به یک 
باور عمومی تبدیل شده و در کوتاه مدت کشور 

شاهد تغییر رویکردها در این زمینه باشد. 

 »گُلوَنی« نماد تمدنی زاگرس نشینان است
ش��اخه س��بز - معاون صنایع دستی و 
هنرهای س��نتی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفت : گُلوَنی 
نم��اد تمدنی  پوشش��ی با ط��رح، نقش و 
نگاره های زیبا و بته جقه به عنوان پوشش 
بارز مردان و زنان زاگرس نش��ین و ابزاری 
ب��رای اتحاد و  همدل��ی ایرانیان و س��فیر 

فرهنگی است. 
به گزارشش��اخه س��بز به نقل  از روابط 
عمومی و اط��لاع رس��انی وزارت میراث 
فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی، 
پویا محمودی��ان  معاون صنایع دس��تی 
و هنره��ای س��نتی در جش��نواره مل��ی 
فرهنگ��ی گُلوَنی در م��وزه مل��ی ایران، 
گف��ت: ش��یوه بس��تن گلونی ب��ه عنوان 
 میراث ناملم��وس ثب��ت ش��ده و تم��ام 

تلاش ما این است که رشته های مشخص 
صنایع دس��تی را ثب��ت کنی��م ت��ا از این 
رش��ته ها حفاظت و  صیانت کنیم و از این 
طریق بتوانیم داشته های این مرز و بوم را 

به نام ایران در سطح جهان معرفی کنیم. 
مث��ال  صنایع دس��تی  اف��زود:  وی 
عین��ی اقتص��اد مقاومت��ی اس��ت، ۲۹۹ 
رش��ته صنایع دس��تی داری��م، پوش��اک 
س��نتی به ویژه گلونی یکی از  رش��ته های 
صنایع دس��تی منطقه زاگرس نشین است 
و ام��روز ب��رای معرفی این صنایع دس��تی 
دور هم جمع ش��دیم. گلون��ی نماد تمدنی 
 پوشش��ی با طرح، نق��ش و نگاره های زیبا و 
بته جقه به عنوان پوشش بارز مردان و زنان 
زاگرس نشین و ابزاری برای اتحاد و همدلی 

 تک تک ایرانیان و سفیر فرهنگی است. 

معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی 
تصریح کرد: خوش��حالم این جشنواره به 
شکل ملی برگزار شد. چنین رویدادهایی 
رش��ته های  ب��ه  معرف��ی  می توان��د 
صنایع دستی از جمله گلونی کمک کند. 
این رش��ته عاملی برای اصالت بخش��ی و 
هویت افراد است. امیدوارم این  جشنواره 

با ظرفیت هایی که دارد ادامه پیدا کند. 

بای�د ن�گاه عاش�قانه به ش�هرها 
داشته باشیم

ش��هرام گیل آبادی اس��تاد دانشگاه و 
پژوهش��گر در ادام��ه به قدمت پوش��ش 
گلون��ی پرداخ��ت و گف��ت: می ت��وان از 
جنبه های مختلف فرهنگ��ی  و هنری به 
گلونی پرداخت. این رشته صنایع دستی 

می تواند در منطقه زاگرس نش��ین نقطه 
عطفی برای گردشگری شود. همان طور 
 که می دانید گردش��گری در دنیا ۱۸۶۰ 
ش��غل ایجاد می کند. در اس��تان لرستان 
میراث فرهنگ��ی ملم��وس و ناملم��وس 

بسیاری وجود دارد. 
وی ادامه داد: راه استفاده از داشته های 
الهی، نگاه به شهر گردشگر است. آیین ها 
و مناسک زیادی در س��طح کشور داریم 
با ش��ناختن  آن ها و معرف��ی اش به مردم 
می توانی��م از داش��ته ها و ظرفیت ه��ای 

کشورمان استفاده کنیم. 
گیل آب��ادی تصریح ک��رد: بای��د نگاه 
عاش��قانه به داش��ته ها و ش��هرها داشته 
باش��یم. اگ��ر عاش��ق فرهنگ نباش��یم، 
نمی توانیم از آن فرهنگ  استفاده کنیم.« 



  شاخه س��بز -  اس��تاد ژئوپلتیک دانشگاه با 
اش��اره به تحلیل فضای مذاکرات احیای برجام 
بین طرف ها موضوع جنجالی بازداشت  انریکه 
مورا در آلمان را ناش��ی از تح��رکات لابی های 
ضدایرانی ب��رای ممانع��ت از حص��ول توافق 
و خ��روج س��پاه پاس��داران از لیس��ت  ادعایی 

تروریستی آمریکا دانست. 
ابوالفضل خدائی: گفتگوهای احیای برجام 
پس از وقفه ای به جریان افتاد و با س��فر انریکه 
مورا هماهنگ کننده گفتگوهای وین و  امیرقطر 
به ته��ران تلاش ها برای رس��یدن توافق نهایی 
افزایش یافت. در همین جوزپ بورل مس��ئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا با  وجود حواشی 
پیش آمده در خصوص بازداش��ت م��ورا، نتایج 
گفتگوها را مثبت ارزیابی کرد و خبر از شکسته 
شدن بن بس��ت در  مذاکرات داد. با وجود تاکید 
وزیرخارجه ایران مبنی بر ادامه تماس ها با طرف 
های برجامی و چش��م انداز مثبت پیش رو باید 
دید آیا  تلاش ها منجر به حصول توافق خواهد 
شد یا خیر. عبدالرضا فرجی راد استاد ژئوپلتیک 
دانشگاه و سفیر سابق ایران در نروژ در  گفتگو با 
خبرآنلاین از جزئیات فضای مذاکرات می گوید 

که در ادامه آن را می خوانید؟
ارزیابی شما از سفر انریکه مورا و امیرقطر به 
تهران چیست؟ آیا می توان گفت که گفتگوها 
وارد مرحله ای جدیدی شده و دیگر  بن بستی که 
تا هفته های پیش از آن صحبت می ش��د وجود 

ندارد؟
تا قب��ل از حضور م��ورا در ته��ران مذاکرات 
به نوعی در بن بس��ت قرار داش��ت. علت آن هم 
مقاومت طرف آمریکایی برای خواسته  مشروع 
ایران برای خروج سپاه پاسداران از لیست گروه 
های تروریستی بود. ارزیابی آمریکایی ها این بود 
که خواس��ته ایران  فرابرجامی بوده و در صورت 
تحقق آن، تهران نیز بای��د امتیازی فرابرجامی 
به واش��نگتن بدهد تا آنها بتوانند از این اقدام در 
داخل  آمریکا با وجود انتخابات می��ان دوره ای 

کنگره آمریکا دفاع کنند. 
در نهایت ب��ا مذاکرات غیرمس��تقیم ایران 
و آمری��کا، فضا به س��متی رفت که واش��نگتن 
پیشنهاد جدیدی را به منظور رفع موانع مطرح 
 کرد و در این راستا انریکه مورا با دست خالی به 
ایران نیامد و پیشنهاد تازه ای را با تغییرات جدید 
عنوان کرد. همین موضوع  سبب شد تا مقام های 
اروپایی نتایج گفتگوها را مثبت ارزیابی کنند و 

چشم انداز گفتگوها با توجه به پیشنهاد جدید 
و اس��تقبال ایران  همراه با رفع موانع و گشایش 

به نظر برسد. 
از نظر ش��ما پالس های مثب��ت از مذاکرات 
انجام شده در تهران سبب بازداشت انریکه مورا 

در آلمان و حواشی پیش آمده شد؟
بازداشت مورا و ضبط تلفن همراه وی نشان 
می دهد ک��ه یک جری��ان اطلاعات��ی در حال 
فعالیت ب��وده و از چنین فضای��ی نگرانی دارد. 
 اگرچه این اتفاق در آلمان رخ داده و مسئول آن 
دولت این کشور به حساب می آید، اما واقعیت 
این است که جریان های اطلاعاتی  پرنفوذ مانند 
جریانات اسرائیلی می توانند چنین تحرکاتی را 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم انجام دهند. 
از طرفی طرف های  اروپای��ی و آمریکایی نیز در 
مدت اخیر به دنبال آن بودند که جزئیات فعالیت 
های آنان چندان فاش نشود. همانطور که شاهد 
بودیم  بورل و مورا نیز در ادامه تنها به ابراز خوش 

بینی بسنده و جزئیات جدیدی را اعلام نکردند. 
به هر حال جریانات اطلاعاتی اس��رائیلی و 
عربی مخالف برجام و خروج س��پاه پاس��داران 
انقلاب اسلامی از فهرس��ت ادعایی  تروریستی 
هس��تند. در واقع این دو جریان نگران آن بودند 
که در مذاکرات چه پیش��نهاداتی مطرح شده و 
روند با کدام تح��ولات روبرو  خواهد بود تا ضمن 
تحلیل اوض��اع بتوانند لابی ها را فع��ال کرده و 
فش��ارها و س��نگ اندازی های خود را افزایش 
دهند. در م��دت اخیر  نیز لابی های اس��رائیلی 
تلاش های زیادی ب��رای لابی در کنگره آمریکا 
داش��تند تا مانع خروج س��پاه از لیست ادعایی 

شوند. 
با وجود ای��ن جریان��ات آمری��کا و اتحادیه 

اروپا در تلاش هس��تند که جزئیات گفتگوها را 
پنهان نگه دارند تا اثرگذاری منفی ناشی از  این 

تحرکات را از بین ببرند. 
به موض��وع ارزیابی مثب��ت اروپای��ی ها از 
مذاکرات اش��اره کردید این در حالی اس��ت که 
ایران به این اندازه ارزیابی مثبتی از این  گفتگوها 
نداش��ت. به نظر ش��ما آیا این موضوع به قضیه 
بازداشت مورا در آلمان می تواند ارتباط داشته 

باشد؟
بورل و مورا خوش بینی های نس��بتا سطح 
بالایی نسبت به گفتگوها در تهران داشتند اما 
ش��ورای عالی امنیت ملی و وزارت امور  خارجه 
آنطور که طرف های اروپایی دید مثبت داشتند، 
چندان ابراز امیدواری نشان ندادند. البته ایران 
موضع بدبینانه ای نداشت  اما مواضع بین طرف 
های ایران و اروپایی به شکل همسان نبود. این 
مساله نشان می دهد که پیشنهاد تازه غرب به 
ایران لو رفته و  عک��س العمل طرف ایرانی نیز به 
دلیل ضبط تلفن همراه انریکه مورا بوده است. از 
این جهت که با ضبط تلفن همراه مورا،  جزئیات 

گفتگوی او با جوزپ بورل آشکار شده باشد. 
مسلم است که سفر اخیر مورا به تهران منجر 
به گشایش هایی شده است و باید منتظر بود که 
در روزهای آین��ده ملاقات هایی در وین  تنظیم 

خواهد شد یا خیر. 
با توجه ب��ه ضبط گوش��ی همراه م��ورا آیا 
جزئیاتی از پیشنهاد غربی ها فاش شده است؟ 
و آیا می تواند در رفع موانع مذاکراتی کارس��از 

 باشد؟
همانطور که اش��اره ک��ردم تلاش ش��ده تا 
جزئیاتی از این پیشنهادات فاش نشود. آمریکا 
در تلاش است که بتواند فضا در داخل را کنترل 

 کند. اما یک احتمالی که می ت��وان متصور بود 
این اس��ت که پیش��نهاد درباره آژانس باش��د. 
همانط��ور که ش��اهد بودیم مدی��رکل آژانس 
 اخیرا اظهارات��ی را در خصوص ۴ س��ایت مورد 
ادعا مطرح کند و معتقد که است که ایران هنوز 
جوابی به این موضوع نداده است و  ادعا می کند 
که تا زمانی این مساله حل و فصل نشود موضوع 
مذاکرات نیز بدون نتیجه باقی می ماند. ش��اید 
یک احتمال این باش��د  که آمریکایی به دنبال 
کنار گذاشتن این مس��اله از مذاکرات باشند تا 

توافق مورد نظر صورت گیرد. 
یکی از نکات مورد توجه در فضای مذاکرات 
کنونی واکنش روس��یه اس��ت که همانطور که 
ش��اهد بودیم اولیانوف نماینده این کش��ور در 
 گفتگوها به نکات تازه ای اش��اره کرد و دس��ت 
روسیه را در گفتگوها بسته دانست. ارزیابی شما 

چیست؟
در جری��ان گفتگوهای قبلی ش��اهد بودیم 
که اولیانوف پس از برگ��زاری مذاکرات به طور 
مرتب توئیت می کرد و با ابراز امیدواری  نسبت 
به حصول توافق فضای خوش بینانه ای را ترسیم 
می کرد اما اخیرا یک توئیت منفی منتشر کرد 
و برداش��ت کلی این بود ک��ه  روس ها در مقطع 
کنونی خواس��تار به نتیجه رس��یدن مذاکرات 
نیستند. یا در حالت دیگر اینکه از ماجرای پیش 

آمده برای مورا و  پاسخ ایران نیز اطلاعی ندارند. 
این مس��اله بیانگر این اس��ت که روسیه در 
مدت اخیر توانس��ته که قیمت نفت را کنترل و 
آن را بالای ۱۰۰ دلار حفظ کن��د. حتی در  این 
فضا مس��کو موفق ش��د تا درآمد نفتی خود را 
افزایش دهد و با تخفی��ف ۳۰ درصدی برخی از 
مشتریان نفتی ایران را مانند چین به  سمت خود 
جذب کرد. موضوعی که حساسیت کشورهای 
عربی را نیز برانگیخته و با ایجاد مش��کلاتی در 
فروش نفت به نظر می  رس��د آنها نیز مجبور به 

اعمال تخفیف شده اند. 
بنابراین این مساله نشان می دهد که با وجود 
تحریم های گسترده علیه روس��یه، این کشور 
در فروش نفت عملکرد موفقی داش��ته و  حتی 
بسیاری از کش��ورهای اروپایی متقاعد شده اند 
که پول حاصل از خرید نفت از روسیه را به واحد 
پولی روبل پرداخت کنند.  مس��اله ای که سبب 
می شود تا روبل روس��یه ارزش خود را از ابتدای 

جنگ اوکراین تا کنون حفظ کند. 

طالبان همان طالبان است؟
آرینپورقدیری

ش��اخه س��بز - طالبان همان طالبان سال های 
۱۹۹۶ تا ۲۰۰۱ است. قرار نیست جامعه افغانستان 
به حقوقی فراتر از آنچه در دور  اول حکومت طالبان 

داشت، دست پیدا کند. 
از زمانی که طالبان در افغانس��تان مسلط شده، 
بارها و بارها اثبات کرده اس��ت که هیچ تغییری در 
منش، الگ��وی فکری و رفتاری این  گ��روه به وجود 
نیامده و مردم افغانستان با نظامی شبیه به آنچه در 
سال های ۱۹۹۶ تا ۲۰۰۱ در افغانستان حاکم بود، 

روبرو هستند. 
همین چند روز قبل بود که وزارت امربه معروف 
و نهی از منکر طالبان پوش��ش برق��ع را برای زنان 
افغانستان اجباری اعلام کرد.  فرمانی که با اعتراض 
و واکنش های بین المللی روبرو ش��ده و س��ازمان 
ملل این قان��ون را خلاف تعهدات پیش��ین طالبان 

دانست. 
نمونه دیگر، هجوم نیروه��ای امنیتی طالبان به 
نشست شورای علمای ش��یعه افغانستان و توهین 
به اعضای این شورا است. موارد  زیادی از این دست 
وجود دارد، از نادیده گرفتن عفو عمومی تا اعدام ها 
و مجازات های خلاف حقوق بش��ر که همه گواه بر 
این هس��تند  که طالبان هیچ تغییری نکرده است 

و مردم افغانستان با پدیده جدیدی روبرو نیستند. 
واقعیت این اس��ت که تغییرناپذیر بودن طالبان 
از هم��ان ب��دو امر ب��ا کم��ی ریزبین��ی و اجتناب 
از خوش بین��ی بی م��ورد قاب��ل پیش بین��ی بود. 
 طالبان یک حزب سیاس��ی نیس��ت که ب��ه دنبال 
س��هیم ش��دن در قدرت باش��د، بلکه یک جنبش 
نظامی-ایدئولوژیک اس��ت که علاوه بر  تلاش برای 
قبضه قدرت، طرف��داران خود را ب��ه فدایی تبدیل 
می کند. اعض��ای طالبان اف��رادی هس��تند که از 
جنگ تا انتحار، حاضر به  هر ازخودگذشتگی برای 
بقای گ��روه و بنیان ه��ای اعتقادی خود هس��تند. 
طالبانیس��م اصولی دارد که کوتاه آم��دن از آن ها 

باعث تضعیف  گفتمان می شود. 
س��ختگیری در براب��ر زنان، ش��یعه س��تیزی، 
پش��تونیزم، برداش��ت حداکثری از فرامین دینی، 
س��لفی گرایی، این ها هم��ه از اصولی هس��تند  که 
طالبان حاضر ب��ه کوتاه آمدن از آن ها نیس��ت چرا 
که خود را ب��ا این اص��ول تعریف می کن��د. حیات 
طالبان ب��ه عنوان ی��ک جنبش  نظامی مس��تلزم 
مبارزه اس��ت، حال که این گروه جنگ علیه آمریکا 
و دولت پیش��ین را به اتمام رس��انده و پیروز میدان 
شد باید بتواند با  تعریف یک جهاد جدید جنبش را 
زنده نگه داشته و گفتمان طالبانیسم را در تقابل با 
آن تعریف کند. برای رسیدن به این منظور،  رهبران 
گروه، دموکراسی و آزادی را به عنوان دشمن جدید 
تعریف کرده و ب��ا طرفداران حق��وق و آزادی های 
مدنی، حق��وق زن��ان،  مدرنیس��م، روزنامه نگاران 
معترض، روش��نفکران و غرب گرایان به عنوان غیر 

و دشمن وارد مبارزه و جهاد شده اند. 
طالبان ۲۰ س��ال علیه دولت پیشین و همچنین 
آمری��کا نجنگید که حال که پیروز ش��ده اس��ت از 
اصول خ��ود کوتاه بیاید، بخص��وص که  الآن قدرت 
بلامنازع در افغانستان هم شده است. طالبان اینک 
که قدرت را در دس��ت دارد با خیال راحت هر آنچه 
خود بخواهد را  انجام می دهد چراکه مطمئن است 
جامعه جهانی این روزها دغدغه بزرگی چون جنگ 
اوکراین را دارد و علاوه بر این هیچ کشوری  بنا ندارد 
تا تجربه بیست سال حضور آمریکا در افغانستان را 
تکرار کند، به همین دلیل طالبان می تواند با خیال 
راحت در ب��اب  زنان، آزادی های مدن��ی، اقلیت ها، 
اق��وام، مذاه��ب و ه��ر آنچ��ه در رون��د مذاکرات 
وعده های مثبت و سازنده ای در باب آن ها داده بود 

 آن طور که خود می خواهد عمل کند. 
این گروه برای کس��ب مش��روعیت بین المللی و 
رها شدن از محدودیت ها و عواقب اقتصادی ناشی 
از تحریم ها و عدم شناسایی، فقط  سعی خواهد کرد 
تا از آنچه از دید جهان تروریسم است بر حذر باشد. 
برای این کار سعی می کند افغانس��تان به پناهگاه 
اعضا و  رهبران القاعده تبدیل نش��ود و علاوه بر این 
برای رف��ع خطر تهاج��م و یا مداخل��ه خارجی، در 
مبارزه با داعش ش��اخه خراس��ان همه  تلاش خود 

را خواهد کرد. 
بنابر این طالبان همان طالبان سال های ۱۹۹۶ 
تا ۲۰۰۱ اس��ت. قرار نیس��ت جامعه افغانستان به 
حقوقی فراتر از آنچ��ه در دور اول  حکومت طالبان 
داش��ت، دس��ت پیدا کند. تنها تفاوت این است که 
این بار طالبان با توجه به اینکه تجربه یورش س��ال 
۲۰۰۱ را دارد  بهانه ای به دس��ت قدرت های بزرگ 
نخواهد داد و اجاره نمی دهد افغانس��تان به بهشت 

امن تروریست ها بدل شود. 

بین الملل
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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فرجیراد:

دو جریان اطلاعاتی پشت بازداشت مورا قرار دارد

و باز هم میکائیل ایوانوویچ 
اولیانوف! 

سهیلجمشیدپور
   شاخه سبز - طیف گسترده ی منافع و علائق مشترک ایران 
و روسیه در مقولات امنیتی، ژئوپلیتیکی، اقتصادی، کریدوری و 
سایر  موضوعات به حدی وزن و تنوع دارد که مانع شود تا عناصر 
نامطلوب و طرف های خارجی، تاثیرات منفی بر این روابط در 
حال  توسعه بگذارند و برای قوی تر شدن این روابط؛ حفظ آداب 
و رفتار و گفتار متناسب علاوه بر اینکه امری ضروری و بدیهی 
است  موجب حداکثری شدن سود منافع مشترک خواهد شد. 

نماینده ی وزرات خارجه ی روسیه در نزد سازمان های بین 
المللی در وین با وجود اینکه از سال ۱۹۸۰ در وزارت خارجه به 
 کارگیری شد و ماموریت های نسبتا مهمی را هم انجام داد، فردی 
گمنام بوده و از نظر رسانه ای با اهمیت محسوب نمی شد، اما 
 اخیرا به مدد موضوعات مهم میان تمدن ایران و غرب توانسته 
نام و شهرتی برای خود در پلتفرم توئیتر و رسانه های مختلف 

دست  و پا کند. 
شنیده شده است که برخی از کارشناسان خارجی اولیانوف 
را در واقع بخشی از تیپ های غربگرای پس از فروپاشی اتحاد 
جماهیر  شوروی می دانند که توانسته با نوعی فرصت طلبی در 
ساختار سیاست خارجی فدراسیون روسیه خود را جانمایی کند 
اما  کارشناسان ایرانی چنین نگاهی به وی ندارند و ایشان را فردی 
زحمت کشیده می دانند که احتمالا با لیاقت و تلاش خود پله 

های  ترقی را طی کرده است. 
اما مع الاسف بیش فعالی توئیتری و رسانه ای اولیانوف که 
معمولا به برخی اظهارات نسنجیده و خلاف عرف وی منجر 
شده است،  بارها در رسانه ها بازتاب پیدا کرده است که اخیرا سه 

گمانه زنی نامحتمل را ایجاد کرده است؛
الف. یا ایشان در اظهار نظر فردی آماتور و دارای تجربیات 
اندکی است که علی رغم فعالیت های حرفه ای در نیویورک و 

بروکسل  تجربه ی اظهار نظر در پرونده های مهم را ندارد. 
ب. یا ایشان به نوعی دوست دارد تا آینده  و فرصتی برای خود 
در غرب ایجاد کند. ج. و یا ایشان اساسا علاقه مند است که روابط 

 همکارانه و دوستانه ی ایران و روسیه را بر هم بزند. 
اما اولیانوف پس از انتشار چند پیام قابل بررسی و حذف برخی 
از آنها در گذشته، مجددا ارسال توئیت های معنادار خود را از سر 

 گرفته و پیامی با این محتوا منتشر کرده است: 
 ]درشرایط مختلف، روسیه احتمالاً می توانست خدمات 
خوب خود را برای نهایی کردن توافق برجام در اختیار دو طرف 

قرار دهد.  اما اکنون نه. 
از آنجایی که واقع گرا هستیم، درک می کنیم که نمی توانیم 
انتظار گفتگوی منجر به نتیجه  درباره برجام با ایالات متحده 
داشته باشیم  که وارد یک جنگ نیابتی علیه روسیه شده است.[ 

جهت تنویر ذهن ایش��ان و پیشنهاد به تصحیح رویه که 
موجب تقویت گمانه زنی های فوق الذکر در مورد ایش��ان در 

محافل داخلی و  خارجی نشود، ذکر چند نکته ضروری است. 
یکم. سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به دلیل ریشه 
در فرهنگ انقلاب اسلامی، تنها بر مدار استقلال می چرخد و 
بیش از   ۴ دهه است که به تنهایی در برابر استکبار جهانی ایستاده 
اس��ت و در ش��رایطی که برخی بازیگران و حتی خود روسیه، 
درخواست  عضویت در ناتو را داشتند، ایران اسلامی به تنهایی 

راه خود را می پیمود. 
دوم. جمهوری اسلامی ایران با توجه به طراحی های خاص 
خود نوع و پلتفرم و تعداد طرفین مذاکرات بین المللی اش را 
انتخاب  می کند و هیچ محدودیتی برای تغییر آنها یا استفاده از 

روش های نوآورانه ندارد. 
سوم. موضع سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به 
دلیل اینکه ریشه در الهیات اسلامی و معارف شیعی دارد در هر 
صورت  ش��ر را نفی می کند و این موضع به زیبایی از زبان وزیر 
محترم خارجه اش در شعار نه جنگ و نه تحریک به شرق و غرب 

جهان  اعلام شده است . 
چهارم. جمهوری اسلامی ایران هیچگاه و به هیچ طرفی 
اجازه نداده است تا منافع  ملی اش را به گروگان بگیرد، همانگونه 
که در  دفاع مقدس در برابر اتحاد جماهیر شوروی و ایالات متحده 
و ده ها کشور که به صدام حسین کمک می کردند تنها ایستاد 
و در  موضوع برجام هم علی رغم تروریسم اقتصادی آمریکا و شرکا 
و سواستفاده ی برخی طرف ها، تسلیم تحریم ها نشده است از 
این  پس نیز اجازه ی سلطه و چنگ انداختن بر تصمیمات اش 
را به غرب نمی دهد، به همین اسلوب هم به هیچ طرف دیگری 

چنین  اجازه ای نخواهد داد. 
پنجم؛ مراد از آسیاگرایی یا شرق گرایی در کلام مسئولین 
ایران به معنای وابس��تگی به شرق نیس��ت و این مساله را نیز 
مسئولان  سیاسی کشور به خوبی تبیین کرده اند که نگاه متوازن 
به مقولات دارند اما از آنجایی که ایالات متحده رفتار سلطه طلبانه 
دارد،  بهتر است تا کشورهای آسیایی روابط خود را بیش از پیش 
گسترش دهند و بالطبع نفی ادبیات سلطه فقط خاص غرب 
نیس��ت و نفی  گفتمان یا رفتار سلطه گرانه از طرف هر بازیگر 
دیگری نیز جز لاینفک فرهنگ اس��تراتژیک انقلاب اسلامی 

است. 
ششم. روابط محترمانه و دوستانه ی ایران و روسیه مقبول 
غرب نیست و مطمئنا به نفع هیچکدام از طرفین نیست که برخی 
افراد  در مسیر این روابط سنگ اندازی کنند و چه بسا تضعیف 
این روابط به لحاظ ژئوپلیتیکی بیش از ایران برای روسیه آسیب 

زا باشد. 
هفتم. گسترش و تعمیق روابط تهران-مسکو با همکاری 
های متقابل می تواند الگوی بس��یار بهتری از کس��ب منافع 
متناس��ب و برابر  دو طرف را به همراه داشته باشد، همچنانکه 
مس��اعی جمیله ی ایران همواره مبتن��ی بر کمک به همه ی 

همسایگان در تامین منافع شان  از جمله روسیه بوده است. 
هشتم. سهم غصب شده ی ایران از بازار انرژی توسط تحریم 
های ضد بشری غرب یا دامپینگ و بهره برداری برخی از طرف 
های  ذینفع و رقبا مد نظر کارشناسان ایرانی قرار دارد و چه خوب 
است که هماهنگی های ایران و روسیه در این راستا برای بهره 

 برداری عادلانه ی دو طرف بیشتر شود. 
نهم. برخی افراد می گویند نمی توانند کمکی به ایران در 
ش��رایط موجود در موضوع برجام داشته باشند نیز بهتر است 
نگاهی به  شرایط خود بکنند و درک کنند که ایران هم ممکن 
است نتواند کمکی به آنها در شرایط موجود و آتی داشته باشد. 

دهم. ایران نیز کشوری واقع بین است اما در فرهنگ سیاسی 
اش همه را با یک چوب نمی راند و معمولا برای رعایت اصولی 
 انسانی با واقع نگری جزمی به امور نگاه نمی کند اما اظهارات 
سلطه گرانه و معنی دار خارج از عرف می تواند موجب شود تا 
 تهران نس��بت به برخی طرف ها واقع نگری صرف و رئالیسم 

کلاسیک را پیشه کند. 
در پایان باید تاکید کرد که طیف گسترده ی منافع و علائق 
مش��ترک ایران و روس��یه در مقولات امنیتی، ژئوپلیتیکی، 
اقتصادی،  کریدوری و سایر موضوعات به حدی وزن و تنوع دارد 
که مانع شود تا عناصر نامطلوب و طرف های خارجی، تاثیرات 
منفی بر  این روابط در حال توسعه بگذارند و برای قوی تر شدن 
این روابط؛ حفظ آداب و رفتار و گفتار متناسب علاوه بر اینکه 
امری  ضروری و بدیهی است موجب حداکثری شدن سود منافع 

مشترک خواهد شد. 

شاخه سبز - سراج الدین حقانی در یک گفت وگو با شبکه خبری “سی ان ان” گفته است که ما در حال حاضر به عنوان دشمن به  امریکا نگاه نمی کنیم و می خواهیم که در 
آینده براساس قوانین و اصولی که در سایر نقاط جهان وجود دارد، با آنان )امریکا و  جامعه جهانی( روابط خوب داشته باشیم. به گزارش خبرآنلاین، به نقل از هرات تایمز، او در 

ادامه افزود که بیست سال اخیر، دوران درگیری و جنگ بود، زمانی که در  دوحه توافقی صورت گرفت، تصمیم گرفتیم که درباره این مسله دیگر صحبت نکنیم. 

سراج الدین حقانی در این گفت وگو به موضوع آموزش دختران در افغانستان نیز پرداخته و گفته است که هیچ کس مخالف آموزش  دختران و زنان نیست و خبرهای خوبی 
در آینده نزدیک در این باره شریک ساخته خواهد شد. حقانی افزوده است که در حال حاضر دختران کلاس اول تا ششم به مدرسه می روند و کار روی مکانیزمی ادامه دارد تا 

دختران  بالاتر از کلاس ششم نیز بتوانند به مدرسه بروند
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یادداشت

یادداشت

   شاخه سبز -  با مرگ ش��یخ خلیفه بن زاید 
و جانش��ینی محمد بن زائد برادر کوچک تر او 
به نظر می رس��د که امارات به سمت  گسترش 
فعالیت های دیپلماتیک و نظامی حرکت کند. 

مهس��ا مژده��ی: زندگ��ی ش��یخ خلیف��ه 
آل نهیان در روز جمعه ۲۳ اردیبهش��ت ماه به 
پایان رس��ید و او در مراسمی نس��بتا ساده در 
گورس��تان  البطین ابوظبی به خاک س��پرده 
شد. ش��یخ خلیفه دومین حاکم کشور امارات 
از زمان تاسیسش در سال ۱۹۷۱ میلادی بود 
که در سال   ۱۹۴۸ به دنیا آمد و در سال ۲۰۰۴ 
وقتی ۵۶ س��ال داش��ت ب��ه قدرت رس��ید. او 

جانشین پدرش زاید بن سلطان آل نهیان بود. 
ش��یخ خلیفه آل نهی��ان در س��ال هایی به 
دنیا آم��د که ابوظب��ی جزیره ای اس��تعماری 
در جنوب خلیج فارس به حس��اب می آمد که 
اهمیت  زیادی در مناس��بات منطقه نداش��ت. 
اما کش��ف نفت در دهه ۵۰ میلادی سرنوشت 
ابوظبی و هفت جزیره دیگری که بعدها امارات 
را  تش��کیل دادند، به همراه ش��یخ خلیفه زاید 
عوض کرد. از همان س��الها عموی شیخ خلیفه 
در ابوظبی قدرت گرفت اما بعد ش��یخ زاید در 
 س��ال ۱۹۶۶ در یک کودتای بدون خونریزی 
برادرش را از قدرت کنار گذاشت تا قدرت از آن 

پس به دست خانواده آل نهیان بیفتد. 
سه سال بعد از روی کار آمدن شیخ زائد، در 
س��ال ۱۹۶۹ او پس��رش خلیفه را به ولیعهدی 
انتخاب کرد و بعد در س��ال ۱۹۷۱ بریتانیا  پای 
خود را از منطقه بیرون کشید. با خروج بریتانیا 
از خلیج فارس، ش��یخ زاید دس��ت دوستی به 
س��مت حاکم دبی دراز کرد و این  آغازی برای 
تش��کیل کش��ور امارات ش��د که هفت جزیره 
عربی را ش��امل می ش��د. او در س��ال هایی که 
حکوم��ت کرد، با مس��ائلی چ��ون  تهدیدهای 
مرزی، کمونیس��م و ... روبه رو بود. شیخ خلیفه 
اما در آن س��ال ها هرچند ظاهرا ولیعهد بود اما 

اولین مسئولیتش زمانی که  ولی عهدی امارت 
ابوظب��ی را به عهده داش��ت، نماین��ده حاکم 
در منطقه الش��رقیه و رئی��س دادگاه های آن 
بود. در س��ال ۱۹۷۱ به هنگام  بازسازی شاکله 
امارت ابوظبی، از س��وی رئیس امارات متحده 
عربی پ��درش به عنوان حاک��م ابوظبی و وزیر 
دفاع و دارای��ی این منطقه  منصوب ش��د. این 
مسوولیت ها باعث ش��د تا از او به عنوان معمار 

امارات یاد شود. 
اما تا سال ۲۰۰۴ و وقتی که شیخ خلیفه ۵۷ 
ساله شد، حاکم امارات هنوز پدرش شیخ زاید 
بود. او زمانی به قدرت رس��ید که در  کشورش 
از فقر و بی س��وادی و مش��کلات منطقه ای با 
کش��ورهای اطراف، خبری نبود. خلیفه وقتی 
به قدرت رسید در نطقش خود را  ادامه دهنده 
راه پدر دانس��ت و گفت که آرزوهای او را به ثمر 

خواهد رساند. 
ثب��ات اقتص��ادی در امارات در ۱۸ س��الی 
که ش��یخ خلیفه رهبری آن را برعهده داش��ت 
برجای خ��ود باق��ی مان��د. از س��وی دیگر او 
توانست  با همراهی با ش��یخ دبی، یعنی محمد 
بن راش��د، ام��ارات را تبدیل به ق��درت مهمی 
در کش��ورهای عربی پس از عربس��تان کند. تا 
جایی  که وقتی دبی دچار مش��کلات اقتصادی 

بود، ابوظبی به کمکش ش��تافت و بدهی های 
محمد بن راش��د را پرداخت کرد. او در جریان 
 همین بحران اقتصادی، با پول صندوق ذخیره 
ارزی ابوظب��ی، یکی از بزرگترین ش��بکه های 
بانکداری جهان ب��ه نام »س��یتی گروپ«  را با 
هفت و نیم میلیارد دلار نج��ات داد همراهی با 
س��عودی ها از دیگر اقداماتی ب��ود که در راس 
اقدامات ش��یخ خلیفه ق��رار داش��ت.  امارات 
و عربس��تان س��ال ها بر سر مش��کلات مرزی 
خود اختلاف داش��تند اما در س��ال های بعد از 
۲۰۰۴ دوستی دو کشور از  اختلافاتشان پیشی 
گرفت. از س��وی دیگر دادن دس��ت دوستی به 
رژیم صهیونیس��تی هم در دوران شیخ خلیفه 
صورت گرفت. هر چن��د  که به نظر می رس��د 

ولیعهد او نقش اساسی را در این زمینه داشت. 
شیخ خلیفه س��ال ها عنوان ثروتمندترین 
حاکم جه��ان را با خود حمل می ک��رد. اما این 
ثروت هم کمک��ی نکرد که او در س��ال ۲۰۱۴ 
 دچار س��کته نش��ود. بع��د از این اتفاق ش��یخ 
خلیفه عملا از کار کنار کش��ید و تا س��ال ها در 
جایی حاضر نش��د. اخرین بار در س��ال ۲۰۱۷ 
 تصویری از ش��یخ خلیفه منتشر ش��د و بعد او 

دوباره در تاریکی فرو رفت. 

جانشین شیخ خلیفه کیست؟
ش��یخ محمد بن زائد م��ردی اس��ت که از 
این پ��س در ام��ارات ج��ای ش��یخ خلیفه را 
خواهد گرف��ت. او البته در همه س��الهای پس 
از بیم��اری  خلیف��ه، اداره ام��ور در ابوظبی و 
ارتباط با متح��دان را برعهده داش��ت. او برادر 
کوچک شیخ خلیفه است و در حقیقت قدرت 
هنوز به  فرزندان ش��یخ زاید نرس��یده اس��ت. 
او در س��ال های گذش��ته علاوه بر جانش��ینی 
فرماندهی نیروهای مس��لح امارات، عملًا اداره 
دولت  امارات و اتخاذ تصمیمات مهم سیاس��ی 
را به عهده داشت. ش��ورای عالی فدرال امارات 
ش��یخ محمد بن زائد ۶۱ س��اله را به جانشینی 

 برادر بزرگتر انتخاب کرده است. 

نگاهی به زندگی سیاسی معمار امارات
ش��یخ محمد ب��ه تلاش ه��ای چش��مگیر 
خود برای بهبود اس��تانداردهای آموزش��ی در 
امارت ابوظبی و ارتقای آن به اس��تانداردهای 
بین المللی  ش��هرت دارد. محمد بن زاید دارای 
سابقه نظامی است و در سال ۱۹۷۹ از آکادمی 
نظامی سلطنتی »سندهرست« بریتانیا، فارغ 
 التحصیل ش��د و آموزش های خود را در یگان 
زرهی، خلبانی بالگرد، پ��رواز تاکتیکی و یگان 
چترباز طی کرده اس��ت. این س��وابق  نش��ان 
میدهد کش��وری امارات در س��ال های پیش 
رو به س��مت گس��ترش فعالیت ه��ای نظامی 
پیش خواهد رفت. این در حالیس��ت که تا ۶۰ 
 سال قبل ابوظبی از س��مت بریتانیا از داشتن 

هرگونه ارتش یا فعالیت نظامی منع می شد. 
ش��یخ محمد بن زاید با ش��یخه سلامه بنت 
حمدان آل نهی��ان ازدواج کرده و ۴ پس��ر و ۵ 
دختر حاصل ای��ن ازدواج هس��تند. او به دلیل 
 تصمیماتش در همراهی با عربستان در حمله 
به یمن و برنامه ریزی برای نزدیکی به اسراییل 

مورد انتقادات سختی قرار دارد. 

مرگشیخخلیفهوپایانیکدوران؛

نگاهی به زندگی سیاسی معمار امارات



دولت در قانون بودجه س��ال ۱۴۰۱ همه پزشکان را 
مکلف کرده که برای دریافت پروانه کار  یا تمدید آن باید با 
یکی از بیمه های سلامت قرارداد را امضا کنند. تصمیمی 
مهم که نظام  اقتصاد س��لامت ایران را تح��ت تأثیر قرار 
می دهد. به موجب جزء ۵ بند ک از تبصره ۱۷ این  قانون، 
»وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مکلف شده 
اس��ت با همکاری سازمان نظام  پزش��کی کشور، فرایند 
تمدید پروانه مسئول فنی، صدور یا تمدید پروانه مطب 
پزش��کان و  همچنین صدور گواهی نامه اعتباربخش��ی 
همه مراکز و مؤسس��ات ارائه دهنده خدمات سلامت در 
 حوزه های سرپایی و بستری در تمامی بخش های دولتی، 
غیردولتی، خصوصی و نیروهای  مس��لح را منوط به  عقد 

قرارداد با کلیه سازمان های بیمه گر پایه نماید«. 
به گزارش سلامت نیوز، روزنامه شرق در ادامه نوشت: 
دولت در قانون بودجه سال ۱۴۰۱  همه پزشکان را مکلف 
کرده که برای دریافت پروانه کار یا تمدید آن باید با یکی 
از بیمه های  س��لامت قرارداد را امض��ا کنند. تصمیمی 
مهم که نظام اقتصاد س��لامت ایران را تح��ت تأثیر قرار 
 می دهد. به موجب جزء ۵ بند ک از تبصره ۱۷ این قانون، 
»وزارت بهداشت، درمان و  آموزش پزشکی مکلف شده 
اس��ت با همکاری سازمان نظام پزش��کی کشور، فرایند 
تمدید پروانه  مسئول فنی، صدور یا تمدید پروانه مطب 
پزش��کان و همچنین صدور گواهی نامه اعتباربخش��ی 
 همه مراکز و مؤسس��ات ارائه دهنده خدمات سلامت در 
حوزه های سرپایی و بستری در تمامی  بخش های دولتی، 
غیردولتی، خصوصی و نیروهای مس��لح را منوط به  عقد 
قرارداد با کلیه  سازمان های بیمه گر پایه نماید«. از زمان 
تصویب این بند گروه های صنفی مختلفی از پزش��کان 
 با انتش��ار نامه و جمع آوری امضا به این تصمیم ناگهانی 
دولت اعتراض کردند. برخی از  نامه های اعتراضی بیش 
از پنج ه��زار امضا جمع کرده که نامه  بزرگ و آش��نایی از 
جامعه  پزش��کی ایران در میان آنها دیده می شود. اولین 
مسئله مورد اعتراض پزشکان و گروه های  صنفی پزشکی 
این است که چرا چنین تصمیمی بدون کمترین مشورت 
و نظرخواه��ی انجام ش��ده  و یکباره به جامعه پزش��کی 
تحمیل شده است. تعریف دقیق این بند این است که ارائه 
خدمات  پزشکی در بخش خصوصی تعطیل شده و همه 

باید زیر چتر بیمه های سلامت جمع شوند. 

تصمیمی ناقض قانون اساسی
دکتر علیرضا استقامتی، فوق تخصص بیماری های 
غدد و متابولیسم و استاد دانش��گاه علوم  پزشکی تهران، 
ازجمله چهره های منتقد این تصمیم است. او معتقد است 
چنین تصمیمی  برخلاف قانون اساسی است و می گوید: 

»ال��زام به عقد ق��رارداد ب��ا بیمه های پای��ه، ناقض اصل 
 بیست وهشتم قانون اساس��ی جمهوری اسلامی ایران 
در آزادی عمل به انتخاب شغل اس��ت.  پرواضح است که 
شغل مقدس پزشکی نه تنها مخالف مصالح کشور نیست، 
بلکه در جه��ت حفظ  و ارتقای س��لامت مردم و بس��یار 
حس��اس و کاملا ضروری برای کلیه اقشار این سرزمین 
 اس��ت«. او همچنین در بخش دیگری از انتقادش به این 
تصمیم می گوید: »بیش از پنج میلیون  نفر امسال به بیمه 
سلامت اضافه شده است. اضافه شدن این گروه به تنهایی 
هزینه هایی را به  همراه دارد. از سوی دیگر اعلام شده افراد 
تحت پوشش کمیته امداد هم که در دهک های  پایین تر 
قرار دارند، با پوش��ش بیمه صدردصدی همراه خواهند 
بود. این در حالی اس��ت که  می بینیم میزان پرداختی از 
جیب مردم برای بخش درمان بیش از ۷۰ درصد اس��ت. 
نگاهی به  وضع موجود نشان می دهد که میزان پرداخت از 
جیب بیماران ) out of pocket ( در  حال  حاضر دو برابر 
میزانی است که قانون مقرر کرده است. حال سازمان هایی 
که طبق  اظهارات مکرر مسئولان قادر به انجام تعهد خود 
نیستند چگونه و با چه مکانیسمی می خواهند  با افزودن 
چندین هزار پزش��ک بخش خصوص��ی در اقصی نقاط 
کش��ور از عهده تعهدات جدید  برآین��د؟ در واقع بیمه ها 
ت��وان پرداخت هزینه ه��ای درمان کنونی م��ردم را هم 
ندارند. یعنی در حال  حاضر که بخش زیادی از پزش��کان 
در بخش خصوصی ق��رار دارند هم بیمه ه��ا نمی توانند 
 هزینه های درمان بخش های دیگر را تأمین کنند. با این 
حس��اب اگر با گذاش��تن این قانون همه  پزشک ها را زیر 
چتر بیمه جمع کنیم آیا توانایی رس��یدگی به امور همه 
بیماران وجود دارد؟ این  س��ؤال پیش می آید که با توجه 
به اینکه حتی پیش از اجرای ای��ن قانون بیمه ها توانایی 
اجرای  تعهدات شان را ندارند چطور می توان بار جدیدی 
در این لاین اضافه کرد؟ اعتبار این کار از  کجا باید تأمین 
شود؟ نکته دیگر اینکه اگر پزشکان در بخش خصوصی 
خودشان هزینه و  س��رمایه گذاری انجام داده اند، حالا با 
این قانون آنها را مجبور می کنند ک��ه با وجود این هزینه 
 مانند بخش دولت��ی طرف قرارداد با یک بیمه س��لامت 
قرار بگیرد. اگر چنین است چرا س��ایر  هزینه هایی را که 
پزش��کان برای راه ان��دازی بخش خصوص��ی متحمل 
ش��ده اند، پرداخ��ت نمی کنن��د.  بد نیس��ت س��ری به 
بیمارستان ها و مطب های خصوصی بزنید و ببینید چه 
حجم بالایی از بیم��اران  در آنجا منتظر دریافت خدمات 
هستند. بخشی از این اس��تقبال از بخش خصوصی هم 
در این  است که کیفیت ارائه خدمات از بخش دولتی بهتر 
است. اگر بخش دولتی می توانست با خدماتش  بیماران را 
راضی نگه  دارد که این همه استقبال از بخش خصوصی 

رخ نمی داد. حالا با این  قانون می خواهند بخش خصوصی 
را هم به سرنوش��ت بخش دولتی دچار کنند. به هر حال 
به  نظرم این تصمیم به ارائه خدمت به مردم آس��یب وارد 

می کند«. 

ایجاد اختلال در خدمات رسانی پزشکی
دکتر ای��رج خس��رونیا، رئیس جامع��ه متخصصان 
داخلی ایران از دیگر چهره های منتقد این  تصمیم است. 
او می گوی��د اتخاذ چنی��ن تصمیم��ی روی کیفیت کار 
پزشکان تأثیر می گذارد و  خدمات رس��انی پزشکی را با 
مشکل مواجه می کند. خس��رونیا به »شرق« می گوید: 
»تمام  ش��غل هایی که در ایران احتیاج ب��ه پروانه دارند 
چنین تعهدی نمی دهند که همه اعض��ای آن باید  فقط 
به یک گروه خاصی وابسته باشند و برای آنها کاری انجام 
دهند. متأس��فانه برای گروه  پزش��کی این الزام را ایجاد 
کرده اند. البته گروه زیادی از پزشک ها در حال انجام این 
کار هستند  اما اجبار همه پزشک ها به انجام این  کار کمی 
غیرمنطقی به نظر می رسد. برای همین جامعه  پزشکی با 
آن مخالف است. این طرح ایرادات فراوانی دارد. یک نمونه 
کوچکش اینکه بسیاری  از پزش��ک ها به دلیل سن بالا یا 
استانداردهای تخصصی ش��ان تعداد محدودی مریض 
را معاینه  می کنند. وقتی ش��ما مجبور باشید با یک بیمه 
طرف قرارداد باشید لاجرم مجبورید حجم زیادی  بیمار 
را معاینه کنید که قطعا استانداردهای کاری شما را پایین 
می آورد و برای بسیاری از  پزشک ها مطلوب نیست؛ چون 
برای اینکه به این حجم از بیمار برسید یا مجبورید از وقت 
 سایر بیمارهایتان بدزدید یا با دقت پایینی کارتان را انجام 
دهید. این مسئله روی کیفیت کار  پزشکان تأثیر مستقیم 
می گذارد. ب��رای نمونه بیمه ه��ا برخی داروه��ا را تأیید 
نمی کنند و لاجرم به  پزشکان طرف قرارداد می گویند که 
از همان داروهای مورد تأیید بیمه تجویز کنند. شاید این 
 اجبار با تشخیص پزش��کی من همخوانی نداشته باشد. 
وقتی یک پزش��ک در بخش خصوصی  فعالیت می کند 
می تواند مطابق تش��خیص خود عمل کن��د ولی وقتی 
طرف قرارداد با بیمه ش��د باید  به حرف بیمه گوش دهد 

و این همه جا به نفع بیمار نیست«. 

نادیده گرفتن اهمیت وج�ود بخش خصوصی 
در نظام سلامت کشور و نابودی آن

نظام سلامت کشور از دیرباز و از ابتدا بر پایه ترکیبی از 
بخش دولتی و بخش خصوصی به  ارائه خدمات پرداخته 
است. دولت مکلف است س��لامت جامعه را تأمین کند و 
از مردم، به ویژه  بخش های نابرخوردارتر، با ارائه خدمات 
سلامت باکیفیت در بخش دولتی حمایت کند. در عین 

 حال، بخش خصوصی به عنوان بخش��ی اساسی از نظام 
سلامت کشور، قسمت قابل توجهی از  خدمات سلامت را 
ارائه داده اس��ت و از بار بخش دولتی کاسته تا بهتر بتواند 
جمعیت های  نابرخوردارتر را تحت پوشش قرار دهد. ارائه 
خدمات به آن بخش از جمعیت که امکان  بیشتری برای 
استفاده از خدمات بخش خصوصی داشته اند این اجازه 
را به بخش عمومی و  دولتی داده است تا محدودیت منابع 
خود را تا حدودی جبران و مدیریت کنن��د. علاوه بر آن، 
در  برهه های خاص��ی که جامعه با بحران های س��لامت 
مواجه بوده، این بخش نیز در ارائه خدمات  نقشی اساسی 
داشته است. از سوی دیگر، بخش خصوصی نظام سلامت، 
به عنوان بخشی  مستقل و غیروابس��ته به تأمین مالی از 
سوی دولت و به دلیل فارغ بودن نس��بی از دست اندازها 
و  موانع بوروکراتی��ک، در به کارگی��ری مدل های نوین 
ارائه خدم��ت و افزای��ش به��ره وری نقش��ی  کلیدی و 
راهگش��ا دارد. وابس��ته کردن کامل بخش خصوصی به 
سازمان های بیمه باعث  ازبین رفتن انگیزه، ابتکار، چابکی 
و استقلال نظر آنها شده و کش��ور و نظام سلامت را از یک 
 منبع مهم محروم می کند. منطقی آن اس��ت که بخش 
دولتی، به جای آنکه با استخدام اجباری  پزشکان بخش 
خصوصی در سازمان های بیمه، ش��اغلان این بخش را 
تبدیل به کارمن��دان  ناراضی و بی انگیزه ش��رکت های 
بیمه کند، با رفع موانع بوروکراتی��ک و محدودیت های 
نالازم  فعلی از رش��د و ابتکار آن حمایت کند. همان طور 
که پیش از این ذکر ش��د، حتی کشوری مثل  بریتانیا که 
سابقه ای بسیار طولانی در »خدمات ملی سلامت« دارد 
و مدل ارائه خدمات  پزش��کی در آن از این نظر ش��هره و 
الگویی قابل توجه است و از پشتوانه مالی بسیار قوی هم 
 برخوردار است، بخش خصوصی را نابود نکرده و پزشکان 
را »مجبور« به خدمت در قالب  س��اختار »خدمات ملی 
سلامت« نکرده اس��ت و حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد خدمات 
س��لامت از  طریق بخش خصوصی ارائه می شود. معدود 
کشورهایی هم که به نوعی فاقد بخش خصوصی  در نظام 
س��لامت اند، نه از نظر مختصات نظام سلامت و نه از نظر 
فلسفه اقتصادی-اجتماعی  زیربنایی و اصول حکمرانی 
جامعه شباهتی با ایران ندارند تا بتوان آن سیستم ها را آن 
هم  یک شبه و بدون فراهم کردن زمینه های ساختاری و 

فکری، در ایران اجرا کرد. 

تردیدهایی در اجرای طرح
عموم بیم��اران و ارائه دهن��دگان خدم��ت در حال 
حاضر بر این ام��ر اتفاق نظ��ر دارند که بیمه ه��ای  پایه 
فعلی قادر به انج��ام تکالیف قانونی خود برای پوش��ش 
کافی خدم��ات س��لامت نبوده اند.  اس��تنکاف بیمه ها 
از پوش��ش بخش مهمی از خدم��ات و داروه��ا، تأخیر 
طولانی ناموجه در  پرداخت سهم بیمه به ارائه دهندگان 
خدمات، عدم پرداخت کامل س��هم بیمه ه��ا در بخش 
خصوصی  و تحمیل آن ب��ه بیماران و اعمال کس��ورات 
ناموج��ه در خدمات ارائه ش��ده برای ش��انه خالی کردن 
از  پرداخت هزینه این خدمات و کاس��تن از بار مالی خود 
نمونه هایی از ناکارآمدی سیستم بیمه فعلی  است. همین 
کاستی ها و شاید  مسئولیت   گریزی ها موجب نارضایتی  
گیرندگان و ارائه دهندگان  خدمت ش��ده است و بعضی 
از ارائه دهن��دگان خدمت، با وجود ازدس��ت دادن تعداد 
زیادی از  بیماران بالقوه خود، ترجی��ح داده اند با بیمه ها 
قرارداد نداشته باشند. با مصوبه فعلی، بیمه ها به  جای آنکه 
به آسیب شناس��ی عدم رغبت گروهی از ارائه دهندگان 
خدمت برای همکاری با خود  بپردازن��د، از ابزار قدرت و 
مصوبه ای غیرکارشناس��ی اس��تفاده کرده اند تا با نقض 
حقوق  پزش��کان آنان را مجبور به عقد قرارداد با خود و به 
نظر بسیاری از همکاران، بهره کشی از  آنان برای جبران 
کوتاهی ها و کاس��تی های خود کنند. پرسشی که وجود 
دارد این است که وقتی  سازمان های بیمه در شرایط فعلی 
هم تکالیف قانونی خود را در قبال بیماران و پزشکان انجام 
 نمی دهند، چطور قرار اس��ت با تحت پوشش گرفتن آن 
بخش از خدماتی که تا به حال، با  خواس��ت خود بیماران 
به طور کامل از جیبش��ان پرداخت می ش��ده، بتوانند به 
وظیفه خود عمل  کنند. در حال حاضر، گروهی از بیماران 
که امکان مالی بهتری دارند با میل خودشان خدماتی  را 
از بخش خصوصی دریافت می کنن��د و هزینه آن را هم از 
جیب خود می پردازند و در واقع  بخشی از بار مالی دولت 
و بیمه ها را می کاهند. اضافه شدن این بخش از هزینه ها 
به س��اختار  ناکارآمد بیمه ای فعلی که تلاش��ی هم برای 
اصلاح خود نکرده، یا محکوم به شکست است یا در  صورت 
اصرار ب��رای اج��رای آن نمی تواند پیامدی جز تش��دید 
کاس��تی های فعلی و ترقیق پوش��ش  بیمه ای خدمات 

داشته باشد. 
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درمان خصوصی در خط پایان

تاثیر مستقیم آلودگی هوا بر پوست و مو! 

7 ماسک گوجه فرنگی برای 
زیبایی

اگر گوجه فرنگی را شگفت آور نمی دانید، صبر کنید تا آن را 
امتحان کنید و نتایجش را  مشاهده کنید. این میوه حاوی مواد 
مغذی عالی مانند ترکیبات فنولی، کاروتنوئید، اسید فولیک،  و 

ویتامین سی است. 
به گزارش سلامت نیوز به نقل از ایسکانیوز، گوجه فرنگی برای 
انواع پوست صورت  خواص بسیار زیادی دارد و ساخت ماسک آن 
با مواد طبیعی دیگر به درمان انواع مش��کلات  پوس��تی کمک 

می کند. 
ماده ای معجزه آسا برای پوست شما داریم - گوجه فرنگی! 
اگر گوجه فرنگی را شگفت آور  نمی دانید، صبر کنید تا آن را امتحان 
کنید و نتایجش را مشاهده کنید. این میوه حاوی مواد  مغذی عالی 
مانند ترکیبات فنولی، کاروتنوئید، اسید فولیک، و ویتامین سی 

است. 

فواید گوجه فرنگی برای پوست
فعالیت های آنتی اکسیدان و آنتی تیروسیناس ها اغلب برای 
روشن شدن رنگ و همچنین حفاظت  از پوست در مقابل آسیب ها 

مورد استفاده قرار می گیرند. 
هنگامی که به طور روزانه اعمال شود، اثرات ضد پیری دارد و 

خطوط ظریف، چین و  چروک و لکه های سنی را محو می کند. 
شامل لیکوپن است که در مقابل فتودمیج ها حفاظت می کند. 

ویتامین  C  تولید کلاژن و الاستین پوست را بهبود می بخشد 
و آن را انعطاف پذیر و سفت  می سازد. 

خمیر گوجه فرنگی طبیعتا ضد باکتری و ضد قارچ است.میزان 
 PH  پوس��ت را متعادل می کند،  که به نوبه خود روغن طبیعی 

تولید شده توسط پوست را متعادل می کند. 
سلول های مرده را از بین می برد و منافذ را می بندد. 

با چنین دامنه وس��یعی از مزایا، گوجه می تواند برای انواع 
مختلف پوس��ت ها و برای حل  مشکلات مختلف پوستی مورد 
اس��تفاده قرار گیرد. حتما الان دوست دارید بدانید که چگونه 

 می توانید از گوجه برای صورتتان استفاده کنید. 
 ۱. ماسک صورت گوجه فرنگی برای آکنه

مواد لازم: 
 ۱ / ۲ گوجه فرنگی

 ۱ قاشق چای خوری روغن جوجوبا
 ۳ - ۵ قطره روغن درخت چای

دستورالعمل: 
خمیر گوجه را با روغن ها مخلوط کنید و به خوبی هم بزنید 
و این مخلوط را روی صورتتان  بمالید و بگذارید ۱۰ تا ۱۵ دقیقه 
بماند و بعد با آب ولرم بشویید و سپس با آب سرد شستشو  دهید 

و این کار را ۲ تا ۳ بار در هفته تکرار کنید. 
 *روغن جوجوبا به راحتی جذب پوس��ت می ش��ود و آن را 
هیدراته می کند. این ماده روغن  اضافی که توسط پوست تولید 
می شود را کنترل می کند و منافذ را مسدود می کند، روغن  درخت 
چای ضد عفونی کننده است که عفونت و آکنه حاصل را از بین 

می برد. 
 ۲. ماسک گوجه فرنگی برای لک صورت

مواد لازم: 
 ۲ قاشق سوپ خوری خمیر گوجه فرنگی

 ۱ قاشق چای خوری عسل
دستورالعمل: 

مخلوط عسل و خمیر گوجه فرنگی را روی صورت خود بمالید 
و بگذارید ۱۵ دقیقه بماند تا  خش��ک ش��ود و سپس با آب ولرم 

بشویید و از این روش دو بار در هفته استفاده کنید. 
 *در حالی که گوجه فرنگی لکه ها را روشن می کند، عسل با 
تامین مواد مغذی ضروری و آنتی  اکسیدان ها به فرآیند درمان 

کمک خواهد کرد. 

 ۳. ماسک صورت گوجه فرنگی برای جوش های سر سیاه
مواد لازم: 

 ۱ - ۲ قاشق سوپ خوری خمیر گوجه فرنگی
 ۱ قاشق سوپ خوری بلغور جو

 ۱ قاشق سوپ خوری ماست ساده
دستورالعمل: 

ماست و خمیر گوجه فرنگی را مخلوط کنید و سپس به آرامی 
جو را به مخلوط اضافه کنید و  آن را به آرامی گرم کنید و به خوبی 
مخلوط کنید و زمانی که خنک شد، این پک را روی  صورت خود 
بمالید و اجازه دهید تا برای ۱۵ دقیقه بماند و سپس آن را با آب 

معمولی بشویید  و از این روش دو بار در هفته استفاده کنید. 
 *بلغور جو به عنوان یک تمیز کننده عمیق عمل می کند و 
تمام ناخالصی های موجود در منافذ  را از بین می برد. ماست دارای 
اسید لاکتیک است که با بیرون کشیدن سلول های مرده در این 
 فرایند پاکس��ازی کمک می کند و وقتی منافذ تمیز باش��ند، 

جوش های سر سیاه محو خواهد شد. 
 ۴. ماسک صورت گوجه فرنگی برای پوست های ترکیبی

مواد لازم: 
 ۱ قاشق سوپ خوری خمیر گوجه فرنگی

 ۱ قاشق سوپ خوری آووکادو له شده
دستورالعمل: 

هر دو ماده را مخلوط کرده و آن را روی صورت تان بمالید و 
سپس بعد از ۱۰ دقیقه بشویید  و با یک حوله نرم خشک کنید و 

می توانید این کار را تا دو بار در هفته انجام دهید. 
 *ویژگی های سفت کنندگی گوجه فرنگی، تولید روغن در 
پوست را متعادل خواهد کرد.  آووکادو شامل مرطوب کننده و مواد 
مغذی است که پوست شما را سالم نگه می دارد و هم  چنین فرآیند 

سالخوردگی پوست را با تامین ویتامین  C  و  E  کاهش می دهد. 

 ۵. ماسک گوجه فرنگی برای سیاهی دور چشم
مواد لازم: 

 ۱ قاشق چای خوری عصاره گوجه فرنگی
چند قطره ژل آلوئه ورا

دستورالعمل: 
مخلوط را با دقت بر ناحیه زیر چشم بمالید و بگذارید 
۱۰ دقیقه بماند تا خشک شود و سپس  آن را آبکشی کنید 
و این کار را یک یا دو بار برای گرفتن نتایج س��ریع انجام 

دهید. 
 ۶. ماسک گوجه فرنگی برای پوست خشک

مواد لازم: 
یک عدد گوجه فرنگی

یک قاشق چای خوری روغن زیتون خالص
دستورالعمل: 

گوجه فرنگی را به دو قسمت برش دهید و آب یک نصف اش 
را در کاسه فشار دهید و بعد  روغن زیتون را اضافه کنید و مخلوط 
را هم بزنید و این مخلوط را روی صورت خود بمالید  و بگذارید ۱۵ 
تا ۲۰ دقیقه بماند و سپس با آب گرم بشویید و این کار را دو بار در 

هفته انجام  دهید. 
 *این ماسک، پوست شما را نرم و مرطوب می کند، زیرا روغن 
زیتون حاوی اسیدهای چرب  ضروری است که پوست را تغذیه 

می کنند و خشکی را به راحتی از بین می برند. 

بنابر اعلام وزارت بهداش��ت، در ش��بانه روز گذش��ته ۳۷ هزار و ۸۲۵ دوز واکس��ن کرونا در کش��ور تزریق ش��ده اس��ت. 
تاکنون ۶۴ میلیون و ۴۵۷ هزار و ۱۵۱ نفر دوز اول، ۵۷ میلیون و ۷۳۵ هزار و ۵۲۲ نفر دوز دوم و ۲۷ میلیون و ۳۶۰  هزار و ۶۱۲ نفر، دوز س��وم واکس��ن کرونا را تزریق کرده اند. 

مجموع واکس��ن های تزریق ش��ده در کش��ور به ۱۴۹ میلیون و ۵۵۳ هزار و ۲۸۵ دوز رس��ید.در ش��بانه روز گذش��ته ۳۷ هزار و   ۸۲۵ دوز واکس��ن کرونا در کش��ور تزریق ش��ده اس��ت. 

WWW.SHAKHESABZ.IR

 سال هجدهم - شماره 4250 
28  اردیبهشت 1401

خبر سلامت

افرادی که در ش��هرهای پ��ر جمعیت زندگ��ی می کنند با 
مشکل آسیب دیدگی پوس��ت و مو به  واسطه ی آلودگی های 
موجود در هوا که روز به روز نیز در حال افزایش هستند، مواجه 
 خواهند بود و تاثیرات ناخوش��ایند آن را روی پوس��ت و موی 
خود احس��اس می کنند. این افراد در  تلاش هستند برای رفع 
مشکلات پوستی به متخصصین مراجعه کنند و از روش های 
زیباسازی  پوس��ت مانند: هایفوتراپی در کلینیک دکتر هنرور 
استفاده کنند که البته پاکسازی پوست نیز  می تواند تاثیرگذار 
باشد. در صورتی که قصد دارید بیشتر با تاثیراتی که آلودگی هوا 
می تواند  روی پوست و مو داشته باشد و همچنین راهکارهای 
جلوگیری از آس��یب دیدن این نواحی توسط  آلودگی ها آشنا 

شوید تا پایان این مقاله با ما همراه باشید. 
افرادی که در ش��هرهای پ��ر جمعیت زندگ��ی می کنند با 
مشکل آسیب دیدگی پوس��ت و مو به  واسطه ی آلودگی های 
موجود در هوا که روز به روز نیز در حال افزایش هستند، مواجه 
 خواهند بود و تاثیرات ناخوش��ایند آن را روی پوس��ت و موی 
خود احس��اس می کنند. این افراد در  تلاش هستند برای رفع 
مشکلات پوستی به متخصصین مراجعه کنند و از روش های 
زیباسازی  پوس��ت مانند: هایفوتراپی در کلینیک دکتر هنرور 
استفاده کنند که البته پاکسازی پوست نیز  می تواند تاثیرگذار 
باشد. در صورتی که قصد دارید بیشتر با تاثیراتی که آلودگی هوا 
می تواند  روی پوست و مو داشته باشد و همچنین راهکارهای 
جلوگیری از آس��یب دیدن این نواحی توسط  آلودگی ها آشنا 

شوید تا پایان این مقاله با ما همراه باشید. 

آلودگی هوا چه تاثیری بر پوست و موی ما دارد؟
اینک��ه آلودگی هوا تا چه می��زان می تواند ب��ر روی زیبایی 
پوس��ت و مو تاثیر بگذارد بر کسی  پوشیده نیست. منافذی که 
روی پوست وجود دارند به طور عادی با چشم غیر مسلح قابل 
 مش��اهده نخواهند بود، چرا که اندازه ای بین ۵۰-۷۰ میکرون 
دارند. از سوی دیگر آلودگی ها و  گرد و غبارهای موجود در هوا 
بسیار ریزی هس��تند که اندازه ی آن ها بین ۲. ۵ تا ۱۰ میکرون 
 اس��ت. با این تفاس��یر آلاینده ها خیلی راحت می توانند وارد 
منافذ پوس��ت ش��ده و تاثیرات خود را در  راس��تای مشکلات 
پوستی همچون: خارش پوست سر، خشکی و حتی ریزش یا 
شکنندگی مو  شوند. در ادامه به بارزترین مشکلات پوستی که 

ناشی از آلودگی هوا هستند، اشاره خواهیم  کرد:    

جوش و آکنه: 

  زمانی که منافذ پوست توسط گرد و غبار و گازهای موجود 
در هوا مسدود شوند علاوه بر  اینکه مانع مرطوب ماندن پوست 

می شوند، جوش و آکنه روی پوست را نیز به ارمغان  می آورند. 

چین و چروک: 
با از بی��ن رفت��ن ویتامین ه��ای  e  و  c  توس��ط آلاینده ها، 
رادیکال ه��ای آزاد ب��ا کمب��ود کلاژن هم��راه  می ش��وند تا 
ویتامین های آنتی اکسیدان منجر به آسیب دیدگی پوست و 

چین و چروک شدن آن  شوند. 

لک و کک و مک: 
  با ورود امواجی که به واس��طه ی آلودگی هوا و سوراخ شدن 
لایه ی ازن به زمین می تابد،  پوس��ت دچار آفتاب س��وختگی 
می ش��ود و برای اینکه جلوگی��ری از این اتف��اق رنگدانه های 
بیش��تری  تولید خواهد ش��د و روی پوس��ت لک و کک و مک 

نمایان خواهد شد. 
تاثیر مستقیم آلودگی هوا بر پوست و مو! 

منافذ و روزنه هایی که روی پوس��ت وج��ود دارند برای این 
است که اکس��یژن جذب شود و پوست  ش��اداب بماند.  پیشتر 
اش��اره کردیم که ای��ن روزنه ها بس��یار ریز هس��تند اما ذرات 
آلاینده موجود  در هوا از آن ها ریزتر ب��وده و باعث جای گیری 
راحت این آلودگی ها در پوست می شود.  آلاینده ها می توانند از 
سوخت های فسیلی خودروها نشات بگیرند که بسیار کوچک 

هستند و  می توانند به لایه زیرین پوست افراد نفوذ کند و مسیر 
اکسیژن رسانی به پوست را مس��دود کنند.  سلول های میانی 
پوست نقش حفظ رطوبت پوست، تنظیم چربی و کلاژن سازی 
آن را بر عهده  دارند و با عدم دسترسی به اکسیژن عملکرد این 
لایه دچار اختلال خواهد شد و نتیجه توده ای  از چربی به همراه 
آلودگی ها اس��ت که به طور کامل انس��داد منافذ را به ارمغان 

می آورد. 

از آنجایی که پوس��ت نقش بس��زایی در زیبایی اش��خاص 
دارد؛ بنابراین برخی از افراد ب��رای  جلوگیری از این اتفاق اقدام 
به شستشوی روزانه ی پوست با آب و صابون می کنند و برخی 
 دیگر برای حفظ زیبایی پوس��ت از تکنولوژی های موجود در 
این حوزه همچون: آر اف  فرکش��نال بهره می برند. شستشو با 
آب و صابون صرفا سطح پوست را تمیز کرده و منافذ  همچنان 
با آلودگی پر شده اند و شاید این شس��تن روزانه پوست با آب و 
صابون نتیجه ی عکس  بدهد و منجر به خش��کی پوست شود. 
هنگامی که منافذ پوستی به وس��یله ی آلاینده های محیطی 
 مسدود شوند و پوست دچار خش��کی یا لک یا چین و چروک 
شود با بسته ش��دن حفره ها و  روزنه های سطحی پوست افراد 
دچار خشکی پوس��ت، لک و جوش و چروک شود به آن پیری 

 زودرس پوست گفته می شود. 
تا اینجا به عوارض ناش��ی از آلودگی ها بر روی پوس��ت و مو 
اشاره کردیم و دیدیم که می توانند  چه تاثیرات سوئی به همراه 

داشته باشند. در این بخش می خواهیم به برخی از راهکارهای 
 سودمند برای محافظت از پوست در برابر آلودگی هوا بپردازیم: 

 ۱- از کشیدن سیگار بپرهیزید: 
  دود س��یگار با آلودگی هوا برابری می کند و پوست را تحت 
تاثیر خود قرار می دهد. در فرآیند  سیگار کشیدن فقط شخصی 
که سیگار می کشد در معرض مش��کلات پوستی دود ناشی از 
 سیگار قرار نمی گیرد، بلکه برای افرادی هم که در معرض دود 

هستند مضر خواهد بود. 
 ۲- زیاد آب بنوشید: 

  می دانیم ک��ه تک تک س��لول های بدن ما ب��ه آب محتاج 
هس��تند و پوس��ت نیز یکی از اعضایی  اس��ت که در برابر کم 
آبی حساسیت بیش��تری از خود نش��ان می دهد. در صورتی 
که پوس��ت با کم  آبی مواجه ش��ود توان مقابله با آلودگی هوا و 

اشعه های مضر را نخواهد داشت. 
 ۳-  هر شب صورت را طی دو مرحله پاکسازی کنید: 

چنانچه هر ش��ب قبل از خواب اقدام به پاکسازی پوست به 
صورت دو مرحله ای کنید، تاثیرات  آلودگی بر پوس��ت را تا حد 
زیادی کاهش داده اید. همچنین، می توانید از یک پاک کنندۀ 
مناسب  که پوس��ت را راحتتر پاک می کند بهره ببرید تا بدین 

وسیله پوست را مرطوب نگه دارید. 
 ۴- از  غذاهایی که ش��امل آنتی   اکسیدان هستند، استفاده 

کنید: 
کلم بروکل��ی، غلات کام��ل، تخم   مرغ، ماهی، بادام، س��یر 
و بادمج��ان از جمله مواد غذایی هس��تند  که سرش��ار از آنتی 
اکسیدان هس��تند و می توانید برای حفظ سلامتی پوست در 

مقابل آلودگی هوا  از آن ها استفاده کنید. 
 ۵-  از کرم مرطوب   کننده برای نگهداری رطوبت پوس��ت 

بهره ببرید: 
  کرم های مرطوب کننده مناسب می تواند از پوست شما در 
برابر رادیکال های آزاد معلق در  هوا محافظت کند و مانع آسیب 

دیدن آن شود. 
 ۶-  بهتر است شب ها، از ماسک صورت کمک بگیرید: 

برخی از ماسک های صورت حاوی مواد مغذی هستند که 
می توانند در زیبایی و جوان ماندن  پوس��ت سودمند باشند و 

مواد مغذی از دسته رفته پوست را جایگزین کنند. 
 ۷- از  کرم ضد آفتاب استفاده کنید: 

  اس��تفاده از کرم ضد آفتاب برای جلوگیری از آسیب دیدن 
پوست در مقابل اش��عه های مضر نور  خورشید ضروری است و 

اکیدا توصیه می شود از آن استفاده کنید. 



در س��ندی عراق��ی ک��ه به کلی س��ری و 
شخصی اس��ت و از طرف »مدیریت بهداری 
نیروی دریای��ی و پدافند س��احلی« عراق به 
گردان  هفت س��احلی ارسال ش��ده است، به 
مورد بی سابقه ای از خودآزاری توسط سربازان 
عراقی اشاره شده است که در آن برای رهایی از 
 مناطق عملیاتی اقدام به تزریق نفت سفید به 

بافت های نرم دست و پا می کنند . 
در س��ندی عراق��ی ک��ه به کلی س��ری و 
شخصی اس��ت و از طرف »مدیریت بهداری 
نیروی دریای��ی و پدافند س��احلی« عراق به 
گردان  هفت س��احلی ارسال ش��ده است، به 
مورد بی سابقه ای از خودآزاری توسط سربازان 
عراقی اشاره شده است که در آن برای رهایی از 
 مناطق عملیاتی اقدام به تزریق نفت سفید به 

بافت های نرم دست و پا می کنند . 
به: گد ۷ ساحلی

موضوع: خودآزاری بوسیله نفت سفید
مت��ن نام��ه س��ری و ش��خصی مدیریت 
بهداری شماره ش ۹/ق۲/۲۱/ ۱۶۷۱۵ مورخ 
۱۸/۷/۱۳۶۳ که ب��ه مدیریت ام��ور اداری و 
 لجستیک و این مدیریت ارس��ال گردیده به 

شرح زیر می باشد . 
سرتیپ پزشک ناهد کامل سامی

مدیر به��داری نی��روی دریائ��ی و پدافند 

ساحلی
پدیده خودآزاری با استفاده از نفت سفید 
در تعدادی از رزمندگان مشاهده شده است. 
این ماده به داخل بافت های نرم دس��ت و پا ها 
 تزریق شده و باعث ایجاد واکنش های شدید 

شیمیایی می شود . 
ع��وارض آس��یب دیدگ��ی ای��ن ش��یوه 
خودآزاری که شیوه ای بی سابقه است، بدین 
شرح است: سرخی شدید محل تزریق شده، 
ورم محل  تزریق شده، تاول زدن پوست همراه 
با از بین رفت��ن بافت ها، خارج ش��دن چرک 
از عضو تزریق ش��ده، افزایش درجه حرارت، 

سستی   )بی حالی( و استفراغ. عوارض مزبور تا 
حدی شبیه به عوارض گزیدگی عقرب یا مار 

بوده ولی شدت آن بیشتر است . 
اقداماتی که باید به هنگام برخورد با اینگونه 

حالت ها اتخاذ شود : 
الف - با این حالت همانند »آسیب دیدگی 
دس��تورالعمل های  براس��اس  مظن��ون«، 
بخشنامه ]ابلاغ شده[ طی نامه به کلی سری 
۱۱/ ۱۹۲  م��ورخ ۲۶ اکتب��ر ۸۳ )۴/ ۸/ ۶۲( و 
نامه به کلی سری و شخصی ۱۵۷۲۷ مورخ ۲ 
اکتب��ر ۸۳ )۱۰ / ۷/ ۶۲( این بهداری، برخورد 
 می ش��ود. )گزارش ب��ه یگان ه��ای مربوطه، 

پرک��ردن فرم آس��یب دیدگی ف��وری و فرم 
آسیب دیدگی های مظنون، اقدامات ضروری 
 پزش��کی، فرس��تادن آس��یب دیده همراه با 
فرم های مزبور به شعبه پزشک قانونی مستقر 
در بیمارستان نظامی الرشید به منظور تهیه 
 گزارش پزشک قانونی و س��پس بازگرداندن 
به بیمارستان قبلی جهت اتمام درمان و پس 
از آن، انتقال دادن وی ب��ه یگان مربوطه  برای 

تکمیل اقدام قانونی لازم( 
ب - کلیه حالت ها باید توسط روانپزشک 

بررسی شوند . 
ج - گزارش کلیه حالت ها ب��ه بهداری که 
این گزارش باید شامل موارد زیر باشد: درجه، 
نام، یگان، تاریخ آسیب دیدگی و تاریخ ورود  به 

بیمارستان . 
به منظور ثبت اینگونه حالت ها لازم است 
گزارش یاد ش��ده علاوه بر مش��خصات فوق، 

متضمن نکات زیر باشد : 
اول - تشریح وضعیت شخص آسیب دیه . 

دوم - اقدامات پزشکی انجام شده . 
سوم - عکس یا اسلاید از هر حالت . 

چهارم - گزارش روانپزش��کی در مورد هر 
حالت

سرلشکر پزشک راجی عباس الصالح
مدیریت بهداری« 

فرهنگِ پایداری
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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گزارشی سرّی از خودآزاری س�ربازان بعثی برای فرار از 
میدان در جنگ

شاعرلرستانی

آثار ادبی حوزه ایثار و شهادت، 
زمینه ساز آشنایی جوانان با 

سبک زندگی شهدا
 « حس��ن زاده« گف��ت: نهاد های فرهنگ��ی با تهیه 
محت��وای قوی و فاخ��ر ادبی و هن��ری از زندگی نامه و 
خاطرات شهدا و رزمندگان، زمینه  آشنایی جوانان را با 
تفکرات و سبک زندگی این عزیزان بیشتر فراهم کنند . 

آث��ار ادبی فاخر مرتبط با ش��هدا و رزمندگان زمینه 
آش��نایی جوانان با سبک زندگی و تفکرات آنها را فراهم 

می کند
 »ادبیات پایداری« فرصتی مناسب برای شناساندن 
حماسه های دوران هشت س��ال دفاع مقدس و  جبهه 
مقاومت به مردم، خصوصاً  نسل های جدید در قالب شعر، 

داستان، رمان و هرگونه آثار ادبی دیگر است . 
در این راستا هرساله جشنواره هایی از جمله »کنگره 
ملی ش��عر دفاع مقدس و مقاومت« برگزار می ش��ود و 
هنرمندان عرصه »ادبیات  پایداری« به ارائه های آثار خود 

در این زمینه می پردازند . 
 »سیده فرشته حسن زاده« شاعر لرستانی است که 
در مرحله کشوری بیست و دومین کنگره ملی شعر دفاع 
مقدس و مقاوم��ت در  بخش کودک و نوجوان موفق به 
کسب مقام اول و همچنین در بیست و سومین دوره این 
کنگره ادبی نیز موفق به کسب مقام سوم  شد. به همین 

بهانه با این شاعر خرم آبادی گفت وگو انجام است . 
وی معتقد است: وظیفه نهاد های فرهنگی است تا با 
تهیه محتوای قوی و فاخر ادبی و هنری از زندگی نامه و 
خاطرات شهدا و  رزمندگان، زمینه آشنایی جوانان را با 

این عزیزان فراهم کنند . 
در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید : 

 * چطور ش��د که به سرودن شعر و نگارش آثار ادبی 
روی آرودید؟

از دوران دانش آم��وزی علاقمند به مطالعه بودم و از 
همان زمان شروع به سرودن شعر کردم . 

 * اولین اثر شما در زمینه دفاع مقدس کدام است؟
اولین کار هایی که در حوزه ادبیات دفاع مقدس انجام 
دادم، اش��عاری وی��ژه گروه س��نی کودک، ب��ا موضوع 
»جانبازی بابا« سرودم و در  جشنواره استانی »به لهجه 

شقایق« مقام برگزیده را به دست آوردم . 
 * آیا کتابی هم از شما تاکنون به چاپ رسیده است؟

کتاب شعر کودک و نوجوان با عنوان »زائر کوچک« 
با موضوع شعر رضوی، که توسط انتشارات »سوره مهر« 
به چاپ رسیده  است و همچنین کتاب »بابای قهرمان« 
که ش��امل ۱۱ قطعه شعر بوده و آن نیز در حوزه ادبیات 
کودک و نوجوان با مفاهیم دفاع  مقدس��ی سروده شده 
اس��ت. این کتاب سال ۱۴۰۰ پس از کارشناسی توسط 
دکتر »علی خسروی« رئیس کار گروه علمی ادبی دفاع 
 مقدس لرستان و از اساتید ادبیات این استان، با حمایت 
اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس لرستان 
توسط انتشارات   »سنگ نبشه« چاپ شد و تصویری گری 

این اثر را »زینب ضرونی« انجام داده است . 
 * نگ��رش و تعریف خودت��ان را از ادبیات پایداری و 

به ویژه شعر دفاع مقدس بفرمایید؟
در مجموع، ادبیات پایداری از س��ویی به روایت ظلم 
حاکمان و جنایت متجاوزان و از س��ویی دیگر به روایت 
رن��ج و ان��دوه و آرزو های  م��ردم س��تمدیده و مصائب 
سرزمین های اشغال شده می پردازد و شعر دفاع مقدس 
آن گستره از ادبیات را شامل می شود که شاعران  متعهد، 
رش��ادات و برومندی های مردم خود را در حین جنگ و 
چه بعد از جنگ در سروده های خویش به تصویر بکشند 
تا برای  نسل های آینده به یادگار بماند و در این سروده ها، 

روح حماسی مردم نیز تبلور می یابد . 
 * در چه جشنواره های ادبی تاکنون شرکت کرده اید 

و موفق به کسب چه عناوینی شده اید؟
در جشنواره بین المللی شعر رضوی در سال ۱۳۹۰، 
جشنواره بین المللی خوارزمی در بخش ادبیات داستانی 
و در جش��نواره های ادبی  شعر و داستان بخش کشور و 
استان لرستان جزو برگزیده ها بودم و سال ۱۳۹۹ نیز در 
بیست و دومین کنگره ملی شعر دفاع مقدس  و مقاومت 
در بخش شعر کودک و نوجوان موفق به کسب مقام اول 
شدم و در سال ۱۴۰۰ هم در بیست و سومین کنگره ملی 
ش��عر  دفاع مقدس، در بخش کودک و نوجوان موفق به 

کسب مقامم سوم شدم . 
 * نحوه اطلاع رسانی جشنواره های ادبی دفاع مقدس 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
اداره کل حف��ظ آثار و نش��ر ارزش های دفاع مقدس 
استان لرستان در سال های اخیر توجه ویژه ای به برنامه ها 
و جشنواره های ادبی دارد  و زمینه حضور و فعالیت های 
ادبی شاعران و نویس��دگان حوزه دفاع مقدس بیش از 
پیش فراهم شده است. به ویژه در اطلاع رسانی  برگزاری 
جش��نواره ها از طریق فضای مج��ازی، خبرگزاری ها و 

تبلیغات میدانی موفق عمل کرده است . 
 *با توجه به جنگ رس��انه ای و تبلیغی دشمنان که 
سعی دارند دستاورد های دفاع مقدس را کم رنگ جلوه 
دهند، توصیه ش��ما به جوانان  و نوجوانان برای آشنایی 
بیش��تر با قهرمانان ملی آن مقطع ارزش��مند از تاریخ 

کشورمان و الگوپذیری از آن ها چیست؟
به جوانان و نوجوانان وطنم توصیه می کنم کتاب های 
خاطرات و زندگی نامه های شهدا و رزمندگان را مطالعه 
کنند تا با سبک  زندگی، تفکرات و روحیات آن ها بیشتر 
آش��نا شوند. استان لرستان ۶ هزار و ۵۴۴ شهید تقدیم 
انقلاب اس��لامی کرده اس��ت و جانب��ازان،  ایثارگران و 

آزادگانی که هرکدام حرف هایی برای گفتن دارند . 
شهدایی مانند »شاهمراد نقدی«، »هاشم پورزادی«، 
»نعمت الله سعیدی« و فرماندهانی مانند »غضنفر آذرفر« و 
»اسکندر  بیرانوند«، هر کدام یک اسوه و اسطوره شجاعت، 
حماسه آفرینی و مقاومت در برابر تجاوز دشمن بعثی به خاک 
کشورمان هستند که  وظیفه نهاد های فرهنگی است تا با تهیه 
محتوای قوی و فاخر ادبی و هنری از زندگی نامه و خاطرات 

آن ها، زمینه آشنایی جوانان را  با این عزیزان فراهم کنند . 
در پای��ان س��خنانم از اداره کل حف��ظ آثار و نش��ر 
ارزش های دفاع مقدس لرستان و کارگروه علمی- ادبی 
دفاع مقدس لرستان که اهمیت  ویژه ای برای پیشرفت 
ادبیات دفاع مقدس استان قائل هستند، کمال تشکر و 
قدردانی را دارم و امیدوارم این روند رو به رش��د ادبیات 

 دفاع مقدس لرستان، ادامه داشته باشد . 
گفت وگو از عصمت دهقانی

یادواره ۱۴۱ شهید روحانی استان آذربایجان شرقی امروز )سه شنبه( همراه با سخنرانی نماینده ولی فقیه در استان، در تبریز برگزار  می شود . 
یادواره ۱۴۱ شهید روحانی استان آذربایجان شرقی، امروز )سه شنبه( از ساعت ۱۰:۳۰ صبح در مدرسه علمیه ولیعصر )عج(  تبریز به همت 

سازمان بسیج طلاب و روحانیون سپاه عاشورا برگزار می شود . 

این مراسم با حضور خانواده های معظم شهدا، ایثارگران، طلاب، روحانیون و عموم مردم، همراه با سخنرانی حجت الاسلام   »سیدمحمدعلی 
آل هاشم« نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی و حجت الاسلام »سید هاشم الحیدری« از فرماندهان جبهه مقاومت  اسلامی برگزار خواهد 

شد. 
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در کتاب »دِین« مرب��وط به خاطرات 
بچه های مسجد جزایری اهواز به کوشش 
علی مسرتی به تش��ریح برخی خاطرات 
دفاع مق��دس  در عملی��ات بیت المقدس 

پرداخته شده است . 
از آنج��ا ک��ه در آس��تانه آزادس��ازی 
خرمش��هر هس��تیم، مطلب زیر از کتاب 
»دِی��ن« خاط��رات بچه ه��ای مس��جد 
جزایری اهواز به کوش��ش  علی مس��رتی 

انتخاب شده است . 
خاط��ره ای ک��ه آورده ش��ده اس��ت، 
از »س��عید تجوی��دی« مع��اون »امی��ن 
شریعتی« فرمانده تیپ ۳۱ عاشورا است 
که با گروهی از  همرزم��ان خود به منظور 
شناسایی و یافتن محور های مناسب برای 

عملیات بیت المقدس رفته بودند . 
در ای��ن خاطره س��عید تجوی��دی به 
تعریف نحوه کمین نیرو ه��ای رژیم بعث 
عراق ب��رای نیرو های رزمندگان اس��لام 

پرداخت . 
 « تیپ ه��ای رزمی در س��پاه و بس��یج 
به تازگی ش��کل گرفته بودن��د، تیپ ۳۱ 
عاشورا از نیرو های اس��تان آذربایجان به 
تازگی تشکیل ش��ده  و »امین شریعتی« 
مسئولیت آن را در عملیات جدید بر عهده 

گرفته بود . 
او نیز س��عید تجوی��دی را به س��مت 
مس��ئولیت عملی��ات و معاون��ت خ��ود 
منصوب کرد. اولی��ن کاری که باید انجام 
می ش��د، شناس��ایی و یافتن  محور های 

مناسب برای عملیات بود . 

بچه ها مشغول شناسایی و کشف معبر 
ش��دند، اما در همان روز های اول آغاز کار 
شناسایی یعنی ش��ب ۳۰ فروردین سال 
۱۳۶۱ »سید  محمد جزایری« و »عظیم 
امین دزفولی« به کمین نیرو های عراقی 
برخورد کردند و در مح��دوده پل الوان به 
شهادت رس��یدند. اجس��اد  مطهر این دو 
شهید در نزدیکی مواضع نیرو های عراقی 
ماند و بچه ها نتوانس��تند آن ها را به عقب 

منتقل کنند . 
س��عید تجوی��دی درباره لحظ��ات به 

شهادت رسیدن آن ها نوشت : 
طی مدت پنج تا ۱۰ دقیقه قبل در حال 
دویدن با حداکثر ت��وان بودیم که فقط از 
پش��ت س��ر و دور از ما صدای تیراندازی 

شدید با  اسلحه کلاش به گوش می رسید . 
ما س��ه نفر در حالیکه ب��ا حداکثر توان 
به سمت آب گرفتگی باتلاق مانند اطراف 
جاده سوس��نگرد به هوی��زه می دویدیم، 
به تدریج زمین  نرم تر می ش��د و با هر قدم 
پایمان بیشتر از قبل در زمین فرو می رفت 
و همزمان جریان هوای جابجاشده ناشی 
از رگبار های تیربار  دوش��کای تانک های 
عراق��ی ک��ه از اطرافم��ان می گذش��ت، 
صورتمان را نوازش می کرد و جوراب هایم 
تا نصف از از پایم خارج ش��ده ب��ود  و با هر 
قدم مثل پاندول س��اعت دی��واری بالا و 
پایی��ن می رفت، ام��ا من نمی توانس��تم 
متوقف ش��وم و آن را کام��ل از پایم خارج 
کنم؛ حتی  نمی توانستم س��اعت را از مچ 

دستم باز کنم . 
در هم��ان لحظ��ه ب��ه یاد »حس��ین 
علم الهدی« و ی��اران او در درگیری های 
عملیات هویزه به یادم آم��د و ناخودآگاه 
به حس��ین گفتم: »حالا  می فهمم که چه 
ماجرایی در اطرافت اتف��اق افتاد و بر تو و 

دوستان دیگر چه گذشت ». 
این در حالی بود که ما س��ه نفر حدود 
ه��زار مت��ر از مواضع دش��من به س��مت 
باتلاق فاصله گرفته بودیم و فقط بوسیله 
تیربار دوش��کا  امکان هدف ق��رار دادن ما 
وجود داش��ت. به باتلاق که رسیدیم، من 
تازه متوجه ش��دم که چرا و چگونه ما سه 

نفر زنده مانده ایم . 
عظیم دزفولی، محمد جزایری و من به 
اتفاق دو نفر از نیرو های شناسایی آشنا به 
محل که جمعا پنج نف��ر بودیم، برای پیدا 
کردن یک  محور عملیاتی جدید از پشت 
س��ر عراقی ها در صب��ح زود و در تاریکی 
هوا از طریق کانال آب کشاورزی حرکت 
کردیم و پس از  حدود نیم س��اعت به خط 
مقدم عراق رسیدیم و در ادامه نیز حدود 
نیم ساعت مس��یر را در حالی که خمیده 
حرکت می کردیم به س��مت  کنار و پشت 

سر عراقی ها جلو رفتیم . 
پس از پایان شناس��ایی، ب��دون مکث 
برگش��ت از همان مس��یر را آغاز کردیم 
غافل از آنک��ه نیرو های عراق��ی از همان 
ابتدا متوجه حضور  ما در محل ش��ده و به 
قصد اسیر کردن ما اجازه داده بودند تا به 

پشت مواضع آن ها نفوذ کنیم.« 

رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارز ش های دفاع مقدس با بیان اینکه مبلّغان روحانی 
در ترویج و تبیین فرهنگ دفاع مقدس نقش ارزنده  و قابل توجهی داشته اند، گفت: 
امیدواریم که بتوانیم جایگاه حقیقی و والای روحانیت را به ویژه در هدایت نسل جوان 

و نوجوان، به  نوجوانان نشان دهیم . 
سردار سرتیپ »بهمن کارگر« رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارز ش های دفاع مقدس 
با اش��اره به نقش روحانیت در دوران دفاع مقدس،  اظهار داشت: روحانیت معظم در 
جبهه های حق علیه باطل آیات قرآن، روایات، مسائل شرعی و سیره ائمه اطهار علهیم 
الس��لام را  تبیین می کردند و بدین ترتیب از جایگاه خاص��ی در میان رزمندگان و 
فرمانده��ان برخوردار بودند؛ رزمن��دگان روحانیت را در واقع  نماین��ده امام راحل 

می دانستند . 
وی با بیان اینکه رزمندگان اسلام و جوانان حاضر در جبهه های حق علیه باطل 
همگی متشرع و متعهد بودند، افزود: این عزیزان  در واقع به این جهت به جبهه آمده 
بودند تا برای خدا و در راه خدا جهاد کنند. روحانیت معظم با  نصایح و بیان مسائل به 
واقع  برای رزمندگان اسلام و فرماندهان سبب قوت قلب بوده و می توان گفت به نوعی 

پل ارتباطی بین فرماندهان و رزمندگان بودند . 
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارز ش های دفاع مقدس  »مردم« را پیروز اصلی دفاع 
مقدس دانست و گفت: اگر رهنمودها و  راهنمایی های امام خمینی )ره( نبود، ما در دفاع 

مقدس پیروز نمی شدیم. یکی از حُسن های امام خمینی )ره( این بود که مردم را به 
 درستی شناخته و به آنان اعتماد و اعتقاد قلبی داشت و البته این رابطه معنوی دو سویه 

بود . 
سردار کارگر با اشاره به رویکرد امام خمینی )ره( نسبت به جنگ تحمیلی گفت: 
هنگامی که دشمن تا بن دندان مسلح با حمایت  بلوک غرب و شرق به کشورمان تجاوز 
کرد، امام راحل در همان روز نخست فرمودند »دزدی آمده و سنگی انداخته و رفته 
است«  و بعد فرمودند »ما چنان به صدام و حزب بعث عراق سیلی بزنیم که دیگر نتواند 

از جا بلند شود .» 
وی تاکید کرد: امام خمینی )ره( سه مشخصه داشتند؛ علم، عقل و عزم که متأسفانه 
ما از این مطالب غافل شده ایم و باید امروز برای  نسل های آینده تبیین کنیم که تمام 
دفاع مقدس ما بر مبنای عقلانیت محقق شده و پیش رفته است. امام )ره( در تمام 
مراحل جنگ از  ابتدا تا انتها بر مبنای عقلانیت عمل کردند. این مطلب را مقام معظم 
رهبری )مد ظله العالی( هم سال گذشته فرمودند که دفاع مقدس  یکی از حوادثی بود 
که با عاقلانه ترین وجه پیش رفت و مدیریت شد؛ حتی قبول قطعنامه هم در پایان کار 
در آن شرایط که حضرت  امام )ره( از آن به نوشیدن جام زهر تعبیر کردند، در آن مقطع 

به نوعی کار مدبرانه ای بود و اگر مدبرانه نبود، امام راحل  آن را  انجام نمی داد . 
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارز ش های دفاع مقدس با اشاره به دستاوردهای انقلاب 

اسلامی، گفت: بسیاری از پیروزی ها و  پیشرفت هایی که در حوزه علم، فناوری، دانش 
و پیشرفت در حوزه دفاعی و موشکی صورت گرفته است و یا پیروزی هایی که  توسط 
جبهه مقاومت اسلامی در منطقه به دست آمده است، همه این ها را مدیون دفاع مقدس 

و رهنمودهای امامین انقلاب اسلامی  هستیم . 
سردار کارگر با اشاره به ابعاد شخصیتی سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
و اثربخشی وی در تشکیل لشکر مقاومت در برابر  جبهه کفر و الحاد گفت: امروز همه از 
مکتب حاج قاسم، سخن می گویند و از آن مجاهد بزرگ فی سبیل الله تمجید می کنند؛ 
 درحالی که حاج قاسم شاگرد مکتب امام خمینی )ره( و  امام خامنه ای )دام ظله العالی( 
است؛ یعنی اگر رهبر معظم انقلاب اسلامی این  میدان را برای حاج قاسم باز نمی گذاشت 
و حمایت های راهگشای ایشان نبود، این پیروزی های بزرگ برای حاج قاسم و یارانش 
 محقق نمی شد و این نشان می دهد که راه امام خمینی )ره( ادامه دارد و پرچم دار زنده 

نگه داشتن فرهنگ دفاع مقدس خود مقام معظم  رهبری )دام ظله العالی( هستند . 
وی با اشاره به دوراندیشی رهبر معظم انقلاب اسلامی، گفت: بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس را مقام معظم رهبری بنا  گذاشته اند. ایشان همواره افق های 
دور را می بینند و براساس این رویکرد دوراندیشانه تدبیر می کنند. سردار عبدالهی 
معاون محترم  هماهنگ کننده س��تاد کل می گفتند سال ۶۱ مقام معظم رهبری 
)دام ظله العالی( که در آن دوران رئیس جمهور بودند، به ما گفتند بروید  موزه های دیگر 

کشور ها را که در جنگ بودند، ببینید تا براساس تجربیات و ایده های بهتر به ساخت 
موزه در داخل کشور بپردازیم . 

رئیس ستاد مرکزی راهیان نور کشور تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
خصوص اهمیت راهیان نور فرمودند که  راهیان نور یک فناوری نوین برای استفاده از 
ثروت غنی و سرچشمه قوی دوران دفاع مقدس در همه عرصه هاست. دشمنان علیه 
 ما جنگ نرم راه انداخته و ما نیز در مقابل آن ها راهیان نور را راه اندازی کرده ایم؛ یعنی 

پرچم دار حقیقی دفاع مقدس خود حضرت  آقا هستند . 
سردار کارگر خاطرنشان کرد: راهیان نور یک کار فوق العاده در عرصه مقابله با تهاجم 
فرهنگی دشمن است؛ امروز هفت میلیون  نفر که ۸۰ درصد آن ها جوانان و نوجوانان 
بین ۱۵ تا ۳۰ سال هستند با اشتیاق به مناطق عملیاتی دوران دفاع مقدس پا می گذارند 

تا  با فرهنگ ناب اسلام و دفاع مقدس آشنا شوند . 
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارز ش های دفاع مقدس در پایان گفت: ما در راهیان 
نور سه دسته افراد داریم؛ خادمین، راویان و مبلّغین  که این مبلّغین همه از عزیزان 
روحانی هستند. این  عزیزان همراه کاروان ها به مناطق دفاع مقدس می روند و تاکنون 
منشأ اثرات  ارزنده و قابل توجهی بوده اند. امیدواریم که در ادامه راه بتوانیم از حضور 
روحانیون بزرگوار بهره ببریم و جایگاه حقیقی و والای  روحانیت را به ویژه در هدایت 

نسل جوان و نوجوان، به نوجوانان نشان دهیم. 

لو رفتن کمین بعثی ها برای اسیر گرفتن از ایران در عملیات 
بیت المقدس

سردارکارگرمطرحکرد؛

نقش مبلّغان روحانی در ترویج و تبیین فرهنگ ایثار و شهادت

شهیداحمدی:

از روحانیت جدا نشوید

شهید مرادحس��ین احمدی در قس��متی از وصیت نامه 
خود آورده است: »امام عزیز را تنها بگذارید؛ از روحانیت جدا 
نشوید و پشتیبان  آن ها باش��ید تا بلای زمان مشروطیت بار 

دیگر بر سرمان نیاید .  « 
 »شهید« شاهد شهود عرفانی ش��د و نقش هرچه خوبی 
را در چهارفصل گیتی نمایان کرد و چشم ستارگان آسمان 
را روشن، ققنوس  هش��ت جنت که هفت آسمان را مجذوب 
خود کرده است، همان عاشقی که در وادی مقدس عاشقی، پر 

پرواز گشود و فرشتگان را  نوازشگر روح نابش کرد . 
می خواهیم هر روز را با نامی و یادی از این س��تاره ها، شب 
کنیم و کار را با تبرک و مدد از این عارفان عاش��ق آغاز؛ باشد 
که ادای  دینی باشد بر آن همه رشادت، شهامت، مجاهدت و 
شجاعت... برگ سبزی، تحفه درویش، تا چه قبول افتد و چه 

در نظر آید . 
وصیت نامه شهید مرادحسین احمدی

 « بسم الله الرحمن الرحیم
با سلام و درود بیکران به پیشگاه یگانه منجی عالم بشریت 
مهدی موعود )عج( امام منتظر و نایب برحقش امام خمینی 
بت شکن  قرن و بر ش��هیدان به خون غلطان که جان شیرین 
خود را دادند و مانند شمعی سوختند تا ما را روشنی بخشند 
و بر رزمندگانی که  می روند تا پرچم لا اله الا الله را بر سرتاسر 

جهان برافرازند . 
من با یاری خدا به جبهه آمده ام برای احیای دینم و تداوم 
انقلابم و امن بودن کشورم و سلامتی رهبرم و ادامه راه شهدای 
اسلام و  خداوند را به یاری می طلبم که یاری ام کند و در این راه 

نظر لطفی به این بنده حقیرش کرده و شهادت را نصیبم کند . 
امت حزب الله و خانواده عزیزم تا زمانی که ظلم و ستم در 
روی زمین وجود دارد، صدای بلند امام حسین )ع( بگوش می 
رسد که  می گوید هل من ناصر ینصرنی و از ما یاری می طلبد 
هم اکنون که ابرقدرت های ش��رق و غرب همگ��ی تا دندان 
مسلح شده اند تا  انقلاب اس��لامی را از بین ببرند ما هم باید بر 
علیه آن ها به پا خیزیم و به ندای امام عزیزمان که نایب امامان 

است لبیک بگوئیم و  راه حسین )ع( را ادامه بدهیم . 
امت حزب الله پدران و م��ادران و خواهران و برادران نکند 
امام عزیز را تنها بگذارید؛ از روحانیت جدا نشوید و پشتیبان 
آن ها باشید  تا بلای زمان مشروطیت بار دیگر بر سرمان نیاید؛ 
جبهه ها را خالی نگذارید و بس��وی جبهه ها س��رازیر شوید 
تا با یاری خداوند هر  چه س��ریعتر این جنگ به نفع اس��لام و 

مسلمین خاتمه یابد . 
دوس��تان و آش��نایان و برادران و جوانان غیور بدانید هر 
وقت باشد خواهیم مرد، یا یک سال یا ده سال یا حداکثر ۱۰۰ 
س��ال دیگر باید  از این دنیا وداع کرد، اما چه بهتر که مرگمان 

افتخارآمیز باشد کاری کنید که پیش شهدا شرمنده نباشید . 
و، اما پدر و مادر عزیزم سلام مرا با دل و جان پذیرا باشید و 
اگر من شهید شدم برایم گریه نکنید، چون من امانتی بوده ام 
از خدا در  دست شما و خدا امانتش را پس گرفت شما به وظیفه 
خود عمل کردی��د و از امانت خود خوب نگه��داری کردید 
و خوب تربیت نمودید  ش��ما در قیامت اجر و ث��واب فراوانی 
خواهید گرفت ولی من وظیفه خودم را انج��ام ندادم که مرا 

حلال نمائید . 
خواهرانم از ش��ما می خواهم که حجابتان را حفظ کنید 
و مرا حلال کنید و برادرانم از ش��ما می خواهم که درستان را 
بخوانید و راه مرا  ادامه دهید و، اما همس��ر عزی��زم ابتدا من از 
تو حلالیت می طلبم و از تو می خواهم ک��ه مرا حلال کنی و 

حجابت را حفظ کنی.« 

 خبر



سفیر و معاون نمایندگی کشورمان 
در سازمان ملل با انتقاد از انفعال جامعه 
جهانی در برابر جنایات اسرائیل گفت: 
شورای  امنیت برای پاس��خگو نمودن 
این رژی��م اقدامات عاجل��ی را به عمل 

آورد. 
سفیر و معاون نمایندگی جمهوری 
اسلامی ایران در س��ازمان ملل خطاب 
به جامعه جهان گفت: در برابر جنایات 

صهیونیست ها  منفعل نباشید. 
زهرا ارش��ادی تصریح ک��رد؛ هر روز 
شاهد جنایتی از س��وی رژیم اسرائیل 

علیه مردم فلسطین هستیم. 
سفیر و معاون نمایندگی کشورمان 
در س��ازمان مل��ل خاطرنش��ان ک��رد 
»ش��یرین اب��و عاقل��ه« روزنام��ه نگار 
قدیمی فلس��طینی توس��ط  نیروهای 

اشغالگر در جنین در فلسطین اشغالی 
با س��بوعیت تمام به ش��هادت رسید تا 
صدای ش��جاعت مردم فلسطین و نماد 

ملی  استقامت و پایداری در برابر تجاوز 
و اشغال ظالمانه خاموش شود که البته 

چنین نخواهد بود. 

سفیر و معاون نمایندگی کشورمان 
در س��ازمان ملل همچنین ب��ا انتقاد از 
انفعال جامعه جهان��ی در برابر جنایات 
جنگی و تروریس��م  مس��تمر اسرائیل 
تصریح کرد: جمهوری اس��لامی ایران 
از س��ازمان ملل به ویژه شورای امنیت 
می خواه��د که ب��رای پای��ان دادن به 
 تجاوزات اس��رائیل و ب��ی کیفری آن از 
مجازات، اقدامات عاجلی را در حمایت 
از مردم فلسطین و پاسخگو نمودن این 
رژیم در  قبال جنایات بی��ن المللی که 
در طول دهه ها مرتکب ش��ده است، به 

عمل آورد. 
جمهوری اس��لامی ایران از سازمان 
ملل به ویژه ش��ورای امنیت می خواهد 
ب��رای پاس��خگو نم��ودن ای��ن رژیم 

اقدامات عاجلی را به  عمل آورد. 

کارخانه تولید پهپ��اد تمام ایرانی ابابیل ۲ با 
حضور رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران و سپهبد شیر علی  میرزا وزیر دفاع 
تاجیکس��تان در دوش��نبه پایتخت این کشور 

افتتاح شد. 
در راس��تای تقویت و توسعه همکاری های 
مشترک دفاعی و نظامی بین دو کشور، کارخانه 
تولید پهپاد ابابیل ۲ با همت و تلاش  متخصصان 
صنایع دفاعی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران با حضور سرلشکر 
باقری و  ش��یرعلی میرزا وزی��ر دفاع و جمعی از 
فرماندهان عالی رتبه کش��ور تاجیکس��تان در 

دوشنبه پایتخت این کشور افتتاح شد. 
سرلش��کر باقری با اشاره به اینکه جمهوری 
اسلامی ایران با تلاش متخصصان و دانشمندان 
متعهد خود و با استفاده از ظرفیت  های داخلی 
توانس��ته در تمام ابعاد نظامی و دفاعی به ویژه 
هواپیماهای بدون سرنشین رشد قابل توجهی 

داشته باشد، گفت:  امروز در جایگاهی هستیم که 
می توانی��م علاوه ب��ر رفع نیازه��ای داخلی به 
کشورهای هم پیمان و دوست در جهت افزایش 
امنی��ت و  صلح پایدار، تجهی��زات نظامی صادر 

کنیم. 
رییس ستاد کل نیروهای مسلح  افتتاح تولید 
کارخانه ابابیل ۲ در تاجیکستان را نقطه عطفی 
در همکاری های نظامی بین دو  کشور عنوان کرد 

و اف��زود: در آینده ش��اهد افزایش همکاری ها و 
تعاملات بیشتر از تمام سطوح دفاعی نظامی بین 

دو کشور ایران  و تاجیکستان خواهیم بود. 
در پای��ان کلی��د نمادین افتت��اح کارخانه و 
گواهینامه پایان دوره آموزش��ی ب��ه فرمانده و 

کارکنان نیروی هوایی تاجیکستان اهداء شد. 
در ادام��ه سرلش��کر باق��ری در راس��تای 
همکاری های دوجانبه پیرامون مسائل امنیتی و 
مرزبانی دوکشور، با سپهبد سیمومین  یتیم اف 
ریی��س کمیت��ه امنیت��ی دولت��ی جمهوری 

تاجیکستان دیدار و گفت وگو کرد. 
تقویت توان دفاعی و نظامی در راستای هم افزایی 
و همکاری هرچه بیش��تر در مرزهای مش��ترک و 
همچنین موضوعات و  تحولات منطقه و افغانستان 

از مهمترین محورهای این گفت وگو بود. 
دو ط��رف بر ادام��ه تعام��لات و رایزنی ها و 
نشست های تخصصی پیرامون مسائل  منطقه 

ای و فیمابین تاکید کردند. 

 »سعید مدنی« بازداشت شد
 »سعید مدنی قهفرخی« به اتهام ارتباط مشکوک خارجی و 
اقدامات ضدامنیتی توسط مراجع ذی صلاح بازداشت شد.بنابر 
اطلاعات  مهر، او به اتهام ملاقات با عناصر مشکوک بیگانه و انتقال 
منویات و خطوط عملیاتی آنها به برخی عناصر سابقه دار داخلی 

 کشور دستگیر و روانه زندان شد. 

خطیبزاده:

 گسترش ناتو عامل شرایط کنونی در 
اوکراین است

س��عید خطیب زاده س��خنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد که 
گسترش سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( و بی توجهی غرب به 
 ملاحظات امنیتی روس��یه، دلایلی برای به وجود آمدن اوضاع کنونی 

پیرامون اوکراین است. 
وی به خبرگزاری ریانووستی روسیه گفت: ناتو باید بداند که مسیر 
تقابل پایان خوشی ندارد و  ریشه تمام چیزهایی که امروز در  اوکراین شاهد 
آن هس��تیم، گس��ترش ناتو یا نادیده  گرفتن حقایق اروپا، در حقیقت 
بی اعتنایی کشورهای غربی به ملاحظات سیاسی و  امنیتی شمار کشورها 

به ویژه روسیه و توافقاتی است که یک دهه پیش نهایی شده بود.  
وی همچنی��ن تاکید کرد روابط میان تهران و مس��کو یک رابطه 
راهبردی است و اجازه نمی دهیم هیچ چیز در این روابط خلل ایجاد  کند. 

رایزنی معاون وزیر خارجه اسلواکی 
با معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 

امورخارجه
معاون وزیرخارجه اسلواکی با معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 

امورخارجه کشورمان دیدار و گفت وگو کرد. 
خانم اینگرید بروثکوا که به تهران س��فر کرده است روز گذشته 
دوشنبه ۲۶ اردیبهشت با مهدی صفری ملاقات و در خصوص  راه های 

گسترش همکاری اقتصادی دو کشور تبادل نظر کرد. 
معاون دیپلماسی اقتصادی کشورمان با برشمردن ظرفیت های 
ایران در حوزه های انرژی، پتروشیمی.صنایع دارویی و غذای  فن آوری 
های نوین و دانش بنیان ، برای همکاری با طرف اسلواکی اعلام آمادگی 

کرد. 
ایشان بخش صنایع دارویی و پزشکی از جمله تولید واکسن کرونا 
را حوزه دیگری اعلام کرد که دو طرف می توانند همکاری  داشته باشند. 

خانم بروثکوا نیز  ضمن ابراز خرسندی از سفر به ایران، ابراز امیدواری 
کرد با برگزاری کمیسیون مشترک اقتصادی، گام  مهمی در توسعه 

همکاری های تجاری دو کشور برداشته شود

سیاسی
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سفیرترکمنستاندردیداربااستاندار
خراسانجنوبی:

کریدور چابهار - سرخس نقش 
مهمی در حمل کالا به آسیای 

میانه دارد
سفیر ترکمنس��تان با اشاره به برنامه دولت جمهوری 
اسلامی ایران مبنی بر اجرای راه آهن چابهار - سرخس گفت: 
تکمیل کریدور  چابهار - زاهدان - بیرجند - س��رخس به 
عنوان یک محور ترانزیتی قوی، نقش مهمی در اقتصادی 

شدن حمل کالا به کشورهای  آسیای میانه دارد. 
به گزارش روابط عمومی اس��تانداری خراسان جنوبی 
»احمد قربانف« در دیدار با »جواد قناعت« استاندار خراسان 
جنوبی در تهران  اظهار داشت: با سفر اخیر آقای رییسی به 
عشق آباد، شاهد تحرک مثبت در روابط دوجانبه به ویژه در 

حوزه   های سواپ گاز هستیم. 
وی با اشاره به اینکه رفع مشکل مطالبات از ایران نقش 
مهمی در پیشرفت روابط دو کشور داشته است، ادامه داد: 
در حال حاضر  مشکلات بانکی، تحریم و انتقال پول همچنان 

مانع پیشبرد روابط دو کشور است. 
  سفیر ترکمنستان در ایران گفت: به دلیل مشکلاتی 
همچون شیوع کرونا، انسداد مرزهای دو کشور، رکود اقتصاد 
جهانی و  تحریم های بین المللی متاسفانه حجم روابط دو 
کشور به یکباره افت کرد که پس از سفر رییس جمهور به 

عشق آباد این روند روز به  روز در حال بهتر شدن است. 
وی با بیان اینکه پیشنهادات خوبی در حوزه انرژی، حمل 
و نقل، بازرگانی و سایر بخش ها داریم، تصریح کرد: بنا داریم 

برق  ترکمنستان را به کشورهای منطقه سواپ کنیم. 
قربانف افزود: در حوزه سواپ گاز به کشورهای منطقه از 

طریق ایران نیز پیشنهاداتی دریافت شده است. 
اس��تاندار خراسان جنوبی هم در این نشست بر نقش 
کریدور چابهار - سرخس در اقتصادی شدن حمل کالا به 

کشورهای آسیای میانه  تاکید کرد. 
جواد قناعت به تشریح ظرفیت های این استان پرداخت 
و با اعلام آمادگی کامل درخصوص توسعه مبادلات تجاری 
با کش��ور  ترکمنستان از فرصت های س��رمایه گذاری در 

خراسان جنوبی سخن گفت. 
وی متذکر شد: سرمایه گذاری در راستای بهره برداری از 
ظرفیت های کش��اورزی، معدنی، انرژی خورش��یدی و 
گردشگری استان  ضمن ایجاد ارزش افزوده برای فعالان این 
عرصه، آورده های فراوانی برای سرمایه گذاران به همراه دارد. 

استاندار خراسان جنوبی در دیدار سفیر گرجستان هم با 
اشاره به اقدامات استان در راستای تسهیل سرمایه گذاری در 
خراسان جنوبی  خاطرنشان کرد: حمایت از سرمایه گذاران 
و تسهیل شرایط برای فعالیت آنان در استان از برنامه های 

اولویت دار دستگاه های اجرایی  است. 
سفر گرجستان در تهران نیز از آمادگی کشورش برای 
سرمایه گذاری به منظور بهره برداری از ظرفیت های معدنی 

استان خبر داد. 
یوسپ چاخواش��ویلی به اهمیت ارتباط شرکت های 
بخش خصوصی ۲ کشور به ویژه در حوزه معدن اشاره کرد 
و ارائه اطلاعات فنی  و جزئی معادن استان خراسان جنوبی 

را خواستار شد. 
وی با تاکید بر ظرفیت های غنی ایران به ویژه خراسان 
جنوبی در حوزه معدن اظهار داشت: معتقدم تنها ۳۰ درصد 

ظرفیت های  معدنی ایران کشف شده است. 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی در دفتر تهران با س��فیر 

تاجیکستان هم دیدار و گفت و گو کرد. 

معاون وزیر خارجه روس��یه تصریح کرد که متن احیای برجام کاملًا آماده شده اس��ت و برخی مسائل سیاسی 
همچنان باقی مانده  است.»س��رگئی ریابکوف« معاون وزیر امور خارجه روسیه امرشوز )دوشنبه( تصریح کرد که 
متن احیای برجام کاملًا آماده و مس��ائل  سیاسی باقی مانده است.خبرگزاری روس��ی ریانووستی در این خصوص 

گزارش کرد، ریابکوف با تأکید بر اینکه متن احیای برجام  آماده ش��ده اس��ت، ادامه داد: »متن موجود در خصوص 
برجام مورد رضایت روس��یه اس��ت و در صورت تصمیمات سیاس��ی، می توان  ظرف چند روز آینده برجام را احیا 

کرد.« 
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نماینده مجلس: خودروسازان ۲۰۰ نیرو و مشاور، از نزدیکان 
و اقوام خود استخدام کرده اند

حس��ن نوروزی نایب رئیس کمیسیون حقوقی مجلس با تأکید بر 
حساب کشی مجلس با تحقیق و تفحص از شرکت ها خودروسازی  گفت: 
مدیران شرکت های خودروسازی بیش از ۲۰۰ نیرو و مشاور از نزدیکان 

و اقوام خود استخدام کرده اند که این رویه باید  اصلاح شود./تسنیم

نماینده مجلس: اینترنت در عین گران تر ش�دن، کیفیت 
بهتری ندارد

سید جواد حسینی کیا گفت: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید 
داشت افزایش قیمت ها باید همراه با افزایش کیفیت باشد.  ماجرای افزایش 
قیمت بسته های اینترنتی این بود که اپراتورهای اینترنتی تحت عنوان 
تعرفه مشخص بسته هایی ارائه کرده بودند.  طبق قانون این بسته ها نباید 
تا سه سال گران می شد. حالا این زمان سه ساله تمام شده است. اکنون 
این بسته حذف شده است؛ اما  متأسفانه به علت فراهم نبودن زیرساخت ها 
توسعه حاصل نشده و این شرایط باعث شده است که اینترنت در عین 

گران تر شدن،  کیفیت بهتری نسبت به گذشته نداشته باشد. 

اعزام کارمند فدراسیون فوتبال با لباس »خدمه« پرواز
تخلفات پرونده مدیریت رییس سابق فدراسیون فوتبال هر روز ابعاد 
تازه و عجیب تری پیدا می کند. تخلفاتی که موجب شد تا وی از  سوی 
کمیته اخلاق، دو سال از تمام فعالیت های مدیریتی در این رشته محروم 
شود.براساس پیگیری های صورت گرفته اتفاق  عجیب در دوره مدیریت 
گذشته فدراسیون صورت گرفته است. پیگیری ها حکایت از آن دارد که 
یکی از کارمندان فدراسیون فوتبال  و از افراد نزدیک به رئیس وقت این 
فدراسیون در یکی از سفرهای رسمی تیم ملی بانوان به یکی از کشورهای 
آسیای میانه، به  عنوان کارمند خدمه پرواز یکی از شرکت های هواپیمایی 
و با لباس خدمه این تیم را همراهی کرده است. البته این تخلف از چشم 
 رییس وقت فدراسیون پنهان نبوده، بلکه گزارش فرد مورد نظر که نامش 
در فهرست پاداش های نجومی نزدیکان رییس سابق نیز  دیده می شد، 
در آن برهه از زمان به رئیس وقت فدراس��یون ارائه شد و وی هیچ گونه 
واکنشی به موضوع نداشته و برخورد  قانونی لازم را با فرد متخلف صورت 

نداده است./ ایرنا

وزیر ارشاد: همه باید به مجوز برگزاری کنسرت ها، احترام 
بگذارند

محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، درباره لغو 
اجرای برخی کنسرت ها در استان ها با وجود داشتنِ مجوز  قانونی گفت: 
»مطالبه ما این اس��ت که همه باید به مجوزی که وزارت فرهنگ صادر 
می کند، احترام بگذارند. یک آقا یا مجموعه ای  می گوید اگر برگزار شود، 
فلان اتفاق می افتد؛ قرار نیست قضاوت زودهنگام بکنید. ما نمی توانیم از 
قبل به خاطر اتفاقی در آینده،  مجوزی را صادر نکنیم بلکه وظیفه ما این 
اس��ت اجازه ندهیم که اتفاق ناخوشایندی بیفتد. حتما این مشکل را 

پیگیری خواهم کرد.« 

زارع: برخی مدیران کشور و نمایندگان یارانه گرفته اند اما 
نیازمندان نگرفته اند

نماینده آباده در مجلس با بیان اینکه طبق توافقاتی که ما در کمیسیون 
تلفیق با بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه داشتیم  مقرر شد تا حداکثر 

سه ماه یارانه نقدی پرداخت شود، اضافه کرد: دولت باید هرچه سریعتر 
سامانه رفاه ایرانیان را تکمیل و برای  دادن کالا برگ الکترونیکی به مردم 
اقدام کند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس تصریح 
کرد:عده ای به مانند  نمایندگان مجلس و مدیران ارشد کشور که به یارانه 
نیاز نداشتن به حسابشان واریز شده و برخی که نیازمند بودند یارانه را 
دریافت  نکرده اند که این موضوع نش��ان می دهد اطلاعات سامانه رفاه 
ایرانیان ناقص است.زارع با بیان اینکه در چند ماه گذشته قیمت  جهانی 
کالاها افزایش پیدا کرده است که در کشور ما هم به تاثیر از این موضوع 
باید برخی کالاها گران تر شوند، اظهار کرد: البته  برخی کالاها که نباید 
گران می شدند، هم در چند روز گذشته افزایش قیمت نامعقولی داشته 

که نشان از ضعف دستگاه های مربوطه  در بحث نظارت دارد. 

مقام ش�هرداری تهران: خانواده کامل یعنی خانواده ای که 
حداقل چهار فرزند دارد

حمید صاحب مدیرکل سلامت شهرداری تهران در پاسخ به این که 
آیا برنامه شهرداری تهران در حوزه فرزندآوری و افزایش  جمعیت بر روی 
شعار چهار فرزندی است، گفت: این تصمیم ما نیست بلکه شورای عالی 
اعلام کرده است که خانواده کامل یعنی  خانواده ای حداقل چهار فرزندی 
که در آینده فرزندان، خاله، عمه، عمو و دایی دارند و این چهار فرزندی 
می تواند علاوه بر رشد  جمعیت عقب ماندگی های گذشته را نیز جبران 

کند. 

معاون وزارت ورزش: دش�منان درِ باغ سبز به ورزشکاران 
نشان می دهند

مریم کاظمی پور، معاون امور بانوان وزارت ورزش و جوانان در خصوص 
پناهندگی ورزشکاران کشورمان از جمله یکتا جمالی با  وجود هزینه های 
که در کش��ور برای آنها شده است، گفت: متاسفانه شاهد هجمه های 
دشمنان و معاندان ما در خصوص نوجوانان  و جوانانی که مسیر رشد خود 
را پیدا کردند و در حد توان برای آنها برنامه ریزی شده هستیم. قبول داریم 
خیلی مسائل باید جدی تر  دنبال شود. درِ باغ سبزهایی که دشمنان به آنها 
نشان می دهند، آنها را به نوعی با ابهاماتی که ممکن است وجود داشته 

باشد،  درگیر می کند. 

نماینده مجلس: پیگیر وضعیت معلمان بازداشتی هستیم
رئیس کمیس��یون آموزش مجلس، گف��ت: در خصوص معلمان 
بازداشتی هم بنده هم سایر دوستان کمیسیون پیگیر هستند، تا ببینیم 
از  چه مسیری می توان به حل این مساله کمک کرد. یک عده به نظر ما 
قابل تخفیف هستند و لازم است، هرچه زودتر وضعیت شان  روشن شود 
که بتوانند مجددا سر کلاس درس بیایند. علیرضا منادی سفیدان، رئیس 
کمیسیون آموزش مجلس شورای اسلامی در  گفت وگو با ایلنا، در رابطه 
با اعتراضات معلمان در هفته معلم و همینطور پیگیری وضعیت معلمان 
بازداشتی، گفت: ببینید نکته ای  که وجود دارد این است که کمیسیون 
براساس وظیفه با هر تلاشی که ممکن بود و توانی که داشت را به کار بست 
تا این قانون  رتبه بندی برای معلمان عزیز تصویب شد. ترتیبات و موعدهای 
قانونی  این مساله هم دارد رعایت می شود، مثلا آموزش و پرورش  یک ماه 
فرصت داشت برای تدوین آیین نامه و ۲۳ فروردین آیین نامه را نوشت و 
به دولت داد. دولت هم باید طبق زمان قانونی  مصوبه آموزش و پرورش را 

بررسی کند. 

استاندار کرمان: دبیرستان ها و دانشگاه ها در اولویت تدفین شهدای 
گمنام باشند

محمدمهدی فداکار استاندار کرمان، با تاکید بر آنکه نسبت به ساخت 
یادمان شهدای گمنام نباید کوتاهی شود، گفت: تدفین شهدای  گمنام 
در دانشگاه ها و دبیرستان ها در اولویت باشند، زیرا بر جوانان اثرگذار است. 

ش�ش تن از عناصر اصلی هسته های مرتبط با ضد انقلاب 
بازداشت شدند

با رصد اطلاعات س��ربازان گمنام امام زمان )عج( شش تن از عناصر 
اصلی هسته های مرتبط با ضد انقلاب خارج از کشور در  یاسوج بازداشت 
شدند.این افراد با هدایت گروهک مستقر در خارج از کشور با سوء استفاده 
از مطالبات معلمان، زمینه آشوب،  ناآرامی و ناامنی را در تجمعات این گروه 
فراهم کرده بودند.اس��ناد به دست آمده نشان می دهد این افراد از قشر 
فرهیخته فرهنگی  نبوده و ارتباط هدفمند و گسترده ای با معاندان و ضد 
انقلاب خارج از کشور داشتند. روابط عمومی اداره کل اطلاعات این استان 
از  ش��هروندان خواس��ت در صورت مش��اهده فعالیت افراد و گروه های 
مشکوک موضوع را به مراکز امنیتی به ویژه ستاد خبری وزارت  اطلاعات 

به شماره ۱۱۳ اطلاع دهند. 

میرسلیم: باز نش�دن ایربگ ۱۰۰ خودرو بین ۹۰۰ هزار آمار 
ناچیزی است

مصطفی آقامیرسلیم در واکنش به ادعای باز نشدن ایربگ خودرو های 
داخلی در تصادفات جاده ای اظهار کرد: این ادعا به هیچ  وجه صحت ندارد 
و کسانی که مدعی باز نشدن ایربگ خودرو ها هستند، خودشان در این 
تصادفات مقصرند. پلیس راهنمایی و  رانندگی در جاده مه آلود از عبور و 
مرور خودرو ها جلوگیری نمی کند و بعد مدعی باز نشدن ایربگ ها می شود. 
حتی به فرض اینکه  ایربگ خودرو ها هم باز نشود، یک نقص فنی است 
که باید برطرف شود. باز نشدن ایربگ ۱۰۰ خودرو بین ۹۰۰ هزار خودروی 

 تولید شده، آماری ناچیز است. 

وزیر علوم: حتی در کشورهای پیشرفته نیز کسی با لباس 
لب دریا وارد دانشگاه نمی شود

وزیر علوم: ما می گوییم که دانش��گاه حرمت دارد. هر کسی که وارد 
دانش��گاه می شود باید شئونات پوش��ش را رعایت کند. این  موضوع را 
رسانه های بدخواه تبدیل می کنند به یک ضد فرهنگ. حتی در کشورهای 
پیشرفته نیز کسی با لباس لب دریا وارد  دانشگاه نمی شود. آیا ما هر کسی 
را با هر پوششی در خانواده خود راه می دهیم؟ ما می گوییم کلاس، استاد، 
دانشگاه حرمت دارد و  باید حفظ شود و آنها می خواهند از آن سوءاستفاده 

کنند. شما به عنوان روابط عمومی ها می توانید نقش آفرین باشید. 

سود 7 میلیون تومانی دلالان با دلار مسافرتی
در روزهای اخیر که فاصله ارز دولتی با ارز بازار آزاد یک تفاوت معنادار 
و قاب��ل توجهی پیدا کرده، برخ��ی دلالان اقدام به اج��اره  کارت ملی، 
شناسنامه، پاسپورت، بلیت پرواز خارجی و ویزای افراد مختلف کرده و 
پس از دریافت ارز مسافرتی با مدارک آنها،  اقدام به فروش آن در بازار آزاد 
می کنن��د. هزینه های مترتب بر این کار، مبلغ مورد نیاز برای خرید ارز 
دولتی، کسر ۳۰ درصدی  بلیت پرواز خارجی پس از کنسل کردن آن و 
همچنین دس��تمزد ۳۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومانی افراد مالک شناسنامه و 
پاسپورت است؛  مابقی سودی که از مابه التفاوت ارز دولتی با آزاد به دست 

می آید، به جیب دلال می رود که گفته می شود رقمی بین ۵ تا ۷ میلیون 
 تومان است. به گفته تعدادی از عابران میدان فردوسی، بسیاری از افرادی 
که در صف دریافت ارز مسافرتی می ایستند، امکان  خرید ۲ هزار یورو با 
نرخ دولتی یا انجام سفر خارجی نداشته و تنها برای دریافت سهمیه سالانه 
ارز مسافرتی خود با هزینه  افرادی که مدارک هویتی و پاسپورت آنها را 

اجاره کرده اند، در صف صرافی ها می ایستند. /مهر

وام خرید مسکن به ایستگاه 7۰۰ میلیون تومانی می رسد؟
قاسمی وزیر راه و شهرسازی گفت: وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد 
پرداخت تسهیلات ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون تومانی خرید مسکن  برای شهر 

تهران ارائه کرده است و این پیشنهاد در دولت در حال بررسی است. 

جزئیات ورود پول حقیقی به بازار سرمایه
در جری��ان معاملات امروز، ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به 
حقیقی بازار مثبت و ۱۴۸ میلیارد تومان پول حقیقی به بورس  وارد شد. 
گروه فلزات اساسی و استخراج کانه  های فلزی، بیشترین ورود پول حقیقی 
را داشته اند. در معاملات روز دوشنبه  بیشترین ورود پول حقیقی به سهام 
فملی )شرکت ملی صنایع مس ایران(، فولاد )شرکت فولاد مبارکه( و 
مدیریت )شرکت سرمایه  گذاری و خدمات مدیریت صندوق بازنشستگی 
کش��وری( اختصاص داشت و نمادهای بپاس )بیمه پاسارگاد(، شستا 
)شرکت سرمایه  گذاری تامین اجتماعی( و شتران )پالایش نفت تهران( 

بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند. 

صندوق توسعه ملی؛ ۳ میلیارد دلار ورود، ۸ میلیارد برداشت! 
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی با اشاره به فروش بیش از یک 
هزار میلیارد دلار نفت طی ۲۰ سال گذشته، تصریح کرد:  چنانچه این 
میزان پول مس��تقیم وارد صندوق می شد، با احتساب حداقل سود ۱۰ 
درصدی به رقم ۱۰۰ میلیارد دلار سود سالانه  می رسیدیم و بودجه ارزی 
کشور به راحتی از محل سود فعالیت های صندوق تامین می شد. غضنفری 
با بیان اینکه ادامه روند  گذشته و برداشت های مکرر دولت های گذشته نه 
نفعی برای توسعه ای برای کشور داشته و نه موجبات شغل و درآمد برای 
جوانان  شده تأکید کرد: تنها راه موثر که صندوق های ثروت ملی جهان 
نیز به آن س��مت رفته اند، سرمایه گذاری در همه حوزه های  اقتصادی 
مزیت دار و سودآور و به ویژه در بخش استار تاپ ها است، به طوری که با 
اس��تفاده از ایده های خلاق جوانان و پرورش  آن می توانیم به سود قابل 
توجهی دس��ت یابیم. وی با ذکر اینکه در مقابل ۳ میلیارد دلار ورودی 
صندوق در س��ال ۱۴۰۰ حدوداً ۸  میلیارد برداش��ت شده است، افزود: 
چنانچه صندوق مسیر سرمایه گذاری را آغاز نکند، نمی تواند موفق شود. 

وزیر اقتصاد: می خواهیم گام های بعدی اصلاح اقتصادی را 
برداریم

خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در نشست شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی، با اشاره به اقدام اخیر دولت در  اصلاح هدفمندی 
یارانه ها، اظهار کرد: برخی از تدابیر اقتصادی برای کشور برنامه ریزی شده 
است که می تواند وجه مشترکی میان  دولت و بخش خصوصی باشد. به 
همین دلیل همه ارکان باید با همکاری، به اجرایی شدن آن کمک کنند 
تا با کمترین آسیب به ثبات  اقتصاد کلان برسیم و بعد از یک دوره تغییر و 
اصلاح به موفقیت بزرگی دس��ت یابیم. پس از آن فرصت خواهد شد تا 
گام های بعدی  اصلاح اقتصادی را برداریم. سال ها یکی از مطالبات بخش 

خصوصی این بود از اخلالی که برخی قیمت های انحرافی در اقتصاد  ایران 
به وجود آورده بود جلوگیری شود و فرصت ویژه برای دسترسی های ویژه 
به ارز ترجیحی از بین برود. هم اکنون می توان  گفت که این کار شروع 
شده و ارز ترجیحی کالاهای اساسی به غیر از نان و دارو حذف شده است. 

معاون رئیس جمهور: مأموریت داشتیم تا مانع بالا رفتن پایه 
پولی در کشور شویم

میرکاظمی رئیس سازمان برنامه وبودجه بابیان اینکه برخی راه حل 
مش��کلات را به مذاکرات و برجام گره زده بودند، تصریح کرد:  بعضی ها 
می گویند دلیل مشکلات اقتصادی تحریم است، اما این گزاره صحیح 
نیست، سهم تحریم مشخص است و نباید همه  مشکلات را متوجه آن 
کرد. معاون رئیس جمهور افزود: هشت سال فعالیت اقتصادی معطل بوده 
که مذاکرات چه می شود؟ و نتیجه  این رویکرد این شده که نرخ جذب 
سرمایه منفی شود. مذاکره در جای خودش ولی نباید ثبات اقتصادی 
کشور به مذاکره گره زده  شود و بر همین اساس بودجه ۱۴۰۱ با شرایط 
تحریم تدوین شد. در شش ماه دوم سال ۱۴۰۰ دولت محکم ایستاده بود 
تا پایه  پولی بالا نرود و سازمان برنامه وبودجه برعکس سنوات قبل مأموریت 
داش��ت تا مانع بالا رفتن پایه پولی در کش��ور ش��ود. رئیس  س��ازمان 
برنامه وبودجه با اشاره به اینکه در دولت سیزدهم تمرکز بر این است تا 
قدرت خرید مردم بالا رود ادامه داد: تمرکز دولت  بر کاهش تورم است تا 
ثبات اقتصادی شکل گرفته و به بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 

اطمینان داده شود. 

قیمت هر کیلوگرم گوشت باید ۱۲۰ تا ۱۳۰ هزار تومان باشد
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های کشاورزی دامداران ایران 
گفت: مازاد دام زنده سبک و سنگین در کشور نشان می دهد که  می توانیم 
تمامی گوشت قرمز مورد نیاز کشور را از محل تولید داخلی تامین کنیم 
و دیگر نیازی به واردات از دیگر کشورها نیست.  اکنون دام زنده سبک و 
سنگین مازاد روی دست تولیدکنندگان و دامداران مانده، تا جایی که 
علاوه بر تامین گوشت موردنیاز داخلی  می توانیم بخشی از دام زنده را صادر 
کنیم. عالی با بیان اینکه گوشت قرمز با قیمت هایی که عرضه می شود، 
مورد تایید اتحادیه  دامداران نیست، گفت: اکنون قیمت دام زنده سبک 
و سنگین )بره و گوساله نر کشتاری درجه یک( بین ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان 
 است؛ بنابراین قیمت هر کیلوگرم لاشه با قیمت ۱۲۰ تا ۱۳۰ هزار تومان 

باید در بازار عرضه شود. 

کاهش قیمت مرغ در بازار بدون مشتری
در پی کاهش قیمت گوشت مرغ در بازار طی روزهای اخیر، 
اخباری مبنی بر کاهش تقاضا و مصرف در شبکه های مجازی 
منتشر  شد، در حالی که به گفته »حبیب اسدالله نژاد«، مدیرعامل 
اتحادیه مرغ گوشتی در راستای اجرای این طرح فرایند افزایش 
ارس��ال  گوشت مرغ زنده و گرم از استان های شمالی به استان 
تهران از همان ابتدا طبق روال گذشته صورت گرفته تا بازار دچار 
تنش  نشود. بررسی بازار کالاهای اساسی امروز )دوشنبه( نشان 
می دهد که قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ به حدود ۳۷ تا ۴۰ 
هزار  تومان رسیده، به طوری که نه  تنها در بازار کمبودی نداریم، 
بلکه وفور کالا باعث تعدیل قیمت ها شده است. بر همین اساس 
قیمت  گوش��ت مرغ روز گذشته نیز به قیمت ۴۲ هزار تومانی 

رسیده بود. 

انتقاد سفیر ایران در سازمان ملل از انفعال جامعه جهانی

باحضورسرلشکرباقری؛

  کارخانه تولید پهپاد ایرانی ابابیل ۲ در تاجیکستان افتتاح شد  



یک کارش��ناس تاریخ اس��لام ب��ا بیان 
جایگاه حض��رت عبدالعظی��م )ع( گفت: 
محدثینی که از ری هس��تند، ش��اگردان 

حضرت  عبدالعظیم محسوب می شوند.  
 ۱۵ ش��وال به روایت��ی س��الروز وفات 
حضرت عبدالعظیم حس��نی )ع( اس��ت؛ 
امام زاده ای که مرحوم آیت الله محمدتقی 
بهجت به  مردم تهران س��فارش می کردند 
هفته ای یک ب��ار به زیارت این دوس��تدار 
واقعی اهل بیت )ع( بروند و خودش��ان نیز 
در  مس��افرت هایی که از ته��ران عبور می 
کردند، هم در مسیر رفت و هم در بازگشت 
اصرار داشتند به حرم حضرت عبدالعظیم 
 مشرف شوند. این جمله آیت الله بهجت در 
س��ال های اخیر در ورودی های شهرری 
نیز به چش��م می خورد که اگر اهل تهران 
 هفته ای یک مرتبه به زیارتش نروند، جفا 

کرده اند. 
حضرت عبدالعظیم حس��نی به روایتی 
در س��ال ۱۷۳ هج��ری قم��ری در مدینه 
منوره دی��ده به جه��ان گش��ود. کنیه آن 
حضرت،  ابوالقاس��م بود و نس��بش با چهار 
واس��طه به امام حس��ن مجتب��ی )ع( می 
رس��ید و به همین دلی��ل او را عبدالعظیم 
حس��نی نامیدند. ای��ن  دانش��مند بزرگ 
ش��یعه در طول حیات خود؛ یعنی در عمر 
۷۹ ساله خود توانس��ت محضر امام هشتم 
تا امام ه��ادی )ع( را درک  کند و بهره های 
علمی و معن��وی از آن بزرگواران برچیند و 
احادیث بس��یاری را از آنان برای شیعیان 
و پیروان راس��تین ائم��ه  معصومان روایت 

کند. 
در شخصیت علمی حضرت عبدالعظیم 
همی��ن بس ک��ه گاه��ی امام ه��ادی )ع( 
شیعیان را راهنمایی می کردند تا سوالات 
و  مشکلات خود را از این دانشمند بپرسند. 
یک��ی از امتی��ازات این دانش��مند متقی، 
تواضع و فروتنی نسبت به ائمه معصومین 
)ع(  بود، به گون��ه ای که یک ب��ار خدمت 
امام هادی )ع( رس��ید و عقاید دینی خود 
را بر آن حضرت عرضه ک��رد و امام نیز او را 
تایید  ک��رده و در ش��ان عبدالعظیم فرمود 
»انت ولین��ا حقا« یعنی تو دوس��ت واقعی 

ما هستی. 
زمان��ی که ام��ام رض��ا )ع( در مدینه به 
س��ر می برد، این ام��کان ب��رای حضرت 
عبدالعظیم فراهم ش��د تا ب��ه محضر امام 
برسد و پس  از ش��هادت آن حضرت، یعنی 
در دوران امامت فرزن��دش، امام جواد )ع( 
که در مدینه به س��ر می بردند، این توفیق 
همچنان برای  حضرت عبدالعظیم فراهم 
بود تا با آن حضرت دیدار داش��ته باشد و از 
دانش آن بزرگوار، بهره گی��رد و گاهی نیز 
س��والات خود  را به صورت نامه از امام می 
پرسید و جواب مکتوب از امام دریافت می 

کرد. 
شاید بتوان گفت سرشارترین و حساس 
ترین مقطع حیات حض��رت عبدالعظیم، 
دوران امام دهم )ع( بود. گرچه امام هادی 
)ع(  بخشی از عمر خویش را در یک منطقه 
حفاظت شده نظامی و تحت نظر در سامرا 
گذران��د و در آن دوران ام��کان ارتب��اط 
شیعیان  با آن حضرت، کمتر و با مشکلاتی 
همراه بود؛ اما عبدالعظیم حسنی در همان 
زم��ان نیز به محض��ر امام ه��ادی )ع( می 

رسید و  از او رهنمود می گرفت. 
زمانی که این ش��یفته اهل بیت )ع( در 
سامرا به خدمت امام هادی )ع( می رسید 
و از محضرش استفاده می کرد؛ جاسوسان 
 خلیفه ارتباط ایشان را با امام دهم گزارش 
و در پ��ی آن، خلیف��ه دس��تور تعقی��ب و 
دستگیری وی را صادر کردند. لذا حضرت 
 عبدالعظیم ب��رای مصون مان��دن از خطر 
خلیفه عباس��ی، خود را از چش��م ماموران 
پنهان و در ش��هرهای مختل��ف به صورت 

 ناش��ناس، رفت و آمد می کرد و این وضع 
ادامه داشت تا این که به شهرری رسید. 

وی به صورت یک مسافر ناشناس، وارد 
ری شد و در محله س��اربان در کوی »سکه 
الحوالی« به منزل یکی از ش��یعیان رفت. 
 مدتی در زیرزمین آن خانه به س��ر می برد 
و مردم از حضورش بی خب��ر بودند و تنها 
افراد انگشت شماری از ش��یعیان او را می 
 ش��ناختند و از حض��ورش در آن محل��ه، 
مطلع بودند ک��ه آنان هم می کوش��یدند 
که این خبر، فاش نش��ود ت��ا خطری جان 
ایش��ان را تهدید  نکند اما با گذشت زمان، 
افراد بیش��تری حضرت عبدالعظیم را می 
ش��ناختند و به خانه اش رف��ت و آمد می 

کردند تا از علوم و  روایاتش بهره گیرند. 
حضرت عبدالعظیم )ع( بن��ا به نقلی بر 
اثر بیماری در سال ۲۵۲ هجری قمری در 
سن ۷۹ س��الگی در پانزدهم شوال چشم 
از  جهان فرو بست و در ش��هرری به خاک 
س��پرده ش��د؛ بارگاهی که اینک زیارتگاه 
شیعیان است. امسال که وضعیت کرونایی 
کش��ور  بهتر از سال گذشته ش��ده، آستان 
حضرت عبدالعظیم حس��نی برنامه های  
متنوعی را برای دوس��تداران و ش��یعیان 
اه��ل بی��ت )ع(  ترتی��ب داده اس��ت که با 
رعایت ش��یوه نامه های بهداش��تی برگزار 

می شود.  
ش��یخ ص��دوق در کتاب کم��ال الدین 
می نویس��د: وقت��ی حض��رت عبدالعظیم 
)ع( خدمت امام هادی )ع( مش��رف شد و 
عقاید خود را  اظهار کرد؛ ام��ام فرمود »تو 
از دوستان حقیقی ما هستی«. روزی امام 
رضا )ع( به حض��رت عبدالعظیم که مورد 
اعتماد ایشان  بوده و توصیه های امام را به 
شیعیان می رساند؛ فرمود: ای عبدالعظیم! 
سلام مرا به دوستانم برس��ان و به آنان بگو 
که شیطان  را به خودش��ان راه ندهند. آنان 
را به راس��ت گویی و امانت داری و سکوت 
و ترک مجادل��ه در کارهای بیهوده و دیدار 
از همدیگر  و توجه به یکدیگر دس��تور بده. 
چرا ک��ه اینها مای��ه نزدیک ش��دن به من 

است. 
ام��ام هش��تم افزودند: هرگ��ز خودتان 
را مشغول دش��منی با یکدیگر نکنید. من 
با خود پیمان بس��ته ام که هرکسی چنین 
کند و یکی از  دوس��تانم را به خشم آورد، از 
خدا بخواهم که او را در دنیا به شدیدترین 
صورت عذاب کند و در آخ��رت نیز چنین 

کسی را از  زیان کاران قرار دهد. 
حجت الاس��لام محمد رضایی آدریانی 
ب��ه مناس��بت س��الروز وف��ات حض��رت 
عبدالعظیم حسنی )ع( به خبرنگار معارف 
ایرنا گفت:  حض��رت عبدالعظی��م با علم، 
معنویت، عرفان و آن جای��گاه اجتماعی و 
تدبیری که داشت، به صورت نیمه مخفی 
و ب��دون این که  حساس��یتی ایج��اد کند، 
وارد ری ش��د و ش��یعیان اندک آن دیار را 
به س��مت خود جذب کرد. تع��داد اندکی 
از راویان حدیث را که در  این ش��هر بودند، 
گرد خود آورد و یک مدرسه اولیه حدیثی 
ایجاد کرد و اندک ش��یعه عاطفی شهرری 
را تبدی��ل ب��ه ش��یعه مکتبی  ک��رد و بعد 
بسترهای توس��عه را برای آنان فراهم کرد 

یعنی افراد را تربیت می کرد. 
وی افزود: محدثینی که از ری هستند، 
ش��اگردان حضرت عبدالعظیم محسوب 
می شوند. س��هل بن زیاد رازی و ابوحماد 
رازی و  حتی دانش��مندانی مانند خالد بن 
محمد بن برق��ی و احمد ب��ن مهران قمی 
که از قم هس��تند و حمزۀ بن قاس��م علوی 
از علویانی هس��تند  که وارد ری ش��دند و 
طیف های مختلف ش��اگردان عبدالعظیم 

را تشکیل می دادند. 
ای��ن کارش��ناس تاری��خ اس��لام ادامه 
داد: حض��رت عبدالعظیم حس��نی یکی از 

محدثان معروف اس��ت و ۵۰ تا ۷۰ حدیث 
در مس��ند  عبدالعظی��م ذکر ش��ده که به 
صورت غیرمکرر از اهل بی��ت به ویژه امام 
جواد و امام هادی علیهما السلام نقل شده 
است و لذا  عبدالعظیم یک شخصیت علمی 
و سادات صحیح النسب پرافتخار است که 
در محضر ائمه از جهت معن��وی، عرفانی، 

عبادی و  اخلاقی رشد پیدا کرد. 
وی افزود: حض��رت عبدالعظیم از تبار 
سادات حسنی بود و سادات حسنی بعدها 
به خاطر اینکه به دنب��ال بعضی از مناصب 
 بودند، گاهی با اهل بیت حاش��یه داشتند. 
البته بعضی از آنه��ا دارای معرفت و ولایت 
به اهل بیت بودند که حضرت عبدالعظیم 
 در ای��ن زمینه ش��اخص بودن��د و خوش 
درخش��یدند. سیده نفیس��ه خاتون، عمه 
عبدالعظیم بود که در مصر محور معنویت 
و عش��ق و  علاقه مردم به اهل بیت به شمار 
می رفت ولی حضرت عبدالعظیم س��رآمد 
س��ادات حس��نی بود. چ��ون وی بیش از 
۷۰ س��ال در  محضر ائمه حضور داش��ت. 
آن بزرگ��وار مدت��ی در خدمت ام��ام رضا 
)ع( بود و ۲۰ س��ال محضر ام��ام جواد)ع( 
را درک کرد.  همچنین ۱۴ س��الی که امام 
ه��ادی)ع( در مدینه بودن��د، عبدالعظیم 
به صورت مس��تقیم از آن حضرت کس��ب 

فیض می کرد. 
رضای��ی اضافه ک��رد: در ح��دود ۱۵۰ 
س��ال که از خلافت عباس��ی می گذشت، 
نس��بت به اهل بیت دو خطر را احس��اس 
می کردن��د.  یکی از جه��ت محبوبیتی که 
ائمه در جامع��ه پیدا کرده بودن��د. چون با 
وجود این که بنی عباس صد سال در بستر 
امور بودند و  تمام دس��تگاه های اجتماعی 
و تبلیغی به دس��ت آنها ب��ود اما محبوبیت 
ائمه بیش��تر ش��ده بود و نکته دوم این که 
روایات��ی مبنی ب��ر  ظهور آخری��ن منجی 
موعود اس��لامی ب��ه نام حض��رت مهدی 
)عج( و دوازدهمی��ن امام ش��نیده بودند 
و از این نظر احس��اس خطر می  کردند. به 
همین دلیل ام��ام هادی)ع( را به س��امرا 
منتقل کردند و کام��لا او را زیرنظر گرفتند 
تا موضوع مهدویت متوقف ش��ود و  بساط 

جامعه شیعه به تدریج جمع شود. 
وی اضافه ک��رد: حضرت عبدالعظیم در 
چنین موقعیتی که دس��تش از امام کوتاه 
ش��ده بود ولی در محضر اهل بیت آموخته 
بود ک��ه  چگون��ه تهدیده��ا را ب��ه فرصت 
تبدیل کن��د و بدتری��ن موقعیت ه��ا را به 
خلق حماس��ه منجر کند، به جای این که 
در یک گوشه بنشیند  و به صورت منفعلانه 
عمل کند، با خود اندیش��ید اکنون که امام 
حضور ندارد و زندگ��ی مخفیانه در مدینه 
نیز مش��کلی را حل نمی  کند، به دس��تور 
قرآنی و طرح اهل بیتی هجرت عمل کرد. 
البته هج��رت عبدالعظیم که مانند س��فر 
امام رض��ا )ع( به ایران ب��ود که  آن حضرت 
به  صورت تحمیلی و تبعیدی قبول کرده و 
آن را به فرصتی عظیم برای جامعه ایرانی 
تبدیل کردند و نه مانن��د   هجرت حضرت 
فاطم��ه معصومه بود که در بس��تر هجرت 
امام رضا به قم ص��ورت گرفت تا محوریت 
علم و معنویت در ای��ن  جامعه جدید یعنی 

قم شود. 
رضایی ادامه داد: گزاره ها و فرصت های 
متعددی در مناطقی همچون یمن، شمال 
آفریقا، مصر، ایران، دره س��ند و پاکستان 
 پیش روی حضرت عبدالعظیم بود ولی می 
بینیم این دانشمند ش��یعی که در مدینه 
مخفی بود، ناگهان سر از ری درمی آورد و 
 می توان این حضور ناگهانی را تحلیل کرد 
که چرا به ری مهاج��رت کرد و در واقع یک 

انتخاب هوشمندانه داشته است.  
وی اف��زو: در آن زمان ایران ب��ا الهام از 
مکتب اهل بی��ت در حال متحول ش��دن 

بود. چون علویان و ش��خصیت های شیعه 
به  ش��هرهایی مانند اصفه��ان، آذربایجان 
و ش��یراز مهاجرت می کردند و این شهرها 
متحول م��ی ش��دند. کمتر کس��ی تصور 
می کرد ک��ه  منطقه ای مانند خراس��ان یا 
ش��هرهای اصفهان و ش��یراز به شهرهای 
اهل بیتی تبدی��ل ش��ود و در همان زمان 
قم به عنوان شهر  محوری اهل بیت مطرح 
بود ول��ی در کنار ش��هر قم که یک ش��هر 
کوچک بود، ش��هر بزرگ ری وجود داشت 
که دورترین فاصل��ه  را از مکتب اهل بیت 

داشت. 
این پژوهش��گر مذهبی درب��اره فاصله 
ری از مکت��ب اهل بیت گف��ت: این دوری 
دو دلیل داش��ت. یکی این که ناخواسته و 
بدون  اینکه مردم آن گناهی کرده باشند، 
نام این منطقه در پرونده کربلا وارد ش��ده 
بود و به نام آن منطقه جنایت بزرگ کربلا 
رخ داده  ب��ود. بنابراین م��ردم آنجا مقصر 
نبودند ولی برچس��بی در تاریخ به نام ری 
زده شد. دلیل دوم نیز این بود که بنی امیه 
بر اساس  این برچسب ناخواسته در دوران 
۹۰ ساله خود تلاش وس��یعی کرده بودند 
تا مردم مناطقی مانن��د ری و اصفهان را با 
دورترین  فاصله ب��ا مکتب اهل بیت تربیت 
کنند و هی��چ زمینه ای ب��رای مکتب اهل 

بیت در این مناطق نباشد. 
وی افزود: با این اوصاف در اصفهان می 
بینیم ک��ه برخی فرزندان عل��ی بن جعفر 
امام صادق به آنجا رفتند و س��اکن شدند و 
 بعضی از علمای شیعه نیز در آنجا سکونت 
گزیدن��د و اصفه��ان را به تدری��ج متحول 
کردند. این تحول در ری نیازمند یک اتفاق 
 مهم بود و حضور یک ش��خصیت ش��یعه 
منتس��ب به پیامبر می توانست این تحول 
را ایج��اد کند و ل��ذا حض��رت عبدالعظیم 
تصمیم  گرفت که خ��ودش در ری حضور 

پیدا کند. 
رضایی اضافه کرد: حضرت عبدالعظیم 
حدود ۱۰ سال در ری س��کونت داشت اما 
این حضور، ش��یعه عاطفی اندک را به یک 
 جامع��ه هویت یافت��ه مکتبی قابل رش��د 
و توس��عه تبدیل کرد و نه تنه��ا در حیات 
خود بلکه وقتی مظلومانه و غریبانه در این 
شهر  رحلت کرد، مومنانی را از نظر روحی 
و معن��وی تربی��ت ک��رده بود ک��ه پیامبر 
اک��رم )ص( را در رویا دیدن��د و محل دفن 
عبدالعظیم  را به آنان نش��ان داده اس��ت. 
در واقع مح��ل دفن حض��رت عبدالعظیم 
نی��ز هدفمند بود ت��ا به ص��ورت غریبانه و 
مخفیانه نباش��د و  مزارش ب��ه عنوان یکی 
از مراکز و کانون های ش��یعه مطرح شود. 
یعنی همان طرحی که عبدالعظیم داشت، 
بعد از رحلتش بر  محور نورانیت و معنویت 

مزارش ادامه پیدا کند
وی افزود: نتیجه چنین فعالیت هایی 
در کمتر از ۱۰۰ س��ال به بار می نشیند و 
زمانی که آل بویه بر س��ر کار می آید، ری 
را به  عن��وان یکی از مهم تری��ن پایتخت 
های خود در کنار ش��یراز و بغداد قرار می 
دهد. یعنی اولی��ن پایتخت این حکومت 
ری بود.  البته آل بویه جزو شیعیان بودند 
در حالی ک��ه اکثری��ت ری را ش��یعیان 
تشکیل نمی دادند ولی ظرفیت مرکزیت 
ی��ک حکومت  ش��یعی را پیدا ک��رده بود 
و به ق��دری  ای��ن مدرس��ه حدیثی مهم 
ش��ده بود که کلینی از مدرس��ه حدیثی 
ری برمی خیزد و جزو ش��اگرد  شاگردان 
عبدالعظیم ق��رار می گی��رد. آن قدر این 
مدرسه مهم است که ش��یخ صدوق از قم 
به ری می آید و ری جایگاهی پیدا  می کند 
که در بلن��دای تاری��خ و جغرافیای ایران 
بر محوریت نورانی��ت و معنویت این مزار 
ظرفی��ت مرکزیت ب��رای جامعه ش��یعه 

 ایرانی پیدا می کند. 

حضرت حمزه الگویی برای یاری امام 
زمان )عج( است

رئیس مرکز تخصصی صحیفه س��جادیه از حضرت حمزه به عنوان 
الگویی برای یاری امام زمان )عج( یاد کرد و گفت:  عظمت و بزرگی جایگاه 
حضرت حمزه به این دلیل بود که خود را وقف پیامبر اکرم )ص( کرده بود. 

 
  )سه شنبه ۱۵ شوال( مصادف با جنگ احد و سالروز شهادت عموی 
پیامبر اکرم )ص( حضرت حمزه است. وی فرزند  حضرت عبدالمطلب و 
حامی بزرگ پیامبر اکرم )ص( بود که دو سال پیش از ولادت رسول خدا 
)ص( دیده  به جهان گشود. در  میان جوانان قریش در دلاوری و بزرگواری 
برجس��ته و در آزاد اندیش��ی، آزادمنش��ی و ستم ستیزی س��رآمد بود و 

سلحشوری و  توان رزمی وی همزمان با آغاز دوره جوانی نمودار شد. 
حضرت حمزه )ع( همراه دیگر مس��لمانان ب��ه مدینه هجرت کرد و 
خدمات ارزنده  ای به ویژه در امور نظامی ارائه داد. یک  سال پس از جنگ 
بدر، غزوه احد با هدف مقابله با مشرکانی که برای انتقام  از مسلمانان و جبران 
شکست  بدر به سمت مدینه  آمده بودند آغاز شد. حضرت حمزه و برخی 
دیگر از مسلمانان سلحشور، معتقد به جنگ برون  شهری بودند. عموی 
پیامبر در  جنگ احد هنگام تهاجم دشمن، وفادار و ثابت  قدم از رسول خدا 
دفاع می کرد و توانست ۳۰ مشرک جنگجو را به  هلاکت  برساند اما کینه 
دیرینه هند، همسر ابوسفیان که پدر و برادر خود را در جنگ بدر به دست 
حمزه از دست داده بود، او  را واداشت غلام حبشی خود، وحشی  را در صورت 

به شهادت رساندن حمزه، وعده آزادی و رهایی از بردگی دهد. 
در گرماگرم جن��گ احد حضرت حمزه با نیزه غلام که در کمین آن 
سردار دلاور بود به ش��هادت رسید. رسول خدا )ص( در  منزلت او فرمود 

»سالار شهیدان در روز قیامت نزد خدا حمزه است. « 
حضرت فاطمه زهرا )س( هر هفته به زیارت قبر حمزه رفته و اشک می 
 ریخت و پیامبر اکرم )ص( فرمود: هر کس مرا  زیارت کند، ولی به زیارت 
حمزه نرود، جفا کرده اس��ت. بارگاه مطهر حضرت حمزه سید الشهدا در 

قبرستان احد در نزدیکی  مدینه منوره واقع شده است. 
زمانی که رسول خدا )ص( دید، زنان مدینه برای سایر شهدا عزاداری 
و گریه می  کنند، با چشمان اشکبار فرمود »حیف، که  برای عموی شهیدم 
گریه کننده  ای نیست.« زنان مدینه از آن پس برای حضرت حمزه به قدری 
عزاداری کردند که رسول خدا   )ص( در حق آنان فرمود »به خانه  هایتان 
برگردید، خدا پاداش این عزاداری شما را با رحم و الطاف خود جبران کند، 

انصافا  حق یاری را ادا کردید.« 
چرا حمزه اینقدر جایگاه دارد. چون یار پیامبر شد. راه رشد و پیشرفت 
این است که انسان وجودش را وقف امام کند و خواسته  پیامبر را بر خواسته 
خود ترجیح دهد. حمزه با تمام وجود در مسیر پیامبر حرکت کرد و ما نیز 
باید وجودمان را وقف اهل بیت  کنیم چون هر گامی که در این زمینه برمی 

داریم اهل بیت جبران می کنند. 
به مناسبت سالروز شهادت حضرت حمزه عموی پیامبر اکرم با حجت 
الاسلام صادق کفیل رئیس مرکز تخصصی صحیفه  سجادیه و کارشناس 
حوزه مهدویت به گفت و گو نشستیم. کفیل گفت: حضرت حمزه الگوی 
یاران امام زمان هستند. یعنی همه  ما در دعای عهد می خوانیم خدایا ما را 
جزو کس��انی قرار بده که از امام زمانمان دفاع کنیم و در سلام بر حضرت 
حمزه آمده  است که او دفاع کننده از پیامبر اکرم )ص(بود. حضرت حمزه 
کسی بود که تمام وجودش را وقف حمایت و دفاع از رسول خدا   )ص( کرد 
و این حمایت در تمام عمر او بوده است. چه بسا وی در زمانی که در ظاهر 
هنوز ایمان نیاورده بود، یاریگر پیامبر  اعظم )ص( بود و در جریان شعب ابی 
طالب، جنگ بدر و جنگ احد همیشه یار و حامی پیامبر و اثرگذار در اسلام 

آوردن بقیه  جامعه بود. 
وی افزود: غم از دست دادن چهار نفر بر پیامبر )ص( بسیار سنگین آمد. 
وف��ات حضرت ابوطالب، حضرت خدیجه، جعفر بن  ابی طالب و حضرت 
حمزه برای رسول خدا )ص( سنگین بود ولی داغ شهادت حمزه به ویژه با 
توجه به اتفاقاتی که به دنبال  شهادت حضرت حمزه افتاد و برخوردی که 

با پیکر آن حضرت کردند، سخت پیامبر )ص( را ناراحت کرد.  
این پژوهش��گر حوزه مهدویت افزود: مرحوم فاضلی می گوید در آن 
لحظه من دعا کردم تا به تعداد سفرهای علی بن مهزیار  اهوازی  به سفر 
حج عازم ش��وم. یعنی سفر حج پیوسته ای داشته باشم و خدا دعای مرا 

اجابت کرد. 
وی به عظمت حضرت حمزه در حدیث امام سجاد)ع( نیز اشاره کرد و 
گفت: حضرت زین العابدین )ع( فرمود ما اهل بیت به  هفت فضیلت داده 
شده است و یکی از این فضیلت ها، حضرت حمزه است. چون امام سجاد 

)ع( در ادامه این حدیث فمود حمزه  از ماست.  

محبوبترین نام نزد رسول خدا )ص( 
کفیل گفت: شخصی پیش پیامبر اکرم )ص( آمد و گفت که خدا به او 
فرزندی داده و از آن حضرت سوال کرد که چه نامی را  برای پسرش انتخاب 

کند و پیامبر فرمود »محبوبترین اسم نزد من یعنی حمزه را بر او بگذار. 
وی با اشاره به نامه ۲۸ نهج البلاغه اظهار داشت: امیرمومنان علی )ع( 
در این نامه فرمود که »رس��ول خدا در نمازی که بر  پیکر حضرت حمزه 
خواندند، ۷۰ مرتبه تکبیر گفتند. یعنی وقتی پیامبر بر شهدای احد نماز 
می خواندند، در ابتدا بر پیکر  حمزه نماز گزاردند و سپس در زمانی که هر 
یک از شهدا را می آوردند، پیکر حمزه در کنار آن شهید بود و پیامبر بر پیکر 

آن  شهید و حضرت حمزه نماز می خواندند«. 
این پژوهشگر مذهبی افزود: در روایتی از حضرت علی )ع( نقل شده 
ک��ه پیامبر در کنار پیکر حمزه خطاب به عم��وی خود  فرمود »خدا تو را 
رحمت کند که به خویش��ان توجه داش��تی و دغدغه کار خیر داشتی.« 
امیرمومنان همچنین فرمود »عموی من،  حمزه دوستداران خود را از جهنم 
دور می کند« و لقب های اس��دالله، اس��د رسوله و سیدالشهدا)ع( پس از 

شهادت حمزه از سوی  خدا توسط جبرییل به پیامبر گفته شد. 
وی افزود: امام باقر )ع( فرمود منظور از کسانی که به عهد خود وفا کردند، 
حضرت حمزه و جعفر بن ابی طالب است و  منظور از کسانی که در انتظار 
هستند، امیرمومنان حضرت علی )ع( است. و پیامبر اکرم )ص( درباره آیه 
۷۰ س��وره نساء  فرمود »منظور از شهدا حضرت حمزه است که شاهد به 
معنای گواه است که در بعضی آیات از جمله در این آیه به معنای  شهید 

است«. 
کفیل از همراهی حمزه با پیامبر در جنگ های بدر و احد گفت و افزود: 
حضرت حمزه در شعب ابی طالب تمام سختی ها را  همراه با پیامبر و یاران 
آن حضرت تحمل کرد. عموی پیامبر در س��ال دوم یا ششم بعثت اسلام 
آورد ولی قبل از اسلام آوردن  نیز حمایت جدی از پیامبر )ص( می کرد، به 
گونه ای که مشرکان از وی حساب می بردند و آزار پیامبر به خاطر حمزه 
کمتر  بود و حضرت حمزه بعد از اسلام آوردن نیز در گرایش خویشان خود 

به اسلام بسیار تاثیرگذار بود. 
وی افزود: حضرت حمزه از معدود قهرمانانی  بود که در جنگ، نشان 
برخود می  نهاد و بدین وسیله خود را به دوست و دشمن  معرفی می کرد. 
عموی پیامبر در جنگ احد توانست ۳۰ تن از مشرکان جنگجو را به هلاکت 
 برس��اند ولی کینه دیرینه هند  همسر ابوسفیان که پدر و برادر خود را در 
جنگ بدر به دست حمزه از دست داده بود، او را واداشت که غلام حبشی 
خود به  نام وحشی را در صورت به شهادت رساندن حمزه، وعده آزادی و 

رهایی از بردگی دهد. 
کفیل ادامه داد: همسر ابوسفیان پس از شهادت حمزه بر سر پیکر وی 
حاضر ش��د و س��ینه  اش را ش��کافت و جگرش را بیرون  آورده و جوید و 
همچنین گوش و بینی و دست و پای مبارکش را قطعه قطعه کرد. رسول 
خدا )ص( پس از شنیدن خبر شهادت  حمزه به شدت اندوهگین شد و لذا 
چون پیکر او را دید، با صدای بلند گریست. سپس لباس خود را از تن بیرون 

آورد و بر روی  جنازه قطعه قطعه شده او انداخت. 
وی اضافه کرد: زمانی که رسول خدا)ص( عزاداری و گریه و زاری زنان 
مدینه را برای ش��هدای احد دید، با چش��مان اشکبار  فرمود برای عموی 
شهیدم گریه کننده  ای نیست. زنان مدینه از آن پس برای حضرت حمزه 
به قدری عزاداری کردند که  رس��ول خدا)ص( در حق آنان فرمود به خانه  
هایتان برگردید، خدا پاداش این عزاداری شما را با رحم و الطاف خود جبران 

کند. 
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برداشتنمهرنمازتوسط
کودک

سؤال: اگر مُهر هنگام نماز، گُم شود یا کودک 
آن را بردارد، تکلیف چیست؟

ج��واب: اگر چیزی که س��جده بر آن صحیح 
است )مانند خاک، س��نگ، چوب( در دسترس 
باش��د، باید بر همان س��جده کن��د، در غیر  این 
ص��ورت، اگر وق��ت وس��عت دارد، بای��د نماز را 
بش��کند و دوباره با چی��زی که می ت��وان بر آن 

سجده کرد نماز بخواند. 

پوشیدنجورابنازکورنگ
پا

س��ؤال: آیا در جایی که نامحرم حضور دارد، 
پوشیدن جوراب نازک )شیش��ه ای( یا رنگ پا 

برای خانم ها اشکال دارد؟
جواب: اگر جوراب، پا را نپوش��اند و یا موجب 
جلب توجه نامحرم ش��ود، پوش��یدن آن مقابل 

نامحرم جایز نیست. 

برداشتنبدوناجازهپولِ
شوهروپدر

سؤال: برداشتن بدون اجازه پولِ شوهر و پدر 
از جیب آنها یا به صورت دیگر، برای امور خانه یا 

نیازهای شخصی چه حکمی  دارد؟
جواب: اگر بدون رضایت باشد، جایز نیست. 

خواندنترجمهقرآن
س��ؤال: آیا خواندن ترجمه ق��رآن، مطلوب 

است و ثواب دارد؟
جواب: خواندن ترجمه ق��رآن و تدبرّ در آن، 
بس��یار خوب و مطلوب اس��ت، ولی قرائت متن 
عربی قرآن، ثواب و آثار وی��ژه ای  دارد که با تنها 

خواندن ترجمه، حاصل نمی شود. 

خورشیدگرفتگی
باسمه تعالی

ش��ورای مرکز تقوی��م مؤسس��ه ژئوفیزیک 
دانش��گاه تهران اعلام کرد که در روز پنج شنبه 
۵ دی ۱۳۹۸، خورش��ید گرفتگ��ی جزئی  رخ 

خواهد داد. 
خورش��ید گرفتگ��ی در تهران، در س��اعت 
۸ و ۲۳ دقیق��ه پایان می یابد و پایان خورش��ید 
گرفتگی در س��ایر نقاط ایران با تهران  متفاوت 

است. 
یکی از اس��باب ش��رعی وجوب نم��از آیات، 

خورشید گرفتگی است. 
وقت ادای نماز آیات از هنگام شروع گرفتگی 
خورشید و قابلیت رؤیت آن تا زمان شروع به باز 
شدن است؛ البته در مناطقی که  طلوع خورشید 
پس از آغاز باز شدنِ خورش��ید گرفتگی است، 
پیش از پای��ان کامل خورش��ید گرفتگی، نماز 

آیات بدون نیت ادا و  قضا خوانده شود. 
چون خورش��ید گرفتگی به ص��ورت کامل 
نیست کس��انی که بعداً مطلع ش��وند، خواندن 

نماز آیات بر آن ها واجب نخواهد بود. 
خواندن نم��از آیات به جماعت، مس��تحب 

است. 
حکم جماعت در نماز آیات مانند جماعت در 
نمازهای یومیه می باشد که قرائت امام از قرائت 

مأموم، کفایت می کند. 
اگر کسی به رکوع اول از هر کدام از دو رکعت 
نماز آیات نرس��د، داخ��ل ش��دن در جماعت، 

اشکال دارد. 

خواندنمطالبمستهجن
س��ؤال: آیا دیدن عک��س، فیل��م و خواندن 
داس��تان های مس��تهجن و تحری��ک آمیز در 

فضای مجازی، حرام است؟
جواب: از این گونه امور که مفسده دارد، باید 

اجتناب شود. 

استفادهازآییودی
س��ؤال: آی��ا اس��تفاده از آی ی��و دی، برای 

جلوگیری از بارداری جایز است؟
جواب: اگر موج��ب از بین رفت��ن نطفه بعد 
از اس��تقرار آن در رحم یا مس��تلزم نگاه و لمس 
حرام باشد، جایز نیست، وگرنه فی  نفسه اشکال 

ندارد. 

روشصحیحتیمم
س��ؤال: آیا در تیمم حتما باید بوسیلة گِردی 
کف دست روی پیشانی کشیده شود یا بوسیلة 

انگشتان هم صحیح است؟
در صورت اول، حکم نمازهای خوانده ش��ده 
با تیممی که با انگش��تان کش��یده شده است، 

چیست؟
جواب: در تیمم باید کف هر دو دس��ت )کف 
انگشتان جزء کف دست اس��ت( را به پیشانی و 
دو طرف آن، از جایی که موی سر  می روید تا زیر 
ابروها بکشید، سپس کف دست چپ را بر تمام 
پشت دست راست و کف دست راست را بر تمام 
پشت دست  چپ  بکش��ید و احتیاط واجب آن 
اس��ت که پس از آن، بار دیگر دس��تهای  خود را 
بر زمین بزنید و کف دست چپ را بر پشت دست 
 راست و کف دست راست را بر پشت دست چپ 
بکشید، در غیر این صورت تیمم صحیح نیست و 
نمازهایی را که یقین دارید  با تیمم باطل خوانده 

اید، لازم است اعاده کنید. 
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 چرخش تحولی از برنامه درسی
 رشته محور به برنامه های معطوف

به زندگی 
رئیس ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی گفت: 
چرخش تحولی از برنامه درسی رشته محور به برنامه درسی 
عملی-مهارتی و معطوف به زندگــی در مرحله طراحی و 

آماده سازی برای تولید محتوا است.
به گزارش ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی، 
حجت الاســلام و المســلمین علی لطیفی ضمن اشاره به 
بیانات رهبر معظم انقلاب مبنــی بر هدفگذاری بلند مدت 
در بازطراحی محتوای برنامه درسی با رویکرد شکل دهی به 
تمدن نوین اســلامی افزود: همان گونه که در گزارش وزیر 
آموزش و پرورش در ابتدای جلســه دیدار بــا مقام معظم 
رهبری نیز اشاره شد، چرخش از برنامه درسی رشته محور و 
متمرکز بر آموزش های نظری به برنامه درسی تربیت محور، 
عملی-مهارتی و ناظر به زندگــی از مهم ترین رویکردهای 
تحولی در سازمان اســت که طراحی و برنامه ریزی برای آن 
از دوره مدیریتی پیشین سازمان آغاز شــده و ما اکنون در 
مرحله حساس این طراحی و آماده سازی برای تولید محتوا 

هستیم.  
وی با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری بر شناســایی 
علوم غیرنافع در محتوای آموزشــی گفت: این مسئله یکی 
از مطالبات مهم جامعه است و طرح عمومی آن توسط مقام 
معظم رهبری، فرصت مناســبی برای تحلیــل ابعادی از 

پیچیدگی ها و ابهامات ناظر به آن است.
رئیس ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی افزود: 
به عنوان نمونــه در بیانات مقام معظــم رهبری به صورت 
هم زمان بر اهمیت برپا نگه داشتن پرچم علم یا تقویت علوم 
پایه در کشور نیز تاکید شده و در این میان،یک پرسش مهم، 
معیاریا معیارهای تشخیص علم نافع از غیرنافع در محتوای 
آموزشــی و چگونگی برقراری توازن میــان آموزش های 
مهارتی و آموزش های علمیِ مورد نیاز آینده دانش آموزان 

و جامعه است.
وی اضافه کرد: در سال های گذشــته سازمان پژوهش 
در مواردی، نسبت به حذف برخی مطالب بر اساس همین 
معیار اقدام کرده ولی با مخالفت هایی نیز مواجه شده است. 
اکنون مطرح شــدن این مســئله در چنین سطحی، این 
دلگرمی را نیز برای کارشناســان ســازمان دارد که با قوت 
بیشتر و با تکیهبر گفت و گوهای علمی و نظرات کارشناسی 

صاحب نظران در این مسیر حرکت کنند.
لطیفی ضمن دعوت از همه صاحب نظــران برای بیان 
ایده ها، نظرات کارشناسی و طرحهای خود در این باره اظهار 
داشت:  علاوه بر جلسات کارشناسی که به صورت داخلی و 
در سطح دفاتر سازمان درباره این مباحث برگزار می شود، به 
زودی شورای هماهنگی علمی سازمان نیز در قالب برگزاری 
نشست هایی تخصصی، از صاحب نظران حوزه های مختلف 
برای بحث و تبادل نظر دربــاره چالش ها و پیچیدگی های 
این تحول در نظام آموزشی و چگونگی عملیاتی کردن آن 

بهره مند خواهد شد.

رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر 
تهران:

باغات از بین رفته تهران باید احیا شود
رئیس کمیسیون شهرسازی شــورای شهر تهران اعلام 
کرد که اگر مالکان باغات اقــدام به تخریب باغ کنند نه تنها 
برابر ماده  4 با مالک برخورد می شود، بلکه مالک باید باغ را 

مجددا احیا کند.
مهدی عباسی در گفت وگو با ایسنا، در مورد اصلاح آئین 
نامه نوعیت باغات تهران با اشــاره به موضوع »تی. دی. آر«، 
یا انتقال حق توسعه، گفت: حفظ باغات، برای تهران بسیار 
ارزشمند است به همین دلیل باید برای مالکان باغات باقی 
مانده شهر، راه حلی اتخاذ کنیم تا آنها برای حفظ باغات خود 
تشویق شــوند؛ لذا توجه به موضوع انتقال حق توسعه، می 

تواند در این زمینه راهگشا باشد.
وی با بیان اینکه تی دی آر، یک مساله پیچیده است و بر 
همین اساس شورای شهر از شهرداری خواسته که لایحه ای 
در این زمینه ارائه کند، گفت: به طــور کلی در »تی دی آر« 
به مالکان زمین هایی که بر اساس طرح تفصیلی برای پلاک 
هایشان محدودیتی ایجاد شده می توان تراکم مورد نظر را 

در یک فضای دیگر ارائه کرد.
رئیس کمیسیون شهرسازی شــورای شهر تهران درباره 
ساخت و ساز در باغات نیز با تاکید بر اینکه به هیچ وجه اجازه 
ســاخت و ســاز در باغات را نمی دهیم، افزود: ما در بررسی 
پرونده باغات، با پرونده هایی مواجه هستیم که سابقه زمین و 
عکس های هوایی نشان می دهد که درختان ملک، به دلایل 
مختلف از بین رفته است که در بررســی ها نقش مداخلات 
انسانی آشــکار اســت؛ به همین دلیل از آنجایی که باغات 
ارزشــمند باید حفظ شــوند، طبق قانون با مالکان متخلف 

برخورد می شود و باید باغات از بین رفته نیز احیا شود.
عباسی با بیان اینکه برخی ســاخت و سازها در باغات بر 
اساس مصوبه برج - باغ در گذشــته انجام شده است، ادامه 
داد: روی سخن ما با املاکی است که اسناد و تصاویر ماهواره 
ای گواه باغ بودن این املاک اســت؛ اما حالا که پرونده این 
املاک برای تعیین نوعیت به شورا آمده، می بینیم که اثری 

از درخت نیست و قطعا این، تخلف است.
وی افزود: پرونده هایی که رأی باغ دارند و باغ شــناخته 
شــده اند، به دلیل ارزش اکولوژیک درختــان باید حفظ 
شــوند، در غیر اینصورت برابر ماده  4 بــا مالک برخورد می 
شود و مالک باید باغ را مجددا احیا کند و اگر علاوه بر تخریب 
درختان، ساخت و سازی نیز فراتر از حدود قانونی انجام شده 
باشد، پرونده به کمیســیون ماده 100 ارجاع داده خواهد 

شد.
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خبر کوتاه

کوتـاه

رئیس اداره بیماری های قابل 
پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت:  

ایران جزو برترین کشورهای 
دنیا در واکسیناسیون است

رئیــس اداره بیماری های قابل پیشــگیری 
با واکســن وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی، ایران را جزو برترین کشورهای دنیا در 
واکسیناسیون برشــمرد و گفت: واکسن های سه 
گانه با پوشــش بالای ۹۵ درصد در کشــور انجام 

می شود.
محســن زهرایی به مناســبت هفته جهانی 
واکسیناســیون در گفت و گو بــا خبرنگار حوزه 
بهداشــت و ســلامت ایرنا افزود: هفتــه جهانی 
واکسیناســیون بــرای جلــب توجه مــردم و 
سیاســتگذاران در اجرای برنامه واکسیناسیون 
تکمیلــی توســط ســازمان جهانی بهداشــت 

نامگذاری شده است.
وی اظهــار داشــت: سالهاســت پوشــش 
واکسیناســیون در ایران بالای ۹۵ درصد است و 
زیرساخت و سازماندهی مناســب توسط دولت 
ایجاد شده و نیروی انسانی مورد نیاز برای این امر 

جذب شده است.
زهرایی تصریح کــرد: نظــارت و پایش برای 
اجرای برنامه های آموزش و فرهنگ سازی با جذب 
مشارکت خانواده ها در امر واکسیناسیون در کشور 
به خوبی انجام می شــود و ایران جزو کشورهای 

پیشرو در این زمینه است.
وی اضافه کرد: شعار برنامه واکسیناسیون این 
است که هیچ کودکی نباید بر اثر بیماری های قابل 
پیشگیری با واکســن از بین برود. واکسیناسیون 
حق کودکان بــوده و باید بــرای گروه های هدف 
تامین شود. دولت، والدین و سایر دست اندرکاران 
باید در این راه تلاش کننــد تا صرف نظر از ملیت، 
هر کودکی که در ایران زندگی می کند، واکسینه 

شود.
زهرایی خاطرنشان کرد: در برخی کشورهای 
همســایه که سیستم بهداشــتی ضعیفی دارند، 
امکان انتشار بیماری وجود دارد بنابراین نگرفتن 
واکسن برای عده ای از کودکان مسبب خطر است.

وی با بیان اینکه اوایل انقلاب کودکان بسیاری 
در اثر عدم پوشش صحیح واکسیناسیون در کشور 
فوت می کردند، ادامه داد: به عنوان مثال در اوایل 
انقلاب، سالانه یک چهارم نوزادان بر اثر کزاز جان 
خود را از دســت می دادند یا سالانه 10 هزار مورد 
ابتلا به سرخک در کشــور رخ می داد که امروز به 
مدد واکسیناســیون، موردی از ایــن بیماری ها 

نداریم.
به گفته زهرایی، هپاتیت ب شایعترین بیماری 
اســت که به کبد آســیب وارد می کنــد و بدون 
علامت در بــدن باقی می ماند، ایــن بیماری قبل 
از ســال ۷0، 3.۵ درصد در جمعیت کشور شیوع 
داشت که اکنون به زیر یک درصد رسیده و حتی 

مرگ و میری ناشی از دیفتری نیز نداریم.
وی درباره بیماری سرخک گفت: قبل از سال 
۸1، سالانه 10 هزار مورد سرخک داشتیم و امروز 
به مدد واکسیناســیون این بیماری در ایرانی ها 
مشاهده نمی شــود و در هفته های اخیر نیز موارد 
شناســایی شــده از اتباع غیرایرانی بــوده که از 

کشورهای همسایه وارد شدند.
 2۳۵ هزار غیرایرانی واکسن سرخک 

زدند
رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با 
واکسن وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: اکنون 
23۵ هزار غیر ایرانی در گروه ســنی ۹ تا 30 سال 
طی هفته های اخیر در کشــور واکسن سرخک 

تزریق کرده اند و این بیماری تحت کنترل است.
به گفته زهرایی، با توجه بــه اینکه در ماه های 
اخیر خروج افغانســتانی ها از کشورشان بیشتر 
شــده و درصد زیادی از آنها که به ایــران آمدند، 
ممکن است به ســرخک مبتلا بوده و در نتیجه 
باعث شــیوع این بیماری در کشور ما شده باشد، 
بیشتر مبتلایان به سرخک را گروه سنی زیر 10 

سال به ویژه زیر پنج سال اعلام کرد .
وی اظهارداشــت: ضــرورت دارد خانواده ها، 
واکسن سرخک فرزندان خود را در گروه سنی 12 
تا 1۸ ماهگی در 2 نوبت تزریق کنند، حال ممکن 
است به دلیل همه گیری کرونا طی 2 سال اخیر یا 
به دلایل دیگر، این گروه سنی واکسن را دریافت 
نکرده باشند که با توجه به اینکه در معرض شیوع 

بالای سرخک قرار دارند، باید واکسینه شوند.
رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با 
واکسن وزارت بهداشت با بیان اینکه برنامه های 
واکسیناسیون در کشور بر اساس عدالت محوری 
استوار است، اظهار داشــت: اتباع غیر ایرانی نیز 
فرزندان خود را با مراجعه بــه نزدیک ترین مرکز 
بهداشــتی و درمانی در برابر بیماری ســرخک 

واکسینه کنند.
زهرایی تاکید کرد: در جمعیت ایرانی کشــور 
نیز هدف ما بیشتر بر مناطق دورافتاده و روستاها 
اســت زیرا در مناطق شــهری که دسترســی 
آسان اســت، تقریباً بیشــتر کودکان واکسینه 
می شــوند. امروز، بیش از ۹۹ درصد کودکان در 
کشور واکسینه هســتند، این در حالی است که 
سازمان جهانی بهداشت پوشش بالای ۹۵ درصد 

واکسیناسیون را مطلوب تلقی می کند.

سخنگوی شهرداری تهران از دســتور »زاکانی« برای پرداخت حقوق اردیبهشــت کارمندان قراردادی شهرداری با 
افزایش 40 درصدی خبر داد. به گزارش ایسنا، عبدالمطهر محمدخانی در حساب توییتر خود نوشت: »پس از بررسی های 

انجام شده، به دستور شهردار تهران، حقوق اردیبهشت ماه کارکنان قراردادی شهرداری تهران و سازمان ها و شرکت های 
تابعه، تا تعیین تکلیف قطعی از مجاری قانونی، با افزایش 40 درصدی پرداخت خواهد شد.«
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زهره مهرنوروزی -با توجه به اینکه شــش 
روز از برپایی نمایشــگاه می گذشــت اما حضور 
مردم چشمگیر بود چون بعد از دوسال تعطیلی 
مردم به شدت منتظر بازگشــایی این نمایشگاه 
بودند، چراکه نمایشــگاه کتاب تهــران یکی از 
مهم ترین رویدادهای فرهنگی کشور محسوب 
می شود. این نمایشــگاه در چند سال گذشته به 
جهت فراگیری کرونا به صــورت مجازی برگزار 
شد، در اردیبهشت 1401، ســی و سومین دوره 
خود را در تهران برگزار می کند.اینجا محل تلاقی 
دوســتداران فرهنــگ و ادب  جهان بود وســی 
وسومین همایش پاســداران فرهنگ که از اقصا 
نقاط ایران وجهان برای برگزاری نمایشــگاه به 
ایران آمد ه بودند دراین دوره  1۷0 ناشر خارجی 
و هزار و ۷00 ناشــر داخلی در بخش حضوری و 
مجموعا دو هزار ۸00 ناشر در بخش مجازی است 
که محصولات انتشاراتی خود در یک دهه اخیر را 

به نمایش عمومی می گذارند.
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از 14 تا 22 
آبان ماه سال 13۶۶ شکل گرفت. این نمایشگاه 
از اولین دوره تا ســال 13۸۵ یعنی در 1۹ دوره، 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
برگزار شــد. اما به دلیل ترافیک شــدید بزرگراه 
چمران، افزایش تعداد ناشــران وکمبود فضای 
موجود و هــم چنین افزایــش مخاطبان، محل 
برگزاری این نمایشگاه در سال 13۸۶ به مصلی 

امام خمینی )ره( منتقل شد.

نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران در سال 
13۹۵ در مجموعه نمایشــگاهی شهر آفتاب در 
آزاد راه تهران -  قم برگزار شــد که به علت دوری 
راه با انتقادهای فراوانی روبرو شد و در سال 13۹۷ 

دوباره به مصلای امام خمینی تغییر مکان یافت.
سی و سومین نمایشــگاه کتاب تهران از 21 
اردیبهشــت ماه به مدت ده روز با شعار »با کتاب 
سلامتیم« از 10 صبح تا هشــت شب به صورت 
حضوری در مصلی و به صورت شــبانه روزی در 

بخش مجازی درحین برگزاری است .
نحوه برگزاری سی و سومین نمایشگاه 

کتاب تهران
سی وســومین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران با توجه به محدودیت های ناشــی از شیوع 
بیماری کرونا به دو شکل فیزیکی در محل مصلی 
تهران و مجازی در ســایت نمایشــگاه به نشانی 
ketab.ir برگزار می شــود. هر ناشر مجاز است 
با توجه به ضوابط و مقررات نمایشــگاه در هر دو 
شکل نمایشگاهی )فیزیکی و مجازی( یا صرفا در 

شکل مجازی شرکت کند.
امســال مبنای عرضه کتاب برای فروش در 
شکل فیزیکی کتاب های منتشرشده سال 13۹۷ 
به بعد و در شــکل مجازی نیز کتاب های منتشر 

شده سال 13۹1 به بعد در نظر گرفته شده است.
همچنین درنمایشــگاه کتــاب نمایندگان 
فرهنگی 32 کشــور مهمان بخــش بین الملل 
نمایشگاه حضور دارند. روز دوشنبه در شمشین 
روز برپایی نمایشــگاه خبرنگاران قم مهمان این 

رویداد فرهنگی بودند.

یکی از اتفاقات مهم روز ششم مراسم رونمایی 
از دو کتاب »عرفان حماسی در شاهنامه فردوسی 
«و »پروازپای دماوند«  که به زندگی شهید فخری 
زاده پرداخته شــده  بود با حضور استاد مجاهدی 
و مولفین کتب در ســرای اهل قلم بود. اســتاد 
مجاهدی با بیان اینکه شعر آیینی جایگاه خودش 
را یافته است افزود: شــعر گفتن در بار اهل بیت 
آسان نیســت و اینکه هرکسی شــاعر شد لزوما 
نمی تواند درباره اهل بیت شعر بگوید بلکه به یک 
نورانیت نیاز دارد به یک تحول درونی که بتواند در 

این وادی شعر بسراید

وی با بیان اینکه  شــعر آیینی نیاز به آســیب 
شناسی دارند بیان کرد: ده سال پیش که موضوع 
شــعر آیینی مطرح شد مجموعه شــعرهایی را 
که برای آسیب شناســی انتخاب کردم بیش از 
ششصد آسیب شناســایی کردم که برای آینده 

شعر آیینی واقعا آسیب می زد.
سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل  فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم در حاشــیه این نمایشگاه به 
خبرنگاران گفت: قم گزینه برگزاری نمایشــگاه 
تخصصی کتب دینی اســت و در نیمه دوم سال 
نمایشگاه  تخصصی کتب دینی در قم برگزار می 

شود.
وی با اشــاره به سیاســت هــای پیش روی 
نمایشــگاه های کتاب تصریح کرد: از سال آینده 
نمایشــگاه های کتاب به صورت تخصصی و در 

استان های مختلف برگزار می شود.
نظارت و توزیع عادلانه مطالبه ناشران 

دروغ چرا حقیقت قابل کتمان نیست مدتی 
هســت که کتاب با دســت های  ما بیگانه شده  
درعوض گوش ی های متنوع بــا خدمات های 
بروز در دستان کودک ۵ساله گرفته تا پدر بزرگ 
هفتاد ساله جای خود را گشوده است. که علت را 

در ادامه بررسی خواهیم کرد . 
سی و سومین نمایشــگاه کتاب تهران  تنوع 
غرفه ها خوب بــود، اما اتفاقات اخیــر و تورم در 
نشر کتاب ها تاثیر خودش را گذاشته بود قیمت 
کتاب ها بسیار گران تر از آن چیزی بود که تصور 
می کردیم  قیمت ها فوق العــاده بالا بود عده ای 
از ناشران با برچســب جدید قیمت های سابق را 

مخدوش کرده بودند. بــه همین علت خریداران 
بســیار با دقت انتخاب می کردنــد. 10درصد 
تخفیف نمایشــگاهی وجود داشــت، اما گرانی 
کتاب اثر خودش را گذاشــته بــود.  آنچه در دل 
ناشــران مکنون بود نیاز به پرسش داشت یکی از 
ناشران حاضر در نمایشگاه ،انتشارات قلم شاملو 
که 10سال درزمینه نشر کتب فعالیت می کند، 
شاملو که هم غرفه دار  اســت و شاملو می گوید: 
متاسفانه قیمت بالای کاغذ در این چند سال اخیر 
آسیب زیادی به نشر زده است و قدرت نشر کتب را 
کاسته است برای مثال برای نمایشگاه امسال توان 
لازم  برای خرید ازبازار نداشــتیم از طرفی توزیع 

کاغذ سهمیه هم عادلانه نبود. 
وی معتقد اســت نظارت و توزیع اگرعادلانه 
باشد مشکل ناشران برطرف می شود چرا که عده 
ای از ناشران ســهمیه یارانه را لزوما صرف تولید 
کتاب نمی کنند یا احتکار می کنند در پوشــش 

ناشر و یا با قیمت بالاتر در بازار آزاد می فروشند.
جعفر محمدی واجارگاهی ناشــر، شــاعر، 
نویسنده و صاحب یکی از غرفه های حاضر در سی 
وســومین  کتاب تهران از دیگر افرادی بود که در 

مصاحبه خبرنگار شاخه سبز شرکت کرد.
وی با ابراز خرسندی از برگزاری نمایشگاه گفت: 
برگزاری این نمایشگاه برای ما ناشران یک فرصت 
مناسب بود چون بعد از دوسال از تعطیلی نمایشگاه 

مانند جانی تازه به روح بازار نشرو انتشار بود.
محمــدی واجارگاهی از تلفیق نمایشــگاه 
مجازی و فیزیــک را خوب ارزیابی کــرد وافزود: 
عرضه مجازی هم به افزایش فرهنگ کتابخوانی 

کمک می کند.
وی عدم اطلاع رســانی را در برپایی نمایشگاه 

را از مشکلات دانســت و افزود: بسیاری از ناشران 
مردد بودند که بلاخره امســال این رویداد برگزار 
خواهد شــد یا نه مثل دوســال گذشته  کنسل 
خواهد شد به همین علت نتوانستند بسیاری از 

کتاب های لازم را چاپ کنند.
 این نویسنده با تاکید بر لزوم نظارت بر عملکرد 
ناشران سهمیه بگیر گفت: متاســفانه برخی از 
ناشران تمام ســهمیه دریافتی را صرف نشر نمی 
کنند بلکه در بازار آزاد به فروش می رسانند که اگر 

این روند ادامه داشته باشند بازار نشر این محصول 
فرهنکی دچار مشکل خواهد شد.

نشر قدیانی که ۵0سال سابقه نشر و فعالیت 
دارد از دیگر ناشرانی بود که در دو بخش عمومی 
و کودک و نوجوان صاحب غرفه بود. محبی غرفه 
دار داخل ســالن نمایشــگاه که 1۷سال است با 
حوزه نشر کتب و شــرکت در نمایشگاه ها سابقه 
دارد مــی گوید: گرانی کتاب بــه روند حضور یار 

مهربان در خانه ها آسیب زده است.
وی با نقد شــرایط گرانی کتاب و عدم  توزیع 
عادلانه کاغذ یارانه ای گفت: ناشران برند و سابقه 
دار به علت شناخته بودن و آشنایی با چند و چون 
بازار نشــر در چنین اوضاعی آســیب می بینند 
وهمین آســیب متوجه مصرف کننــدگان این 

کالای فرهنگی هم هست. 
این فعال فرهنگی بــا بیان اینکــه موبایل و 
گوشی همراه یار مهربان نیست تصریح کرد: امروز 
کودکان و نوجوان به جای کتاب به سمت گوشی 
می روند این درحالی اســت که گوشــی همراه 
هزاران آسیب به نسل نوجوان ما تحمیل می کند 
که خود بعدها به چالش جدی تبدیل می شــود 
واگر روند تعادل قیمت کتاب باز نگردد نسل آینده 

با چالش های جدی مواجه است.
به انتشــارات فرهنگ مردم مــی رویم که از 
اصفهان در این نمایشــگاه شــرکت کرده اند ، 
محرابی مســئول غرفه و مســئول نشر سازمان 
فرهنگی ، هنری و ورزشی شهرداری اصفهان می 
گوید: متاسفانه در حوزه نشر کتاب تورم و گرانی به 
نشر آسیب زده است بطوری که ما امسال  درزمینه 
نشر به علت گرانی و نبود تعداد کمی از کتب آنهم 
در تیراژ حــدود 100را برای نمایشــگاه به چاپ 

رساندم .
وی افزود: متاســفانه توزیع یارانه کاغذ برای 
ناشران عادلانه نیســت و نظارتی هم وجود ندارد 
به همین علت ناشــران واقعی نمی توانند انطور 
که باید و شاید در حوزه نشر وشرکت در نمایشگاه 

موفق باشند.
محرابی نوسان قیمت کاغذ و تورم را از آسیب 
های جدی حوزه نشــر عنوان کــرد و افزود: اگر 
هدف حمایت از گســترش فرهنگ کتابخوانی 
است باید از ناشران حمایت کرد چون کتاب یک 
کالای ارزشی است درست است که غذای جسم 
نیست اما غذای روح را تامین می کند نباید از سبد 

خانواده حذف شود.
هرچند که قیمت گذاری بر روی یک محصول 
فرهنگی که ماحصل ایده واندیشه نویسنده و عالم 
است آسان نیست ولی این محصول اگر خواننده 

نباشد اگر مخاطب نداشــته باشد کاغذ باطله ای 
بیش نخواهد بودو به نظر می رسد متولیان حوزه 
نشر کتب باید با رفع مشکلات و چالش های حوزه 
نشر و تعدیل قیمت کتب فرهنگ کتاب خوانی و 
سرانه مطالعه کشور را گســترش دهند در غیر 
این صورت برای همیشه گوشی هوشمند با تمام 
آسیب هایی که دارد ســاعات مطالعه جوانان را 
فراهم خواهد کــرد. از همین امــروز باید به فکر 

بهبود وقایع نشر کتب بود فردا دیر است. 

 گزارش شاخه سبز از نمایشگاه بین المللی کتاب تهران ؛

چالش های پیش روی یار مهربان
گزارش اختصاصی

آتنا تکیه – خبرنگار روزنامه شاخه ســبز: رئیس اداره 
حفاظت محیط  زیســت شهرســتان ری با تاکید بر اینکه باورهای 
غلط را بلای جان روباه ها نکنید، گفــت: وجود جانورانی مانند روباه 
در داخل محدوده شــهرها عملا تهدیدی برای انسان ها نیست، در 

صورت رؤیت بیماری هاری به محیط زیست گزارش دهید. 
این روزها ویدیوهایی در ســطح شهرســتان در فضای مجازی 
دست به دســت می شــود که حاکی از مشــاهده روباه در مناطق 

مسکونی، برخی پارک ها است.
حضور روباه در مناطق شــهری موضوع جدیدی نیست و تقریبا 
هر ساله مشاهده این حیوان در برخی مناطق شهر تهران می شویم 
و اینبار پای این روباه ها در سطح شهرری باز شده و مردم در راستای 
رعایت حفظ و حریم این حیوانات در شــهر بدنبال زنده گیری آن 

هستند.  
علیرضا فاضلی ثانی در گفتگویی با خبرنگار شــاخه سبز، بیان 
داشت: حیاط وحش نیازمند رعایت یک حریم حداقلی می باشد، 
زمانی که انســان ها بدون در نظر گرفتن حقــوق دیگر جانداران 
به هرکجا که تمایل داشــتند گام می گذارند و با دست اندازی در 
این گونه مناطق که اولویت با زندگی این حیوانات اســت، اقدام به 
شهرسازی می کنند تعارضاتی بین انســان و این جانداران بوجود 

خواهد آمد. 
 فاضلی ثانی با اشاره براینکه نمی توانیم در برابر تهدید سلامت و 
امنیت شهروندان بی تفاوت باشیم، خاطر نشان کرد: در کنار حیات 
انسان ها، احترام و حفظ حقوق حیوانات برای محیط زیست اهمیت 
خاصی دارد؛ چون ممکن اســت زندگی حیوان در محیط شهری 
تناقض با مدیریت شهری ایجاد کند و هر دو ناخودآگاه دچار آسیب 
شوند. این آسیب بخشی مربوط به تغییر نگرش شهروندان نسبت 
به عناصر طبیعی است و بخشی دیگر به محدود شدن محیط زندگی 

سایر جانداران مربوط می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط  زیســت شهرستان ری گفت: وجود 
جانورانی مانند روباه که در چند سال اخیر در داخل محدوده شهرها 
مشاهده شده است، عملا تهدیدی برای انسان ها بشمار نمی روند و 
تاکنون نیز گزارشی در خصوص حمله یا آسیب این حیوانات به انسان 
ثبت نشده اســت. وی افزود: بدیهی است در صورتیکه این حیوانات 
غذای کافی در داخل محدوده شــهرها پیدا نکنند نسبت به ترک 
منطقه و مهاجرت به مکانهای طبیعی یا نقاطی که تغذیه مناسب و در 

دسترس تری موجود باشد اقدام می کنند.
فاضلی ثانی ادامه داد: بهترین کار در مواجهه با این جانور حفظ 
فاصله مناسب با روباه و عدم آسیب رسانی به آنان است و نیاز هم به 

نگهداری یا غذارسانی ندارند. در تمام دنیا شاهد زندگی مسالمت 
آمیز حیواناتی نظیر گربه و روباه در شــهرها هســتیم و وجود این 
حیوانات در شهرها مزیت هایی هم دارند، از جمله اینکه در کنترل 

جمعیت حیوانات موذی و جوندگان کمک شایانی می نمایند. 
وی در پایان نسبت به بیماری هاری روباه ها آن هم در موارد نادر 
به شهروندان هشدار داد و یادآور شــد: در صورت مشاهده اینگونه 
موارد همشهریان می توانند به ادارات محیط زیست گزارش دهند، تا 
کارشناسان با شناسایی محل زندگی جانور بیمار و زنده گیری آن ها 
نسبت به معدوم سازی اقدام می نمایند و شایان ذکر است که علایم 
بیماری هاری در جانوران متفاوت است که عمدتا شامل ترس، حالت 
تهاجمی، ریزش بزاق از دهان، بلع سخت، گیج بودن و تلوتلو خوردن 

و تشنج می باشد.

 گفتگوی اختصاصی شاخه سبز؛

روباه های سرگردان در شهرری



اسکوچیچ:  
کانادا بهترین گزینه برای بازی 

تدارکاتی بود 
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید کانادا بهترین 

گزینه برای بازی تدارکاتی بود.
درگان اسکوچیچ درباره وضعیت سلامتی خود اظهار کرد: 
همه چیز خوب است و چند سالی بود که باید عمل می کردم 

که این کار را انجام دادم الان همه چیز خوب است.
او در ادامه درباره جلســه خود با حمید استیلی هم گفت: 
جلسه درباره این بود که روند آماده سازی تیم ملی در اردوی 

پیش رو چطور باشد و نکاتی مطرح شد.
وی درباره دســتیار جدید تیم ملی هم گفت: درباره کادر 

فنی قرار است کادر ما تقویت بشود.
او درباره بازی تدارکاتی تیــم ملی با کانادا هم گفت: کانادا 
بهترین گزینه ما بود که این بازی هماهنگ شده است. اگر از 
من بپرســید که از فیفادی های پیش رو راضی هستم یا خیر 
می توانیم صحبت کنیم اما در کل شــرایط برای همه تیم ها 
یکسان است. نمی شود این موضوع را با جام های جهانی قبلی 

مقایسه کرد.

شهناز یاری رسما سرمربی تیم ملی 
فوتسال زنان عراق شد

سرمربی سابق تیم ملی فوتســال زنان ایران هدایت تیم 
ملی زنان عراق را برعهده گرفت.

 شهناز یاری سرمربی ســابق تیم ملی فوتسال زنان ایران 
با عقد قرارداد رســمی هدایت تیم ملی فوتسال زنان عراق را 

برعهده گرفت.
یاری در روزهای اخیر به عراق ســفر کــرده و چند روزی 
است که در تمرینات تیم ملی این کشــور حاضر می شود. او 
روز )دوشنبه( به صورت رســمی قرارداد خود را با فدراسیون 

فوتبال عراق امضا کرد.
یاری که سابقه ســرمربیگری تیم ملی زنان ایران در رده 
سنی جوانان و بزرگسالان را در کارنامه دارد، این خبر را تایید 

کرد.

محسن کاوه:
هدف کشتی گیران جوان باید کسب 
مدال جهانی در رده بزرگسالان باشد

سرمربی تیم ملی کشــتی آزاد جوانان گفت: روح و هدف 
کشــتی گیران جوان باید آنقدر بزرگ باشد که به جای فکر 
کردن به مدال طلای جوانان جهان، برای رســیدن به مدال 

طلای بزرگسالان خیز بردارند.

محسن کاوه سرمربی تیم ملی جوانان در گفتگو با روابط 
عمومی فدراسیون کشتی درباره سومین مرحله اردوی این 
تیم که از 24 اردیبهشت در خانه کشتی شهید هادی کمپ 
تیم های ملی شــهید حاج قاسم ســلیمانی آغاز شده است، 
گفت: سومین اردوی تیم ملی جوانان در حال برگزاری است و 
تمرین مشترکی هم با تیم بزرگسالان داشتیم که به بالا بردن 

تجربه ملی پوشان جوان کمک زیادی کرد.
کاوه با اشــاره به آخرین تورنمنت جوانان، اظهار داشت: 
هفته گذشته تورنمنت شهید هاشمی نژاد در رده جوانان در 
بهشهر برگزار شد و چند نفر از کشتی گیران مستعد و خوب 
را شناسایی کردیم. البته در تورنمنت بهشهر، 10 نفر از نفرات 
برتر قهرمان کشــوری جوانان که اسفند ماه سال گذشته در 
تربیت حیدریه برگزار شد، حضور نداشتند و به آنها استراحت 

دادیم.
کاوه درباره هدفگذاری صــورت گرفته در تیم جوانان هم 
تاکید کرد: هدف مــا در کوتاه مدت، آمــاده کردن تیم برای 
مسابقات آسیایی و جهانی جوانان است اما هدف اصلی مان 
این است که بچه های جوان و مســتعد را به تیم بزرگسالان 

منتقل کنیم.
وی در ادامه به ملی پوشــان جوان، تاکید کــرد: باید این 
بچه ها آنقدر روح و هدف شــان بزرگ باشد که به جای تلاش 
برای کسب مدال طلا جهانی جوانان، برای رسیدن به طلای 

بزرگسالان جهان تلاش کنند.

ورزشــــی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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خبر کوتاه

کوتـاه

رئیس فدراسیون هندبال به همراه سرمربی 
جدید تیم ملی در نشست خبری حاضر شدند.

علیرضا پاکدل رئیس فدراســیون هندبال 
در نشست خبری ســرمربی تیم ملی هندبال 
مردان ایــران اظهار کــرد: بعد از مســابقات 
قهرمانی آســیا که ســهمیه جهانــی بعد از 
۸ سال کســب شــد و با پایان قرارداد مانوئل، 
با وســلین که مربی بزرگ دنیا اســت قرارداد 
بســتیم. او در باشــگاه های بزرگ کار کرده و 
با  تیم  ملی اسلوونی ســوم جهان شد. برنامه 
و هدف اول ما بازی های آســیایی بود که تیم 
روی ســکو قرار بگیرد. اما به دلیــل انصراف 
چین از میزبانی در تاریخ مقرر هدف بعدی ما 
مسابقات جهانی سوئد و لهستان خواهد بود. 
این دومین بار اســت که هندبال ایران حضور 
خواهد داشت. بزرگترین تیم های هندبال در 
این رویداد حضور خواهند داشت. به امید خدا با 
برنامه ریزی فدراسیون و مربی، حضور متفاوت 
و آبرومندی را داشته باشــیم و بتوانیم مسیر 
خوبی که در هندبال کشور ایجاد شده را ادامه 

دهیم.
پاکدل گفت: امروز هندبال ما موفق شده ۶ 
سهمیه جهانی کسب کند. در آسیا هیچ رشته 
نتوانسته این تعداد سهمیه را کسب کند و این 
نشان می دهد که هندبال مســیر خود را پیدا 
کرده است. دیگر هندبال ایران را در رویدادهای 
جهانی هم می شناســند. امیــدوارم با برنامه 
وسلین یک حضور پرقدرت خواهیم داشت تا 

اتفاقات خوب برای هندبال کشور رقم بخورد.
رئیس فدراســیون هندبــال در خصوص 
قرارداد سرمربی تیم ملی گفت: قرارداد وسلین 
تا پایان مسابقات جهانی اســت. اگر طرفین 
توافق نظر داشته باشند همکاری ادامه خواهد 
داشت. برای کمک به دیگر تیم ها در رده های 

سنی، روحیه وســلین طوری است که کمک 
خواهد کرد و دریغ ندارد. هر جا لازم باشد برای 

سایر رده ها مشاوره خواهند داشت.
وی در پاسخ به این  سوال که چرا قراردادهای 
مربیان خارجی کوتاه مدت است افزود: شرایط 
خاصی در کشور داریم. مســائل مالی کشور 
هســت. قرارداد وسلین شــاید طولانی ترین 
قرارداد در هند بال باشــد این قرارداد 10 ماهه 
است و امیدواریم شرایطی پیش بیاید که ادامه 

داشته باشد.
پاکدل گفت: ســاختار باشگاه ها مشخص 
شده است. اظهار نظر می کنند و حتما نشستی 
با باشگاه ها خواهند داشــت. در بحث زنان هم 
کادر فنی را مشــخص کنیم، بعــد همیاری 

سرمربی خارجی را هم خواهیم داشت.
رئیس فدراســیون هندبــال در خصوص 
حمایت های مالی کمیته المپیــک و وزارت 
ورزش گفت: امســال خاص ترین و ســخت 

ترین سال برای هندبال کشــور است. آن هم 
به ســبب اعزام های زیاد به مسابقات خارجی 
اســت. تیم های ملی جوانان و نوجوانان دختر 
در قهرمانی جهان، تیم ملی زنان در مسابقات 
آسیا، جوانان و نوجوانان پسر در قهرمانی آسیا 
شرکت می کنند. بیش از هر سالی به حمایت 
وزارت و کمیته نیاز داریم . هنوز بودجه ســال 
فدراسیونها مشخص نشده اســت. امیدوارم 
اهمیت موضوع را درک کنند. اگر امروز هندبال 
به اینجا رسید مشــکلات زیادی را پشت سر 

گذاشتیم.
وی افزود: بی ثباتی مدیریتی و بدهی های 
زیاد را داشــتیم و امیدواریم حمایت ها بیشتر 
از سال های گذشته باشد. بیش از 40 میلیارد 
بودجه نیاز داریــم که بخشــی از آن را دنبال 
می کنیم که پرداخت کنیم اما بخشــی را هم 

باید از کمیته و وزارت حمایت شویم.
پاکــدل در خصــوص اینکه چــرا حضور 

هندبال در بازی های کشــورهای اســلامی 
قطعی نیســت، گفت: دو ماه قبل در ســتاد 
بازی های کشورهای اســلامی حاضر شدیم 
و اعلام شد که تیم هندبال مردان قطعا در این 
مسابقات حاضر می شــود و ما به سرمربی تیم 
ملی اعلام کردیم و وی بر اســاس همان برنامه 
ریزی کرده است. شاید حضور در این مسابقات 
قبل از مســابقات جهانی محک خوبی برای 
بازیکنان باشد و به شناخت سرمربی از بازیکنان 
در هر پست کمک کند. دو هفته پیش دوباره 
گفتند مشــخص نیســت که تیم های زنان و 

مردان اعزام شوند و باید تصمیم گیری شود.
وی گفت: وسلین ناراضی است چون برنامه 
های وی یکی پس از دیگری دچار مشکل می 
شــود. با صالحی امیری در این خصوص امروز 
جلســه دارم . حضور ما در کشورهای اسلامی 
اتفاق مهمی است و مصر، تونس و قطر حضور 
دارند. باید میلیاردها تومان هزینه کنیم تا این 

بازی ها انجام شود.
وی در ادامه گفت: دوستان اعلام می کنند 
تصمیم ســتاد بازی های ایران نیست، ستاد 
برگزاری بازی ها این تصمیم را گرفته اســت. 
رحیمی گفته که تا 10 یا 20 روز آینده نتیجه 
مشخص می شود. اگر این باشــد که باید جزو 
اولین کشورها باشــیم. در بخش زنان در بین 
کشورهای مســلمان تیم ملی ایران اول است. 
اما در بخش مردان قطر، بحرین و ... هم هستند. 
ولی ما اعلام کردیم  کــه مربی خارجی جذب 
کرده ایم و باید از این مسابقات استفاده کنیم. 
با ترکیه هم دوست و همسایه هستیم و قطعا 
کار مشــکلی نخواهد بود. می توان رایزنی کرد 
و حضور تیم ملــی ایران را در این مســابقات 
نهایی کنند. باید ببینیم چه تصمیمی گرفته 

می شود.

رئیس فدراسیون هندبال:

حضورمان در بازیهای اسلامی مهم است

ملی پوش فوتسال به تیم گیتی 
پسند پیوست

محمدحسین درخشــانی ملی پوش فوتسال 
ایران به تیم گیتی پسند پیوست.

و با اعلام باشــگاه گیتی پسند، محمد حسین 
درخشانی با امضای قراردادی به تیم فوتسال این 
باشگاه پیوست. درخشــانی که فصل گذشته در 
تیم مس ســونگون بازی می کرد، یکی از اعضای 
تیم ملی فوتســال ایران در مرحله مقدماتی جام 

ملت های آسیا هم بود.
همچنین رضا قنبری دیگــر بازیکنی بود که 
امروز به تیم گیتی پسند پیوست. این بازیکن 23 
ســاله ســابقه حضور در تیم امید ایران و شهروند 

ساری را دارد.

حضور جودوکاران ایران در 
تورنمنت روسیه

با دعوت رسمی فدراسیون جودو کشور روسیه، 
تیم ملی جودو ایران جهت حضور درمسابقات چند 

جانبه روسیه راهی این کشور خواهد شد.
طبق تصمیم مســئولان فدراســیون جودو 
کشــورمان، تیم ملی جــودو بزرگســالان ایران 
24 خرداد راهی ســن پترزبورگ خواهد شد. این 
مســابقات طی روز های 2۵ تا 2۸ خرداد با حضور 
تیم های ملی روســیه، صربســتان و ایران برگزار 
خواهد شد. قرار است تیم ملی جودو ایران در اوزان 
۶۶- کیلوگرم، ۷3- کیلوگرم، ۸1- کیلوگرم، ۹0- 
کیلوگرم و ۹0+ کیلوگرم به این مســابقات اعزام 
شود. این مسابقات در بخش انفرادی و تیم برگزار 

خواهد شد.

پیمان اکبری:
همه دوست دارند به تیم کمک 

کنند
ســرمربی تیم والیبال پیکان در مورد اســتفاده از 
بازیکنان ذخیره خود مقابل تیم تایلند گفت: بازیکنانی 
که بیرون بودند مثل معروف، انگاپت و موسوی با اینکه 
در المپیک بازی کرده اند اما همه این حس را داشــتند 
که هر لحظه به تیم کمک کنند و این امتیاز خوبی برای 

تیم ماست.
تیم والیبال پیکان تهران در ســومین دیدار خود از 
جام باشگاه های آسیا مقابل ناخون راتچاسیمای تایلند با 
حساب سه بر یک به پیروزی رسید و به عنوان صدرنشین 

گروه A  به یک چهارم نهایی مسابقات صعود کرد.
پیمان اکبری، سرمربی پیکان در کنفرانس خبری 
بعد از این بازی گفت: امروز دو هدف داشتیم که به آنها 
رسیدیم. اول اینکه برنده بازی باشیم و دوم به بازیکنان 
اصلی استراحت بدهیم تا در مرحله گروهی خیلی به آنها 
فشار وارد نشود و انرژی شان را برای مراحل بعد ذخیره 
کنیم. بازیکنان ما در ست اول و دوم در حد انتظارم ظاهر 
نشدند. هر چند در ست اول برنده شدیم اما می توانستند 
با قدرت بیشتری ببرند. در ست سوم و چهارم مطابق با 
انتظار، برنامه هایمان را اجرا کردنــد و توانمندی های 

خود را به نمایش گذاشتند.  
او در مورد بــه کارگیری بازیکنــان ذخیره مقابل 
نماینده تایلند بیان کرد: برخی از بازیکنان در دو مسابقه 
گذشته کمتر بازی کرده بودند و دوست داشتیم امروز 
به میدان بروند تا بتوانند در مراحل بعدی که مسابقات 
سخت تر می شود، در لحظات حســاس به تیم کمک 

کنند.
اکبری با بیــان اینکه تا پایان مســابقه به بازیکنانم 
اعتماد داشتم چون یکسال با آنها در لیگ کار کرده ام و 
شناخت خوبی دارم، ادامه داد: بازیکنان باتجربه تیم هم 
آنقدر حرفه ای و باشخصیت هستند که نیاز به کنترل 
کردن، ندارند. بازیکنانی که بیرون بودند مثل معروف، 
انگاپت و موســوی با اینکه در المپیک بازی کرده اند اما 
همه این حس را داشــتند که هر لحظــه به تیم کمک 
کنند. این امتیاز خوبی برای تیم ماســت و از آنها تشکر 
می کنم که دوست داشــتند به تیم کمک کنند اما من 
دوست داشتم حتی اگر تیم تحت فشار باشد، بازیکنان 
عقب نشینی نکنند و توانمندی های خود را به نمایش 

بگذارند.  
او افزود: امروز با همان ترکیــب لیگ بازی کردیم و 
تصمیمی بود که من برای بازیکنان گرفته بودم. گاهی 
من به عنوان مربی تاوانش را می دهم اما یک ست چیزی 
نیســت و مطمئن بودم که تیم ما برنده می شود. باید به 
بازیکنان اصلی هم اســتراحت می دادم تا برای مراحل 

بعد انرژی داشته باشند.

تیم پیکان تهران با کسب سومین پیروزی به مرحله یک چهارم نهایی والیبال باشگاه های آسیا صعود کرد. تیم والیبال 
پیکان در آخرین دیدار خود از جام باشگاه های والیبال آسیا مقابل ناخون راتچاسیمای تایلند به میدان رفت و با حساب 3 بر 
یک )2۵ بر 23، 23 بر 2۵، 2۵ بر 1۸ و 2۵ بر 13( پیروز شد.   پیمان اکبری سرمربی پیکان در این مسابقه با بازیکنان ذخیره 

خود مقابل نماینده تایلند قرار گرفت و ستاره هایی چون سعید معروف، محمد موسوی، اروین انگاپت و نیمیر عبدالعزیز 
بیشتر استراحت کردند.   بر این اساس پیکان با کسب سه پیروزی مقابل گاز جنوب عراق، سانتوری سانبردز ژاپن و ناخون 

راتچاسیمای تایلند به عنوان صدرنشین گروه A به مرحله یک چهارم نهایی مسابقات صعود کرد.
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 »آگهي مناقصه شماره ))۲۰۰1۰۰1۰۰۴۰۰۰۰3۸((
در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت«

بر اساس ماده 13 قانون برگزاری مناقصات عملیات اجرایی پروژه به شرح زیر بصورت مناقصه عمومي دو 
مرحله اي واگذار میگردد:

1- دستگاه مناقصه گزار: شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور به نشانی تهران- بزرگراه 
مدرس- خیابان وحید دستگردی- خیابان فرید افشار- نبش بلوار آرش.

۲- شرح پروژه: خرید تجهیزات شبکه برای راه اندازی سیستم پشتیبان گیری اتاق داده با مشخصات فنی قید شده در اسناد مناقصه. 
با مدت اجراي کار 6ماه.

آدرس به  )ستاد(  دولت  الکترونیکي  تدارکات  سامانه  طریق  از  صرفاً  مناقصه:  فرآیند  برگزاري  و  اسناد  دریافت  مراحل  سیر   -3 
مورخ 1401/03/04 میسر  چهارشنبه  تا ساعت 16روز  از سامانه مذکور حداکثر  اسناد  دریافت  مهلت  و   http://www.setadiran.ir
خواهدبود. ضمناً مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه مذکور، مراحل ثبت نام در سایت فوق و دریافت گواهي امضاي 

الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه به انجام رسانند. تلفن پشتیباني سامانه : 021-1456.
۴- محل تحویل پاکات شرکت در مناقصه )صرفاً پاکات الف(: اداره کل امور پیمانها و رسیدگي فني– شرکت ساخت و توسعه زیربناهاي 
مورخ  شنبه  سه  روز  10صبح  ساعت  مناقصه  جلسه  وتاریخ   1401/03/16 مورخ  دوشنبه  16روز  ساعت  کشورحداکثرتا  نقل  و  حمل 

1401/03/17 می باشد. مدت اعتبار پیشنهادات 3 ماه از تاریخ فوق و یکبار قابل تمدید حسب تشخیص کارفرما می باشد.
۵- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:  7میلیارد ریال تعیین میگردد.

6- کسب اطلاعات بیشتر: اداره کل آمار و فن آوری اطلاعات- تلفن: 26400318 )داخلی 8126 و 8127( و 22902431.

ضمنا آگهي مناقصه از طریق پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات به نشاني http:\\iets.mporg.ir  نیز قابل دسترسي است. 

شناسه آگهی: 1316۸73                 م الف: 6۰۲

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

صصی ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور شرکت مادرتخ

 معاون وزیــر ورزش در امور بانوان بی ثباتــی در مدیریت 
فدراســیون ها را یکی از دلایل پناهنده شدن ورزشکاران در 

رشته های مختلف عنوان کرد.
مریم کاظمی پور در جمع خبرنگاران در خصوص عملکرد 
کاروان ایران در المپیک ناشــنوایان گفــت: کاروان ایران با 
حضور 1۶ دختــر پرتوان و افتخار آفریــن در تکواندو و کاراته 
و تیراندازی توانســت با تعداد زیادی مــدال  ثابت کند که هر 
جایی به ورزش زنان اعتماد شــده بازخــورد و مزد زحمات را 

خوب ادا کردند.
وی ادامــه داد: به جامعــه ورزش زنان ایــن موفقیت ها را 
تبریک می گویم. در ســال 1401 مســتمرا این موفقیت ها 
تکرار می شــود و امیدواریم که در رقابت های پیش رو در همه 
رشــته ها نیز دختران ما بدرخشــند و در عرصــه بین المللی 

نماینده تمام عیار کمی و کیفی در قواره زن ایرانی باشند.
معــاون امور بانــوان وزارت ورزش و جوانــان در خصوص 
پناهندگی ورزشکاران کشــورمان با وجود هزینه های که در 
کشور برای آنها انجام شده است، گفت: متأسفانه هجمه های 
دشــمنان و معاندان ما در خصوص نوجوانــان و جوانانی که 
مسیر رشــد خود را پیدا کردند و در حد توان برای آنها برنامه 
ریزی شده را شــاهد هســتیم. قبول داریم خیلی مسائل باید 
جدی تر دنبال شود. درباغ سبزهایی که دشمنان به آنها نشان 
می دهند، آنها را بــه نوعی با ابهاماتی که ممکن اســت وجود 
داشته باشد درگیر می کند و در نتیجه آنها را از کشور می برند 
و از صداقت و ســلامت انها برای بهره برداری خودشــان سو 

استفاده می کنند.
وی تاکید کــرد: وزارت از ابتدای کار در ایــن دوره دنبال 
این اســت با پیوســت ها و برنامه های فرهنگی این موضوع را 

مهار کند. در شــورای برون مرزی در حد و انــدازه اختیاراتی 
که داشتیم حساسیت های لازم در خصوص تیم های ورزشی 
بانوان را یــادآوری کردیــم و تلاش کردیــم آمادگی ذهنی 
ورزشکاران برای حضور در میادین که این چنین تهدیدهایی 
وجود دارد را به حدی برســانیم که به بلوغ حرفه ای برســند. 
امیدوارم بــا اقدامات جدی و هــم افزایی هایی کــه در بدنه 
دولت و مجلس اتفاق خواهــد افتاد، تغییرات را به زودی اعلام 
 کنیم و به ســمتی پیش برویم که انگیزه ای برای این اقدامات 

نباشد.
وی در خصــوص اینکه در ایــن مدت وزنه بــرداری دچار 
نابســامانی مدیریتی بود و کمبودهای زیادی در این رشــته 
وجود داشت. شما هم از اردوها بازیدید داشتید و صحبت های 
آنها را شنیدید. آیا شرایط مدیریتی باعث نشد که وزنه برداران 
به این سمت سوق داده شــوند؟، گفت: این مسائل در مراجع 
خــودش در نهاد کمیته ملــی المپیــک و در معاونت ورزش 
قهرمانی در خصــوص تمام فدراســیون های ورزشــی و به 
ویژه وزنه برداری در حال بررســی اســت و باید در این زمینه 

توضیحاتی را از فدراسیون بشنویم.
معاون وزیــر ورزش ادامه داد: اینکه ادامــه روند مدیریت 
فدراسیون های ورزشــی به نحوی مورد ارزیابی و نظارت قرار 
گیرد که بتواند مسیر ارتقا و رشد و تعالی دختران و پسرانی که 
واقعاً ایثارگرانه در میادین ورزشــی به عنوان یک سرباز پرچم 

ایران را بالا می برند، را فراهم کنند، اهمیت دارد.
وی ادامه داد: امیدواریم در ماه هــای آینده اتفاقات خوبی 
بیافتد به طوری که ساماندهی خوبی در ورزش صورت گیرد. 
اولین آن بحث اقتصادی و حمایت هایی است که باید در تمام 
ارکان اتفاق بیافتد به نحوی که مشــکلات مرتفع شــود. در 
این شــرایط امید و انگیزه در کنار امنیت شغلی و آینده برای 
ورزشکاران در داخل ایران بیشــتر از هر کشور دیگری حس 
می شــود. اعتقاد داریم باید این فضا در ایران بیشتر برای آنها 

فراهم شود.
کاظمــی پور در مــورد عدم حضــور تماشــاگران زن در 
رقابت های جام باشــگاه های والیبال آسیا با وجود اعلام قبلی 
گفت: همه این اعلام هــای قبلی باید بر اســاس یک اصول و 
ســاختار قانونی صورت بگیــرد. اصول و ســاختار قانونی در 
واقع همان طی مسیر سلســله مراتب اخذ مجوز برای حضور 
بانوان در مسابقات و رشته هاست. شورای تأمین و سایر نهادها 
ذیربط از جمله این سلسله مراتب ها هستند که باید برای اخذ 
مجوز دستورات لازم را بدهند. برای حضور بانوان باید مواردی 
از جمله زیر ســاخت ها و در واقع کلیه موارد که الزام آور است 
مورد بررسی قرار بگیرد. قبل از اینکه این قرارهای قبلی جهت 
حضور بانوان اعلام شــود، نامه ای به وزارت ورزش رســید که 
نشان داد رایزنی و گمانه زنی ها تا به این لحظه منجر به حضور 

بانوان در مسابقات نشده است.

 دلایل راه ندادن زنان به ورزشگاه ها؛
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مدیرعامل بانک مسکن در گردهمایی سراسری 
مدیران ارتباطی وزارت اقتصادی و دارایی:  
مبانی اقتصادی دولت را برای مردم 

تبیین کنید
مدیرعامل بانک مسکن گفت: جریانی که در مقابل هیاهو و 
جنجال سازی ها باید ایســتادگی کند، جریان رسانه و مدیران 
ارتباطی و روابط عمومی در مجموعه های مختلف کشور هستند.

دکتر محمود شایان مدیر عامل بانک مسکن در گردهمایی 
سراســری مدیران ارتباطی وزارت امور اقتصادی و دارایی که به 
مناسبت هفته ارتباطات و روابط عمومی در سالن همایش های 
این بانک و با حضور دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
برگزار شد، با بیان اینکه کشــور امروز در شرایط خاصی از لحاظ 
اقتصادی قرار دارد، گفت: اجرای برنامه هایی که دولت در زمینه 
مسائل اقتصادی در پیش گرفته کار سختی است که اگر در این 
مسیر همدلی، وفاق و دوستی نباشــد هر کدام از این برنامه ها 
چالش های خود را به همراه خواهد داشت. اما با همدلی و وفاقی 
که در سیستم وزارت اقتصاد و دارایی وجود دارد می توان مطمئن 

بود که این مسیر پرفراز و نشیب با قوت طی خواهد شد.
مدیر عامل بانک مســکن افزود: امــروز رئیس جمهوری بر 
دولت حاکم است که در جملاتش این جمله را به کار می برد که 
»من طعم فقر را چشیدم نه اینکه بشنوم«. بنابراین امروز کسی 
نمی تواند بگوید سیاســت های اقتصادی مــا علیه دهک های 
پایین جامعه است چراکه مگر می شود کسی طعم فقر را بچشد 
و برخلاف آن عمل کند، قطعا چنین فردی برای اصلاح امور عمل 

خواهد کرد.
شایان همچنین خاطر نشان کرد: امروز می بینیم که دولت 
با رهنمودهای حکیمانه رهبر معظم انقلاب، شجاعانه پای کار 
ایســتاده و این تحول بزرگ اقتصادی را انجام داده و بر این باور 
هستیم که خیر و برکات این طرح به زودی در سفره مردم آشکار 

خواهد شد.
وی در ادامه با بیان اینکه بخشی از این تحول عظیم اقتصادی 
مربوط به بانک مسکن است، عنوان کرد: همکاران من در بانک 
مسکن در طول سال گذشــته با تلاش بی شائبه خود توانستند 
رکوردهای مختلفی را در تمام آمارها و ارقام جابه جا کنند. در این 
مسیر کمتر پیش می آید یک بانک در تمام شاخص های عملیاتی 
خود رشد پیدا کند اما بانک مســکن در سال گذشته در تمامی 

شاخص ها رشد چشمگیر و قابل توجهی را ثبت کرد.
شایان در ادامه به دیگر موفقیت های به دست آمده در بانک 
مسکن اشاره کرد و افزود: بانک مسکن توانسته در طرح نهضت 
ملی مسکن به رقم ثبت نام و افتتاح حساب 40۸ هزار نفر دست 
یابد و این نشان می دهد که مردم در این راه پیش قدم شده و در 

امور مشارکت می کنند.
مدیرعامل بانک مسکن با بیان اینکه بانک مرکزی 2۷ بانک 
و موسســه مالی و اعتباری را مکلف کرده تا تســهیلات بخش 
مســکن را پرداخت کنند، گفت: سهم بانک مســکن ۶3 هزار 
میلیارد تومان برای 210 هزار واحد در طرح نهضت ملی مسکن 
بود و بانک مسکن به نام افرادی که توسط وزارت راه و شهرسازی 
معرفی شدند تشکیل پرونده و قرارداد لازم را منعقد کرد. در عین 
حال بانک مسکن توانست لنگرگاه تنظیم بازار بین بانکی باشد. 
در سال جاری نیز امیدوار هســتیم ترازنامه بانک مسکن بعد از 

چندین سال به سوددهی برسد.
وی در ادامه با اشــاره به طرح تحول اقتصــادی دولت و فراز 
و نشیب های این راه، اظهار داشــت: در این مسیر البته منفعت 
طلبانی نیز هســتند که راحت نخواهند نشســت. معلوم است 
کســانی که منفعت شــان را با اجرای این طرح از دست داده اند 
سکوت نکرده و آرام نخواهند نشست. به هربهانه ای هم صدایشان 
را بلند خواهد کرد. آن جریانی که در مقابل این هیاهو و جنجال 
سازی ها باید ایستادگی کند، جریان رسانه و مدیران ارتباطی و 

روابط عمومی در مجموعه های مختلف کشور هستند.
شــایان در پایان با اشــاره به نقش کلیدی روابط عمومی در 
دستگاه های اجرایی کشور، گفت: شغل اصحاب رسانه و مدیران 
مرتبط با روابط عمومی ها بسیار پراسترس است و بابت خدمات 

شایسته آنان باید از این عزیزان تشکر و قدردانی کرد.

بانک و بیمه
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

15
تجلیل از بانک ملت در همایش تجلیل از برترین های بورس کالا

خبر کوتاه

کوتـاه

شعبه یزد بانک توســعه صادرات در سال 
1400 رقمی بیــش از ۸21 میلیــارد تومان 
تســهیلات پرداخت کــرده کــه از این رقم 
32۶ میلیارد تومان )معادل 3۹ درصد( آن به 

شرکت های دانش بنیان پرداخت شده است.
این بانک،در چند سال اخیر اقدامات خوبی 
را در حوزه اعطای تســهیلات به شرکت های 
دانش بنیان با همکاری معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری، صندوق نوآوری و شکوفایی 

و صندوق توسعه ملی آغاز کرده است.
بانک توسعه صادرات ایران در سال 1400 
در مجمــوع بیش از یک هــزار و 200 میلیارد 
تومان تسهیلات به شــرکت های دانش بنیان 
پرداخت کرد و شــعبه یزد نیز با اعطای 32۶ 
میلیارد تومان از این رقم به شرکت های دانش 
بنیان سهمی بالا از این رقم را به خود اختصاص 

داد.
محمد بحرینی روز یکشــنبه کارشــناس 
اعتبارات شــعبه یزد در گفت وگو با خبرنگار 
اگزیم نیوز اظهار داشــت: نیازهای مشتریان 
دانش بنیان تنها تســهیلات نیست و برخی 
از آنها خواستار آن هســتند که بانک آنها را به 
شــرکت های بزرگ تولیدی و صنعتی متصل 

کند؛ برخی دیگر نیز خواهان دریافت تسهیلات 
نیستند بلکه نیازهایی مانند ال سی داخلی یا 

صدور ضمانت نامه دارند.
وی درباره نرخ سود تســهیلات اعطایی به 
شرکت های دانش بنیان نیز گفت: در صورتی 
که شرکت دانش بنیان از سوی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری معرفی شده باشد و 

بانک از محل منابع ریالی صندوق توسعه ملی با 
نرخ 12 درصدی به آنها تسهیلات خواهد داد.

به گفته بحرینی، در صورتی که منابع سپرده 
ریالی صندوق توسعه ملی موجود نباشد یا باید 
منتظر بمانند یا اینکه بانک توسعه صادرات از 
محل منابع خود و با نرخ سود 1۸ درصد به این 

شرکت ها تسهیلات اعطا خواهد کرد.

حضور بانک توســعه صــادرات در رویداد 
ریورس پیچ سنگ آهن مرکزی ایران

روز پنجشنبه 22 اردیبهشت ماه رویدادی با 
عنوان »ریورس پیچ سنگ آهن مرکزی ایران« 
در پارک پردیس تهران برگزار شد و نمایندگانی 
از بانک توســعه صــادرات نیــز در آن حضور 

داشتند.
این رویداد با برنامه ریزی شــرکت ســورنا 
و برای پاسخ به نیازهای شــرکت سنگ آهن 
مرکزی ایران توسط شرکت های دانش بنیان 

برگزار شده بود.
در این رویداد کارشناســان شرکت سنگ 
آهن مرکزی ایــران نیازهای خــود را مطرح 
کرده و سپس جلساتی دوجانبه با شرکت های 
دانش بنیان داشتند. نمایندگان بانک توسعه 
صادرات نیز در جلســات برگزار شده آمادگی 
خود را برای تامین مالی، معرفی توانمندی ها، 
پرداخت تســهیلات، صدور ضمانت نامه و... 

اعلام کردند.
برخی از شرکت های دانش بنیان نیز برای 
افتتاح حساب به شعب تهران و دیگر شرکت ها 
نیز با توجه به استانی که در آن قرار داشتند، به 

شعب استان های دیگر معرفی شدند.

 پرداخت 39 درصد تسهیلات بانک توسعه صادرات 
شعبه یزد به شرکت های دانش بنیان

روابط عمومی و بیمه؛  
همراهی با افکار عمومی در کنار 

تنظیم ارتباطات سازمانی 

2۷ اردیبهشــت، در تقویم به عنوان روز ملی 
روابط عمومی در نظر گرفته شــده است.  روابط 
عمومی مناســب ترین بســتر برای جهت دهی 
افکار عمومی وارائه اطلاعات لازم به افراد واشاعه 
باور و یا هدف های ویژه ای اســت که مهمترین 
ماموریتها ورسالتهای صنعت بیمه را تشکیل می 
دهدودرصنعت بیمه برای توسعه هرچه بیشتر 
رویکرد مردم به بهــره مندی از خدمات بیمه ای 
باید نقشی فراتر از وضعیت کنونی به آن تفویض 
کرد. شرکتهای بیمه، خدمت می فروشند آنهم 
خدمتی که اساســا ناملموس اســت وخرید آن 

حتی ریسک بالایی دارد.
از ایــن رو نقش روابط عمومــی در این حوزه 
ملموس تر می شود زیرا بایستی بستر اعتماد را 
آنچنان فراهم کند که خریــداران انواع خدمات 
بیمه با اطمینــان کامل،خدمــات را خریداری 

کنند.
روابط عمومی بایستی در این حوزه پوششی 
از اطلاع رســانی وارائه انواع پیام ها را ایجاد کند 
که بیشــترین تاثیر را بر پنداشــت مشتری از 

سطح اعتماد داشته باشد.
در حــال حاضر روابط عمومــی های صنعت 
بیمــه نیازمنــد توجــه بیشــتر در خصوص 
بهــره منــدی از ردیــف بودجه ای مناســب، 
اســتفاده از نیروی انســانی متخصص،مدیران 
آگاه،علاقمند، جســور و دانش محور در حرفه 
روابط عمومی،داشــتن اختیار لازم در پیشبرد 
برنامه ها وارتقاء نقــش وجایگاه آن درمجموعه 

شرکتها بدون مداخله دیگر بخشها می باشند.
از ســویی دیگر، در نظام برخی بیمه ها شاهد 
هستیم در حوادث و وقایعی که برای مخاطبان 
رخ می دهــد جبران خســارات و تعهــدات به 
درستی پوشش داده نمی شود و این موضوعات 
اعتماد عمومی و رغبت نســبت به خرید بیمه را 
نزد مخاطبان با تردیدهایی مواجه می کند که در 
نهایت به بی اعتمادی می انجامد. روابط عمومی  
در این رابطــه مســئولیت اعتماد ســازی در 
بخش ها و لایه های مختلف جامعــه را برعهده 

دارد.
همچنین واقعیت این است که بیمه موضوعی 
ناشناخته در جامعه ما محسوب می شود و بر این 
اساس نیازمند بسترســازی بر پایه های اعتماد 
عمومی و ســپس اصــول اســتراتژیک تبلیغ و 

اطلاع رسانی است.
از دیگــر مباحث اثــر بخــش در کار روابط 
عمومی و نظام بیمــه ای که باید به آن اشــاره 
شــود نیز، بحث تنظیم ارتباطات سازمانی است 
که همواره بایســتی با ظرافت، بــر مبنای روش 
های علمــی و کامــلًا هنرمندانه به ســرانجام 
برســد. وظیفه ای خطیر که همواره بایســتی 
در حال بازنگری، بهســازی و توسعه باشد، زیرا 
که تحولات در یک ســازمان از یک ســو، انواع 
رفتارهــای ارتباطی ســازمان و ســرمایه های 
انســانی آن اثرگذار بوده و از ســوی دیگر خود 
مجدداً از نتیجه این تحولات و تغییرات متأثر می 
شود و این به مثال یک چرخه پویا بین بنیادهای 
ارتباطات سازمان دائماً در حال حرکت و جنب 
و جوش اســت که گردش صحیح این چرخه به 
منزله حرکت آن سازمان به ســمت هدف و در 

مسیر توسعه خواهد بود.

بانک ملت به عنوان تنها بانک در شبکه بانکی کشور، در نخستین همایش تجلیل از برترین های بورس کالا از سوی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی مورد تجلیل قرار گرفت. در این مراسم که با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی، رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار، تعدادی از نمایندگان مجلس و خبرگان بورسی برگزار شد،  از بانک ملت به عنوان 

پیشرو در ارایه خدمات به مشــتریان و عرضه کنندگان بورس کالا و دارای بالاترین ارزش تراکنش های تسویه شده با اهدای 
لوح و تندیس تجلیل شد. بر اساس این گزارش، در نخســتین همایش تجلیل از برترین های بورس کالا، ۵ چهره تاثیرگذار و 

پیشکسوت حوزه کالایی و  شرکت های برتر، لوح سپاس و تندیس خود را از وزیر امور اقتصادی و دارایی دریافت کردند.
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 آگهی مفقودی 
برگ سبز خودرو سواری پژو آردی  مدل 13۸3 رنگ یشمی 
با شماره موتور 11۷۸3003۸۵۸ وشماره شاسی ۸310413۷  
و شماره پلاک 13۸ ل ۵۸ ایران 4۵  به نام عارفه مهدی پور 

رابری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
شماره  رای  بموجب  و  مالک   1401/02/24 مورخ  وارده۹00۶۶۸0  تقاضای  بموجب 
1400۶033100۹001۸11 مورخ 1400/10/0۵ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی اعیان ، ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی بمساحت 
۹1/10 مترمربع تحت پلاک ثبتی ۵۵۵۹۷ فرعی مفروز از اعیان ۷1۷ فرعی از 1۶2 اصلی واقع 
در کرج جزء حوزه ثبتی شهرستان کرج به تملک آقای علی اصغر علمی درآمده است و چون 
تحدید حدود اعیان پلاک ۷1۷ فرعی از 1۶2 اصلی بعمل نیامده است و برابرماده  1۵قانون 
ثبت نیز نمی توان عمل نمود، لذا تحدید حدود ملک مزبور در روز شنبه مورخ 1401/03/2۸ 
ساعت ۹صبح در محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد بدینوسیله به اطلاع کلیه مالکین 
و مجاورین پلاکهای فوق الذکر می رساند: در روز و ساعت مقرر در محل وقوع ملک حاضر 
چنانچه نسبت به تحدید حدود اعتراض داشته طبق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود 
بمدت 30 روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج تسلیم و رسید 
نامه قانون ثبت ظرف  دریافت نماید و اعتراض کننده مکلف است در اجرای ماده ۸۶ آئین 
مدت 30روز )یک ماه ( از تاریخ تسلیم اعتراض خود به اداره ثبت ، دادخواست تنظیمی خود 
را که به مراجع قضایی تقدیم نموده گواهی و رسید دریافت نموده و به اداره ثبت تسلیم نماید. 

بدیهی است در غیراینصورت حق واخواهی ساقط خواهد شد.
م/الف 73۰/ف

تاریخ و روز انتشار: چهارشنبه مورخ 1۴۰1/۰۲/۲۸
مسلم مرزآرا 
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

آگهی مفقودی 

به اطلاع عموم می رساند دفتر چه قرارداد واگذاری حق انتفاع و بهره برداری زمین 
به  بنا  واقع در شهرک صنعتی سلفچگان  به شماره 11۹1 مورخ 13۹۹/0۹/1۹ 
استشهادیه تنظیمی مورخ 1401/02/2۷ مفقود گردیده است . بنابراین دفترچه 
مذکور از درجه اعتبار ساقط بوده و هرگونه سوءاستفاده از آن ، قابل پیگرد قانونی 

خواهد بود . لذا بنابر مراتب فوق تنها دفترچه المثنی دارای اعتبار می باشد.

آگهی مفقودی 
سند کمپانی خودرو سواری پراید مدل 13۸۷ به رنگ نقره ای- 
متالیک به شماره پلاک  ایران 1۶ – 413 ل 4۸ و به شماره 
 2۷2۷1۹4 موتور  شماره  وبه    S14122۸۷۵۷۷۸۸2 شاسی 

مفقود گردیده، از درجه اعتبار ساقط است.

فرم شماره 3 ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی ( 
اداره کل تامین اجتماعی استان قم 

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای حسن مستخدم که در جلسه مورخ 1۴۰1/۰2/۰6 کمیته 
بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان قم مطرح و ازمجموع 2 )دو( شغل مطرح شده 1)یک(  شغل مورد 

تایید و 1)یک( شغل مورد تایید قرار نگرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد. 
مشاغل تایید شده )ب( : حمکار) ظروف آلومینیوم( 

مشاغل تایید نشده  : کارگر ساده ) نورد ( 
وحید وزیری راد مدیرکل – از طرف ترک زاده آرانی 

رونوشت:
مقتضی  اقدام  و  استحضار  جهت  استان  درمان  مدیریت  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  محترم  معاونت   -  1

برابرماده 3 آیین نامه.
2- شرکت / کارگاه : ظروف آلومینیوم جهت اطلاع .

3- آقای  :  حسن مستخدم جهت اطلاع . 
این رای به استناد تبصره ۵ ماده ۸ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف 1۵ روز قابل تجدید 
نظر خواهی در کمیته تجدید نظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض هریک 
از طرفین و قطعی و لازم الاجرا شدن رای مذکور به استناد تبصره 2 ماده1۶ قانون تشکیلات و آیین 
دادرسی دیوان عدالت اداری ظرف 3ماه از تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه از تاریخ 
ابلاغ برای افراد مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری خواهد بود . به استناد 
ماده 3 آیین نامه اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان سخت وزیان آور و از بند ) الف ( تایید 
می گردند ، مکلفند ظرف مدت 2 سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان آور خود اقدام نموده 

و نتیجه رابه کمیته بدوی این اداره کل گزارش نمایند . 
اقدام کننده : شفیعی  

آگهی مفقودی

ســند کمپانی و بــرگ ســبز کامیونــت ون نیســان ، تیــپ 2400 ، 
شاســی  شــماره   ،  ۵1۶242 موتــور  شــماره   ،  13۸۹ مــدل 
NAZPL140TBM23203۶ ، پــلاک ایران ۷2- ۸4۹ ل ۶۶ مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مفقودی

ســند ماشــین و کارت ســبز پژو پارس ، مــدل 13۸۷ ، شــماره موتور 
 ،  NAAN01CA۹۸E۷2202۹ 124۸۷0۸۷۹۵3 ، شماره شاســی
پلاک ایران ۸2- ۸۸4 س ۹1 ، متعلق به مهدی شاکری المشیری ، مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مفقودی

برگ سبز سواری پژو تیپ 20۶SD-TU۵ ، مدل 13۹4 ، شماره موتور 
 ، NAAP41FE۷FJ2۷30۵۵ 1۶3 ، شماره شاســیB01۷۶2۸0
پلاک ایران ۸2- 1۹2 س ۹۵ ، بنام نیوشــا کلانی ساروکلائی ، مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مفقودی

ســند کمپانی ، برگ ســبز و کارت خودرو ســواری پراید ، تیپ جی تی 
ایکس ای ، مدل 13۸4 ، شــماره موتور 0131۶0۶۹ ، شــماره شاســی 
S14122۸4۶۸43۶0 ، پلاک ایــران ۸2- ۸۸۶ ن ۵2 مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط است.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
مورخ   1400۶030۹0010000۵۵ شماره   رای  برابر 
  140011440۹0010001۷۸ کلاسه    1400/1/2۸
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان 
بلا  مالکانه  تصرفات  قزوین  یک  منطقه  ملک  ثبت  حوزه 
ملی  کد  محمد  فرزند  فرجی  حجت  متقاضی  معارض 

 ۵0۹۹۷۷0۶۷3
صادره قزوین شش دانگ یک قطعه باغ میوه به مساحت 
۸43۵/۷۵ متر مربع پلاک ۹3 اصلی قزوین که در سهم 

مالک متن قرار گرفته گردیده است . 
لذا به منظور اطلاع عموم ، مراتب در دو نوبت به فاصله 
. در صورتی که اشخاص نسبت  1۵ روز آگهی می شود 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
، ظرف  اخذ رسید  از  و پس  تسلیم  اداره  این  به  را  خود 
مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را 

به مراجع قضایی تقدیم نمایند .
 بدیهی است در صورت  انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰1/۰۲/۲۸  
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰1/۰3/16

شعبان عسگری
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین

عضو هیات مدیره بانک ملی ایران و معاون وزیر نفت در امور پتروشــیمی روز گذشــته در 
بیست وششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در غرفه بانک ملی ایران 

دیدار و گفت وگو کردند.
در نشست مشترک حسن مونسان عضو هیات مدیره بانک ملی ایران و مرتضی شاه میرزایی 
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در حاشیه نمایشگاه بین المللی 
صنعت نفت، زمینه های ارتقای ســطح همکاری های دو جانبه را بررسی و در راستای تقویت 

روابط و استفاده از ظرفیت های متقابل گفت و گو کردند.
عضو هیات مدیره بانک ملی ایران در این دیدار با بیان اینکه دو طرف ظرفیت های مناسبی 
برای گســترش روابط و همکاری های دوجانبه دارنــد، افزود: تقویت مناســبات و تعاملات 

دوجانبه زمینه ای برای ارتقای سطح همکاری ها برای توسعه صنعت نفت نیز خواهد بود.
معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به این که حضور و نقش 
بانک ملی ایران در توسعه پروژه های بالادســتی و پایین دستی صنعت پتروشیمی با اهمیت 
است، اظهار داشت: حمایت های گسترده و ابزارهای تأمین مالی بانک ملی ایران می تواند زمینه 

ساز توسعه صنعت نفت و پروژه های صنایع پتروشیمی باشد.
در این نشست بر ادامه مذاکرات در بخش های مختلف تأکید شد.

 دیدار عضو هیات مدیره بانک ملی ایران
و معاون وزیر نفت

بانک پارسیان بیش از ۹2 هزار فقره تسهیلات قرض الحســنه کمک هزینه ازدواج، تأمین 
جهیزیه و اشــتغال زایی به مبلغ بیش از 2۸ هــزار میلیارد ریال در اســتان های محروم و کم 

برخوردار کشور پرداخت کرد.
با استعانت به لطف پروردگار و تلاش کارکنان شعب و ستاد بانک پارسیان، مبلغ سپرده های 
قرض الحسنه پس انداز ریالی بانک پارسیان از مرز 30,000 میلیارد ریال در سال گذشته عبور 
کرد و با افزایش ۹,۸0۵ میلیارد ریالی به میزان 31,4۶4 میلیارد ریال رسید، بر این اساس این 
بانک توانست به رتبه چهارم جذب منابع قرض الحسنه پس انداز در میان بانک های خصوصی 

دست یابد.
در دوره مذکور همچنین تعداد حســاب های قرض الحســنه پس انداز با رشــد حدود 10 

درصدی مواجه بود و به عدد 1,۸۷3,۷10 رسیده است.
این بانک طبق آمار کانون بانک ها و مؤسســات اعتباری خصوصی با کسب رتبه چهارم در 
جذب منابع قرض الحسنه پس انداز ریالی، توانست از محل ســپرده های جذب شده، بیش از 
۹2,۶00 فقره تسهیلات قرض الحســنه جمعاً به مبلغ 2۸,10۹ میلیارد ریال در استان های 
محروم و کم برخوردار کشــور، در زمینه های ازدواج، تأمین جهیزیه و اشتغال زایی پرداخت 

کند.

 بانک پارسیان بیش از 92 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه
در مناطق محروم پرداخت کرد

نسخه اولیه نئوبانک »فردا« )نئوبانک مشترک 
بانک ایران زمین و هلدینگ های وب( از روز ســه 

شنبه 2۷ اردیبهشت در اختیار کاربران قرار گرفت.
نوید رجائی پور مدیرعامل نئوبانک هوشــمند 
»فردا« با اعلام این خبر گفت: پس از مراحل تست 
و دریافت نقاط ضعــف و قوت، نســخه اصلی آن 

بارگذاری می شود
رجائی پور در نشســتی خبری روز گذشــته 
افزود: با حمایت بانک ایران زمین و بازوی فناوری 
این بانک یعنی شــرکت آرمان وفاداری آریا )آوا( 

و هلدینــگ »هــای وب« توانســتیم وارد حوزه 
نئوبانک ها شویم و در واقع ما تنها نئوبانکی هستیم 
که در درون بانک شــکل نگرفته و از درون صنعت 

فعالیت خود را آغاز می کند.
مدیر عامل نئوبانک هوشــمند فــردا در این 
نشست گفت:» ما در شــرکت “های وب” سال ها 
در تلاش بودیم که به عنوان یکــی از بزرگ ترین 
اپراتورهای کشــور خدماتی را به مشترکین خود 
ارائه دهیم که محــور این خدمات امــور بانکی 
بود و در تــلاش بودیم که بتوانیم خــود را با یکی 

از بانک های فعــال در حوزه فنــاوری اطلاعات 
هماهنگ و از آنها ســرویس دریافت کنیم که در 
نهایت توانستیم با کمک بانک ایران  زمین این کار 

را به سرانجام برسانیم.
وی افزود: از این که بانک ایران زمین توانســته 
به صورت آهسته و پیوسته مســیر خود را به انتها 
برساند، شگفت زده شدیم. سیستم ها و سامانه های 
این بانک همه نیاز ما را پوشش می دهند. همچنین 
وجه دیگر موضوع این بود که اغلب شــرکت های 
بانکی با بزرگ تر شدن، کند می شوند که این تجربه 

را در شــرکت آرمان وفاداری آریا )آوا( که به عنوان 
بازوی دیجیتــال بانک ایران زمیــن کار می کند 
شــاهدش نبودیم و ســرعت خوبی در این زمینه 
داشــتند و ثمره آن فعالیت ها و ارتباطات منجر به 
تاسیس شرکتی به اســم آوای فناوری و نوآوری 
هوشمند فردا و ایجاد نئوبانکی با مشارکت “بانک 

ایران زمین” و شرکت “های وب” شد.
نسخه اولیه نئوبانک فردا از امروز سه شنبه 2۷ 
اردیبهشت در دســت کاربران قرار می گیرد و این 
بانک می خواهد به کمک زیرساخت های های وب 
بتواند توســعه خود را نه فقط در تهران بلکه تمام 

شهرها و روستاهای کشور گسترش دهد.

نئوبانک »هوشمند فردا« در دسترس قرار گرفت
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نماینده مردم کبودرآهنگ:  

اظهارات رئیس جمهور بازتاب بیشتری 
دارد 

نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی گفت: 
پیش از رئیس جمهور، وزرا نیز توضیحاتی داده بودند اما آنها باید 
در میدان کار خود را انجام دهند؛ چراکه اظهارات رئیس جمهور 

بازتاب بیشتری دارد.
فتح الله توسلی نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اســلامی در گفتگو با خبرنگار مهر، در رابطه با توضیحات اخیر 
رئیس جمهور درباره اصلاح سیاست ارز ترجیحی و تلاش برای 
اقناع افکار عمومی، گفت: ممکن اســت هنوز اقناع صد در صدی 
اتفاق نیفتاده باشد؛ اما نکته مهم آن است که به واسطه گفتگوی 
اخیر حجت الاسلام رئیسی با مردم در گام ابتدایی بخش مهمی 
از نگرانی ها برطرف شده اســت. دولت باید اقدامات خود را جهت 
کمک به معیشــت مردم افزایش دهد و با ادامه مسیر گفتمان با 

جامعه، سایر نگرانی ها را نیز مرتفع سازد.
توسلی با اشاره به اینکه افزایش و واریز یارانه ها اقدام مهمی بود، 
تصریح کرد: دولت باید فعالیت های عملی و ملموس خود در جهت 
کمک به معیشــت مردم را افزایش دهد تا نگرانی و دغدغه مردم 

کاهش یابد و آرامش بر جامعه حاکم شود.
نماینده مردم کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی درباره 
ضرورت صحبت مستقیم رئیس جمهور با مردم، بیان کرد: طبیعتاً 
و قطعاً گفتگوی رئیس جمهور با مردم وزنه سنگین تری نسبت به 
سایر مسئولان کشوری به شمار می رود و همواره اثر بیشتری در 

اذهان عمومی خواهد داشت.
توسلی با بیان اینکه مجموعه دولت چندین بار با مردم صحبت 
کرده بودند، تاکید کرد: پیــش از رئیس جمهور، وزرا و معاون اول 
نیز برای مردم توضیحاتی ارائه کرده بودند؛ اما وزرا باید در میدان 
کار خود را انجام دهند؛ اگرچه توضیحات آنها نیز درباره پیشبرد 
اهداف اهمیت ویژه ای دارد اما آنچــه رئیس جمهور در گفتگو با 

مردم مطرح می کند بازتاب بیشتری خواهد داشت.

نایب رئیس مجلس در جمع خبرنگاران:
مراودات پارلمانی ایران و آذربایجان 

تداوم پیدا می کند
نایب رئیس مجلس، گفت: مجلس شــورای اسلامی مراودات 
نزدیکی با مجلس ملی آذربایجان دارد و این مناســبات پارلمانی را 

پیش می بریم.
به گزارش خانه ملت، علی نیــک زادثمرین نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی که به منظور شرکت در سومین کنفرانس عمومی 
مجمع پارلمانی ســازمان همکاری های اقتصادی PAECO به 
جمهوری آذربایجان سفر کرده اســت در بدو ورود به شهر باکو در 
جمع خبرنگاران، گفت: امروز توفیق داشتیم به همراه آقایان حاتمی، 
جهانگیرزاده، اسماعیلی، عباس زاده و خانم پاشایی میهمان مجلس 
عالی جمهوری نخجوان و آقای طالب اف رئیس مجلس شورای عالی 

این جمهوری باشیم. 
رئیس گروه دوســتی جمهوری اســلامی ایــران و جمهوری 
آذربایجان، ادامه داد: در نشست های برگزار شده در نخجوان مباحثی 
خوبی در خصوص حمل و نقل، صادرات، واردات، راه اندازی مســیر 
ریلی نخجوان_ تبریز_ مشــهد، ســفر اتباع دو کشــور با توجه به 
فروکش کردن شــیوع کرونا و مباحث توسعه اقتصادی و فرهنگی 

مطرح شد. 
وی با تاکید بر اینکه نشست بسیار خوبی با دانشجویان ایرانی  که 
در رشته های پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی تحصیل می کنند و 
تجار ایرانی مقیم نخجوان برگزار کردیم، عنوان کرد: درحال حاضر با 
توجه به برگزاری سومین کنفرانس عمومی مجمع پارلمانی سازمان 
همکاری های اقتصادی مهمان جمهوری آذربایجان هستیم و فردا 

نیز در نشستی با حضور رئیس جمهور این کشور شرکت می کنیم. 
نیکزاد با اشاره به اینکه در حاشیه ســومین کنفرانس عمومی 
مجمع پارلمانی ســازمان همکاری های اقتصــادی کمیته ها نیز 
مباحث خــود را در حوزه های اقتصادی و محیط زیســت پیگیری 
می کنند، اضافه کرد: در اجلاســیه ای که شرکت می کنیم تاکید بر 

مناسبات کشورهای ایران و آذربایجان داریم. 
نایب رئیس اول قوه مقننه خاطرنشــان کرد: مجلس شــورای 
اســلامی مراودات نزدیکی با مجلس ملی آذربایجــان دارد و این 

مناسبات پارلمانی را پیش می بریم.

رشد پیش فروش های غیرقانونی مسکن 
در تهران

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران گفت: متاسفانه در 
چند وقت اخیر شاهدیم که برخی از تعاونی نما ها اقدام به پیش فروش 

مسکن به شیوه های غیر قانونی و با قیمت های غیر واقعی می کنند.
آقای خشایار باقر پور گفت: متاسفانه شــاهد شیوه های جدید 
کلاهبرداری در پیش فروش واحدهای مسکونی در تهران به ویژه در 
منطقه 22 هستیم که برخی از تعاونی نماها، اقدام به پیش فروش با 

قیمت های غیر واقعی به  مردم کرده اند.
به گفته او برخــی از این تعاونی نماها با ســاخت کلیپ های غیر 
واقعی مردم را فریب داده اند. به طوری که این شــرکت ها اعلام می 
کنند قیمت هر متر مربع در منطقه 10 میلیون تومان اســت این در 
حالی است قیمت هر متر سهم زمین در این منطقه کمتر از 13 تا 14 

میلیون تومان نیست. بنابراین مردم فریب این آگهی ها را نخورند.
طبق قانون پیش فروش باید دارای سند مالکیت عرصه ساختمان 
و پروانه ساختمانی باشد؛ همچنین باید پس از پیشرفت 40 درصدی 

اقدام به اخذ آورده کنند.
دســتگاه های نظارتی از جمله وزارت راه وشهرســازی و وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی باید پــای کار بیاید و نظارت خود را در این 

بخش تقویت کنند.
به خریداران و متقاضیان هشدار داده می شود که پیش از هرگونه 
ســرمایه گذاری ملکی و یا پیش خرید، قطعاً از مدارک و مستندات 
رسمی مطمئن شوند و اقدام به پرداخت وجه کنند. چند وقت اخیر 

شاهد تبلیغات پیش فروش پروژه های مسکونی منطقه 22، بوده ایم.
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گفت وگوی وزرای خارجه آمریکا و قطر 
درباره برجام 

وزرای خارجه آمریکا و قطر طی تماسی تلفنی درباره آخرین 
تحولات مربوط به توافق هسته ای با ایران رایزنی کردند.

به گزارش ایلنا به نقــل از پایگاه اینترنتــی وزارت خارجه 
آمریکا، »محمد بن عبدالرحمــن آل ثانی« وزیر خارجه قطر و 
»آنتونی بلینکن« همتای آمریکایی وی، طی تماســی تلفنی 
درباره آخرین تحولات مربوط به توافق هسته ای با ایران رایزنی 

کردند.
وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد که بلینکن بار دیگر از کشته 

شدن »شیرین ابوعاقله« خبرنگار الجزیره ابراز تاسف کرد.
دو طرف همچنین بر گسترش روابط دوحه و واشنگتن تأکید 

کردند.
بر اســاس این گزارش، رایزنی درباره تحــولات اوکراین و 
وضعیت افغانســتان از دیگر محورهای این تماس تلفنی بوده 

است.

وزیر امور خارجه: 
گرمی روابط با همسایگان، دشمنان 

منطقه را مایوس می کند
وزیر امور خارجه کشــورمان گفت که صفحه جدیدی در 

روابط جمهوری اسلامی ایران و امارات گشوده شد.
به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان پس از بازگشت از 

سفر کوتاه به امارات در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت:
»صفحه جدیــدی در روابط جمهوری اســلامی ایران و 
امارات گشــوده شد. به گرمی دست همســایگان خود را می 
فشاریم. گرمی روابط همسایگان، دشمنان منطقه را مایوس 

می سازد.«
وزیر خارجه کشورمان روز دوشنبه برای شرکت در مراسم 
درگذشــت رییس فقید امارات متحده عربی سفر کوتاهی به 

امارات داشت.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
روابط ایران و عمان دیرینه و بسیار 

دوستانه است
معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره سفر رئیس جمهور به 
عمان گفت: عمان از جمله کشورهایی است که روابط دیرینه و 
دوستانه ای با ایران دارد. در ماه های اخیر اتفاقات ویژه ای بین 
دو کشور رخ داده است و در این راستا کمیسیون ویژه اقتصادی 

مشترک دو کشور برگزار شد.
به گزارش ایســنا،  سیدمحمد حســینی در برنامه »بدون 
خط خوردگی« رادیو گفت وگو، یکی از اولویت های سیاســت 
خارجی دولت ســیزدهم را نگاه به همســایگان و کشورهای 
منطقه عنوان کرد و گفت: ســفر به تاجیکستان، ترکمنستان، 
روسیه و قطر بیانگر اولویت های دولت است، همچنین طبیعی 
است که با کشورهای همســایه تبادلات اقتصادی و همکاری 
های سیاســی داشته باشــیم و در خصوص مســائل امنیتی 

گفت وگو کنیم.
وی از نتایج مثبت ســفرهای رئیس جمهور به کشورهای 
همسایه گفت و عنوان کرد: در ســفر به تاجیکستان، موضوع 
عضویت دائم ایران در ســازمان همکاری شانگهای مطرح شد. 
در سفر ترکمنستان نیز موضوع سوآپ گازی طرح شد. در پی 
سفر رئیس جمهور به قطر، امیر قطر به ایران آمد و اعلام آمادگی 

کرد در حوزه های مختلف امکان همکاری گسترده وجود دارد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور  اظهار کــرد: عمان از جمله 
کشورهایی است که روابط دیرینه و دوستانه ای با ایران دارد. در 
ماه های اخیر اتفاقات ویژه ای بین دو کشور رخ داده است و در 
این راستا کمیســیون ویژه اقتصادی مشترک دو کشور برگزار 

شد و توافقات خوبی صورت گرفت.
وی افزود: در پی این توافقات، ســفر وزیر خارجه عمان به 
ایران صورت گرفت که این موارد بیانگر روابط ممتاز دو کشور 
و علاقه طرفین برای مباحثه و گفتگو درباره مسائل دو جانبه 
و منطقه اســت. کاهش تنش در منطقه و موضوعاتی از جمله 
یمن از جمله مواردی است که بین دو کشــور بحث و گفتگو 

می شود.
حسینی ضمن تصریح بر گسترش روابط سیاسی و اقتصادی 
بیان کرد: توسعه روابط فرهنگی نیز در دستور کار قرار دارد زیرا 

مشترکات فراوان و متعددی بین دو کشور وجود دارد.

معاون وزیر صمت:
مجلس مانع واردات خودرو را رفع کرد

معاون صنایــع حمل و نقــل وزارت صمت با بیــان اینکه 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس برای واردات خودرو زحمات 
بسیاری کشید، گفت: 2 مانع برای واردات وجود داشت که یکی 

از آن ها توسط نمایندگان مجلس رفع شد.
منوچهر منطقی در گفت وگو بــا خبرنگار  خبرگزاری خانه 
ملت درباره واردات خودرو، گفت: آئین نامه واردات خودرو باید 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت نوشته شود اما پیش از نهایی 
شدن، برای اخذ نظرات کارشناسانه اعضا به کمیسیون صنایع و 

معادن ارسال می شود.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت افزود: کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس برای واردات زحمات بسیاری کشید و 
از آنجا که تدابیری پشــت این اصرار بود برای اعمال این تدابیر 
در  آئین نامه واردات خودرو، قرار اســت که آئین نامه مذکور در 

کمیسیون صنایع نیز بررسی شود.
وی با اشــاره به خواســت دولت برای واردات خودرو، ادامه 
داد: 2 مانع برای واردات وجود داشــت که یکی از آن ها توسط 

نمایندگان مجلس رفع شد.
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مه روزنا

معاون رئیس جمهور: 

مردمی سازی یارانه ها فقر را ریشه کن می کند
معاون اجرایــی رئیس جمهور گفت: 
ریشه کن شدن فقر و رســیدن یارانه به 
مقصد اصلــی یعنی مــردم، بزرگترین 
دســتاورد اجرای طرح مردمی ســازی 

یارانه ها است.
به گزارش ایرنــا، صولت مرتضوی در 
حاشیه نشست بررســی مصوبات سفر 
دولت به استان ســمنان در سالن یادگار 
امام)ره( اســتانداری تاکید کرد: توزیع 
عادلانــه یارانه ها به نفع مردم و کشــور 

است.
وی بیان کرد: اجــرای ین طرح چند 
مقدمه دارد اول اینکــه در قانون بودجه 
1400 و 1401 دولت تکلیف قانونی در 

زمینه اصلاح یارانه داشت.
وی ادامــه داد: دولت ســیزدهم در 
ابتدای کار با دو مساله مواجه بود که اولی 
پرداخت حقوق کارمنــدان بود، یعنی 
دولت در پرداخت مسایل جاری مشکل 
داشــت که با هدایت الهی و تدبیر ویژه 

دولت از کسری نقدینگی گذشت.
معاون اجرایی رئیــس جمهور بیان 
کرد: دیگر اینکــه در بودجه 1400 برای 
دولت تکلیف شده بود که هشت میلیارد 
دلار بــرای یارانه کالاهای اساســی در 
ابتدای چرخــه پرداخت کند که منبعی 

برای آن وجود نداشت.
مرتضوی تاکید کرد کــه در بودجه 
1401 نیز تکلیف قانون اســت یارانه ها 
مستقیم پرداخت شــود یعنی از ابتدای 

چرخه به انتهای چرخه باید می رفت.
اجماع اقتصاددانان بر اصلاح 

نظام یارانه
وی با بیان اینکه ایــن تصمیم یعنی 
عادلانه ســازی یارانه ها بخشی و سلیقه 
ای نبود، افزود: اجرای عادلانه این طرح 
الزامــی قانونی و دربــاره آن اجماع بین 
اقتصاددانان با هر مکتب و نگاه اقتصادی 

وجود دارد، زیرا شــیوه گذشــته بستر 
هدررفت ســرمایه عمومی را فراهم می 
کرد و نتیجه ای جز فساد و رانت نداشت، 
شــکاف طبقاتی و آلوده شــدن برخی 
مجریان قانون را به همراه داشت و چیزی 
عاید مردم به آن شکل نمی شد و گاهی 
کالاهایی وارد می شد که مطلوب مردم 

نبود.
وی یادآور شد: طرح اصلاح نظام یارانه 
ها چند خروجــی دارد اول اینکه از فقر 
مطلق جلوگیری می کند ، در گذشــته 
یارانه پرداخت می شد ولی منبعی برای 
حمایت از فقیران در خرید وجود نداشت.

وی ادامه داد: اکنون پرداخت یارانه به 
شیوه ای است که یک خانواده چهارنفره 
در دهکهای اول تا ســوم یک میلیون و 
۶00 هزارتومان درآمد دارد و برای دهک 
های دیگر به ترتیب پلکانی اســت و به 

حسابشان واریز می شود
مرتضوی با اشــاره به اینکه اساسا با 
این شیوه فقر مطلق ریشه کن می شود، 
اضافه کرد: ضریب جینی اقتصاد کشور 

هم در این شیوه ترمیم می شود.
مرتضــوی با یــادآوری آســیبهای 
اختصاص یارانه در شــیوه های گذشته، 
گفت: برخی گزارشــها حاکــی از این 
اســت که ســرانه مصرف پروتئین بین 
دهک های دهم تا اول و ســوم 2۶ برابر 
بود یعنی برخی تا 2۷ برابر عده ای دیگر 
استفاده می برند، این توزیع یارانه عادلانه 

نبود.
معاون اجرایــی رئیس جمهور افزود: 
طرح مردمی ســازی یارانه ها تصمیمی 
عاقلانه و عادلانه است و مانع ویژه خواری 
و شکاف طبقاتی و فقر اســت و از سوی 
دیگر به اقتصاد جان مــی دهد و رقابت 
اقتصادی ایجــاد می کنــد و صاحبان 
سرمایه برای تامین کالای مطلوب وارد 

رقابت می شود.
وی گفت که سوداگری که جمع شود 
صارات افزایش می یابد و منابع به کشور 
بازمی گــردد، در واردات نیــز کالاهای 
مطلوب وارد می شد در حالیکه سرمایه 
ها قبلا در جاهای دیگر به مسایلی مانند 
خرید مِلک در دیگر کشورها تبدیل می 

شد.
اصلاح نظام یارانه ها و امنیت 

اقتصادی
معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه در بازه ای از زمان از انتهای دولت 
نهم به خودکفایی در تولید گندم رسیدیم 
ولی اکنون واردکننده شده ایم، بیان کرد: 
اجرای طرح اصلاح نظام یارانه ها امنیت 
اقتصادی دارد به نوعی پدافند غیرعامل و 
امنیت اقتصادی برای مردم و رونق تولید 
اســت و محصولات راهبردی و موثر در 

کشور تولید و مصرف شود.
مرتضوی با بیان اینکــه با اجرای این 
طرح کشــور در مواجهه بــا تکانه های 
اقتصادی به راحتــی از بحرانها عبور می 
کند، گفت: اگر کشــوری بخواهد به ما 
گندم یا هر کالایی نفروشد، کشور آسیب 
نمی بینــد همانطور کــه در دوره هایی 
واحدهای تولید قند و شکر تعطیل شد 

که دلایل آن همین وابستگی بود.
وی ابراز داشــت که باید از ملت ایران 
تقدیر کرد که با تمام سختی ها این طرح 
را پذیرفته اند، مردمی که در جنگ جان 
می دهنــد، اینجا همراهی با سیاســت 
اقتصادی را وظیفه می دانند و از مسایل 

عبور می کنیم.
وی ادامه داد: تغییرات در این چند کالا 
ممکن اســت در دیگر کالاها موثر باشد 
ولی کشور همانطور که در کرونا از بحران 
گذشت، در طرح یارانه ها به همت مردم از 

مسایل عبور خواهد کرد.

ملاک مصوبات سفرهای استانی 
دولت سیزدهم رونق اقتصادی است

معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه ملاک مصوبات سفرهای دولت 
سســزدهم احیای فعالیــت واحدهای 
تولیدی بود و با کار کارشناســی تلاش 
شد تا نیازهای اســتانها شناسایی شود، 
بیان کرد: نتیجه ســفر دولت به سمنان 
1۵0 مصوبه بود که بخش اول طرحهای 
عمرانی نیمه تمام بود که برای آنها تامین 
منابع شــد و 13۵ درصد تعهدات دولت 
از محل منابع عمومی  در استان سمنان 
تخصیص داده شد که این مساله در این 
استان ســابقه نداشــت که حدود ۹00 
میلیارد تومان طــی چندماه اختصاص 

داده شود.
وی با ابراز اینکه بخشی از تخصیصهای 
مصوبات سفر دولت ســیزدهم از محل 
تعهدها بود مانند طرح حرم تا حرم، افزود: 
اکنون مساله نظارت میدانی بر طرح ها 
مطرح است و باید گزارش جامعی درباره 

طرحها به رییس جمهور ارایه شود.
مرتضوی یادآور شــد: بخش دیگری 
از منابع حــدود ۹هزار میلیــارد تومان 
تســهیلات برای طرحهای اجرایی در 

استان سمنان بود.
وی یادآور شــد: کار خوب در استان 
سمنان ستاد احیای صنایع راکد بود که 
با قدرت خوبی عمل کــرد و در بازدیدها 
نتیجه فعالیــت آن مشــخص بود که 
بازفعال شدن 3۸ واحد تولیدی در استان 

سمنان دستاورد مهم آن است.
معاون اجرایی رئیس جمهور ادامه داد: 
این واحدها باعث اشتغالزایی و ارزآوری و 
فعاایت چرخه اقتصادی است و از سویی 
باید توجه داشت که معدن از ظرفیتهای 
استان سمنان و در جای جای استان قابل 

توجه است.

یک کارشــناس مســائل بین المللی، اظهار کرد: 
مناســب اســت، وزارت امــور خارجه در راســتای 
دیپلماســی عمومی در مورد مذاکرات وین فعالانه تر 
عمل کند و این خود می تواند در کاهش فضای منفی 

در این ارتباط تاثیرگذار باشد.
حسن بهشــتی پور، در گفت وگو با ایسنا، در مورد 
نتایج سفر امیر قطر و »انریکه مورا« هماهنگ کننده 
گفت وگوهای وین به تهران در اواخر هفته گذشــته 
گفت: بعد از ســفر آقای مورا به تهــران، آقای جوزف 
بورل مســئول سیاســت خارجه اتحادیــه اروپا در 
مصاحبــه ای اعلام کرد کــه گشــایش جدیدی در 
مذاکرات وین ایجاد شده و این مذاکرات دوباره از سر 

گرفته می شود.
وی ادامه داد: پیش از این برخی از مقامات اتحادیه 
اروپا در گفت وگو با رســانه ها اعلام کرده بودند که ما 
برای بن بست به وجود آمده در ارتباط با موضوع سپاه 
در مذاکــرات وین راه حل میانی داریم؛ مثلا ســپاه از 
لیست تروریستی خارج شــود ولی تحریم ها علیه آن 

باقی بماند.

وی با بیان این که مشخص نیست که آیا در جریان 
مذاکرات هفته گذشــته این پیشــنهادات از ســوی 
اروپایی ها مطرح شــده و واکنش ایران به آن چه بوده 
است؟ و به طور کلی چه مســائلی مطرح شده است، 
ادامه داد: طــرف ایرانی متاســفانه تاکنــون در این 

ارتباط توضیح نداده و این خود یک مشکل است.
بهشــتی پور با تاکید بر این که مناسب است وزارت 
خارجه در راستای دیپلماســی عمومی در این حوزه 
فعالانه تر عمل کنــد و توضیحات بیشــتری به افکار 
عمومی ارائه کند، خاطر نشان کرد: خود این موضوع 
می توانــد در کاهش فضاســازی های منفــی در این 

ارتباط موثر باشد.
وی با ابراز امیدواری مبنی بر این که گشایشــی در 
مذاکرات حاصل شــده باشــد، تصریح کرد: مقامات 
آمریکایی نیز از این گفت وگوها اســتقبال کرده اند و 
براین موضوع نیز تاکید کرده اند کــه این به این معنا 

نیست که تمامی مشکلات حل شده است.
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین با تاکید 
بر این که به نظر می رســد هدف اصلی سفر امیر قطر 

به تهران، میانجگری میان ایــران و آمریکا بوده خاطر 
نشان کرد: طبق برخی اخبار منتشــر شده هیاتی از 
قطر نیز قرار است به آمریکا برود و باید دید نتایج سفر 

این هیات قطری به آمریکا چه خواهد بود.
بهشــتی پور با بیان این که در مورد سفر امیر قطر 
و مذاکرات انجام شــده بین دو طرف نیز اطلاع رسانی 
دقیقی انجام نشــده، اظهار کرد: در خبرهای رسمی 
بر موضع مشــترک دو کشــور در حمایــت از آرمان 
فلسطین تاکید شد ولی بی شــک یکی از محورهای 
مذاکرات امیر قطر در تهــران موضوع مذاکرات وین و 

برجام بوده است.
وی با تاکید بــر این که این نیاز وجــود دارد که در 
کشور از سوی مقامات مربوطه در مورد روند مذاکرات 
اطلاع رسانی دقیق تری انجام شود، اضافه کرد: وقتی 
اطلاعات دقیقی وجود نداشــته باشــد، تحلیلگران 
نیز نمی توانند در این ارتباط ارزیابی درســتی داشته 
باشند. عدم این اطلاع رســانی از سوی مقامات ایرانی 
باعث می شــود که منابــع خبری ما فقــط مقامات و 

رسانه های غربی باشند و این خود آسیب زاست.

یک کارشناس مسائل بین المللی:

عدم اطلاع رسانی دقیق وزارت خارجه درباره مذاکرات وین آسیب زاست

عکـس  روز 
 حضور شهید ابراهیم هادی در نمایشگاه بین المللی کتاب تهران

جوان شهیدی که الگوی جوانان تمام نسلهاست

*  عکس اختصاصی: زهره مهر نوروزی - خبرنگار روزنامه شاخه سبز


